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CHRONOMASTER SPORT

Ανδρέας Χατζηκυριάκος         Σελ. 4

Αγγελος Αλ. Αθανασόπουλος  Σελ. 6

Μάριος Καρογιάν                  Σελ. 10

Χαρίδημος Κ. Τσούκας          Σελ. 15

ΠΙΣΩ ΑΠΟ ΤΟ DEAL ALPHA - ASTROBANK

Ψήφος εμπιστοσύνης στην Κύπρο
Η τρίτη συστημική τράπεζα στο νησί καθίσταται
η Alpha Bank Κύπρου, μετά το deal εξαγοράς
της Astrobank. Η εξαγορά δίνει εκ νέου ψήφο

εμπιστοσύνης στην κυπριακή οικονομία με
επένδυση εκατομμυρίων. Ο ρόλος που δια-
δραμάτισε η Unicredit. Οικονομική, σελ. 3

ΓΡΑΦΟΥΝ ΣΤΗΝ «Κ»

ΒΥΖΑΝΤΙΝO ΜΟΥΣΕΙΟ

14 αιώνες τέχνης
και ιστορίας

Μετά από πέντε χρόνια εργασιών το Βυζαν-
τινό Μουσείο Λευκωσίας είναι έτοιμο να
υποδεχθεί το κοινό, στους ανακαινισμένους
χώρους του. Η «Κ» επισκέφθηκε το Μουσείο
και ξεναγήθηκε από τον διευθυντή του δρα
Γιάννη Ηλιάδη. Τέχνες, σελ. 1

ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ

Προσβολή 
και δημιουργία

Ο εικαστικός κόσμος σχολιάζει τον βανδα-
λισμό τωνέργων «Εικόνισμα 1ο», «Εικόνισμα
16ο», «Εικόνισμα 17ο» και «Ο Αγιος Χριστό-
φορος» του Χριστόφορου Κατσαδιώτη στην
Εθνική Πινακοθήκη από τον βουλευτή της
Νίκης Νίκο Παπαδόπουλο. Τέχνες, σελ. 3

Ωρα Γενεύης
Η άτυπη Πενταμερής της Γε-
νεύης επανεκκινεί τη βαλτω-
μένη διαδικασία επίλυσης του
Κυπριακού. Με δεδομένο ότι
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
έχει δηλώσει πως διαθέτει και
δεύτερο και τρίτο και τέταρτο
πλάνο, ελπίζουμε ότι θα έχουμε
την επόμενη Τετάρτη καλά νέα
για επανέναρξη των συνομι-
λιών. Η –κατά πως φαίνεται–
ενισχυμένη θέση της Τουρκίας
μπορεί να προκαλέσει προ-
σκόμματα στη διαδικασία, και
είναι σημαντικό να υπάρχει η
απαραίτητη διπλωματική ευε-
λιξία, ώστε να αποφύγουμε
ατραπούς. Απαραίτητη βέβαια
είναι και η δημιουργική υπο-
στήριξη των κομμάτων που θα
συνοδεύσουν τον Πρόεδρο
στην Ελβετία.

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

ΤΟΥΜΑΖΟΣ ΤΣΕΛΕΠΗΣ:
Να πούμε ότι αποδεχό-
μαστε συγκλίσεις, πλαί-
σιο Γκουτέρες και πολιτι-
κή ισότητα.  Σελ. 9

Η διάσκεψη στη Γενεύη ανοίγει επί-
σημα πλέον τη διαδικασία επανέναρ-
ξης των συζητήσεων για το πού βρί-
σκεται το Κυπριακό. Το ερώτημα που
εγείρεται έντονα είναι πόσο έτοιμες
είναι οι δύο πλευρές για τη λύση του
Κυπριακού, δεδομένων και των δια-
φορετικών αφετηριών. Ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας επιδιώκει έναν καίριο
ρόλο της Ε.Ε. που θα διασφαλίσει το
συμφωνημένο πλαίσιο λύσης και την
ίδια στιγμή επιδιώκει τη στήριξη των
πολιτικών δυνάμεων που θα βρίσκον-
ται μαζί του. Ερώτημα που είναι ανοι-
κτό ακόμα είναι πώς θα συμβάλουν
οι Βρυξέλλες σε όλη αυτή τη διαδι-
κασία, τη στιγμή που ο ρόλος της
Τουρκίας ενισχύεται σημαντικά. 

ΚΥΠΡΙΑΚΟ

Η δύσκολη
εξίσωση

για τις δύο
πλευρές 

Σελ. 3 

ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΑ

«Aνοιγμα» 
της Ε.Ε. προς
Τουρκία με

πλάτη ΝΑΤΟ
Σελ. 6

ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΕΝΩΣΗ

Γρίφος 
η παρουσία 

των Βρυξελλών
στις συζητήσεις

Σελ. 6

ΕΛΛΑΔΑ

Ανασχηματισμού
παρασκήνια

Οι δημοσκοπήσεις που έφτασαν στο γρα-
φείο του Κυριάκου Μητσοτάκη φαίνεται
ότι διαμόρφωσαν το σκεπτικό του για τη
χημεία του νέου κυβερνητικού σχήματος.
Πώς αναδιαμορφώνονται οι εσωκομμα-
τικές ισορροπίες και πώς θα λειτουργεί
η νέα δομή στο Μαξίμου. Σελ. 16, 18

ΤΖΕΪΚ ΣΑΛΙΒΑΝ

Κύπρος και ΗΠΑ
πιο κοντά από ποτέ
Ο Τζέικ Σάλιβαν, σύμβουλος Εθνικής
Ασφαλείας του Λευκού Οίκου στην κυ-
βέρνηση του Τζο Μπάιντεν μιλάει στην
«Κ» και λέει πως σήμερα η Κύπρος και
οι Ηνωμένες Πολιτείες είναι πιο κοντά
από οποιαδήποτε άλλη στιγμή στην
Ιστορία τους. Σελ. 20

Το ΔΗΚΟ οδηγείται σε συνέδριο με στόχο
ένα ηλεκτρικό σοκ, που θα επανεκκινήσει
το κόμμα από την αδράνεια των τελευ-
ταίων χρόνων. Ήδη, το ΕΛΑΜ αποτελεί
τον μεγάλο κίνδυνο διαρροής ψήφων,

ενώ απειλή αποτελεί και μία ενδεχόμενη
κίνηση του Οδυσσέα Μιχαηλίδη. Οι κακές
σχέσεις με το Προεδρικό ολοένα και επι-
δεινώνονται, εγείροντας ερωτήματα για
το ζήτημα συμβίωσής τους. Ο Νικόλας

Παπαδόπουλος βρίσκεται πλέον στην
κόκκινη ζώνη επιβίωσης, μετρά τις δυ-
νάμεις του για συνεργασίες, συμμάχους
στο εσωτερικό αλλά και νέες συνεργασίες
με γνώμονα το 2028. Σελ. 8

KOMMATIKO

Η δύσκολη επόμενη μέρα του Νικόλα 
Πώς θα κινηθεί το ΔΗΚΟ ενόψει συνεδρίου, βουλευτικών και προεδρικών εκλογών

Ο ΣΧΕΔΙΑΣΜΟΣ ΤΗΣ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗ ΔΙΑΣΚΕΨΗ

Το crash test της Γενεύης 
Τι αναμένεται από τη συνάντηση, τα αφηγήματα και το νέο σκηνικό που διαμορφώνεται
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Ρεκόρ. Ο Μάλκολμ Κάμπελλ (φωτογραφία), ο διάσημος οδηγός του
αυτοκινήτου «Γαλάζιο Πουλί» με το οποίον εσημείωσε καταπληκτικά
ρεκόρ ταχύτητος, υπερέβη το τελευταίον του ρεκόρ την παρελθού-
σαν εβδομάδα τρέξας επί του αυτοκινητοδρομίου επί της παραλίας
της Ντεϋτόνα και φθάσας ταχύτητα 452 χιλιομέτρων και 264 μέτρων
την ώραν. Είνε η μεγαλυτέρα ταχύτης την οποίαν επέτυχεν άνθρω-
πος επί στερεού εδάφους.

Απόσυρση. Ο κλονισμός που εδοκίμασεν ο Βενιζέλος, μετά την συν-
τριβήν του κινήματος εις Μακεδονίαν, υπήρξε βαθύτατος. Προ του
απόπλου του «Αβέρωφ» προέβη εις τας κάτωθι δηλώσεις: «Σας βε-
βαιώ ότι η επανάστασις επεβάλλετο να γίνη(!!) Πρέπει, όμως, να
γνωρίζετε ότι εγώ προσωπικώς δεν την επεδίωξα. Θ’ αποσυρθώ τώ-
ρα της πολιτικής – και είμαι αποφασισμένος να μη επανέλθω ποτέ
πλέον εις την πατρίδα μου».

Επίδειξις. Επ’ ευκαιρία της 15ης επετείου της Σοβιετικής βιομηχα-
νίας διωργανώθη εις την Μόσχαν διεθνής κινηματογραφική επίδει-
ξις, κατά την οποίαν εβραβεύθησαν διάφοροι κινηματογραφικαί ται-
νίαι Ρωσικαί και ξέναι. Η ελλανόδικος επιτροπή απετελέσθη από τον
γνωστόν επιχειρηματίαν του γαλλικού κινηματογράφου κ. Ντεμπρί,
τον διευθυντήν της κρατικής κινηματογραφικής βιομηχανίας εν Ρω-
σία κ. Σουμάτσκυ και τους σκηνοθέτας Αϊζεστάιν, Πουντόβκιν και
Ντοβτσένκο.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
16.3.1935
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Να την πούμε «εντυπωσιακή»; Να
την πούμε «εκκωφαντική»; Όποιο
επίθετο κι αν επιλέξουμε για να χα-
ρακτηρίσουμε την άφιξη της αρι-
στερής (με την καλή έννοια) Κουλ-
λίτσας Κυριακού στο Pralina της
Στασικράτους θα την αδικήσουμε.
Όπως σημείωσε και η Ιουλία Παλαι-
ολόγου Ουίλσον, άλλωστε, με την
εκφραστική εξωστρέφεια που τη
διακρίνει: «Αυτή δεν ήταν είσοδος,
ήταν χλαπαταγή, μάνα μου!».

Φορώντας ένα κόκκινο παλτό της
Max Mara, γυαλιά ηλίου Jackie O
και μία Chanel bag στον ώμο, η
Κουλλίτσα διέσχισε τη σάλα σιγο-
τραγουδώντας «… βρε πώς αλλά-
ζουν οι καιροί, εγώ εδώ κι εσύ
εκεί…». «Τουτέστιν;» ρώτησε η Ευ-
γενία η Καλαμαρού, καθώς ήταν
φανερό πως όλο αυτό το σόου κά-
που αποσκοπούσε. «Τουτέστιν, η
ζωή κάνει κύκλους και ενίοτε κω-
λοτούμπες. Όταν βγήκε αυτό το
τραγούδι ο Νίκος Κατσουρίδης ήτα-
νε φοιτητής στη σοσιαλιστική
Βουλγαρία και διαπρύσιος κήρυκας
της ιδεολογικής καθαρότητας. Ποι-
ος να το ’λεγε πως μισό αιώνα με-
τά, θα κατέληγε συνήγορος του
(πρώτου) πολίτη ή αν θέλετε Χρι-
στοδουλιδικότερος του Χριστοδου-
λίδη».

Η Κουλλίτσα αναφερόταν στη συμ-
μετοχή του πρώην πρωτοκλασάτου
στελέχους του ΑΚΕΛ στον σχολια-
σμό της δημοσκόπησης του Sigma.
Ο υπέρμετρος ζήλος με τον οποίο
υπερασπίστηκε τη διακυβέρνηση
Χριστοδουλίδη προκάλεσε τσουνά-
μι πικρόχολων σχολίων στο Twitter.
«Ο όρος πολιτική πιρουέτα είναι
understatement! Πότε άλλαξε ο Κα-
τσουρίδης πολιτικό στρατόπεδο και
δεν το πήραμε χαμπάρι;».

Οι κυρίες γνώριζαν βεβαίως ότι η
ηγερία της αγγλόφωνης Αριστεράς
είχε πολλά μαζεμένα στον πάλαι πο-
τέ ΑΚΕΛικό ινστρούχτορα. Η Ιουλία
φρόντισε να με ενημερώσει διακρι-

τικά για το θέμα: «Η Κουλλίτσα προ
αμνημονεύτων χρόνων, επί Τόντορ
Ζίβκοφ για να καταλάβετε, διατη-
ρούσε ένα affair με φοιτητή – από
τους λεγόμενους “Βουλγαροκτό-
νους”. Έχουν αφήσει ιστορία οι επι-
σκέψεις της στη Σόφια, από τα θρυ-
λικά ψώνια της στο πολυκατάστημα
“Τσουμ”, μέχρι τις βόλτες της στη
λεωφόρο Βιτόσια όπου έκανε θραύ-
ση. Ο νεαρός Κατσουρίδης τότε
σπούδαζε οικονομικά, με ειδίκευση
σε θέματα ιδεολογίας και προπα-
γάνδας. Ως παιδί της κομματικής νο-
μενκλατούρας, λοιπόν, βρισκόταν
στον αντίποδα των… φλου αριστε-
ρών όπως η φίλη μας η Κουλλίτσα».

« Άλλες εποχές, κυρία Ουίλσον.

Εδώ κατέρρευσε κοτζάμ υπαρκτός
σοσιαλισμός…» είπα. «Ορθόν.
Πλην όμως η αριστερή (με την κα-
λή έννοια) Κουλλίτσα Κυριακού,
ως μαύρο πρόβατο την εποχή της
ιδεολογικής ορθότητας, δεν ξεχνά,
αγαπητέ. Αυτός ήταν και ο λόγος
που θριαμβολογούσε για το “κατα-
στροφικό πολιτικό comeback Κα-
τσουρίδη”, με την κατάμεστη σάλα
του Pralina να κρέμεται από τα
χείλη της».

Παρά τις πικάντικες λεπτομέρειες,
η τηλεοπτική εμφάνιση του Νίκου
Κατσουρίδη δεν μονοπώλησε την
πολιτική ατζέντα του καρέ. Όπως
κάθε βδομάδα είχε την τιμητική του
το πουλέν της πολιτικής μας ζωής, ο

λαλίστατος Φειδίας, ο οποίος, αξιο-
ποιώντας το δημοκρατικό βήμα (sic)
των podcasts, ξεδίπλωσε το όραμά
του ΚΑΙ για την εκπαίδευση. «Του-
τέστιν;», δικαίως αναρωτήθηκε η
συνταξιούχος φιλόλογος Καλαμα-
ρού. «Τουτέστιν, τα παιδία παίζει…
με την παιδεία! Ο Φειδίας, που με
το ζόρι κατάφερε να πάρει ένα ρη-
μαδο-απολυτήριο Λυκείου, προτεί-
νει μια ριζοσπαστική εκπαιδευτική
μεταρρύθμιση η οποία συνίσταται
στα εξής τρία ευφάνταστα μέτρα:
πρώτον πιο μεγάλα σε διάρκεια
διαλείμματα, δεύτερον αύξηση των
ημερών απουσίας και τρίτον μεί-
ωση της διδακτέας ύλης». «Τι ζούμε
και δεν το μαρτυρούμε!». «Και λίγα
λες, Ευγενία μου...».

Τι έλειπε για να απογειωθεί το
υπερθέαμα; Η διάσημη πλέον ξα-
δέλφη της Πρώτης Κυρίας Συλβάνα
Πατσαλίδου, η οποία παρέλαβε τον
Αβέρωφ επειδή πήγε σε μαρωνίτικο
εκκλησιασμό στα κατεχόμενα χαρα-
κτηρίζοντάς τον «τουρκόφιλο». Το
κλου αυτής της έτσι κι αλλιώς γελοί-
ας ιστορίας είναι ότι η ινφλουένσερ
Συλβάνα πίστευε πως οι Μαρωνίτες
εκκλησιάζονται σε μουσουλμανικό
τέμενος! Όταν την έκραξε το σύμ-
παν, βγήκε στην αντεπίθεση κου-
νώντας το δάκτυλο στους Μαρωνί-
τες επειδή τα σπίτια τους στα κατε-
χόμενα «είναι σαν καινούρια». Θέ-
τοντας επίσης το ακανθώδες ερώτη-
μα: «Από πού προήλθαν τα εκατομ-
μύρια;». Κάποιος, που συμπαθεί τον

Πρόεδρο, ας τη μαζέψει.

«Παρακολουθώντας όλα αυτά τα
απίστευτα που συμβαίνουν στον
νέο δυστοπικό μας κόσμο, σκέφτο-
μαι πως ενδεχομένως πλησιάζει η
στιγμή που οι απελπισμένοι Κύπρι-
οι ψηφοφόροι θα διαπράξουν το
απονενοημένο και κάθε λογής δια-
δικτυακές περσόνες θα έχουν λόγο
για τη ζωή μας. Είναι εφιαλτικό, αλ-
λά αν τα κατάφερε ο Φειδίας γιατί
όχι η Συλβάνα, ο Λουκάνικος, η Να-
νά, ο Φόρος ή ο Πελετιέ;» ψιθύρισε
προβληματισμένη η Ιουλία. «Και για
να σας τρομάξω ακόμα περισσότε-
ρο… γιατί όχι ο Μαυρίκιος;». «Μιλάς
με γρίφους, γερόντισσα…». «Το λέ-
τε αυτό επειδή μάλλον δεν διαβά-
σατε την είδηση: Καταπέλτης ο
Μαυρίκιος για την κυπριακή συμμε-
τοχή στη Eurovision».

«Λυπάμαι πραγματικά που για ακό-
μη μία φορά προσπαθούμε να δια-
βρώσουμε την ουσία της ανθρώπι-
νης δημιουργίας, μετατρέποντάς την
σε ένα απρόσωπο προϊόν μαζικής
κατανάλωσης (…) Μία ουτοπία, μία
κατάντια, μία απόλυτη υπνηλία. Μό-
νο θλίψη. Κατά τα άλλα, καλή επιτυ-
χία Κύπρος». Κατά τ’ άλλα, όπως σο-
φά σχολίασε η Ιουλία Παλαιολόγου
Ουίλσον: «Πάρ’ τονε στο γάμο σου
να σου πει και του χρόνου».

Με τούτα και με κείνα, μια ακόμα
σύναξη του καρέ έλαβε τέλος. Οι
κυρίες βγήκαν στη Στασικράτους κι
έπεσαν η μια στην αγκαλιά της άλ-
λης. «Καλή δύναμη» είπε η Κουλλί-
τσα. «Ο Θεός μαζί μας» ευχήθηκε η
Καλαμαρού. «Μα τι τρέχει;» αναρω-
τήθηκε μια ανυποψίαστη περαστι-
κή. «Την Κυριακή ο Κουλίας θα κυ-
βερνήσει τη χώρα» ψιθύρισε η Ιου-
λία. «Ας ελπίσουμε όταν ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας και η Πρό-
εδρος της Βουλής επιστρέψουν
από τη Γενεύη, όλοι και όλα να είναι
στη θέση τους».

Βρε πώς αλλάζουν οι καιροί

stavros.christodoulou@gmail.com

Από τότε που ο Νίκος Κατσουρίδης έκανε τις βόλτες του ως φοιτητής στα πάρκα της σοσιαλιστικής Σόφιας ο κόσμος γύρισε ανάποδα. 

Στην Κύπρο –και στο English School–
όλοι λέμε ψέματα;

Εάν κάποιος θεωρεί ότι ο Πρόεδρος
Χριστοδουλίδης πρέπει να πάει στη
Γενεύη και να τους πει «συνεχίζου-
με από εκεί που μείναμε» θα μας
βρει απέναντί του! Η δήλωση φωτιά
ανήκει στον Χρύση Παντελίδη και
προφανώς εκφράζει την επίσημη
θέση του ΔΗΚΟ και όχι μόνο των αν-
ταρτών. Ποιος όμως λέει όπου βρε-
θεί και όπου σταθεί «στόχος να συ-
νεχίσουμε από εκεί ακριβώς που
μείναμε»; Φυσικά ο νεαρός Νίκος,
που αν δεν υπήρχε θα έπρεπε να
τον εφεύρουμε. Και αυτή εν ολίγοις
είναι η σχέση ανάμεσα σε κυβέρνη-
ση και συγκυβέρνηση. Φαντάζομαι
λοιπόν τον Χρύση κάτω απ’ το παρά-
θυρο του Προεδρικού να τραγουδά
στον νεαρό μας Νίκο: Απ’ τη μια μου
λέει ο νους να σε αφήσω Κι απ’ την
άλλη η καρδιά να υποχωρήσω. Με
τα δάκρυα στα μάτια μου να καίνε,
και τον δείκτη αντοχής μου στο μη-
δέν. Όλοι μαζί: Σχιζοφρένεια! Απ’ τα
πιο αγαπημένα της Βίσση.

Θα ψάξει για μπαταρίες αποθήκευ-
σης ενέργειας η ΑΗΚ μετά την κατα-
κραυγή και το φιάσκο με τις αποκο-
πές στα φωτοβολταϊκά. Τι κι αν την
προειδοποιούσαν πολλοί εδώ και
χρόνια, η Αρχή ήταν απασχολημένη
να μαζεύει βραβεία περιβαλλοντι-
κής προστασίας! Τώρα θα βγουν σε
προσφορές, μετά θα έχουμε κατα-
κύρωση, μετά ενστάσεις για ακύρω-
ση, μέχρι να έλθουν οι μπαταρίες (λι-

θίου ή ηλιθίου) θα περάσουν χρόνια.
Τι είναι όμως μερικά χρόνια ακόμη
τρελών λογαριασμών μπροστά στην
αιωνιότητα; Ζωή σε λόγου μας. 

Είκοσι ευρώ τη διμηνία θα εξοικο-
νομήσουν κατά μέσο όρο τα νοικο-
κυριά από τη μείωση του ΦΠΑ από
19 σε 9 τοις εκατό. Δηλαδή δέκα
ολόκληρα ευρώ τον μήνα που μετα-
φράζονται σε δύο καφέδες από
γνωστή αλυσίδα καφέ. Καφές μαύ-
ρος, σκέτος, της παρηορκάς! Εις
υγείαν. 

Σύμφωνα με δημοσκόπηση, που
δημοσίευσε προχθές εφημερίδα
αρκετά φιλική προς την κυβέρνηση,
υπάρχουν ιδιαίτερα ανησυχητικά

ευρήματα –τα οποία βέβαια δεν θέ-
λαμε και παπά να μας τα πει– όπως
ότι οκτώ στους δέκα θεωρούν πως η
ζωή τους τα τελευταία δύο χρόνια
είναι το ίδιο δύσκολη ή και χειρότε-
ρη ακόμη. Προφανώς αυτοί οι αχά-
ριστοι (το 80 τοις εκατό) δεν παρα-
κολούθησαν τη διακαναλική, αλλιώς
θα ήξεραν πως βρισκόμαστε στον
Παράδεισο. Και κατάταξον αυτούς
εν Παραδείσω.  

Φημολογείται ότι σε πρόσφατο μυ-
στικό δείπνο μεταξύ του νεαρού Νί-
κου και του πρεσβύτερου Νίκου, ο
πρώτος ρώτησε: -Μήπως έπρεπε να
πούμε και του άλλου Νίκου; -Ποιου
Νίκου, του Καρβέλα; διερωτήθηκε
χιουμοριστικά ο Νίκαρος. Του συγ-

κυβερνήτη Νίκου. -Ααα του Παπα-
δόπουλου; -Όχι, του Κατσουρίδη! Η
συνάντηση ήταν γεμάτη χωρατά και
ευθυμία. Οποιαδήποτε ομοιότητα
με πραγματικά πρόσωπα, Νίκους και
καταστάσεις είναι εντελώς συμπτω-
ματική. 

Ακόμη δεν πρόλαβαν να διορισθούν
καλά-καλά και παραιτήθηκαν 15 κοι-
νοτάρχες. Οι λόγοι; Προς το παρόν
άγνωστοι. Φήμες ότι δυσαρεστήθη-
καν όταν έμαθαν πως η αντιμισθία
είναι «ένα ψουμίν τζιαι ένα χαλλού-
μι» ίσως ανταποκρίνονται στην
πραγματικότητα, παρά το γνωμικό
«το χρήμα πολλοί εμίσησαν, τη δόξα
ουδείς». Σε εμάς κανείς δεν μίσησε
το χρήμα και τελικά «περί χρημάτων
–και φιλοδωρημάτων– τον αγώνα
ποιούμεθα».

Αφού τσάκωσαν σαν ποντικούς στη
φάκα ταράζοντας στα πρόστιμα χι-
λιάδες ανυποψίαστους οδηγούς (για
πολύ καιρό ούτε αυτοί που εγκατέ-
στησαν τις κάμερες δεν ήξεραν κα-
λά-καλά πώς λειτουργούσαν) μας
λένε τώρα πως θα βάλουν χρονο-
διακόπτες στα φώτα. Αλληλούια. Κι
ας μας έλεγαν κάποιοι «υπεύθυνοι»
πως κάτι τέτοιο δεν ήταν συμβατό
με το σύστημα. Εξάλλου, όπως είπε
και η κυρία του English School: «In
Cyprus we all lie». Και είχε δίκαιο,
της αναγνωρίζω πως είπε μια μεγά-
λη αλήθεια!

Είμαστε υπεύθυνη Αντιπολίτευση και ανεύθυνη Συγκυβέρνηση. 
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΤΖΗΚΥΡΙΑΚΟΥ

Επικίνδυνες πλάνες και μαθήματα ιστορίας

Δ ιαβάζοντας τη συνέντευξη
του διαπραγματευτή μας στο
Κυπριακό Μενέλαου Μενε-

λάου (Καθημερινή, 9/3/2025) ένιωσα
κάτι να μου θυμίζει, σαν ένα ανη-
συχητικό deja vu. Όχι για το αν
είναι καλή ή κακή η διζωνική ή από
τον φόβο που κυριεύει ορισμένους
όποτε βρεθούμε ενώπιον μιας νέας
διαδικασίας. Ούτε από την αγωνία
των ζηλωτών της όποιας λύσης να
είμαστε έξτρα χουβαρντάδες, μη
χαθεί η ευκαιρία. Το deja vu, η ανα-
λαμπή, έχει να κάνει με τη διαχρο-
νική μας νοοτροπία να διαβάζουμε
λάθος τα σημάδια των καιρών, διότι
παραμένουμε προσκολλημένοι σε
ξεπερασμένες βεβαιότητες και επι-
κίνδυνες πλάνες. 

Πώς θα επιτευχθεί η επάνοδος
της τουρκικής πλευράς στο συμ-
φωνημένο πλαίσιο, ρωτήθηκε ο κ.
Μενελάου. «Είναι απολύτως ξεκά-
θαρο, χωρίς καμία αμφιταλάντευση
από τη διεθνή κοινότητα, το Συμ-
βούλιο Ασφαλείας των Ηνωμένων

Εθνών και την Ευρωπαϊκή Ένωση,
ότι το Κυπριακό πρέπει να λυθεί
στο ομοσπονδιακό πλαίσιο και αυτό
η Τουρκία και η τ/κ πλευρά το ακούν
και δεν μπορούν να μην το λάβουν
υπόψη». 

«Αποκλείεται τα Ηνωμένα Έθνη
να αναζητήσουν τη μέση λύση ανά-
μεσα σε ομοσπονδία και δύο κράτη;»
ερωτάται ακολούθως ο διαπραγμα-
τευτής. Είναι όμως βέβαιος ότι, «δεν
τίθεται τέτοιο θέμα και αυτό είναι
απολύτως ξεκαθαρισμένο από μέ-
ρους της διεθνούς κοινότητας και
του Συμβουλίου Ασφαλείας. Η βάση
λύσης του Κυπριακού είναι το ομο-
σπονδιακό πλαίσιο». Αναρωτιέμαι
από πού πηγάζει τόση βεβαιότητα. 

Πόσο ορθά διαβάζουμε το ση-
μερινό διεθνές περιβάλλον; Όταν,
πριν από ένα μήνα στον ΟΗΕ, ΗΠΑ,
Ισραήλ, ο εταίρος μας στην Ε.Ε.
Ουγγαρία και η γειτονική Συρία,
εγκατέλειψαν την Ουκρανία και
τάχθηκαν υπέρ της Ρωσίας, κατα-
ψηφίζοντας ψήφισμα που καταδί-

καζε τη Μόσχα και υποστήριζε την
εδαφική ακεραιότητα της Ουκρανίας
(η Κίνα τήρησε αποχή). Δεύτερο
παράδειγμα: Εδώ και δύο χρόνια ο
Πρόεδρος Χριστοδουλίδης αγωνί-
ζεται να πείσει την Ε.Ε. να διορίσει
εκπρόσωπο στο Κυπριακό, χωρίς
επιτυχία και αυτό γιατί οι εταίροι
μας δεν θέλουν να τσαντίσουν την
Τουρκία, που κάθε φορά που ζυγί-
ζουν τον ρόλο της τον βρίσκουν
ακόμη πιο αναβαθμισμένο. Τελικά,
μήπως είναι για εμάς που ισχύει,
«δεν μπορούν να μην το λάβουν
υπόψη;».

Αυτό που μου θύμισε η συνέν-
τευξη Μενελάου ήταν πόσο λαθε-
μένα είχε διαβάσει η πλευρά μας
τις εξελίξεις που μας οδήγησαν στο
δημοψήφισμα του 2004. Μια νοο-
τροπία στηριγμένη, τότε, στη βε-
βαιότητα ότι οι πάντα αδιάλλακτοι
Τούρκοι θα μας χάριζαν μια ακόμη
νίκη στη μάχη των εντυπώσεων,
στην οποία έχει εξελιχθεί το Κυ-
πριακό. 

Στο βιβλίο «Σχέδιο Ανάν, Το μυ-
στικό παζάρι» των Κώστα Βενιζέλου,
Μιχάλη Ιγνατίου και Νίκου Μελέτη
(Εκδόσεις Λιβάνη, 2005) υπάρχει
μια συγκλονιστική μαρτυρία του
τότε Προέδρου της Βουλής Δημήτρη
Χριστόφια για την προετοιμασία
της πλευράς μας ενόψει της κρίσιμης
συνάντησης στην έδρα του ΟΗΕ,
όπου συμφωνήθηκε η διαδικασία
των συνομιλιών, η επιδιαιτησία και
τα χωριστά δημοψηφίσματα, όλα
εντός δυόμισι μηνών. «Το Εθνικό
Συμβούλιο, στηριγμένο περισσότερο
στην πάγια στάση του κ. Ντενκτάς

και του κατεστημένου στην Τουρ-
κία, έκρινε ότι ο Ντενκτάς δεν θα
αποδεχόταν την πρόταση του γ.γ.
Έγινε βέβαια νύξη για πιθανό ελιγμό
της τουρκικής πλευράς, χωρίς όμως
να εμβαθύνουμε στην πιθανότητα
αυτή», είχε πει ο Χριστόφιας. Μια
νύξη όλη κι όλη, αλλά την «έπνιξε»
η βεβαιότητα για την τουρκική
αδιαλλαξία. Σαν παρωπίδες που μας
μπλόκαραν τη θέα για όσα συνέ-
βαιναν, όχι πολύ μακριά. Στην Άγ-
κυρα και την κατεχόμενη Λευκωσία. 

Το 2002 κέρδισε τις εκλογές στην
Τουρκία το κόμμα του Ερντογάν.
Ακολούθως, στη σύνοδο κορυφής
της Ε.Ε. στην Κοπεγχάγη η Κύπρος
κλείδωσε την ένταξή της, με ή χωρίς
λύση στο Κυπριακό. Τα δύο αυτά
γεγονότα έβγαλαν στους δρόμους
των κατεχομένων χιλιάδες Τ/κ που
διαδήλωναν υπέρ της λύσης και
κατά του Ντενκτάς. Βλέπαμε με έκ-
πληξη και συμπάθεια τις διαδηλώ-
σεις, λες κι αυτές συνέβαιναν στην
Κορέα. Τον Απρίλιο του 2003, ο

Ντενκτάς, είτε για να εκτονώσει τα
πράγματα είτε διότι τον ανάγκασε
η νέα ηγεσία στην Άγκυρα, άνοιξε
τα οδοφράγματα. Δεκάδες χιλιάδες
Ε/κ και Τ/κ πέρασαν στην «άλλη»
πλευρά. 

Ούτε αυτό μας πονήρεψε ότι
κάτι μπορεί ν’ αλλάζει. Είδαμε μια
ακόμη ευκαιρία να κερδίσουμε άλλη
μια μάχη εντυπώσεων. Ζητήσαμε
από τον γ.γ. να αναλάβει νέα πρω-
τοβουλία για λύση. Ο Κόφι Ανάν
μάς κάλεσε στη Νέα Υόρκη. Πήγαμε,
έχοντας προαποφασίσει να απορ-
ρίψουμε την πρότασή του για επι-
διαιτησία, αλλά και με την άνεση
ότι δεν θα χρειαζόταν γιατί ο αδιάλ-
λακτος Ντενκτάς θα μας έβγαζε,
πάλι, από τη δύσκολη θέση. Αντ’
αυτού, μας αιφνιδίασε. Τα δέχτηκε
όλα. 

Τουλάχιστον τότε υπήρχε ένα
ελαφρυντικό. Η τουρκική αδιαλλαξία
για 30 χρόνια ήταν μια αναλλοίωτη
σταθερά. Σήμερα όμως πού στηρί-
ζουμε τις βεβαιότητές μας;

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ 

Το Κυπριακό υπήρξε ανέκαθεν, στη
σύγχρονη κυρίως εποχή, πεδίο μι-
κροπολιτικής σύγκρουσης μεταξύ
ηγεσίας και κομμάτων και παράλ-
ληλα πεδίο πάνω στο οποίο οι εκά-
στοτε Πρόεδροι έχτιζαν πολιτικό
κεφάλαιο και αφήγημα ή συνθλί-
βονταν, πολιτικά, την επομένη κά-
ποιας κορύφωσης ή αποτυχίας. Η
αυριανή άτυπη διάσκεψη στη Γε-
νεύη δεν αποτελεί εξαίρεση γι’ αυτή
την πολιτική πραγματικότητα Κυ-
πριακού και εσωτερικής πολιτικής
σκηνής –και για τις δύο κοινότη-
τες– ωστόσο ως περιπτωσιολογία,
αυτή τη φορά, φέρει δικά της ποι-
οτικά χαρακτηριστικά. Για την ελ-
ληνοκυπριακή κοινότητα και τον
Πρόεδρο Χριστοδουλίδη, για πρώτη
φορά σε αυτό το επίπεδο δύο χρόνια
μετά την εκλογή του, αποτελεί το
πρώτο σοβαρό crash-testστο εθνικό
θέμα. Για την τουρκοκυπριακή κοι-
νότητα και τον Τ/κ ηγέτη, Ερσίν
Τατάρ, αποτελεί και βασικό κριτήριο
του προεκλογικού, δεδομένου πως
ο κ. Τατάρ μετά το 2017 έκανε ση-
μαία της «εκλογής» του τη λύση
δύο κρατών και με το ίδιο σύνθημα
θα επαναδιεκδικήσει την ηγεσία
της τ/κ κοινότητας τον προσεχή
Οκτώβριο ή νωρίτερα, σε «πρόωρες
εκλογές». Τέλος, η αυριανή άτυπη
πενταμερής είναι η πρώτη μεγάλη
διαδικασία μετά το 2021, μια οκτα-
ετία μετά το Κραν Μοντανά, και με
μια μεγάλη συζήτηση τόσο στην
ε/κ κοινότητα για τις ευθύνες του
ναυαγίου το 2017 και τη συζήτηση
για τον Αναστασιάδη και τα δύο
κράτη, χωρίς να έχει αλλάξει το
αφήγημα περί λύσης δύο κρατών
από την τουρκοκυπριακή ηγεσία. 

Οι κ. Χριστοδουλίδης και Τατάρ
θα προσέλθουν στη Γενεύη αύριο
ενώπιον του γ.γ. του ΟΗΕ, συνο-
δευόμενοι από τα πολιτικά κόμματα
των κοινοτήτων τους. Τόσο ο ΠτΔ
όσο και ο Τουρκοκύπριος ηγέτης
θα προσέλθουν στην Πενταμερή
και θα επιστρέψουν από αυτή χωρίς
να μπορούν να μην παραμείνουν
ανεπηρέαστοι από τις πολιτικές
διεργασίες στο εσωτερικό των κοι-
νοτήτων τους – δεδομένων και των
χαμηλών προσδοκιών για άμεση
επανέναρξη του διαλόγου. 

Θα έχει βοήθειες; 
Ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης

προσέρχεται στη Γενεύη, συνο-
δευόμενος από τα μέλη του Εθνικού
Συμβουλίου, συμπεριλαμβανομένου
του τέως Προέδρου Αναστασιάδη,
πλην του ΕΛΑΜ, σε μια πολύ εν-
διαφέρουσα σημειολογικά στιγμή:
Δύο χρόνια μετά την εκλογή του,
δημοσκοπικά λαβωμένος και με
την πραγματικότητα πως καθίστα-
ται «πρόεδρος μιας θητείας» να δεί-
χνει, προς το παρόν, δύσκολη να
ανατραπεί ενόψει βουλευτικών
(2026) αλλά με τις προεδρικές εκλο-
γές του 2028 ακόμη μακριά. Επι-
πλέον, κάτι που τέθηκε τόσο στον
προεκλογικό του όσο και στη δια-
καναλική με αφορμή τα δύο χρόνια
από την ανάληψη καθηκόντων του
την περασμένη Τετάρτη, το πο-
στάρισμα του κ. Χριστοδουλίδη
στο Κυπριακό (παρά την κινητικό-
τητα του ΟΗΕ σε αυτό το πρώτο
διάστημα διακυβέρνησής του) εμ-
περιέχει και αντιφάσεις ή αστοχίες:
Δεν κατόρθωσε, παρά τη ρητορική
του για εμπλοκή της Ε.Ε., στο υψη-
λότερο επίπεδο, στο Κυπριακό ως
καταλύτη για την άρση του αδιε-

ξόδου των συνομιλιών, να πετύχει
κάτι game-changer σε αυτό το επί-
πεδο, εξακολουθεί να προτάσσει
το Πλαίσιο Γκουτέρες ως «διαπραγ-
ματευτική αφετηρία» έναντι «κε-
κτημένου που πρέπει να διατηρη-
θεί» (άποψη που εξέφρασε στην

«Κ» και ο διαπραγματευτής, Μενέ-
λαος Μενελάου, ως στρατηγικού
στόχου για τη Γενεύη) και εξακο-
λουθεί να συμπορεύεται με την
ΕΔΕΚ – κόμμα που και τυπικά έχει
απορρίψει τη λύση με τη μορφή
της ΔΔΟ. 

Το κρίσιμο ερώτημα που προ-
κύπτει, ιδίως μετά το πέρας της Γε-
νεύης και ένα αρνητικό σενάριο
έκβασης, είναι κατά πόσον ο κ. Χρι-
στοδουλίδης θα τύχει πολιτικής
στήριξης από τα δύο μεγάλα κόμ-
ματα (ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ) για τη συ-
νέχιση της προσπάθειας στο Κυ-
πριακό, δεδομένου ότι στην περί-
πτωση του ΔΗΣΥ υπάρχει μεν στή-
ριξη αλλά με αστερίσκους αλλά και
περιθώριο αύξησης της κριτικής
αν τους επόμενους μήνες το Κυ-
πριακό παραμείνει σε αδιέξοδο,
και στο ΑΚΕΛ έχουν ήδη αυξηθεί
οι αντιπολιτευτικοί τόνοι, ιδίως σε
θέματα εξωτερικής πολιτικής. Επι-
πλέον, ο κ. Χριστοδουλίδης, δυνη-
τικά, μπορεί να αποδειχθεί και «μοι-
ραίος» στο Κυπριακό ενόψει 2028,
δεδομένου πως οποιαδήποτε δρα-

ματική αλλαγή παραδείγματος στη
διαδικασία ή μια κήρυξη αδιεξόδου
μπορεί πολύ εύκολα να χρεωθεί
πολιτικά στον ίδιο από τα κόμματα
ενώ, παράλληλα, να μην πείσει με
το αφήγημα της αρνητικής στάσης
της Τουρκίας. 

Με σημαία τα δύο κράτη
Το αφήγημα Τατάρ για τη Γε-

νεύη είναι αρκετά πιο εύκολο. Ο
Τουρκοκύπριος ηγέτης, που επι-
βλήθηκε από την Τουρκία ουσια-
στικά το 2020, στην ηγεσία της λε-
γόμενης ΤΔΒΚ, παρέμεινε μετά το
2017 ο ισχυρότερος θεματοφύλακας
της αλλαγής παραδείγματος που
προώθησε η Άγκυρα στο Κυπριακό
υπό το βάρος της κυριαρχικής ισό-
τητας και της λύσης δύο κρατών.
Ο Ερσίν Τατάρ, παρά το γεγονός
πως δέχεται πιέσεις τόσο από την
τουρκοκυπριακή αντιπολίτευση
για στασιμότητα στο Κυπριακό και
εγκατάλειψη οποιασδήποτε προ-
οπτικής για τους Τουρκοκύπριους
αλλά και «δεξιότερα» από πολιτι-
κούς όπως ο λεγόμενος ΥΠΕΞ, Ερ-
τουγρούλογλου. Ο Ερσίν Τατάρ το
τελευταίο εξάμηνο αναφέρθηκε
δεκάδες φορές στη λύση δύο κρα-
τών ή στη βάση λύσης στο δεδο-
μένο της «κυριαρχικής ισότητας»
και ουσιαστικά προανήγγειλε την
υποψηφιότητά του για «επανεκλο-
γή» στην τουρκοκυπριακή ηγεσία
με σημαία την ίδια σκληρή γραμμή.
Αυτοαποκαλέστηκε μάλιστα «υπο-
ψήφιος δύο κρατών» Ακόμη και
αν η Άγκυρα για σκοπούς τακτικής
πάψει να τον υποστηρίζει όταν θα
γίνουν –κανονικά ή πρόωρα–
«εκλογές» στα Κατεχόμενα –και
ανεξαρτήτως έκβασης για το Κυ-
πριακό τους επόμενους μήνες– η

Γενεύη καθίσταται για τον Τουρ-
κοκύπριο ηγέτη μια win-win κα-
τάσταση: Επανεκλέγεται στο τιμόνι
της τουρκοκυπριακής κοινότητας
ή χάνει, αλλά όντας «ο σκληρός
θιασώτης» της λύσης δύο κρατών,
διαφυλάσσοντας ουσιαστικά έναντι
των υποστηρικτών της σκληρής
γραμμής την υστεροφημία του με
έναν facesaving τρόπο που τον
κατατάσσει στην τριάδα «πάνθεον»
της παραδοσιακής εθνικιστικής
τουρκοκυπριακής ηγεσίας, με τον
Ραούφ Ντενκτάς και τον Ντερβίς
Έρογλου. 

Κυπριακό και μεταπολιτική 
Ένα άλλο ενδιαφέρον στοιχείο

που προκύπτει σε σχέση με την
τρέχουσα συγκυρία αναμόχλευσης
του Κυπριακού και την –παραδο-
σιακά– χρήση του από το πολιτικό
σύστημα, στην Κύπρο, για άσκηση
μικροπολιτικής, αντιπαραθέσεων
και εσωτερική κατανάλωση είναι
η καταγεγραμμένη τάση των τε-
λευταίων ετών υποχώρησής του
ως θεματικής (political issue in the
agenda) σε σχέση με ζητήματα
όπως η οικονομία, η ακρίβεια και
η ασφάλεια. Μια δυναμική που σχε-
τίζεται και με τη μεταπολιτική φάση
που διανύουμε, πανευρωπαϊκά και
διεθνώς, αλλά και με ζητήματα ταυ-
τότητας (identity politics) που κα-
τακλύζουν τον δημόσιο διάλογο.
Το αν το Κυπριακό, ενόψει 2026
(βουλευτικές) και 2028 (προεδρικές),
επανέλθει ψηλά στην ατζέντα, πα-
ραμένει μια ενδιαφέρουσα τάση
για να παρακολουθήσει κανείς για
σκοπούς ανάλυσης – δεδομένων
και των πολύ κακών σεναρίων που
παραμονεύουν μετά από σχεδόν
μια δεκαετία απουσίας διαλόγου.

<<<<<<<

Οι αέρηδες διεθνώς 
γυρίζουν, αλλά εμείς 
είμαστε βέβαιοι ότι η

Τουρκία θα βρει απέναν-
τί της τη διεθνή κοινότη-
τα για τη μορφή λύσης.

Πενταμερής... και στο βάθος εκλογές 
Τι θα φέρει η επομένη μέρα της Γενεύης για τον Νίκο Χριστοδουλίδη και τον Ερσίν Τατάρ

Το ερώτημα που προκύπτει, ιδίως μετά από ένα αρνητικό σενάριο στη Γενεύη, είναι κατά πόσον ο κ. Χριστοδουλίδης θα τύχει στήριξης από τα δύο μεγάλα κόμματα για συνέχιση της προσπάθειας στο Κυπριακό.

<<<<<<<

Τόσο ο ΠτΔ όσο και 
ο Τουρκοκύπριος
ηγέτης θα προσέλ-

θουν στην Πενταμερή
και θα επιστρέψουν

από αυτή χωρίς 
να μπορούν να μην 

παραμείνουν ανεπη-
ρέαστοι από τις 

πολιτικές διεργασίες 
στο εσωτερικό των
κοινοτήτων τους.

ΚΥ
Π

Ε

ΚΥ
Π

Ε
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«Θέλω η χώρα να βουλιάξει σε έναν απίστευτο εφιάλτη»
Η Βρετανία αλλά και ο κόσμος όλος
«βιώνουν το χειρότερο κύμα ακρο-
δεξιάς βίας που έχουμε δει στη με-
ταπολεμική περίοδο». Η διαπίστω-
ση, όταν στηρίζεται στην ερευνη-
τική δουλειά ομάδων και μεμονω-
μένων δημοσιογράφων και, κυρίως,
όταν αποκτά τη δομή ενός ντοκι-
μαντέρ, όταν, δηλαδή, γίνεται ει-
κόνα, πολλαπλασιάζει την ένταση
και την επιρροή της. Συμβαίνει με
το ντοκιμαντέρ «Untercover: Απο-
καλύπτοντας την Ακροδεξιά» της
Χαβάνα Μάρκινγκ, το οποίο προ-
βλήθηκε στο 27ο Φεστιβάλ Θεσ-
σαλονίκης (που ολοκληρώνεται σή-
μερα). Η ταινία μάς συστήνει τη
βρετανική οργάνωση Hope Not
Hate, η οποία βρίσκεται στην πρώτη
γραμμή του αγώνα κατά της Ακρο-
δεξιάς. Τα μέλη της, συχνά, δρουν
μυστικά, με ψεύτικες ταυτότητες.
Και αυτό, γιατί οι πραγματικές από-
ψεις των ομάδων που παρακολου-
θούν, αποκαλύπτονται πίσω από

κλειστές πόρτες. Με τη χρήση κρυ-
φών καμερών και εξοπλισμού ηχο-
γράφησης, οι ακτιβιστές της κα-
ταγράφουν διαδηλώσεις, συναν-
τήσεις και συνέδρια.

Αποκαλύπτουν πώς ακροδεξιοί
προσπαθούν να μετακινήσουν ρι-
ζικά την πολιτική ατζέντα, πώς
στοχοποιούν συγκεκριμένες κοι-
νότητες και πώς, με τη βοήθεια
ικανών influencers, προωθούν ρα-
τσιστικές ιδέες σε ένα νέο κοινό.
Σταδιακά, σχηματίζεται η εικόνα
ενός καλά οργανωμένου ακροδεξιού
κινήματος, με παραρτήματα σε
ολόκληρη την Ευρώπη και συνδέ-
σεις με πολιτικά κόμματα. Μάλιστα,
σε ένα γεύμα που κανονίζεται στην
Αθήνα, σε εστιατόριο πολυτελείας,
το μέλος της Hope Not Hate εκμαι-
εύει το όνομα ενός μεγάλου χρη-
ματοδότη.

Πώς αντιμετωπίζει κανείς αν-
θρώπους που έχουν την ικανότητα
να μεταδίδουν τη μισαλλοδοξία

σαν επιδημία; Πώς αντιτάσσεται
κανείς σε αυτό το ισχυρό σύμπλεγ-
μα αντιδημοκρατισμού και απολυ-
ταρχισμού; Οπως λέει και ένας εκ
των ηγετών της νεοφασιστικής Bri-
tain First, ο Πολ Γκόλντινγκ, «εμείς
πλασάρουμε τον εαυτό μας για τα

επόμενα δέκα χρόνια». Ο συλλογι-
σμός είναι εδραιωμένος στα χει-
ρότερα ένστικτα: «Σε δέκα χρόνια
η κοινωνία θα είναι πολύ βίαιη και
τρομακτική για να ζει κανείς. Δεν
με ενδιαφέρει να απευθυνθώ στις
μάζες τώρα. Η στιγμή που περιμέ-
νουμε πλησιάζει με ταχύτητα. Θέλω
η χώρα να γίνει απόπατος. Να βου-

λιάξει σε έναν απίστευτο εφιάλτη.
Γιατί αυτό είναι το μόνο που θα κά-
νει τους ανθρώπους να ξεβολευ-
τούν».

Αυτοί που εκνευρίζονται όταν
τους αποκαλούν «ναζί», αυτοπροσ-
διορίζονται ως «εθνικιστικό και πα-
τριωτικό» κόμμα, δεν χειρίζονται
μόνο με επιτυχία το ψέμα, προβάλ-
λοντας, κυρίως, μια αντιμετανα-
στευτική ρητορική, αλλά κατορ-
θώνουν να «φωλιάσουν στο μυαλό»
νέων και ευάλωτων πληθυσμών.
Με την πλευρά τους συντάσσονται
και διανοούμενοι, επιστήμονες, με
σπουδές σε κορυφαία πανεπιστή-
μια. Η δικτύωσή τους, διεθνής, ακο-
λουθεί τις σκοτεινές διαδρομές του
αδήλωτου χρήματος, που ρέει άφθο-
νο. «Ενας τεράστιος πλούτος που
δεν λογοδοτεί σε κανέναν», όπως
επισημαίνουν οι ερευνητές στο
ντοκιμαντέρ. Στους τίτλους του τέ-
λους, διαβάζουμε ότι οι περισσό-
τεροι από τους ενεχόμενους, παρά

τα στοιχεία που προσκομίζονται
εναντίον τους, κατορθώνουν να
ξεφύγουν από την επιβολή ποινών.
Διαστρεβλώνουν την πραγματικό-
τητα και την προσαρμόζουν στα
επιθυμητά, δικά τους, μέτρα.

Η Ακροδεξιά αιμοδοτείται από
νέους ψηφοφόρους. Διαπιστώθηκε
στη μεγάλη εκλογική άνοδο της
AfD στη Γερμανία, στη θέση της
Μαρίν Λεπέν στη γαλλικό πολιτικό
τοπίο. Οι νέες γενιές στρέφονται
στην Ακροδεξιά.

Δεν είναι καινούργιο δεδομένο,
απλώς ενισχύεται κάθε φορά δί-
νοντας στον «αντισυστημισμό»
προβάδισμα. Γι’ αυτό και όσοι πο-
λιτικοί υιοθετούν μια γλώσσα γε-
μάτη βεβαιότητες, επιτιθέμενοι
στο «φαύλο κατεστημένο», εμφα-
νίζοντας εαυτούς τιμωρούς και αδέ-
καστους, αυξάνουν, απρόσμενα,
το ακροατήριό τους.

«Θεωρείτε τον Τραμπ και τον
Πούτιν απειλή για την Ευρώπη;»

ρωτήθηκαν οι πολίτες της Γηραιάς
Ηπείρου. Οι Ελληνες, λοιπόν, εί-
μαστε από τους λιγότερο εχθρικούς
τόσο απέναντι στον Τραμπ (56%)
όσο και απέναντι στον Πούτιν
(52%). Ηγέτες που έχουν αναγάγει
τον απολυταρχικό ετσιθελισμό σε
τρόπο διακυβέρνησης, δεν ενο-
χλούν, σε υψηλά ποσοστά τουλά-
χιστον, τους Ελληνες ψηφοφόρους
σε σύγκριση με τους Αγγλους, τους
Γάλλους, τους Γερμανούς ή τους
Ισπανούς.

Ξένοι αναλυτές επισημαίνουν
ότι η άνοδος της Ακροδεξιάς και
της ακραίας ρητορικής οφείλεται
και στο γεγονός ότι η «συστημική»
πολιτική χάνει ολοένα και περισ-
σότερο έδαφος γιατί εξακολουθεί
να ζει αναλογικά μέσα σε έναν ψη-
φιακό κόσμο. Οι ερμηνείες πολλές,
μία η διαπιστωμένη αλήθεια: όσο
ενισχύονται η σύγχυση και ο θυμός,
οι πωλητές του μίσους θα αλιεύουν
διαρκώς πελατεία.

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Αναβάθμιση των ευρωτουρκικών σχέ-
σεων παραμονές της πολυμερούς διά-
σκεψης για το Κυπριακό, αναδεικνύεται
μέσα από «πολιτικά ανοίγματα» της
Ε.Ε. προς την Άγκυρα, με παρότρυνση
και του ΝΑΤΟ, εκχωρώντας βήμα, λόγο
και ρόλο στον Ταγίπ Ερντογάν για τα
τεκταινόμενα στην Ε.Ε., το Ουκρανικό,
τις σχέσεις με τις ΗΠΑ, αλλά και το ευ-
ρωπαϊκό πρότζεκτ για ενίσχυση της
άμυνας και ασφάλειας. Στο πλαίσιο
αυτό, ο πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Συμ-
βουλίου Αντόνιο Κόστα κατατάσσει
την Τουρκία στους «ομοϊδεάτες» τής
Ε.Ε., λέγοντας ότι η συνεργασία μαζί
με τους «ομοϊδεάτες» και άρα με την
Άγκυρα «είναι ζωτικής σημασίας για
τη διεθνή ασφάλεια». Τόσο στο Ου-
κρανικό, όσο επίσης «και για την ενί-
σχυση των κοινών μας προσπαθειών
στην άμυνα», αναφέρει ο Αντόνιο Κό-
στα, ο οποίος μαζί με την πρόεδρο τής
Κομισιόν Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν
και την ύπατη εκπρόσωπο της Ε.Ε. Κά-
για Κάλας, αισθάνθηκαν την ανάγκη
να καταστήσουν κοινωνό την Τουρκία
και τα άλλα τέσσερα κράτη που συγ-
κροτούν την ομάδα των «προθύμων
χωρών» (Βρετανία, Καναδά, Νορβηγία
και Ισλανδία), για τα αποτελέσματα
της πρόσφατης έκτακτης Συνόδου Κο-
ρυφής. Όπως ανακοινώθηκε, οργάνω-
σαν τηλεδιάσκεψη με τους «5», κίνηση
η οποία σύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ», «επιδιώκεται να έχει και συνέχεια».
Δημιουργώντας εικόνα θεσμοθέτησης
μιας πλατφόρμας ενημέρωσης των
«ομοϊδεατών» και «προθύμων χωρών»,
περιλαμβανομένης της Τουρκίας, κάτι
που εκ των πραγμάτων οδηγεί σε ανα-
βάθμιση των ευρωτουρκικών σχέσεων
και παρέχει μεγαλύτερη ευχέρεια και
άνεση στον Ταγίπ Ερντογάν να επιβάλει
τη δική του ατζέντα αιτημάτων, πλήρως
απαλλαγμένη από το «βαρίδι» του Κυ-
πριακού. 

Όπως ανέφεραν δύο Ευρωπαίοι δι-
πλωμάτες στην «Κ», τα ευρωπαϊκά
ανοίγματα προς την Τουρκία, έγιναν
και με την παρότρυνση του γ.γ. του
ΝΑΤΟ, Μαρκ Ρούτε, ο οποίος έχει πα-
ρέμβει σε Ευρωπαίους ηγέτες, ζητών-
τας ενίσχυση των σχέσεων Ε.Ε.-Τουρ-
κίας και διασυνδέοντας το ζήτημα με
την ευρύτερη αναβάθμιση των αμυν-
τικών δυνατοτήτων της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Έτσι λοιπόν, στην τηλεδιά-
σκεψη της 7ης Μαρτίου, 24 ώρες μετά
τη Σύνοδο Κορυφής της Ε.Ε., οι επι-
κεφαλής των θεσμικών οργάνων της
Ε.Ε. ενημέρωσαν τους «5», περιλαμ-
βανομένου του Ταγίπ Ερντογάν, για
τα αποτελέσματα των συζητήσεων
της Συνόδου Κορυφής, επί του αλλη-
λένδετου, όπως εξελίσσεται ζητήματος,
του Ουκρανικού μετώπου και της ευ-
ρωπαϊκής άμυνας. Σύμφωνα με πλη-
ροφορίες της «Κ», στην τηλεδιάσκεψη,
«ο κ. Ερντογάν έδωσε παράσταση»,

ζητώντας ρόλο όχι μόνο στον σχεδια-
σμό της ευρωπαϊκής άμυνας και ασφά-
λειας, αλλά και κομμάτι της πίτας ανοι-
κοδόμησης της Ουκρανίας. Και όλα
αυτά σε συνδυασμό με την απαίτηση
για επανενεργοποίηση της ενταξιακής
πορείας της Τουρκίας και χωρίς λέξη
για το Κυπριακό, το οποίο σε αντίθεση
με το Ουκρανικό ή με άλλα περιφε-
ρειακά ζητήματα, εξαντλείται για την
Ε.Ε. στη σφαίρα των φραστικών υπο-
δείξεων.

Αυτό που έχει ενδεχομένως περισ-
σότερη σημασία είναι ότι ο πρόεδρος
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Αντόνιο
Κόστα ανέφερε χαρακτηριστικά μέσω
ανάρτησης στην πλατφόρμα Χ ότι «η
συνεργασία μας με ομοϊδεάτες εταίρους
@ΝΑΤΟ, είναι ζωτικής σημασίας για
τη διεθνή ασφάλεια. Για την Ουκρανία
και για την ενίσχυση των κοινών μας
προσπαθειών στην άμυνα». Όπως δη-
λαδή συνάγεται αβίαστα, ο πρόεδρος
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου αναγνώ-
ρισε ότι η ομάδα των «5», περιλαμβα-
νομένων της Τουρκίας και του προ-
έδρου της Ταγίπ Ερντογάν, έχουν ρόλο
στη διεθνή ασφάλεια, στο Ουκρανικό,
αλλά και σε αυτή καθαυτή την άμυνα
της Ε.Ε., παρά τις ενστάσεις που δια-
τυπώνει η Λευκωσία. 

Άλλωστε, η εικόνα πρόσκλησης
της Τουρκίας και των άλλων τεσσάρων

«προθύμων χωρών», σε τηλεδιάσκεψη,
προκειμένου οι ηγέτες των θεσμών
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν και Αντόνιο
Κόστα, ως επίσης και η ύπατη εκπρό-
σωπος Κάγια Κάλας να τις καταστή-
σουν κοινωνούς για τις αποφάσεις της
Ε.Ε., δεν αφήνει ιδιαίτερα περιθώρια
παρερμηνείας. Καθώς εκ των πραγ-
μάτων αναγνωρίζει την ύπαρξη ρόλου
στους «5», περιλαμβανομένης της
Τουρκίας και τους παρέχει παράλληλα
τη δυνατότητα να έχουν λόγο και ρόλο
στα τρία ζητήματα που εύγλωττα ανέ-
φερε ο Αντόνιο Κόστα στην ανάρτησή
του, περιλαμβανομένου και του ζητή-
ματος της ευρωπαϊκής άμυνας. Ο Αν-
τόνιο Κόστα φέρεται μάλιστα να δε-
σμεύτηκε για τη συνέχιση της διαδι-
κασίας συντονισμού με τους «5», κα-
θιστώντας σαφή την πρόθεση της
Ε.Ε. να διατηρήσει ανοιχτούς διαύλους
επικοινωνίας και με την Τουρκία, ανα-
γνωρίζοντας τη στρατηγική της ση-
μασία για την ευρωπαϊκή ασφάλεια,
αλλά και τη σταθερότητα στην Ου-
κρανία.

Ενθάρρυνση χωρίς
πίεση

Όλα αυτά, καθιστούν σαφές ότι οι
ηγέτες των θεσμικών οργάνων της

Ε.Ε., με την παρότρυνση και του ΝΑΤΟ,
επιφυλάσσουν στην Τουρκία έναν
αναβαθμισμένο ρόλο για όλο το φάσμα
των ζητημάτων που τέθηκαν στην
έκτακτη Σύνοδο Κορυφής, λίγες μέρες
πριν την πολυμερή διάσκεψη για το
Κυπριακό στη Γενεύη. Και η αλήθεια
είναι ότι η Τουρκία πηγαίνει στην πο-
λυμερή διάσκεψη της Ελβετίας, χωρίς
να αισθάνεται την παραμικρή πίεση
από την Ε.Ε. Παρά το γεγονός ότι η
Ε.Ε. ενθαρρύνει φραστικά όλους τους
εμπλεκομένους να στηρίξουν την προ-
σπάθεια του γ.γ. Αντόνιο Γκουτέρες,
περιλαμβανομένης βεβαίως και της
Άγκυρας. 

Σημειώνεται ότι στην άσκηση πίε-
σης της Ε.Ε. προς την Τουρκία, είχαν
επενδύσει η Λευκωσία και ο πρόεδρος
Χριστοδουλίδης, τα τελευταία δύο
χρόνια. Θεωρώντας ότι η Ε.Ε. θα εμ-
πλεκόταν «ενεργότερα» στο Κυπριακό
και θα επανέφερε την Άγκυρα σε τρο-
χιά διευθέτησης του προβλήματος, με
βάση το «συμφωνημένο πλαίσιο». Αφή-
γημα που εκ του αποτελέσματος, εξαντ-
λήθηκε σε διακηρύξεις εσωτερικής
κατανάλωσης.

Επιχειρώντας προφανώς να καλύψει
αυτό το κενό, ο πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης αποκάλυψε στη διακαναλική
συνέντευξη ότι η Ε.Ε. ζήτησε όπως
παρευρεθεί στην πολυμερή διάσκεψη
της Γενεύης, εκπροσωπούμενη σε επί-
πεδο Επιτρόπου. Μια μέρα αργότερα,
η Κομισιόν επιβεβαίωσε ότι θα παρευ-
ρίσκεται στην πολυμερή διάσκεψη
της Γενεύης. Ωστόσο, ενώ γράφονταν
αυτές οι γραμμές, η Κομισιόν δεν ήταν
σε θέση να πει ούτε το όνομα, ούτε
την ιδιότητα του εκπροσώπου της που
θα παρευρεθεί στην πολυμερή διά-
σκεψη. Αλλά ούτε και τον βαθμό εμ-
πλοκής της Ε.Ε. στην πολυμερή διά-
σκεψη. Δηλαδή, κατά πόσον θα έχει
ουσιαστικό ρόλο ή θα περιορίζεται σε
όλο παρατηρητή. 

Σε κάθε πάντως περίπτωση, κύκλοι
στις Βρυξέλλες εξηγούσαν ότι η επι-
διωκόμενη παρουσία της Ένωσης στις
εξελίξεις στο Κυπριακό, δεν στοχεύει
να αλλάξει τα δεδομένα.

«Η Ε.Ε. θα έχει πάντα υποστηρι-
κτικό ρόλο στις προσπάθειες του γ.γ.
ΟΗΕ και είναι δεσμευμένη να στηρίξει
στο πλαίσιο αυτό, τις ενέργειες του
διεθνούς οργανισμού για διευθέτηση
του κυπριακού προβλήματος, όπως
έπραξε και παλαιότερα και στο Κραν
Μοντανά». Κατά συνέπεια, όπως συ-
νάγεται αβίαστα, θέμα ενεργότερης
εμπλοκής της Ε.Ε. δεν υφίσταται,
ούτε βεβαίως και ζήτημα διάθεσης
της «ευρωπαϊκής εργαλειοθήκης»,
προκειμένου να λειτουργήσει ως μο-
χλός πίεσης και να πειθαναγκαστεί
η Άγκυρα να αλλάξει πλεύση στο Κυ-
πριακό και να οδηγηθεί σε λύση με
βάση το «συμφωνημένο πλαίσιο»,
όπως επεδίωκε εδώ και δύο χρόνια ο
πρόεδρος Χριστοδουλίδης. 

«Άνοιγμα» Ε.Ε. προς Τουρκία
με παρότρυνση ΝΑΤΟ

Αναβάθμιση Άγκυρας, ρόλος και λόγος σε ευρωπαϊκά πρότζεκτ
παραμονές της πολυμερούς για το Κυπριακό

Η σφήνα
του ΝΑΤΟ

Δημιουργία γέφυρας
μιας ουσιαστικής αμυν-
τικής συνεργασίας, με-
ταξύ Ε.Ε. και Τουρκίας,
ζητάει το ΝΑΤΟ ως απο-
τέλεσμα της αποστασιο-

ποίησης των ΗΠΑ από
την ευρωπαϊκή ομπρέλα
ασφαλείας. Δύο Ευρω-
παίοι διπλωμάτες ανέ-
φεραν στην «Κ» ότι ο
γ.γ. του ΝΑΤΟ, Μαρκ

Ρούτε, παρότρυνε ηγέ-
τες της Ε.Ε. να στρα-

φούν προς την Άγκυρα
και να ενισχύσουν τις
ευρωτουρκικές σχέ-
σεις, προσεγγίζοντας

και το ζήτημα της ευρύ-
τερης αναβάθμισης των
ευρωπαϊκών αμυντικών
δυνατοτήτων. Συναφείς
πληροφορίες που διέρ-

ρευσαν στη βελγική
πρωτεύουσα και δημο-
σίευσαν πρώτοι οι Fi-

nancial Times, αναφέ-
ρουν ότι «ο γενικός

γραμματέας του ΝΑΤΟ,
Μαρκ Ρούτε, παρότρυνε

κατ’ ιδίαν τους ηγέτες
της Ε.Ε. να ενισχύσουν
τη συνεργασία με τον
πρόεδρο Ρετζέπ Ταγίπ
Ερντογάν, έπειτα από

χρόνια τεταμένων σχέ-
σεων». Με φόντο την

αναβάθμιση των ευρω-
παϊκών αμυντικών δυ-
νατοτήτων. Όπως αφέ-
θηκε να διαρρεύσει,

χώρες της Ε.Ε. που είναι
και μέλη του ΝΑΤΟ, ανη-

συχούν για το κενό
ασφαλείας που θα δημι-
ουργήσει ενδεχόμενη
υλοποίηση της απειλής
Τραμπ να αποσύρει τις

αμερικανικές εγγυήσεις
ασφαλείας προς τους
ευρωπαίους εταίρους
της Συμμαχίας. Ως επί-
σης και από πρόθεση

του πλανητάρχη να απο-
καταστήσει τους δε-

σμούς με τη Ρωσία και
να διακόψει τη στήριξη
προς την Ουκρανία. Κα-
τά συνέπεια, προσβλέ-

πουν στη συνεργασία με
τον συνασπισμό των

«προθύμων» που περι-
λαμβάνει κράτη εκτός

Ε.Ε., στα οποία συγκατα-
λέγεται και η Τουρκία. 

Τα θέλει
όλα

«Η ευρωπαϊκή ασφά-
λεια δεν είναι υπόθεση

μόνο των μελών της
Ένωσης, αλλά και όλων
των ευρωπαίων συμμά-
χων», διαμήνυσε ο Ταγίπ
Ερντογάν στην τηλεδιά-
σκεψη με τους ηγέτες
των θεσμικών οργάνων
της Ε.Ε., επιφυλάσσον-
τας στην Τουρκία ρόλο
σε όλο το φάσμα της

άμυνας και ασφάλειας
που φιλοδοξεί να εγκα-
θιδρύσει η Ε.Ε., συνε-

πεία των απειλών
Τραμπ. Ο Ερντογάν άνοι-
ξε τα χαρτιά του στην τη-
λεδιάσκεψη, τονίζοντας
ενώπιον της Ούρσουλας
φον ντερ Λάιεν, του Αν-
τόνιο Κόστα και της Κά-
για Κάλας, ότι «είναι ση-
μαντικό για εμάς να συμ-

μετέχουμε σε μηχανι-
σμούς, όπως ο Ευρωπαϊ-
κός Μηχανισμός για την
Ειρήνη, οι οποίοι στο-

χεύουν στην ανοικοδό-
μηση και τη στήριξη της
Ουκρανίας». Ο Τούρκος
πρόεδρος επεσήμανε
ακόμη ότι «η αμυντική
μας βιομηχανία είναι

έτοιμη να συμβάλει στον
τομέα της άμυνας (σ.σ.
Ε.Ε.). Το πρόγραμμα της
ευρωπαϊκής αμυντικής
βιομηχανίας πρέπει να
είναι ανοικτό σε όλους
τους ευρωπαίους συμ-

μάχους», είπε ο Τούρκος
πρόεδρος, προσθέτον-
τας ότι δεν θα μπορεί

κανείς να εξηγήσει εν-
δεχόμενο αποκλεισμό
της Τουρκίας από τα

προγράμματα αμυντι-
κών προμηθειών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Πα-
ράλληλα, ο κ. Ερντογάν
φρόντισε να επαναφέ-
ρει το αίτημα επανενερ-
γοποίησης των ενταξια-
κών διαπραγματεύσεων
της Τουρκίας, υπογραμ-
μίζοντας ότι «αναμένου-
με από την Ε.Ε. να υιο-
θετήσει στρατηγική και
στάση με όραμα και να

αναζωογονήσει τις εντα-
ξιακές μας διαπραγμα-

τεύσεις». Ενώ, όπως δη-
μοσίευσε η «Κ», αναμέ-
νει την εκπόνηση οδικού

χάρτη από την ίδια την
Ε.Ε., προς αυτή την κα-

τεύθυνση. Στην τηλεδιά-
σκεψη, ο πρόεδρος της

Τουρκίας επανέλαβε την
πρόταση «φιλοξενίας»
στη χώρα του, ενδεχό-
μενων ειρηνευτικών

διαπραγματεύσεων για
τον τερματισμό του πο-
λέμου στην Ουκρανία.

Ο Αντόνιο Κόστα φέρεται να κατέστησε σαφή την πρόθεση της Ε.Ε. να
διατηρήσει ανοιχτούς διαύλους επικοινωνίας και με την Τουρκία, αναγνω-
ρίζοντας τη στρατηγική της σημασία για την ευρωπαϊκή ασφάλεια, αλλά
και τη σταθερότητα στην Ουκρανία.

<<<<<<<

Οσο ενισχύονται η σύγ-
χυση και ο θυμός, οι πω-
λητές του μίσους θα αλι-
εύουν διαρκώς πελατεία.
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Οι σχέσεις Ε.Ε. - ΝΑΤΟ, η Τουρκία και οι κίνδυνοι

Ο ι ραγδαίες εξελίξεις στο Ου-
κρανικό έπειτα από την πα-
ρέμβαση των Ηνωμένων Πο-

λιτειών έχουν δημιουργήσει ένα
ντόμινο κινήσεων στην ευρύτερη
σκακιέρα της ευρωπαϊκής αρχιτε-
κτονικής ασφαλείας και της συνα-
φούς με αυτή ευρωπαϊκής άμυνας.
Οι κινήσεις αυτές διεξάγονται σε
πολλά και διαφορετικά επίπεδα,
καθώς τα ζητήματα ασφαλείας και
άμυνας εφάπτονται του σκληρού
πυρήνα των κρατικών αποφάσεων
και η τύχη τους δύσκολα μπορεί
να αφεθεί σε πολυμερείς θεσμικούς
δρώντες, όπως η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή ή το ΝΑΤΟ. 

Σε αυτό το πλαίσιο όμως και με
την Ουάσιγκτον να ομιλεί για την
υποχρέωση των Ευρωπαίων να
αναλάβουν μεγαλύτερο φορτίο για
την άμυνά τους αλλά και για την
επόμενη ημέρα του Ουκρανικού,
τρίτοι παίκτες που βρίσκονται στην
περιφέρεια ή στις πτέρυγες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης (Ε.Ε.) εμφανί-
ζονται να διεκδικούν διευρυμένο
και αναβαθμισμένο ρόλο. Και αν
το Ηνωμένο Βασίλειο διαβλέπει,
σχεδόν μία δεκαετία μετά το Brexit,
τη δυνατότητα επανόδου του στα
θέματα της ευρωπαϊκής ασφάλειας
και μίας ευκαιρίας να παίξει ξανά

τον ρόλο της «γέφυρας» μεταξύ
Ε.Ε. και ΗΠΑ, ο ρόλος που επιδιώκει
να διαδραματίσει η Τουρκία απαιτεί
πολύ μεγάλη προσοχή τόσο από
την Αθήνα όσο και τη Λευκωσία.
Και τούτο καθώς δεν μπορεί σε κα-
μία περίπτωση να αποκλειστεί η
άσκηση πίεσης προς τις δύο πλευ-
ρές να προβούν σε παραχωρήσεις
που θα θέσουν σε κίνδυνο τις ασφα-
λιστικές δικλείδες που υπάρχουν
σήμερα σε επίπεδο Ε.Ε. 

Σύμφωνα με όλες τις ενδείξεις,
η Άγκυρα επιδιώκει παρασκηνιακά
να εργαλειοποιήσει τις πολύπαθες
σχέσεις Ε.Ε. - ΝΑΤΟ για να διεισ-
δύσει στον χώρο της διαμόρφωσης
και λήψης αποφάσεων σχετικά με
την ευρωπαϊκή ασφάλεια και άμυνα,
ακολουθώντας τη γνωστή «a la car-
te» προσέγγισή της για να αποκο-
μίσει ανταλλάγματα σε διμερές επί-
πεδο. Στο πλαίσιο αυτό έχει επι-
διώξει ήδη από τα τέλη του 2023
να αξιοποιήσει την «ιστορική»,
όπως την έχουν χαρακτηρίσει Toύρ-
κοι αξιωματούχοι (και πιο συγκε-
κριμένα ο πρώην υφυπουργός Εξω-
τερικών Μπουράκ Ακσαπάρ) στους
συνομιλητές τους στις Βρυξέλλες,
επίσκεψη του Ρετζέπ Ταγίπ Ερν-
τογάν στην Αθήνα στις 7 Δεκεμ-
βρίου και την υπογραφή της Δια-

κήρυξης των Αθηνών για να εκκι-
νήσει μία διαδικασία στρατηγικής
διαβούλευσης μεταξύ Άγκυρας -
Βρυξελλών ως προς το μέλλον των
ευρωτουρκικών σχέσεων.

Το αφήγημα της Άγκυρας είναι
ότι η ευρωπαϊκή αρχιτεκτονική
ασφαλείας δεν νοείται χωρίς την
ίδια. Η δε αναμφισβήτητη ανάπτυξη
της τουρκικής αμυντικής βιομηχα-
νίας, σε συνδυασμό με το γεγονός
ότι διαθέτει τον δεύτερο μεγαλύτερο
στρατό εντός ΝΑΤΟ, προσφέρουν
στην Άγκυρα δύο σημαντικότατα
διαπραγματευτικά ατού στις συζη-
τήσεις περί επανεξοπλισμού της
Ευρώπης, καθώς επίσης σε εκείνες
για την αποστολή κάποιου είδους
στρατιωτικής δύναμης στην Ου-
κρανία. Η πραγματικότητα είναι ότι
εδώ και αρκετούς μήνες, ιδιαίτερα
μετά την αλλαγή φρουράς στη Γε-
νική Γραμματεία του ΝΑΤΟ με την
έλευση του Μαρκ Ρούτε, έχει ξεκι-
νήσει έντονη παρασκηνιακή κινη-
τικότητα ώστε να αναζητηθούν τρό-
ποι άρσης του αδιεξόδου στις ευ-
ρωνατοϊκές σχέσεις. Η υψηλόβαθμη
Ομάδα Δράσης για τη συνεργασία
Ε.Ε. - ΝΑΤΟ, την οποία συμφώνησαν
ο Μαρκ Ρούτε και η πρόεδρος της
Κομισιόν Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν,
αποτελεί τον κεντρικό δίαυλο επα-

φών. Ενδεικτική της επιθυμίας του
νέου γενικού γραμματέα της Συμ-
μαχίας να παρακαμφθεί το σημερινό
αδιέξοδο ήταν η κίνησή του να απο-
δεσμεύσει τα αδιαβάθμητα (αλλά
και διαβαθμισμένα) πρότυπα ΝΑΤΟ
σε επίπεδο πληροφοριών προς θε-
σμούς της Ε.Ε. Κρίσιμο ρόλο σε
αυτές τις επαφές παίζει και το Βε-
ρολίνο, που παραδοσιακά διάκειται
ιδιαίτερα ευνοϊκά στις τουρκικές
θέσεις. Ο ρόλος του Λονδίνου δεν
πρέπει να υποτιμηθεί σε αυτό το
σημείο. Η διαφαινόμενη πώληση
40 μαχητικών αεροσκαφών Euro-
fighter στην Τουρκία αποτελεί ιδέα
βρετανικής και όχι γαλλικής προ-
ελεύσεως όπως εκτιμούν κύκλοι
των Αθηνών, ενώ ήταν το Λονδίνο
που προσκάλεσε την Τουρκία στη
συνάντηση για το Ουκρανικό στις
αρχές Μαρτίου. Αυτή, ιδιαίτερα, η
κίνηση αναπτέρωσε πολύ την τουρ-
κική αισιοδοξία.

Στο παρασκήνιο κυκλοφορούν
ιδέες όπως η άρση των δικλείδων
για κατ’ εξαίρεση συμμετοχή της
Τουρκίας στο πρόγραμμα «στρα-
τιωτικής κινητικότητας» της Μό-
νιμης Διαρθρωμένης Συνεργασίας
(PESCO) ή η πρόσβαση της τουρ-
κικής αμυντικής βιομηχανίας στα
κονδύλια της ευρωπαϊκής άμυνας.

Οι πρόσφατες συμπράξεις τουρκι-
κών αμυντικών βιομηχανιών με
ιταλικές εταιρείες (ιδιαίτερα αυτή
της Baykar με τον ιταλικό κολοσσό
Leonardo στον τομέα των drones)
διευκολύνουν αυτά τα σχέδια. Το
ερώτημα όμως παραμένει, πόσο
εύκολα μπορούν να παραβλεφθούν
ζητήματα όπως η συνεχιζόμενη
άτεγκτη στάση της Άγκυρα σε θέ-
ματα όπως η πόντιση του καλωδίου
μεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας
Ισραήλ - Κύπρου - Ελλάδος (το οποίο
έχει λάβει και κοινοτική χρηματο-
δότηση) και η μη υπογραφή Συμ-
φωνίας Ασφαλείας Ε.Ε. - Τουρκίας
(που θα σήμαινε αναγνώριση της
Κυπριακής Δημοκρατίας). Με τη
Σύνοδο Κορυφής του ΝΑΤΟ στη
Χάγη να αχνοφαίνεται ήδη στον
ορίζοντα, αλλά και τις εξελίξεις σε
ευρωπαϊκό επίπεδο να τρέχουν, η
Αθήνα και η Λευκωσία καλούνται,
ενόψει και της πενταμερούς διά-
σκεψης για το Κυπριακό στη Γε-
νεύη, να λάβουν δύσκολες, πλην
αναγκαίες, αποφάσεις.

Ο Άγγελος Αλ. Αθανασόπουλος είναι δι-
ευθυντής Εθνικού και Περιφερειακού
Τύπου στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα
(ΕΛΚ). Οι απόψεις που εκφράζονται με
το άρθρο αυτό είναι προσωπικές.

<<<<<<

Η διαφαινόμενη
πώληση 40 μαχητικών
αεροσκαφών Eurofighter
στην Τουρκία αποτελεί
ιδέα βρετανικής και
όχι γαλλικής προελεύσε-
ως όπως εκτιμούν
κύκλοι των Αθηνών.

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Επιβεβαίωση και έγκριση από τα
Ηνωμένα Έθνη στη Γενεύη ανέ-
μεναν σύμφωνα με διασταυρωμένες
πηγές οι Βρυξέλλες μέχρι αργά το
απόγευμα της Παρασκευής, για
την παρουσία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης στην άτυπη διευρυμένη
συνάντηση στη Γενεύη για το Κυ-
πριακό τη Δευτέρα και την Τρίτη,
με πληροφορίες να φέρουν ως πι-
θανότερο σενάριο την παρουσία
του αντιπροέδρου της Επιτροπής,
Ραφαέλε Φίτο. 

Η απροθυμία των Βρυξελλών
να πουν περισσότερα, επίσημα ή
ανεπίσημα, η στάση αναμονής που
τηρεί η ε/κ πλευρά μεταφέροντας
όμως στον Τύπο τα μηνύματα που
θεωρεί πως στέλνει η Ε.Ε., και η
καθυστέρηση ανακοινώσεων από
πλευράς Η.Ε., μπορούν να εξηγη-
θούν από το γεγονός πως η τ/κ ηγε-
σία διαφωνεί με την ευρωπαϊκή
παρουσία σε όποια διαδικασία δια-
πραγματεύσεων (παρά τη βελτιω-
μένη επικοινωνία Άγκυρας - Βρυ-
ξελλών και τη σιωπή εσχάτως του
ίδιου του Ταγίπ Ερντογάν για το
Κυπριακό).

Μπορεί το βράδυ της Τετάρτης
ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης να
ανακοίνωνε στη διακαναλική πως
η Ε.Ε. ζήτησε από τα H.E. να πα-
ρευρεθεί στην άτυπη διευρυμένη
συνάντηση στη Γενεύη τη Δευτέρα
και την Τρίτη, και μπορεί να έσπευ-
δε να κάνει λόγο και για πιθανή
παρουσία Επιτρόπου, όμως τουλά-
χιστον μέχρι την Παρασκευή το
απόγευμα οι Βρυξέλλες δεν είχαν
ξεκάθαρη τελική απάντηση όσον
αφορά το επίπεδο εκπροσώπησης,
το όνομα ή τον ρόλο του προσώπου
αυτού. Η Κομισιόν επιβεβαίωσε
την Πέμπτη στην «Κ», μέσω δήλω-
σης του εκπροσώπου αρμοδίου για
θέματα συνοχής, Μάτσιε Μπερε-
στέτσκι, πως «η Ε.Ε. θα εκπροσω-
πηθεί στη συνάντηση», χωρίς «πε-
ρισσότερη πληροφόρηση που μπο-
ρώ να μοιραστώ σε αυτό το στάδιο,
για αυτό το συγκεκριμένο ζήτημα»,
και την επικεφαλής εκπρόσωπο
Πάουλα Πίνιο να αναφέρει πως το
όνομα εκκρεμεί. 

Κοινοτικές πηγές δεν είχαν τί-
ποτα να προσθέσουν για το θέμα
αυτό ούτε την Παρασκευή, τονί-
ζοντας όμως πως η κατεύθυνση
για το Κυπριακό δίνεται κατ’ ευθείαν
από το γραφείο της Προέδρου της
Κομισιόν, Ούρσουλα φον ντερ Λάι-
εν. Ενδεικτικό πάντως της άβολης
θέσης στην οποία βρίσκεται δια-

δικαστικά η Ε.Ε., αλλά και των ευαί-
σθητων ισορροπιών λόγω της στά-
σης της ευρύτερης τουρκικής πλευ-
ράς, είναι το ότι οι εκπρόσωποι της
Κομισιόν την Πέμπτη απέφυγαν –
είτε εσκεμμένα είτε λόγω απειρίας–
να αξιοποιήσουν ερώτημα της συ-
ναδέλφου της «Κ» Αθηνών για τις
προσδοκίες της Ε.Ε., ώστε να επα-
ναλάβουν τη θέση της Ε.Ε. περί
της βάσης λύσης. Αντιθέτως, ο εκ-
πρόσωπος περιορίστηκε στο να
καλωσορίσει «τη συνέχιση της δια-
δικασίας της οποίας ηγούνται τα
Η.Ε.».

Κυβερνητικές πηγές πάντως ερ-
μήνευαν θετικά την πρόθεση της
Ε.Ε. να είναι παρούσα, συνδέοντάς
την με την αναφορά στα συμπε-
ράσματα του Ευρωπαϊκού Συμβου-
λίου του Ιουνίου του 2023 για την
ετοιμότητα της Ε.Ε. «να συμβάλει
ενεργά στην υποστήριξη όλων των
σταδίων της διαδικασίας υπό την
αιγίδα του ΟΗΕ, με όλα τα κατάλ-

ληλα μέσα που διαθέτει». Αποφεύ-
γοντας, όμως, επίσης να τοποθε-
τηθούν για το πρόσωπο το οποίο
συζητείται, αλλά και ποιο ρόλο και
ποια παρουσία θα έχει στη συγκε-
κριμένη συνάντηση, ή για το αν
θα βρίσκεται στο δωμάτιο, στους
διαδρόμους, ή σε παρακείμενες αί-
θουσες.

Πολιτική και
τεχνοκράτες

Η επιλογή του προσώπου που
θα εκπροσωπήσει την Ε.Ε. έχει τη
δική της πολιτική σημασία όσον
αφορά τον χαρακτήρα και το εύρος
της εμπλοκής των Βρυξελλών στο
Κυπριακό, δεδομένου πως δεν υπάρ-
χει αυτή τη στιγμή κάποιος επίση-
μος ρόλος πέρα από την τεχνοκρα-
τική στήριξη που δίνεται κατά τη
διάρκεια της εκάστοτε διαπραγμα-
τευτικής διαδικασίας (με παρουσία

απεσταλμένου του Προέδρου της
Κομισιόν στην ομάδα των Καλών
Υπηρεσιών του ΟΗΕ, ο οποίος ήλεγ-
χε τη συμβατότητα όσων συζη-
τούνται με το κοινοτικό κεκτημένο).
Ο κ. Φίτο, ο οποίος σύμφωνα με δι-
πλωματικές πηγές είναι το πρόσωπο
το οποίο πρέπει να επιβεβαιωθεί
από τα Ηνωμένα Έθνη (και για το
οποίο θα πρέπει να συναινέσει και
η τ/κ και η τουρκική πλευρά), πληροί
τα κριτήρια τουλάχιστον όσον αφο-
ρά την παρουσία αξιωματούχων
σε υπουργικό επίπεδο. Όσον αφορά
το χαρτοφυλάκιό του, πρόκειται
για τον Επίτροπο του οποίου οι
υπηρεσίες ασχολούνται επί του
εδάφους με τη στήριξη των προ-
σπαθειών επίλυσης, μέσω της επο-
πτείας της λειτουργίας του Κανο-
νισμού της Πράσινης Γραμμής και
της διαχείρισης της οικονομικής
στήριξης για τους Τουρκοκύπριους
και για έργα διευκόλυνσης της επα-
νένωσης.

Η εμπλοκή αυτή, ουσιαστικά σε
πολιτικό επίπεδο αλλά με τεχνο-
κρατικό χαρακτήρα, δεν ικανοποιεί
τις επιδιώξεις αλλά και τις προσ-
δοκίες που καλλιέργησε η ε/κ πλευ-
ρά, καθώς όπως σημείωσαν στο
παρελθόν κυβερνητικές πηγές ο
στόχος είναι να υπάρξει εμπλοκή
με πολιτικό χαρακτήρα – ως εκ τού-
του και είχε προωθηθεί (από τη
Λευκωσία) η ιδέα ενός ειδικού απε-
σταλμένου.

Το Κυπριακό
στις Βρυξέλλες

Η ουσία έγκειται στο ερώτημα
του ποιος μιλά για το Κυπριακό
στις Βρυξέλλες. Και εφόσον δεχ-
θούμε πως η απάντηση, λόγω του
συγκεντρωτικού διοικητικού της
στιλ, είναι η Ούρσουλα φον ντερ
Λάιεν, το ερώτημα είναι ποιος μιλάει
εκ μέρους της Προέδρου, συντο-
νίζοντας την πολιτική της Ε.Ε. σε
όλες τις πτυχές του προβλήματος.
Η λύση στην οποία ελπίζει η Λευ-
κωσία, όπως γνωρίζει η «Κ», είναι
ο συντονισμός της προσέγγισης
της Ε.Ε. για το Κυπριακό από ένα
πρόσωπο στο γραφείο της Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν, με το πρό-
σωπο αυτό να έχει και ένα πολιτικό
προφίλ. 

Αυτή τη στιγμή, διαφορετικά θέ-
ματα που άπτονται του Κυπριακού
αφορούν διαφορετικούς Επιτρόπους,
που για τον ένα ή για τον άλλο λόγο
δεν προσφέρονται για τη Γενεύη.
Για παράδειγμα, τυχόν παρουσία
της Ύπατης Εκπροσώπου, Κάγια
Κάλας, θα ήταν μια αναβάθμιση της
συνάντησης στην οποία δεν θα συ-
ναινούσε η Τουρκία, ενώ οι αρμο-
διότητές της αφορούν αποκλειστικά
την εξωτερική διάσταση του Κυ-
πριακού (σχέσεις με Άγκυρα, εγ-
γυήσεις και ασφάλεια). Από την
άλλη, η Επίτροπος Διεύρυνσης, Μάρ-
τα Κος, μπορεί να σχετίζεται με τον
ρόλο της Τουρκίας, όμως το Κυπρια-
κό δεν είναι πλέον θέμα διεύρυνσης,
όπως ήταν επί της εμπλοκής του
τότε αρμόδιου Επιτρόπου Γκούντερ
Φερχόιγκεν στις συζητήσεις πριν
από την ένταξη. Ασφαλής, αλλά χω-
ρίς πολιτικό βάρος λύση, θα ήταν
και η παρουσία της Επιτρόπου για
τη Μεσόγειο, ΝτουμπράβκαΣούιτσα,
η οποία θα μπορούσε να θεωρηθεί
πως μεταφέρει χωρίς άλλη ατζέντα
τις θέσεις της Προέδρου Φον ντερ
Λάιεν, αλλά της οποίας οι αρμοδιό-
τητες είναι περισσότερο περιφερει-
ακές σε πολιτικό επίπεδο και συν-
τονιστικές σε τεχνικό.

Γρίφος η παρουσία Ε.Ε. στη Γενεύη
Ο Ραφαέλε Φίτο, αντιπρόεδρος για συνοχή και μεταρρυθμίσεις,

ο επικρατέστερος εκπρόσωπος των Βρυξελλών εφόσον γίνει δεκτό το αίτημα προς τα Η.Ε.

Παρατηρητής
ή εμπλεκόμενος

Ο ρόλος της Ε.Ε. στο Κυπριακό
εξαρτιόταν πάντα από το πόσο
κοντά στην Ε.Ε. ήθελε να είναι
η εκάστοτε τ/κ ηγεσία (επί δια-
πραγματεύσεων Αναστασιάδη -
Ακιντζί μάλιστα οι διαπραγμα-

τευτές Μαυρογιάννης - Ναμί εί-
χαν επισκεφθεί μαζί τις Βρυ-
ξέλλες), αλλά και τις ευρω-

τουρκικές δυναμικές. Ενδεικτι-
κό είναι πως μετά την κατάρ-
ρευση της διαδικασίας στο
Κραν Μοντανά, η τουρκική

πλευρά δέχεται την Ε.Ε. μόνο
ως παρατηρητή. Οργανωτικά

και πρακτικά, ο ρόλος αυτός άλ-
λαζε με την πάροδο του χρό-

νου. Για παράδειγμα, το 2009 ο
τότε Πρόεδρος της Κομισιόν

Χοσέ Μανουέλ Μπαρόζο είχε
δημιουργήσει ομάδα καθοδή-
γησης για το Κυπριακό σε επί-

πεδο Κομισιόν (Cyprus Steering
Group) όπου συμμετείχαν Επί-
τροποι με ρόλο σε διάφορες

πτυχές του προβλήματος. Τότε
είχε διοριστεί ως προσωπικός
απεσταλμένος του κ. Μπαρόζο

ο Λέοπολντ Μάουρερ, τον
οποίο διαδέχθηκε το 2012 ο Πί-
τερ Βαν Νούφελ. Όσον αφορά

τις επίσημες διαπραγματεύ-
σεις, η πιο πρόσφατη ουσιώδης
παρουσία της Ε.Ε. ήταν στη δια-
δικασία που κορυφώθηκε στο
Κραν Μοντανά το 2017, όπου

συμμετείχαν σε πολιτικό επίπε-
δο ο τότε πρώτος Αντιπρόεδρος
της Κομισιόν, Φρανς Τίμερμανς
και η τότε Ύπατη Εκπρόσωπος,

Φεντερίκα Μογκερίνι.

<<<<<<

Προσεκτικές
οι Βρυξέλλες λόγω

ευαίσθητων ισορρο-
πιών και της διαφω-

νίας ε/κ και τ/κ
πλευράς για

τον ρόλο της Ε.Ε.

Ο κ. Φίτο, ο οποίος σύμφωνα με διπλωματικές πηγές είναι το πρόσωπο το οποίο πρέπει να επιβεβαι-
ωθεί από τα Ηνωμένα Έθνη, πληροί τα κριτήρια τουλάχιστον όσον αφορά την παρουσία αξιωματού-
χων σε υπουργικό επίπεδο.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η μείωση του ΦΠΑ στα τιμολόγια
ηλεκτρικού ρεύματος που ανακοί-
νωσε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
κατά τον δίχρονο απολογισμό του
κυβερνητικού έργου αναμφίβολα
είχε θετικό πρόσημο και χαιρετί-
στηκε ακόμα και από την αντιπο-
λίτευση, ωστόσο και εδώ οι λεπτο-
μέρειες και το αποτύπωμα επί του
εδάφους κρύβονται στα ψιλά γράμ-
ματα της αγοράς ενέργειας. Στον
απόηχο των προεδρικών εξαγγε-
λιών το ερώτημα που τίθεται ήδη
από πολλούς είναι αν η μείωση του
ΦΠΑ των τιμολογίων ρεύματος κα-
τά 10 μονάδες είναι σε θέση να
αντιμετωπίσει και σε ποιο βαθμό
το υψηλό κόστος που επωμίζονται
οι καταναλωτές στην αγορά ηλε-
κτρικής ενέργειας. Σε μια προσε-
κτική εξέταση των παραγόντων
που διαμορφώνουν τις λιανικές τι-
μές ηλεκτρικού ρεύματος στην Κύ-
προ το συμπέρασμα που εξάγεται

είναι πως ο ΦΠΑ είναι ένας παρά-
γοντας που διατηρεί σε υψηλά επί-
πεδα την τιμή της κιλοβατώρας,
δεν είναι όμως ο καθοριστικός που
με βάση επίσημα στοιχεία της Eu-
rostat κατατάσσει την Κύπρο στην
έβδομη θέση των χωρών της Ε.Ε
με το ακριβότερο ρεύμα. Στην προ-
κειμένη περίπτωση, όπως εκτιμούν
ειδικοί της αγοράς ενέργειας, η
μείωση του ΦΠΑ δεν αναμένεται
να επιφέρει δραστικές λύσεις στα

ακριβά τιμολόγια, μιας και η βασική
αιτία των υψηλών χρεώσεων δεν
είναι οι έμμεσοι φόροι, όπως ο
ΦΠΑ, αλλά το κόστος παραγωγής
ηλεκτρικής ενέργειας, το οποίο
όχι μόνο θα παραμείνει αλλά θα
επηρεάζεται από εξωγενείς παρά-
γοντες όπως μια ενδεχόμενη αύ-
ξησης της τιμής του καυσίμου πα-
ραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας που
είναι το μαζούτ. Ένας άλλος πα-
ράγοντας που ενδεχομένως να μει-
ώσει την αποτελεσματικότητα των
κυβερνητικών εξαγγελιών είναι οι
ετήσιες διατιμήσεις που εγκρίνει
η ΡΑΕΚ, οι οποίες ανάλογα με τις
αποφάσεις που θα ληφθούν μπορεί
να μειώσουν το ποσοστό κέρδους
των καταναλωτών, να το εκμηδε-
νίσουν, εάν αποφασισθεί αναπρο-
σαρμογή στο ύψος μείωσης του
ΦΠΑ κατά 10 μονάδες ή να μην γί-
νει διαφοροποίηση, κάτι που είναι
και το καλύτερο σενάριο. Οι δια-
τιμήσεις της ΡΑΕΚ για το 2025 ανα-
μένεται να ανακοινωθούν το επό-
μενο διάστημα, οπότε θα μπορεί
να υπολογισθεί με μεγαλύτερη
ακρίβεια το όφελος για τους κατα-
ναλωτές. 

Οι εξαγγελίες
Η απόφαση της κυβέρνησης για

μείωση του ΦΠΑ από 19% σε 9%
στους οικιακούς καταναλωτές ηλε-
κτρικού ρεύματος θα είναι διάρκειας
ενός έτους και με βάση στοιχεία
της ΑΗΚ επηρεάζει 494 χιλιάδες οι-
κιακούς καταναλωτές. Εδώ θα πρέ-
πει να υπενθυμίσουμε πως δεν είναι
η πρώτη φορά που γίνονται παρεμ-
βάσεις στον ΦΠΑ προκειμένου να
μειωθεί η τιμολογιακή πίεση στο

ηλεκτρικό ρεύμα. Η προηγούμενη
κυβέρνηση είχε χρησιμοποιήσει
τη μείωση του ΦΠΑ, η οποία μετά
από κάποιους μήνες εφαρμογής κα-
ταργήθηκε και αντικαταστάθηκε
με τις επιδοτήσεις των τιμολογίων.
Μέτρο που επίσης καταργήθηκε
από την παρούσα κυβέρνηση, η
οποία εφάρμοσε στοχευμένα μέτρα
σε ευάλωτους καταναλωτές. Με βά-
ση στοιχεία από λογαριασμούς ρεύ-
ματος της ΑΗΚ για ένα μέσο λογα-

ριασμό ηλεκτρικού ρεύματος 800
KWh ανά διμηνιαία, το κόστος ανέρ-
χεται στα €245 με ΦΠΑ 19%. Για
την ίδια κατανάλωση με ΦΠΑ 9%
το κόστος μειώνεται στα €225. Δια-
φορά €20 και συνολικό ετήσιο όφε-
λος €120. Οι μειώσεις προϋποθέτουν
ότι οι ετήσιες διατιμήσεις που απο-
φασίζει η ΡΑΕΚ θα παραμείνουν
στα επίπεδα του 2024 και η Ε.Ε. δεν
θα επιβάλει πράσινη φορολογία τον
ερχόμενο Μάιο προκειμένου τα

κράτη μέλη να μειώσουν τη χρήση
ρυπογόνων καυσίμων για παραγωγή
ηλεκτρικής ενέργειας, κάτι που εν-
διαφέρει άμεσα την Κύπρο, η οποία
συνεχίζει τη χρήση μαζούτ στους
ηλεκτροπαραγωγούς σταθμούς.

Στους «πρώτους» της Ε.Ε.
Με βάση επίσημα στοιχεία της

Eurostat για το 2024 η Κύπρος φι-
γουράρει στην έβδομη θέση των
χωρών της Ευρώπης με το ακριβό-
τερο ηλεκτρικό ρεύμα, με το σύνολο
των φόρων, ενώ η τιμή της κιλο-
βατώρας έχει ξεπεράσει τα 0,30
σεντ, τη στιγμή που στην Ελλάδα
η τιμή της κιλοβατώρας μόλις που
ξεπερνά τα 0,20 σεντ. Όπως προ-
κύπτει από τα στοιχεία της Eurostat,
το 70% των συνολικών χρεώσεων
ηλεκτρικού ρεύματος στην Κύπρο
αφορά το κόστος παραγωγής ηλε-
κτρικής ενέργειας και κατά συνέ-
πεια την αγορά θερμοκηπιακών
αερίων ένεκα της χρήσης ρυπογό-
νου καυσίμου. Ο ΦΠΑ συν άλλες
χρεώσεις επιβαρύνουν τα τιμολόγια
κατά 30%. Ειδικά για το μερίδιο
φόρων και εισφορών που καταβάλ-
λονται από οικιακούς καταναλωτές
για ηλεκτρική ενέργεια, η Κύπρος
βρίσκεται στην τέταρτη θέση με
βάση στοιχεία της Eurostat για το
πρώτο εξάμηνο 2024.

Οι ανησυχίες
Αναλύοντας τα δεδομένα που

έχουν προκύψει από την προεδρική
εξαγγελία, αλλά και τα στοιχεία
που υπάρχουν και διαμορφώνουν
το κόστος ηλεκτρικής ενέργειας
για τον καταναλωτή, ειδικοί εκτι-
μούν πως η μείωση του ΦΠΑ είναι

ένας θετικός παράγοντας όχι όμως
ο καθοριστικός για ελάφρυνση των
οικογενειακών προϋπολογισμών.
Ειδικά, όπως επισημαίνουν, ένεκα
αστάθμητων εξελίξεων που ενδε-
χομένων να εξανεμίσουν τις μει-
ώσεις από το ΦΠΑ 9%. Από το 2017
η ΡΑΕΚ σε ετήσια βάση καθορίζει
τις διατιμήσεις που θα ισχύουν
λαμβάνοντας υπόψη στοιχεία που
καταθέτει η ΑΗΚ για την παραγωγή,
προμήθεια και μεταφορά ηλεκτρι-
κής ενέργειας. Εάν στην περίπτωση
του 2025 η ΡΑΕΚ αποφασίσει ανα-
προσαρμογή των διατιμήσεων προς
τα πάνω, αυτό σημαίνει πως το πο-
σοστό αναπροσαρμογής στην πρά-
ξη θα μειώσει το ποσοστό οφέλους
για τους καταναλωτές από τη μεί-
ωση του ΦΠΑ. Εάν υπάρχει κάτι
το θετικό στην προκειμένη περί-
πτωση είναι πως η ΡΑΕΚ τα τελευ-
ταία δύο χρόνια δεν προχώρησε
σε αναπροσαρμογή των διατιμή-
σεων. Για το 2025 η απόφαση της
ΡΑΕΚ αναμένεται εντός Μαρτίου. 

Πράσινοι φόροι
Ο δεύτερος παράγοντας που θε-

ωρείται βέβαιο πως θα επηρεάσει
τις μειώσεις από τον ΦΠΑ 9% στο
ρεύμα είναι η επιβολή της λεγόμενης
πράσινης φορολογίας μέχρι τον ερ-
χόμενο Μάιο. Η υιοθέτηση της πρά-
σινης φορολογίας αποτελεί δέσμευ-
ση της προηγούμενης κυβέρνησης
για το Σχέδιο Ανάκαμψης και Αν-
θεκτικότητας, έπρεπε να είχε εφαρ-
μοσθεί από τον Νοέμβριο του 2022
και είναι προαπαιτούμενο για την
εκταμίευση κονδυλίων του Σχεδίου
που λαμβάνει η Κύπρος. Η πράσινη
φορολογία, μεταξύ άλλων, θα συμ-
βάλει στους στόχους της Κυπριακής
Δημοκρατίας για μείωση των εκ-
πομπών αερίων θερμοκηπίου σε
ποσοστό 32% έως το 2030. Με την
πράσινη φορολογία διαφωνεί το
ΑΚΕΛ που αμφισβητεί τη λήψη σχε-
τικής απόφασης σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο. Στους παράγοντες που ενδε-
χομένως να επηρεάσουν τις μειώσεις
μπορεί να συμπεριληφθεί και η μη-
νιαία αναπροσαρμογή της τιμής
του καυσίμου ανάλογα με το κόστος
αγοράς του μαζούτ.

<<<<<<<

Τρεις παράγοντες ενδε-
χομένως να εξανεμίσουν
ένα ποσοστό από τη μεί-
ωση . Η ετήσια διατίμη-
ση που αποφασίζει η 
ΡΑΕΚ, η επιβολή πράσι-
νης φορολογίας από 
τον Μάιο και η αναπρο-
σαρμογή του καυσίμου
από πλευράς ΑΗΚ.

Στη μέγγενη διατιμήσεων-
φόρων η μείωση σε ρεύμα

Ασπιρίνη η ελάφρυνση των τιμολογίων μέσω του ΦΠΑ

Για μια μέση κατανάλωση ηλεκτρικής ενέργειας 800 KWh ο
ΦΠΑ 9% θα προκαλέσει μείωση των λογαριασμών κατά €20 σε
διμηνιαία βάση με συνολικό ετήσιο όφελος τα €120.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η ριζοσπαστική πρόταση που κα-
τέθεσε ο γ.γ. του ΔΗΚΟ Γιώργος
Σολωμού για εκλογή προέδρου του
κόμματος ακόμη και με τη συμμε-
τοχή προσώπων που δεν είναι μέλη
του ΔΗΚΟ ήταν η αφορμή για να
προκληθεί μία νέα κρίση στο κόμμα
του Κέντρου. Ενόψει συνεδρίου
επανήλθε η συζήτηση για τον ρόλο
του ΔΗΚΟ στην κομματική σκα-
κιέρα και το πού πάει, δεδομένου
ότι τα ποσοστά του συνεχώς μει-
ώνονται, όπως και η επιρροή του
στην κοινωνία. Δεν ήταν λίγοι εκεί-
νοι, λοιπόν, που είδαν την πρόταση
ως τυχοδιωκτική, αφενός γιατί αδει-
άζει τη δουλειά των κομματικών
στελεχών και αφετέρου γιατί ανοίγει
την πόρτα ανέλιξης σε πρόσωπα
που ενδεχομένως να μην έχουν κα-
μία σχέση με την ιστορία του ΔΗΚΟ
και τη φιλοσοφία του.

Μία πρόταση που ενδεχομένως
να μετατρέψει το ΔΗΚΟ σε ΣΥΡΙΖΑ,
όταν μπροστά στη μεγάλη πτώση
ποσοστών τον Ιούνιο του 2023, ο
Αλέξης Τσίπρας παραιτήθηκε, ανοί-
γοντας τον δρόμο στον κύριο εκ-
πρόσωπο της μεταπολιτικής Στέ-
φανο Κασσελάκη. Άνοιξε παράλ-
ληλα και την πόρτα της διάσπασης
του ΣΥΡΙΖΑ. Πλέον, στο ΔΗΚΟ αν-

τιλαμβάνονται πως το κόμμα βρί-
σκεται στην κόκκινη ζώνη της επι-
βίωσης, με υπαρκτό πλέον τον κίν-
δυνο σημαντικών διαρροών προς
το ΕΛΑΜ, προς την ενδεχόμενη
Κίνηση του Οδυσσέα Μιχαηλίδη,
αλλά και τη φθορά του από την επι-
δείνωση στις σχέσεις με την κυ-
βέρνηση. 

Με βάση τα προαναφερθέντα
δεν χρειαζόταν η πρόταση του
Γιώργου Σολωμού για να προκλη-
θούν τριγμοί στο κόμμα του Κέν-
τρου. Το κόμμα βρίσκεται σε μία
διαδικασία φθοράς εδώ και χρόνια,
καθώς τα ποσοστά του σε κάθε
εκλογική μάχη μειώνονται περαι-
τέρω. Όμως οι βουλευτικές εκλογές
του 2021, ήταν το σημείο καμπής
που διαφάνηκε ότι το ΔΗΚΟ δυ-
σκολεύεται να επανακάμψει. Οι λό-
γοι βεβαίως ποικίλλουν και έχουν
να κάνουν με ζητήματα που αφο-
ρούν πολλά κόμματα της Κεντρο-
δεξιάς στην Ευρώπη.

Την απώλεια του ιδεολογικού
προσανατολισμού, στην περίπτωση
του ΔΗΚΟ, την απουσία ρόλου σε
μία κυβέρνηση που συνεχώς το
αγνοεί, τις προσωπικές ατζέντες
στελεχών που έρχονται σε αντίθεση
με το συμφέρον του κόμματος και
τη συνεχή φθορά του Νικόλα Πα-
παδόπουλου ως ηγέτη του κόμμα-

τος, που δεν φαίνεται πλέον να το
ελέγχει εύκολα.

Ποιο ΔΗΚΟ,
ποιο ΕΛΑΜ

Το πρώτο ερώτημα που θα πρέ-
πει να απαντήσει το κόμμα του
Κέντρου είναι τι ακριβώς εκπρο-
σωπείσε θέματα θέσεων και αρχών.
Ο αντιπρόεδρος του ΔΗΚΟ Νεό-
φυτος Χαραλαμπίδης, για παρά-
δειγμα, έθεσε το ιδεολογικό ζήτημα
καθώς ανέφερε σε πρόσφατη συ-
νέντευξή του στον «Πολίτη» την
ανάγκη να μετεξελιχθεί το ΔΗΚΟ
σε Σύγχρονο Ευρωπαϊκό Κεντρώο
Μετριοπαθές Κόμμα και αυτό από
μόνο του έχει τη δική του σημασία.
Σε αυτό το πλαίσιο θα μπορούσε
να αποτελεί το ιδανικό αντίβαρο
στο κόμμα της Ακροδεξιάς του
ΕΛΑΜ. Αντιθέτως, πολλές φορές
διαπιστώθηκε κοινή ρητορική με
το ΕΛΑΜ από ΔΗΚΟϊκά στελέχη.
Ενδεικτική η περίπτωση του βου-
λευτή Πάφου Χρύσανθου Σαββίδη,
ο οποίος ευθυγραμμίζεται πλήρως
με τις θέσεις του ΕΛΑΜ στο μετα-
ναστευτικό και στα ανθρώπινα δι-
καιώματα. Υπάρχει όμως και μία
γενικότερη αταξία σε ό,τι αφορά
την κοινοβουλευτική ομάδα, που

στέλνει το μήνυμα πως ο κάθε βου-
λευτής ενεργεί για τον εαυτό του
και βάσει της δικής του ατζέντας.
Πέραν των Ερωτοκρίτου, Λεωνίδου,
Παντελίδη και Σενέκκη, ο Νικόλας
Παπαδόπουλος φαίνεται να μην
ελέγχει την κοινοβουλευτική του
ομάδα. Ο Παύλος Μυλωνάς έχει ξε-
καθαρίσει εδώ και καιρό πως νιώθει
ξένο σώμα, κάνει τις δικές του πο-
λιτικές κινήσεις και επαφές αγνο-
ώντας αν φέρνει ή όχι σε δύσκολη
θέση το ΔΗΚΟ. Το ίδιο ωστόσο
ισχύει και για τον Ζαχαρία Κουλία,
ο οποίος ήρθε πολλές φορές σε αν-
τίθεση με τη θέση του κόμματος.
Μία άλλη κατηγορία εδώ είναι ο
βουλευτής της Λάρνακας Χρίστος
Ορφανίδης, ο οποίος εξαρχής ήταν
ενάντια στην υποψηφιότητα Νίκου
Χριστοδουλίδη, ακολουθεί πιστά
μία αντιπολιτευτική στάση και εν-
τός κόμματος και απέναντι στην
κυβέρνηση και φαίνεται να βρί-
σκεται πιο κοντά στο ΑΚΕΛ.

Μία διέξοδος που
λέγεται Κυπριακό

Αυτά τα δεδομένα επιδεινώνουν
την ήδη άσχημη σχέση ΔΗΚΟ-Προ-
εδρικού, καθώς στον Λόφο υπο-
στηρίζουν πως δεν μπορούν να βα-

σιστούν στον Νικόλα Παπαδόπουλο
για την εφαρμογή κυβερνητικών
θέσεων και την ψήφιση νομοσχε-
δίων, ούτε βεβαίως και στα υπό-
λοιπα συγκυβερνώντα κόμματα.
Δημιουργείται έτσι ένας φαύλος
κύκλος, καθώς ο πρόεδρος του ΔΗ-
ΚΟ νιώθει πλέον άβολα με τον τρό-
πο που ο Νίκος Χριστοδουλίδης
αντιμετωπίζει το κόμμα του Κέν-
τρου αλλά και τον ίδιο. Αντιλαμ-
βάνεται βεβαίως πως η αποχώρηση
του κόμματος από το κυβερνητικό
σχήμα δεν είναι πολύ εύκολη κί-
νηση. Η μόνη περίπτωση που θα
μπορεί να ανοίξει θέμα αποχώρησης
θα είναι η διαφωνία σε όσα εξελίσ-
σονται στο Κυπριακό. Δεν πέρασε
καθόλου απαρατήρητη για παρά-
δειγμα η τοποθέτηση του άλλοτε
κύριου υποστηρικτή του κυβερνη-
τικού έργου και στενότερου συ-
νεργάτη του ΔΗΚΟϊκού προέδρου,
Χρύση Παντελίδη, πως το ΔΗΚΟ
δεν δέχεται το Πλαίσιο Γκουτέρες
και πως εάν κάποιος περιμένει ότι
ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης θα
πάει στη Γενεύη να συνεχίσει από
εκεί που μείναμε, λέγοντας ναι σε
αυτό που δεν είπε ναι ο Πρόεδρος
Αναστασιάδης το 2017, τότε θα
βρει το ΔΗΚΟ απέναντί του. Είχαν
άλλωστε και στο παρελθόν διαφω-
νία για τα μέτρα που εξήγγειλε ο
Πρόεδρος για τους Τ/κ και το γε-
γονός ότι παρουσιάστηκαν ως συ-
νέχεια των πολιτικών του Τάσσου
Παπαδόπουλου.

Το ενδιαφέρον είναι πώς θα κι-
νηθεί ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης
στη Γενεύη και κατ’ επέκταση από
ποιους τελικά θα στηριχθεί. Το ΔΗ-
ΚΟ δεν δέχεται το Πλαίσιο Γκου-
τέρες, ο Πρόεδρος από την άλλη
δεν ξεκαθαρίζει αν θα το δεχτεί ως
έχει, αν θα ζητήσει τροποποιήσεις
ή αν θα το απορρίψει. Πέραν του
Κυπριακού το μεγάλο ζήτημα είναι
η έλλειψη επικοινωνίας, όπως λένε
κομματικά στελέχη αλλά και η υπο-
γράμμιση που έχουν κάνει στον
Πρόεδρο πως στο Προεδρικό υπάρ-
χει σοβαρό έλλειμμα πολιτικής αν-
τίληψης. Η αλήθεια, βεβαίως, είναι
πως ενώ ο Νικόλας Παπαδόπουλος
έθιξε το ζήτημα της όχι και τόσο
συχνής και καλής συνεννόησης
μεταξύ των δύο μερών, ο Νίκος
Χριστοδουλίδης πρότεινε στον κ.
Παπαδόπουλο να κατοικοεδρεύσει
στο Προεδρικό ο Άθως Αντωνιάδης
τον οποίο και εμπιστεύεται. Πρό-
ταση η οποία δεν υλοποιήθηκε επί
του παρόντος, με πηγές να επιση-

μαίνουν ότι υπήρξαν εσωκομμα-
τικές αντιδράσεις στην υλοποίηση
μίας τέτοιας πρότασης. 

Η έλλειψη
εμπιστοσύνης

Πέραν του ποιος θα βρίσκεται
στο Προεδρικό, το πρόβλημα είναι
βαθύτερο και αγγίζει το κομμάτι
της εμπιστοσύνης μεταξύ Νικόλα
Παπαδόπουλου και Προέδρου. Ο
τρόπος χειρισμού του κόμματος
από τον Νίκο Χριστοδουλίδη, σε
συνδυασμό με το κακό αποτέλεσμα,
ήταν οι κύριοι λόγοι που ο Νικόλας
Παπαδόπουλος είχε στο μυαλό του
το σενάριο παραίτησης από την
ηγεσία του κόμματος. Ένα σενάριο
που όσο περνά ο χρόνος απομα-
κρύνεται περισσότερο. Υπάρχει,
ωστόσο, η έντονη αναστάτωση εν-
τός του κόμματος πως όσα έχουν
συμβεί έχουν βραχυκυκλώσει τον
ΔΗΚΟϊκό πρόεδρο με αποτέλεσμα
να μην μπορεί να ηγηθεί πλέον του
κόμματος, βάζοντας τελεία στην
εσωστρέφεια αλλά και τις συνεχείς
κρίσεις που δημιουργούνται.

Στο ΔΗΚΟ είναι ενοχλημένοι
από το γεγονός ότι αν και ήταν βέ-
βαιοι πως ο Νίκος Χριστοδουλίδης
θα τους στήριζε στην κρίσιμη για

τους ίδιους εκλογική μάχη των ευ-
ρωεκλογών, δεν έκανε τίποτα. Κά-
ποιοι λένε με παράπονο μάλιστα
ότι σύσσωμη η προεδρική φρουρά
είχε στηρίξει το ΕΛΑΜ και τον Μά-
ριο Πελεκάνο, με τον Πρόεδρο να
μην εμπλέκεται. Το πόσο σωστό
βεβαίως θα ήταν ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας που προέρχεται κατά
τα άλλα από τον Συναγερμό να δου-
λεύει άτυπα για το ΔΗΚΟ είναι ένα
άλλο ζήτημα. Το σίγουρο πάντως
είναι πως πρόσωπα του στενού πε-
ριβάλλοντος του Νίκου Χριστοδου-
λίδη ψάχνουν στέγη στο ΕΛΑΜ.
Ενδεικτικό παράδειγμα ο Ανδρέας
Παπαχαραλάμπους και ενδεχομέ-
νως να προκύψουν και άλλοι υπο-
στηρικτές του, οι οποίοι δημιουρ-
γούν φθορά στον ΔΗΣΥ, αλλά την
ίδια στιγμή επηρεάζουν αρνητικά
και το ΔΗΚΟ καθώς ενδυναμώνεται
το ΕΛΑΜ.

Παράγοντας
διεύρυνση και

Οδυσσέας
Το ΔΗΚΟ αντιλαμβάνεται ότι

επηρεάζεται πολύ από το ΕΛΑΜ
καθώς το κόμμα της Ακροδεξιάς
έχει παρθένο έδαφος και κατ’ επέ-
κταση μπορεί να φέρει μέσα νέο
κόσμο ο οποίος θα διεκδικήσει
θέση –και αν ληφθούν υπόψη τα
ευρήματα των δημοσκοπήσεων–
με πολλές πιθανότητες κατάληψης
έδρας. Όμως το ΕΛΑΜ δεν είναι ο
μόνος κίνδυνος του ΔΗΚΟ. Τον
επόμενο μήνα θεωρείται πολύ πι-
θανή η εξαγγελία Κίνησης από τον
Οδυσσέα Μιχαηλίδη. Μία κίνηση
που εγείρει ερωτήματα αν τελικά
θα διεκδικήσει στη Βουλή, ή αν ο
τέως γενικός ελεγκτής θα αναμένει
τις προεδρικές του 2028. Το ενδε-
χόμενο να κατέλθει στην κούρσα
ανησυχεί ιδιαίτερα το ΔΗΚΟ, το
οποίο κατά τα άλλα έχει μία πολύ
στενή σχέση με τον κ. Μιχαηλίδη
και θεωρεί πως θα του προκαλέσει
σοβαρή ζημιά.

Σε αυτό ακριβώς το πλαίσιο ο
Νικόλας Παπαδόπουλος επιχειρεί
τη διεύρυνση με στελέχη όπως την
Ελένη Θεοχάρους, η οποία επί του
παρόντος δεν ενδιαφέρεται να διεκ-
δικήσει, ενώ βολιδοσκοπεί και τον
Άγγελο Βότση, ο οποίος ακόμη δεν
έχει ανοίξει τα χαρτιά του. Το ιδα-
νικό για το κόμμα θα ήταν να κα-
τέλθουν τα κόμματα του Κέντρου
κάτω από μία κοινή πλατφόρμα,
ούτως ώστε να διασωθούν. Μία κί-
νηση ωστόσο που έχει ήδη απορ-
ρίψει ο πρόεδρος της ΔΗΠΑ Μάριος
Καρογιάν, όταν μίλησε στην εκ-
πομπή «Πολιτικά Αλλιώς». 

Ο Νικόλας
στη μάχη

επιβίωσής του
Οι συμμαχίες που ενδεχομένως να ανατραπούν το ’26,

η σχέση με τον Πρόεδρο και οι αμφισβητήσεις εκ των έσω

Πού το πάει
ο Νικόλας; 

Στο ΔΗΚΟ θεωρούν δεδομέ-
νη όχι μόνο την απώλεια της
τρίτης θέσης από το ΕΛΑΜ,

ενώ δεν αποκλείουν την πα-
ρουσία του κόμματος της

Ακροδεξιάς στη δεύτερη θέ-
ση, καταποντίζοντας το

ΑΚΕΛ. Σε αυτό το πλαίσιο
εγείρονται ερωτήματα για το

ποια θα είναι η θέση του
κόμματος στην κομματική
σκακιέρα. Μία νέα σοβαρή
ήττα θα οδηγήσει το πιο πι-
θανόν τον Νικόλα Παπαδό-
πουλο εκτός, χωρίς ωστόσο
να διαφαίνεται –πέραν της

Χριστιάνας Ερωτοκρίτου και
ίσως του Μάριου Μαυρίδη–
εναλλακτική που θα αναλά-
βει την ηγεσία του κόμμα-
τος. Το χαρτί διάσωσης για

τον ΔΗΚΟϊκό πρόεδρο θεω-
ρείται η προεδρία της Βου-

λής. Ήδη, στελέχη του ΔΗΚΟ
βρίσκονται σε καλή επικοι-

νωνία με βουλευτές του ΔΗ-
ΣΥ, οι οποίοι προωθούν το
ενδεχόμενο συνεργασίας

των δύο μερών, εκλέγοντας
τον Νικόλα Παπαδόπουλο

πρόεδρο της Βουλής, με τη
δέσμευση ότι και εκείνος
στη συνέχεια θα στηρίξει

τον συναγερμικό πρόεδρο.
Μία κίνηση που βλέπουν θε-
τικά κομματικά στελέχη, τα
οποία θεωρούν απομακρυ-
σμένη τη στήριξη για επανε-
κλογή του Νίκου Χριστοδου-
λίδη. Υπάρχουν, ωστόσο, και

τα στελέχη που βλέπουν
πως η φυσική επιλογή για το
ΔΗΚΟ είναι μία συνεργασία
με το ΑΚΕΛ, καθώς τα απο-
τελέσματα των δημοτικών
εκλογών –όπου στήριξαν

υποψήφιους από κοινού με
το ΑΚΕΛ– τους έχουν επιβε-
βαιώσει. Το ερώτημα βεβαί-
ως είναι τι ποσοστό μπορεί

να λάβει το ΔΗΚΟ για να
μπορούν να μιλούν τα στε-

λέχη του με όρους ρυθμιστή
και κυρίως αν τα σημερινά
ποσοστά που έχουν, το μά-
θημα των διπλών εκλογών

του 2024 και κυρίως η συνο-
χή του κόμματος, τους επι-
τρέπει να μιλούν με όρους

συνδιαλλαγής της προηγού-
μενης δεκαετίας. 

<<<<<<<

Στελέχη του ΔΗΚΟ
συζητούν άτυπα με
στελέχη του ΔΗΣΥ

για το ενδεχόμενο μιας
συνεργασίας με εκλογή

στην προεδρία της
Βουλής του Νικόλα
Παπαδόπουλου και

τη στήριξη του ΔΗΚΟ
στη συνέχεια ενός

συναγερμικού υποψη-
φίου για το 2028.

<<<<<<<

Οι σκέψεις
παραίτησης, η φθορά

από το ΕΛΑΜ
και η έλλειψη
εμπιστοσύνης
που υπάρχει

με τον Πρόεδρο
Χριστοδουλίδη.

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος θα δώσει το 2026 μία από τις κρισιμότερες μάχες που θα κρίνει την πα-
ρουσία του στο πολιτικό σκηνικό.
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Συνέντευξη στον
ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Το ζητούμενο είναι να υπάρξει συ-
νέχεια και να μην σημάνει το τέλος
αυτή η διευρυμένη συνάντηση»,
δηλώνει σε συνέντευξη στην «Κ»
ο επικεφαλής του γραφείου Κυ-
πριακού ΑΚΕΛ Τουμάζος Τσελεπής,
για τη διάσκεψη που θα πραγμα-
τοποιηθεί αύριο και μεθαύριο στη
Γενεύη. Τα χειρότερα τετελεσμένα,
λέει, γίνονται σε περιόδους χωρίς
διαδικασία σε εξέλιξη, όπως συμ-
βαίνει εδώ και σχεδόν οκτώ χρόνια
μετά το ναυάγιο στο Κραν Μοντανά.
Ο κ. Τσελεπής τονίζει ότι η δική
μας πλευρά πρέπει να δηλώσει ξε-
κάθαρα ότι αποδέχεται όλες τις
συγκλίσεις που είχαν επιτευχθεί
μέχρι το τέλος της Διάσκεψης στο
Κραν Μοντανά, περιλαμβανομένου
του πλαισίου Γκουτέρες και να υπο-
γραμμίσει ότι αποδέχεται την πο-
λιτική ισότητα όπως έχει συμφω-
νηθεί. Αν δεν γίνει αυτό, υποστη-
ρίζει, δεν θα πείσουμε ότι είμαστε
έτοιμοι να συνεχίσουμε από εκεί
που μείναμε.  
–Ποιες είναι οι προσδοκίες σας
για την επικείμενη διάσκεψη στη
Γενεύη για το Κυπριακό; 

–Οι προσδοκίες είναι χαμηλές
κυρίως λόγω της θέσης της Τουρ-
κίας και του Τατάρ για λύση δύο
κρατών στην Κύπρο. Ωστόσο, δεν
πρέπει να πάμε στη διάσκεψη θε-
ωρώντας ότι η Τουρκία θα εμμένει
τελεσιγραφικά σε αυτές τις αδιέ-
ξοδες θέσεις. Είναι πιθανόν να γίνει
κάποιος ελιγμός και πρέπει να εί-
μαστε έτοιμοι για κάθε ενδεχόμενο.
Το αν θα συμβεί αυτό και πώς θα
εξελιχθεί η πολυμερής εξαρτάται
σε ένα βαθμό και από τη δική μας
στάση. Το ζητούμενο είναι να υπάρ-
ξει συνέχεια, να μη σημάνει το
τέλος αυτή η διευρυμένη συνάν-
τηση, γιατί τα χειρότερα τετελε-
σμένα γίνονται σε περιόδους χωρίς
διαδικασία σε εξέλιξη, όπως συμ-
βαίνει εδώ και σχεδόν οκτώ χρόνια
μετά το ναυάγιο στο Κραν Μοντανά. 
–Ποιος θα μπορούσε να είναι ο
τουρκικός ελιγμός και γιατί συν-
δέεται και με τη στάση της δικής
μας πλευράς; 

–Πρέπει να κάνουμε ό,τι εξαρ-
τάται από το δικό μας χέρι για να
δοκιμάσουμε την Τουρκία, αν είναι
δυνατόν να επιστρέψει στις ράγες
του Κραν Μοντανά.
–Τι μπορεί να πράξει η πλευρά
μας που δεν το έκανε μέχρι τώρα; 

–Να πούμε ξεκάθαρα ότι απο-
δεχόμαστε όλες τις συγκλίσεις που
είχαν επιτευχθεί μέχρι το τέλος
της Διάσκεψης στο Κραν Μοντανά,
περιλαμβανομένου του πλαισίου
Γκουτέρες. Το πλαίσιο του γ.γ. δεν
είναι a la carte, δεν διαλέγεις και
παίρνεις, ούτε είναι προς διαπραγ-
μάτευση ολόκληρο το πλαίσιο, παρά
μόνο τα ζητήματα που εκκρεμούν.
Πρέπει να υπογραμμίσουμε ότι
αποδεχόμαστε την πολιτική ισό-
τητα όπως έχει συμφωνηθεί, διότι
υπήρξε πλήρης σύγκλιση σε αυτό
το ζήτημα, που βέβαια στη συνέχεια
ανατράπηκε, περιλαμβανομένης
της εκ περιτροπής προεδρίας με
διασταυρούμενη, σταθμισμένη ψή-

φο και της θετικής ψήφου για όλες
τις αποφάσεις του Υπουργικού Συμ-
βουλίου. Όσον αφορά τα όργανα
χαμηλής πολιτικής, η θετική ψήφος
θα ισχύει μόνο σε έναν πολύ πε-
ριορισμένο βαθμό, κάτι που επίσης
είχε συμφωνηθεί. Αν δεν γίνει αυτό,
δεν θα πείσουμε ότι είμαστε έτοιμοι
να συνεχίσουμε από εκεί που μεί-
ναμε. Πρέπει να το κάνουμε και να
δούμε πώς θα αντιδράσει η άλλη
πλευρά. 
–Δημόσια αυτό λέει η κυβέρνηση,
για συνέχιση της διαδικασίας από
εκεί που έμεινε στο Κραν Μοντανά
με διαφύλαξη του κεκτημένου των
συνομιλιών. 

–Μόλις την περασμένη Τετάρτη,
στον απολογισμό της διετίας, ο
Πρόεδρος είπε ότι το μόνο που τον
δεσμεύει είναι το πλαίσιο της δι-
ζωνικής, δικοινοτικής ομοσπονδίας
με πολιτική ισότητα όπως αυτή κα-
θορίστηκε από τα σχετικά ψηφί-
σματα του Συμβουλίου Ασφαλείας,
όχι όμως και οι συγκλίσεις και το
πλαίσιο Γκουτέρες, το οποίο ο ίδιος
λανθασμένα θεωρεί απλώς επικε-
φαλίδες που πρέπει να συζητηθούν,
ενώ στην πραγματικότητα πρόκει-
ται για προχωρημένες συγκλίσεις
επί όλων των βασικών θεμάτων.
Και είναι σημαντικό να συνεχίσουμε
από εκεί που μείναμε διότι, αν δεν
γίνει αυτό, θα συζητούμε για άλλα
50 χρόνια. 
–Άρα είναι «κλειδί» λέτε μια ξε-
κάθαρη δήλωση της δικής μας
πλευράς για αποδοχή της πολιτικής
ισότητας. 

–Ναι, για να εξασφαλίσουμε το
μείζον στα κεφάλαια της ασφάλειας
και των στρατευμάτων, δηλαδή

την αποχώρηση της Τουρκίας από
την Κύπρο. Αυτό ακριβώς προωθού-
σαν οι διεθνείς παίκτες του Κυ-
πριακού στο Κραν Μοντανά: Ικα-
νοποίηση των Ελληνοκυπρίων στο
θέμα της ασφάλειας με τερματισμό
της Συνθήκης Εγγύησης και απο-
χώρηση κατοχικών στρατευμάτων,
και των Τουρκοκυπρίων στο θέμα
της πολιτικής ισότητας με επίκεντρο
την εκ περιτροπής προεδρία με
διασταυρούμενη και σταθμισμένη
ψήφο και τη μία θετική ψήφο για
κάθε απόφαση του Υπουργικού. 
–Εμπιστεύεστε τον κ. Χριστοδου-
λίδη να διαχειριστεί το Κυπριακό
σε αυτή τη συγκυρία; 

–Θεωρούμε ότι πρέπει να κάνει
τα βήματα που προαναφέρθηκαν,
αλλιώς δεν θα δυσκολέψει την Τουρ-
κία και στο τέλος θα φύγουμε από
τη διάσκεψη με άδεια χέρια, κάτι
που διευκολύνει τους τουρκικούς
στόχους. 
–Στηρίξατε την προσπάθεια επί
Αναστασιάδη, είδατε τα αποτελέ-
σματα και τώρα είστε πιο επιφυ-
λακτικοί;

–Στηρίξαμε την προσπάθεια επί
Αναστασιάδη για όσο χρονικό διά-
στημα γινόταν ουσιαστική δουλειά,
γνωρίζοντας ότι θα είχαμε πολιτικό
κόστος. Όταν όμως ο κ. Αναστα-
σιάδης έκανε στροφή 180 μοιρών,
σταματήσαμε να στηρίζουμε. Το
ίδιο πράττουμε και τώρα. Στον βαθ-
μό που κρίνουμε ορθούς τους χει-
ρισμούς που γίνονται, στηρίζουμε. 
–Έχετε εισηγήσεις για τη διάσκεψη; 

–Έχουμε σκέψεις. Είπαμε στον
Πρόεδρο ότι αν ενδιαφέρεται, θα
μπορούσαμε να συζητήσουμε. Για
παράδειγμα, η διάσκεψη θα διαρ-

κέσει δύο μέρες. Τι γίνεται μετά;
Θα μπορούσαμε να υποβάλουμε
έναν οδικό χάρτη για το πώς προ-
χωρούμε παρακάτω. Έχουμε ήδη
επεξεργαστεί όχι μόνο οδικό χάρτη,
αλλά και τρόπο με τον οποίο θα
μπορούσαν να γεφυρωθούν τα ενα-
πομείναντα ζητήματα του πλαισίου
Γκουτέρες σε περίπτωση επανέ-
ναρξης της διαπραγματευτικής δια-
δικασίας. 
–Ανταποκρίθηκε στο κάλεσμά σας
ο Πρόεδρος; 

–Οι πιο πάνω θέσεις μας ανα-
πτύχθηκαν σε γενικές γραμμές και
χωρίς να μπαίνουμε σε λεπτομέρειες
στο Εθνικό Συμβούλιο. Δεν υπήρξε
κάτι άλλο. 
–Μπορείτε να γίνετε πιο συγκε-
κριμένος για τις εισηγήσεις σας; 

–Σε αυτή τη φάση και για ευ-
νόητους λόγους θα ήταν καλό να
μην πούμε περισσότερα. 
–Γιατί ο γ.γ. να συγκαλέσει τη διά-
σκεψη, αν δεν σκέφτεται να κάνει
κάποια κίνηση; 

–Είναι πολύ λογικό αυτό που λέ-
τε. Δεν πιστεύω ότι πάει εκεί χωρίς
να έχει κατά νου κάτι που να υπο-
βοηθά στη συνέχιση της προσπά-
θειας. 
–Ο κ. Τατάρ πάντως παραμονές
της διάσκεψης επαναλαμβάνει τα
ίδια περί λύσης δύο κρατών. Πρέ-
πει να αναμένεται αλλαγή σκυτά-
λης στα κατεχόμενα για να μπορεί
να υπάρξει κάτι ουσιαστικό πλέον
στο Κυπριακό; 

–Δεν υπάρχουν αυταπάτες για
ουσιαστική αλλαγή στο Κυπριακό
πριν από τις «εκλογές» στα κατε-
χόμενα. Εάν, όμως, υπάρξει μια θε-
τική εξέλιξη στη διάσκεψη, δεν

αποκλείεται η Τουρκία να μην επα-
ναλάβει αυτό που έκανε στις προ-
ηγούμενες «εκλογές» για να εκλέξει
τον Τατάρ. 
–Γιατί η Τουρκία να κάνει την
όποια κίνηση στο Κυπριακό, όταν
παρακολουθεί τις ΗΠΑ να ασκούν
πίεση στο Κίεβο να αποδεχθεί
τους όρους της Μόσχας; 

–Ο ρόλος της Τουρκίας αναβαθ-
μίζεται και αυτό μπορεί να λειτουρ-
γήσει προς διαφορετικές κατευ-
θύνσεις. Η μία είναι αυτή που λέτε,
αφού ισχυροποιείται γιατί να συ-
νεργαστεί; Υπάρχει και η άλλη πλευ-
ρά, ότι ακριβώς για αυτό τον λόγο
μπορεί να σκεφτεί ότι πρέπει επι-
τέλους να απαλλαγεί από ένα πρό-
βλημα που επηρεάζει τη σχέση της
με την Ε.Ε. και που δεν της επιτρέπει
να γίνει παίχτης όπως θα ήθελε
στα ενεργειακά της Ανατολικής
Μεσογείου, να απαλλαγεί από το
κόστος συντήρησης των κατοχικών
στρατευμάτων και της παράνομης
οντότητας που δεν αναγνωρίζεται
από κανένα κράτος πλην της Τουρ-
κίας. Όπως δύο φορές στο παρελθόν
σκέφτηκε ότι ίσως πρέπει να τε-
λειώνει με το Κυπριακό, το 2004
και το 2017, θα μπορούσε να το ξα-
νασκεφτεί. Αλλά αυτό είναι υπο-
θετικό και εξαρτάται και από τη
δική μας στάση. 
–Θα πάτε στη Γενεύη; 

–Όχι, δεν έχω λάβει κάποια πρό-
σκληση. 
–Δεν θα συνοδεύσετε τον κ. Στε-
φάνου; 

–Δεν χρειάζεται σε αυτή τη φάση. 
–Σας ζητήθηκε να είστε σε κάποια
ομάδα Κυπριακού του Προέδρου; 

–Όχι.

Θα μπορούσαμε 
να υποβάλουμε 

έναν οδικό χάρτη για
το πώς προχωρούμε

παρακάτω.

Oπως δύο φορές 
στο παρελθόν 

η Τουρκία σκέφτηκε
ότι ίσως πρέπει να 

τελειώνει με το Κυπρι-
ακό, το 2004 και 

το 2017, θα μπορούσε 
να το ξανασκεφτεί.

Θα κατοχυρώσει 
την ασφάλειά της 
με εξοπλισμούς 

πιστεύοντας 
ότι θα ανταγωνιστεί 

τη Ρωσία με αυτό 
τον επικίνδυνο και 
ανιστόρητο τρόπο;

Δεν πρέπει να πάμε στη διάσκεψη θεωρώντας ότι η Τουρκία θα εμμένει σε αδιέξοδες θέσεις, καθώς είναι πιθανόν να γίνει κάποιος ελιγμός, δη-
λώνει σε συνέντευξη στην «Κ» ο επικεφαλής του γραφείου Κυπριακού ΑΚΕΛ Τουμάζος Τσελεπής.

ΤΟΥΜAΖΟΣ ΤΣΕΛΕΠHΣ, επικεφαλής γραφείου Κυπριακού ΑΚΕΛ 

«Κλειδί» οι συγκλίσεις, το πλαίσιο 
Γκουτέρες και η πολιτική ισότητα 

Να πούμε ότι τα αποδεχόμαστε, για να δοκιμάσουμε την Τουρκία, 
αν είναι δυνατόν να επιστρέψει στις ράγες του Κραν Μοντανά

–Το ΑΚΕΛ αντιδρά στην απόφαση
της Ε.Ε. για επανεξοπλισμό και
λέει ότι η στρατιωτικοποίηση της
Ε.Ε. είναι απειλή για την ειρήνη.
Αυτή είναι η απειλή για την ειρήνη
και όχι η εισβολή της Ρωσίας στην
Ουκρανία, οι ρωσικοί εξοπλισμοί
και η συμπεριφορά Τραμπ; 

–Πράγματι υπάρχει εισβολή και
κατοχή στην Ουκρανία και ως τέ-
τοια δεν δικαιολογείται με τίποτε.
Όμως, δεν πρέπει να σκεφτούμε
γιατί συνέβη αυτό; Όχι για να το
δικαιολογήσουμε, αλλά για να το
εξηγήσουμε. Όταν διαλύθηκε η

Σοβιετική Ένωση υπήρξε μια συ-
ναντίληψη με τη Δύση ότι δεν θα
επεκταθεί το ΝΑΤΟ προς Ανατολάς.
Τελικά, επεκτάθηκε, νομίζω εφτά
φορές, και όταν έφτασε στην αυλή
της Ρωσίας έγινε αυτό που έγινε.
Από το 2008 μέχρι και την εισβολή
της Ρωσίας, με εκθέσεις έγκυρων
διεθνών οργανισμών, φαινόταν ξε-
κάθαρα τι συνέβαινε. Στην Ουκρα-
νία είχε επιβληθεί με πραξικόπημα
ένα καθεστώς που ακολουθούσε
πολιτικές εξόντωσης κατά του ρω-
σόφωνου πληθυσμού. 
–Αυτά όμως δεν δικαιολογούν κατ’

ουδένα τρόπο εισβολή σε κυρίαρχο
κράτος. 

–Φυσικά, αυτό ακριβώς λέω και
πιο πάνω, αλλά αφορμές δόθηκαν. 
–Η Ε.Ε. όμως προωθεί τον επανε-
ξοπλισμό της για να εξισορροπήσει
τους ρωσικούς εξοπλισμούς και
να καλύψει το κενό που δημιουργεί
η απόσυρση των ΗΠΑ από την αρ-
χιτεκτονική ασφαλείας της Ευρώ-
πης. 

–Έρχεται τώρα η Ε.Ε. και μιλά
για 800 δισ. Για να τα κάνει τι; Δεν
καταλαβαίνουμε ότι αυτό, πέραν
του ότι πλήττει περαιτέρω τους πο-

λίτες της Ε.Ε. που ήδη πληρώνουν
βαρύ τίμημα, ακόμα και χωρίς να
υπάρχει πρόθεση, μπορεί να βγει
εκτός ελέγχου με ολέθριες συνέ-
πειες για ολόκληρη την ανθρωπό-
τητα; 
–Πώς θα θωρακίσει την ασφάλειά
της απέναντι στη Ρωσία, αν δεν
κάνει αυτές τις κινήσεις; 

–Η Ρωσία δεν επιτέθηκε στην
Ε.Ε. αλλά στην Ουκρανία αφού προ-
ηγήθηκαν κάποια γεγονότα. Την
ασφάλειά της η Ε.Ε. θα την κατο-
χυρώσει με περαιτέρω εξοπλισμούς
πιστεύοντας ότι θα ανταγωνιστεί

τη Ρωσία με αυτό τον επικίνδυνο
και ανιστόρητο τρόπο; Η Ε.Ε. έχει
εγκλωβιστεί σε μια αδιέξοδη πορεία
και τη συνεχίζει για λόγους γοήτρου.
Αυτός ο πόλεμος δεν οδηγεί που-
θενά παρά μόνο σε τεράστια κα-
ταστροφή και απώλεια ανθρώπινων
ζωών. Πρέπει να αρχίσει μια ειρη-
νευτική διαδικασία με σεβασμό
στην εδαφική ακεραιότητα της Ου-
κρανίας και στα δικαιώματα των
ρωσόφωνων κατοίκων της, όπως
άλλωστε προνοούσαν και οι συμ-
φωνίες του Μινσκ που παραβιά-
στηκαν κατάφωρα.

Η Ευρωπαϊκή Ενωση έχει εγκλωβιστεί σε μια αδιέξοδη πορεία 

Αποχωρώ 
από τα όργανα

του ΑΚΕΛ 

–Για πόσο ακόμη θα παραμείνετε
ενεργός στο ΑΚΕΛ; 

–Έχω αφυπηρετήσει και δεν ανή-
κω στον επαγγελματικό μηχανι-

σμό του κόμματος εδώ και περισ-
σότερο από ένα χρόνο, αλλά εξα-
κολουθώ να είμαι μέλος του Πο-
λιτικού Γραφείου και της Γραμμα-
τείας. Σε τρεις μήνες έχουμε συ-
νέδριο που όπως όλα τα τακτικά

μας συνέδρια θα είναι και εκλογι-
κό και εκεί αποχωρώ οριστικά και

από τα όργανα του κόμματος. 
–Τι συμβουλή θα δίνατε στην ηγε-
σία του κόμματος για να ανακάμ-

ψει το ΑΚΕΛ;
–Μακάρι να είχα τη μαγική συντα-
γή. Πιστεύω στη συνέχεια και τη
συνέπεια. Το κόμμα πρέπει να

παραμείνει συνεπές στις πολιτι-
κές του, στον κοινωνικοοικονομι-
κό τομέα να υπηρετούμε τους ερ-
γαζόμενους και στο Κυπριακό να
παραμείνουμε στη γραμμή μας,

που δικαιώνεται καθημερινά. Με
συνέπεια, υπομονή και επιμονή

θα έρθει και η ανάκαμψη. 
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΜΑΡΙΟΥ ΚΑΡΟΓΙΑΝ

Η ΔΗΠΑ στηρίζει τις προσπάθειες Χριστοδουλίδη στο Κυπριακό

Η επικείμενη Πενταμερής της
Γενεύης αποτελεί σταθμό
στις προσπάθειες της τελευ-

ταίας επταετίας για αναθέρμανση
του Κυπριακού. Αναμφίβολα, ως
παράταξη, προσδοκούμε στη δη-
μιουργία εκείνων των συνθηκών,
που θα επιτρέψουν επανέναρξη
ουσιαστικών διαπραγματεύσεων
για συνολική επίλυση του κυπρια-
κού προβλήματος, το συντομότερο
δυνατό. 

Η ΔΗΠΑ στηρίζει τους χειρι-
σμούς του προέδρου Χριστοδουλίδη
και αναγνωρίζει ότι πετύχαμε να
στρέψουμε την προσοχή και το εν-
διαφέρον του διεθνούς παράγοντα
στη χώρα μας, μέσα από πρωτο-
βουλίες και ουσιαστική διπλωματία
της παρούσας κυβέρνησης, προ-
σεγγίζοντας τον διεθνή παράγοντα
με εξωστρέφεια και διάθεση να
συνδράμουμε ως χώρα σε διεθνή
προβλήματα γενικότερου ενδια-
φέροντος. Παρ’ όλους τους σωστούς
χειρισμούς της δικής μας πλευράς,
όμως, είναι γενικά παραδεκτό ότι
το καθοριστικό στοιχείο, «κλειδί»,
για τις όποιες θετικές εξελίξεις στο
Κυπριακό, είναι η στάση της Άγ-
κυρας και η ευρύτερη επιδίωξή της
σε σχέση με το Κυπριακό. 

Γίναμε μάρτυρες, μετά το Κραν
Μοντανά, μιας μεθοδευμένης στρο-
φής των Τούρκων, που αποκήρυξαν
το συμφωνημένο πλαίσιο λύσης

της διζωνικής, δικοινοτικής ομο-
σπονδίας με πολιτική ισότητα, το
οποίο επέλεξαν να αντικαταστή-
σουν με την απαράδεκτη απαίτηση
για «κυριαρχική ισότητα», έναν
καινοφανή όρο εκτός παραμέτρων
του διεθνούς δικαίου και των σχε-
τικών ψηφισμάτων του ΟΗΕ. Με
αυτό τον τρόπο, πέτυχαν να εντεί-
νουν την πίεση προς την πλευρά
μας και αλλού, έχοντας κατά νου
να επιβάλουν τις δικές τους επι-
διώξεις και συμφέροντα, μέσω του
προσχήματος για λύση στη βάση
δύο κρατών, που στην πραγματι-
κότητα αποβλέπει και έχει ως τελικό
στόχο τη συνομοσπονδία.

Αξιολογώντας τις τουρκικές με-
θοδεύσεις, διαφαίνεται ότι επιδιώ-
κουν από τη μία τη διεθνή ανα-
γνώριση μιας ανεξάρτητης οντό-
τητας στο βόρειο μέρος του νησιού
και από την άλλη στοχεύουν να
κρατήσουν δέσμια την Κυπριακή
Δημοκρατία, που ταυτίζουν εδαφικά
μόνο με τις ελεύθερες περιοχές,
στις συμφωνίες Ζυρίχης - Λονδίνου.
Μια τέτοια διευθέτηση, που φυσικά
απευχόμαστε, θα επέτρεπε τη συ-
νέχιση του ελέγχου των εδαφών,
που σήμερα είναι κατεχόμενα και
στην πράξη προσαρτημένα στην
Τουρκία, την ίδια ώρα που θα επι-
βάρυνε το υπόλοιπο μέρος της χώ-
ρας με μια δυσλειτουργική και μη
βιώσιμη κατάσταση, συμπεριλαμ-

βανομένων των εγγυήσεων από
ξένες δυνάμεις και την Τουρκία.
Πραγματικός στόχος της Άγκυρας
είναι να ασκεί πλήρη έλεγχο και
κυριαρχία στα εδάφη που είναι σή-
μερα κατεχόμενα και μέσω μιας
συνομοσπονδιακής δομής, να ελέγ-
χει ταυτόχρονα ολόκληρο το νησί.
Ανατρέχοντας στα σοφά λόγια του
αείμνηστου Τάσσου Παπαδόπου-
λου, η Τουρκία επιδιώκει να είναι
«αφέντης στον βορρά και συνέται-
ρος στον νότο». 

Πέραν των στρατηγικών επι-
διώξεων της Τουρκίας, ανησυχία
μας προκαλούν και οι πρόσφατες
αναφορές στα Ψηφίσματα του Συμ-
βουλίου Ασφαλείας, περί ανάγκης
επίδειξης ευελιξίας και συμβιβασμού
για την εξεύρεση κοινού εδάφους.
Παρά την επαναλαμβανόμενη ανα-
φορά περί λύσης ΔΔΟ, το Συμβούλιο
Ασφαλείας καλεί τις δύο πλευρές
να συμβιβαστούν σε «κοινό έδαφος»
διαφορετικό από τις μέχρι τώρα
θέσεις τους, κάτι που θα συνιστούσε
για τη δική μας πλευρά μια επικίν-
δυνη μετατόπιση του ΟΗΕ, αφού
ουσιαστικά εκπέμπει το μήνυμα
ότι το συμφωνημένο πλαίσιο λύσης
δεν αποτελεί αυτό το «κοινό έδα-
φος» για τη διαπραγμάτευση του
Κυπριακού.

Τονίζω, δε, ότι τυχόν τέτοιος
συμβιβασμός, όπου η ελληνοκυ-
πριακή πλευρά θα μετακινηθεί από

τη ΔΔΟ και η τουρκική πλευρά από
τα «Δύο Κράτη», θα συνιστούσε
μεγάλο κίνδυνο, αφού δεν προσ-
διορίζεται το «σημείο συνάντησης»
των δύο πλευρών. Με βάση, όμως,
την αρχή των ίσων αποστάσεων,
το σημείο συνάντησης δεν μπορεί
να είναι άλλο από τη συνομοσπον-
δία και εδώ ακριβώς έγκειται ο με-
γάλος κίνδυνος και η έντονη ανη-
συχία της Δημοκρατικής Παράταξης
σε σχέση με το λεκτικό των Ψηφι-
σμάτων του ΟΗΕ. 

Θα επαναλάβω ότι δεν έχουμε
την πολυτέλεια να αποστασιοποι-
ηθούμε από το μοναδικό συμφω-
νημένο πλαίσιο λύσης του Κυπρια-
κού, τη λύση διζωνικής, δικοινο-
τικής ομοσπονδίας με πολιτική ισό-
τητα, όπως προνοείται στα Ψηφί-
σματα των Ηνωμένων Εθνών, κα-
θώς και τις αποφάσεις των θεσμών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η λύση
του Κυπριακού, πρέπει να οδηγεί
σε απαλλαγή από την κατοχή, από
εγγυητές και από στρατεύματα κα-
τοχής και να οδηγήσει σε ένα σύγ-
χρονο κανονικό κράτος.

Η εμπειρία του σχεδίου Ανάν
και η τότε στάση της Ε.Ε. αποδει-
κνύει ότι τα όρια του ενωσιακού
κεκτημένου είναι ρευστά και επη-
ρεάζονται από πολιτικές σκοπιμό-
τητες. Το ίδιο ισχύει και για τα Ψη-
φίσματα του ΟΗΕ. Γι’ αυτό τον λόγο
η πλευρά μας θα πρέπει να κατα-

στρώσει μια ολοκληρωμένη στρα-
τηγική και να γνωρίζει εκ των προ-
τέρων τι ακριβώς μπορούμε να απο-
δεχθούμε και τι ακριβώς πρέπει να
απορρίψουμε και για ποιους λόγους. 

Με αυτό τον τρόπο, θα μεταφέ-
ρουμε τα σωστά μηνύματα σε όλους
τους εμπλεκόμενους και στη διεθνή
κοινότητα γενικότερα, θωρακίζον-
τας τη μέχρι τώρα θέση μας για
σθεναρή επιμονή στη συμφωνη-
μένη βάση λύσης και αποφεύγοντας
την ίση κατανομή ευθυνών, σε πε-
ρίπτωση νέας αποτυχίας, εκθέτον-
τας παράλληλα την αδιαλλαξία και
μαξιμαλισμό της Άγκυρας. 

Μία άλλη σημαντική παράμε-
τρος, που πρέπει να μας απασχο-
λήσει, αφορά την πολιτική που θα
υιοθετήσουν οι Ηνωμένες Πολιτείες
έναντι της Τουρκίας και η αμερι-
κανική πολιτική στην ευρύτερη πε-
ριοχή. Με την εκλογή Τραμπ, η αμε-
ρικανική εξωτερική πολιτική αποκτά
απροκάλυπτα συναλλακτικό χαρα-
κτήρα, με το διεθνές δίκαιο να υπο-
χωρεί ως παράγοντας διαμόρφωσης
εξωτερικής πολιτικής, κάτι που απο-
δεικνύουν και οι ειρηνευτικές πρω-
τοβουλίες του Αμερικανού προέδρου
σε Ουκρανία και Γάζα. 

Ο πρόεδρος Τραμπ προσεγγίζει
τις διεθνείς σχέσεις ως μία συνεχή
οικονομική διαπραγμάτευση, στην
οποία ο ισχυρός πλεονεκτεί και θα
πρέπει να αποκομίσει κέρδος, στοι-

χείο ιδιαίτερα επικίνδυνο για «μι-
κρές» χώρες όπως η Κύπρος. Θα
πρέπει λοιπόν και εμείς να σκε-
φθούμε με τον ίδιο συναλλακτικό
τρόπο, στοχεύοντας σε κάτι που
ενδιαφέρει τη νέα αμερικανική κυ-
βέρνηση, όπως για παράδειγμα τη
στρατηγική διέξοδο που προσφέρει
η Κύπρος στο Ισραήλ. Κρίνουμε
ότι η θωράκιση των συμφερόντων
του Ισραήλ, το οποίο είναι περικυ-
κλωμένο από μη φιλικές προς αυτό
γειτονικές χώρες, αποτελεί προτε-
ραιότητα του προέδρου Τραμπ στην
ευρύτερη περιοχή της Μέσης Ανα-
τολής, κάτι που οφείλουμε να ανα-
δείξουμε και να αξιοποιήσουμε.

Εν κατακλείδι, τονίζω ότι στο
Κυπριακό, η Δημοκρατική Παρά-
ταξη αποτελεί φωνή υπεύθυνης
πατριωτικής πολιτικής, που αντι-
μετωπίζει το πρόβλημα στη βάση
αρχών και με διεκδικητικό ρεαλι-
σμό. Η ΔΗΠΑ ουδέποτε θα συζη-
τήσει, ούτε θα συμβιβαστεί με ιδέες
είτε για δύο κράτη ή για συνομο-
σπονδία. Επιδιώκουμε τη διαμόρ-
φωση ενός ασφαλούς, δημοκρατι-
κού και πρωτίστως λειτουργικού
οικοδομήματος, για όλους τους Κύ-
πριους. Ένα κανονικό κράτος, όπου
αφέντης και κυρίαρχος θα είναι ο
κυπριακός λαός. 

O κ. Μάριος Καρογιάν είναι πρόεδρος
της ΔΗΠΑ.

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Σειρά εισηγήσεων που αφορούν
στον εκσυγχρονισμό του Δημο-
κρατικού Κόμματος έχει επεξερ-
γαστεί ο βουλευτής Πανίκος Λεω-
νίδου, τις οποίες θα υποβάλει στο
συνέδριο του κόμματος την ερχό-
μενη Κυριακή. Λέει στην «Κ» πως
τα κόμματα του Κέντρου θα πρέπει
να συνασπιστούν προκειμένου να
ανακόψουν την καθοδική πορεία
των ποσοστών τους. Επίσης, εν-
τοπίζει πρόβλημα συμμετοχής νέων
προσώπων στο κομματικό και πο-
λιτικό σύστημα και για τον λόγο
αυτό θα προτείνει να μειωθεί ο χρό-
νος θητείας όλων των αξιωματού-
χων του κόμματος από πέντε σε
τρία έτη και να περιοριστεί ο αριθ-
μός των θητειών σε τρεις. 

–Στις ευρωεκλογές τα κόμματα
του Κέντρου είδαν τα ποσοστά
τους να μειώνονται. Το θέμα αυτό
θα σας απασχολήσει. Τι μπορεί
να γίνει προκειμένου να ανακοπεί
η πτωτική πορεία;

–Ο χώρος του πολιτικού Κέντρου
θα συνεχίσει να διαβρώνεται εφό-
σον υπόκειται τις συνέπειες του

απατηλού εκλογικού δέλεαρ, το
οποίο εκπροσωπούν τα λεγόμενα
αντισυστημικά κόμματα ή διάτ-
τοντες αστέρες της πολιτικής. Η
συρρίκνωση αυτή οφείλεται σε με-
γάλο βαθμό στην απουσία μιας
ισχυρής ιδεολογικής συνοχής, η
οποία μπορεί να λειτουργήσει ανα-
σχετικά στις αποσχιστικές τάσεις
και στη διαρροή ψηφοφόρων προς
άλλους πολιτικούς ή απολίτικους
χώρους. Η ξεκάθαρη σε πολιτικό
περιεχόμενο ιδεολογία ενός πολι-
τικού χώρου λειτουργεί ως η «συγ-
κολλητική ουσία» των φορέων εξου-
σίας που τον απαρτίζουν αλλά και
των εκλογέων που τον υποστηρί-
ζουν. Κυρίως, όμως, καθιστά ευ-
κρινή στον πολίτη την απαιτούμενη
συνέπεια ανάμεσα στην πολιτική
ιδεολογία και την πολιτική πρακτική
των κομμάτων. Απαιτείται λοιπόν
η διαμόρφωση μιας διευρυμένης,

συνεκτικής και κυρίως σύγχρονης
ιδεολογικής βάσης που θα μπορεί
να συνεγείρει τους εκλογείς του
ευρύτερου κεντρώου χώρου, τόσο
τους παραδοσιακούς όσο και τους
νέους. Να υπενθυμίσω ότι στις πε-
ρισσότερες έρευνες καταγραφής
πολιτικών αξιών ένα εντυπωσιακό
ποσοστό του 70% των Κυπρίων
εξακολουθούν να δηλώνουν «κεν-
τρώοι». Και ο νοών νοείτω. 

–Στην πρότασή σας για συνασπι-
σμό των τριών κομμάτων (ΔΗΚΟ
- ΕΔΕΚ - ΔΗΠΑ) ο πρόεδρος της
ΔΗΠΑ απάντησε αρνητικά. Μπο-
ρεί ο συνασπισμός να προχωρήσει
μόνο με την ΕΔΕΚ;

–Επειδή είμαι πρακτικός άνθρω-
πος και μου αρέσει να πατώ γερά
στη γη, αποφεύγοντας να οραμα-
τίζομαι μεγαλεπήβολα σχήματα,
αυτό το οποίο έχω υπόψη μου και

σκοπεύω να συζητήσω εντός του
ΔΗΚΟ, ως μια ρεαλιστική πρόταση
σε όλα τα κόμματα του κεντρώου
χώρου, είναι το ενδεχόμενο συν-
διαμόρφωσης ενός κοινού ψηφο-
δελτίου για τις επόμενες βουλευ-
τικές εκλογές. Όσοι γνωρίζουν τους
μηχανισμούς λειτουργίας του κομ-
ματικού συστήματος της Κύπρου,
διαθέτουν επαρκή πολιτική οξυ-
δέρκεια να αντιλαμβάνονται ότι
όλα ανεξαιρέτως τα κόμματα του
κεντρώου χώρου έχουν να ωφελη-
θούν από μια τέτοια ρύθμιση, παρά
τις οποιεσδήποτε αρνητικές αντι-
δράσεις μπορεί να υπήρξαν αρχικά
στην προοπτική συνεργασίας. Κυ-
ρίως, όμως, μια τέτοια κίνηση θα
συνιστούσε την απαρχή μιας εξε-
λικτικής διαδικασίας ιδεολογικής
ώσμωσης των κομμάτων του Κέν-
τρου για την οποία μίλησα προ-
ηγουμένως και η οποία αποτελεί

αναγκαία συνθήκη επίτευξης μα-
κροπρόθεσμων στόχων όπως η
κομματική ή η πολιτική συσσωμά-
τωση. Σκεφτείτε τη θετική και μόνο
επίδραση την οποία θα έχει στην
ψυχική ενότητα των ψηφοφόρων
μας το γεγονός ότι θα κληθούν να
επιλέξουν από ένα κοινό ψηφοδέλ-
τιο του ευρύτερου πολιτικού χώρου
του Κέντρου.

–Ένα ζήτημα που υπάρχει ευρύ-
τερα για τον πολιτικό χώρο της
Κύπρου είναι η ανανέωση των
προσώπων σε πολιτειακά αξιώ-
ματα. Το ενδεχόμενο καθορισμού
θητειών υπάρχει και αν ναι σε
μια τέτοια περίπτωση ο πρόεδρος
του ΔΗΚΟ ολοκλήρωσε τον κύκλο
του;

–Θα συμφωνήσω ότι υπάρχει
ευρύτερα πρόβλημα συμμετοχής
νέων προσώπων στο κομματικό

και πολιτικό σύστημα. Οφείλουμε
όμως να βρούμε τους τρόπους, να
μας εμπιστευτούν και οι νέοι και
όλοι οι πολίτες. Είναι φανερό ότι
σήμερα έχουμε ενώπιόν μας πολλά
ζητήματα και προκλήσεις, αφού
ένα τμήμα του λαού μάς θεωρεί μέ-
ρος του παλαιοκομματικού κατε-
στημένου και κυρίως έχει την άπο-
ψη ότι δεν ακούμε τις πραγματικές
του έγνοιες, τα καθημερινά του
προβλήματα. Είναι ένα θέμα που
θα τεθεί στο συνέδριο, εγώ προ-
σωπικά έχω ήδη υποβάλει συγκε-
κριμένες προτάσεις και εισηγήσεις.
Ειδικότερα έχω εισηγηθεί, μεταξύ
άλλων, να μειωθεί ο χρόνος θητείας
όλων των αξιωματούχων του κόμ-
ματος από πέντε σε τρία έτη και
να περιοριστεί ο αριθμός των θη-
τειών σε τρεις, ώστε να υπάρχει
συχνή ανανέωση. Κατά την άποψή
μου επιβάλλεται να στραφούμε σε

μια νέα οργανωτική δομή η οποία
θα τύχει εκσυγχρονισμού. Πρέπει
ακόμη να διατυπωθεί με σαφήνεια
στο καταστατικό, ότι σημαντικές
αποφάσεις που άπτονται των σχέ-
σεων του κόμματος με την κυβέρ-
νηση, αλλά και επιλογές σε μείζονα
νομοθετήματα, θα λαμβάνονται εν
γνώσει της Γραμματείας και του
Εκτελεστικού Γραφείου. Έτσι θα
αποφύγουμε λανθασμένες επιλογές
και φαινόμενα που παρουσιάστη-
καν στο παρελθόν. 

–Από τα σοβαρά ζητήματα που
θα σας απασχολήσουν είναι και
η πολιτικοϊδεολογική τοποθέτηση
και προσανατολισμός του ΔΗΚΟ
σήμερα. Πιστεύετε πως έχει απο-
μακρυνθεί από τις ρίζες του;

–Το ΔΗΚΟ πρέπει να επιστρέψει
στις ρίζες του, αλλά όχι με έναν
στείρο και αναχρονιστικό τρόπο.
Διαφορετικές ήταν οι κοινωνικές
αξίες της Κύπρου του 1976, όταν
δημιουργήθηκε το κόμμα και δια-
φορετικά ήταν επίσης τα πολιτικά
ζητούμενα της τότε εποχής. Με το
να ανατρέχουμε στις παραδοσιακές
πολιτικές και ρητορείες των απαρ-
χών της ίδρυσης του κόμματος και
να τις αναπαράγουμε κατά τρόπο
στείρο και μιμητικό κινδυνεύουμε
να καταστούμε θεσμικοί εκφραστές
του πολιτικού φολκλόρ. Και πιστέψ-
τε με, υπάρχει αρκετό πολιτικό
φολκλόρ στην πολιτική σκηνή της
Κύπρου, δεν χρειαζόμαστε άλλο.
Με τρόπο αποφασιστικό, πρέπει
να αποσείσουμε την εικόνα του
παλαιοκομματικού κατεστημένου
και να αντιμετωπίσουμε τις προ-
κλήσεις της σύγχρονης κυπριακής
κοινωνίας με τα πολιτικά εργαλεία
και τους ιδεολογικούς όρους της
εποχής μας.

Ταυτόχρονα, πρέπει το κόμμα
να παραμείνει πιστό στην ταυτό-
τητά του ως το κατ’ εξοχήν κόμμα
του Κέντρου στην Κύπρο, το οποίο
προασπίζεται τη μικτή οικονομία
και τα ατομικά δικαιώματα για
όλους τους πολίτες και μια δίκαιη
λύση του κυπριακού προβλήματος.
Αυτή είναι η ελάχιστη ιδεολογική
βάση, η οποία μας συνδέει με το
παρελθόν μας και μας επιτρέπει
πολιτικές συνέργειες με τα άλλα
κόμματα του Κέντρου, οι οποίες
στο απώτερο μέλλον θα μπορούσαν
να μετεξελιχθούν σε κάποια μορφή
συσσωμάτωσης. Πάνω σε αυτή την
ελάχιστη ιδεολογική βάση, της
οποίας τις αρχές θα έχουμε ιχνη-
λατήσει, πρέπει να κτίσουμε εξει-
δικευμένες πολιτικές για κάθε έκ-
φανση του πολιτικού μας βίου πα-
ραμένοντας πιστοί στο ιδεολογικό
μας στίγμα. Σε τελευταία ανάλυση,
αν πραγματικά επιθυμούμε να επα-
νακτήσουμε την εμπιστοσύνη των
πολιτών, πρέπει να αποδείξουμε
ότι η πολιτική μας πρακτική πα-
ραμένει πιστή στο ιδεολογικό μας
αποτύπωμα. 

«Κοινό ψηφοδέλτιο
των κομμάτων του Κέντρου»

Οι εισηγήσεις του Πανίκου Λεωνίδου στο συνέδριο του ΔΗΚΟ.
Μείωση θητειών από πέντε σε τρεις

<<<<<

Πρέπει να διατυπωθεί με
σαφήνεια στο καταστατι-
κό, ότι σημαντικές απο-
φάσεις που άπτονται των
σχέσεων του κόμματος
με την κυβέρνηση, αλλά
και επιλογές σε μείζονα
νομοθετήματα, θα λαμ-
βάνονται εν γνώσει της
Γραμματείας και του Ε.Γ.

«Το ΔΗΚΟ να παραμείνει πιστό στην ταυτότητά του ως το κατ’ εξοχήν κόμμα του Κέντρου στην Κύπρο, το οποίο προασπίζεται τη μικτή οικονο-
μία και τα ατομικά δικαιώματα για όλους τους πολίτες και μια δίκαιη λύση του Κυπριακού», λέει ο Πανίκος Λεωνίδου. 
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(ΜΕΡΟΣ B ΤΗΣ ΣΥΖΗΤΗΣΗΣ)

Η γλώσσα είναι αξία όχι εργαλείο
Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Η δημοσιογραφία καλείται να προ-
σαρμοστεί στο θέμα της ταχύτητας.
Το κείμενο πλέον δεν περνά καν
από έναν διορθωτή όπως παλιά.
Την ίδια ώρα έρευνες λένε πως οι
νέες γενιές ενημερώνονται από τα
ΜΚΔ και όχι από τα παραδοσιακά
μέσα. Κανείς πια δεν θέλει να δια-
βάζει μεγάλα κείμενα. Και ο δημο-
σιογραφικός λόγος πρέπει να δια-
τηρήσει την ποιότητα, την εγκυ-
ρότητα και την αξιοπιστία του μέσα
σε ένα ασφυκτικό πλαίσιο 300 λέ-
ξεων. Ο κ. Φοινικαρίδης συνοψίζει
τα προβλήματα στα πιο πάνω δε-
δομένα, για να ρωτήσει τους συζη-
τητές πώς είναι δυνατόν να προ-
σαρμοστεί σ’ αυτά ο δημοσιογρα-
φικός λόγος, προστατεύοντας συ-
νάμα τη γλώσσα. 

Ο κ. Μπαμπινιώτης μπαίνει κα-
τευθείαν στην ουσία του προβλή-
ματος και έναντι αυτών των κατα-
στάσεων κατοχής της γλώσσας προ-
τείνει αντίσταση. «Τα καίρια θέματα
αντιμετωπίζονται με καίριο τρόπο»,
λέει και επεξηγεί: «Κάπου πρέπει
να υπάρξει μια σύγκρουση μ’ αυτή
τη μορφή της πληροφόρησης, η
οποία δεν έχει καμία ποιότητα,
υστερεί σε αξιοπιστία, γιατί ό,τι γί-
νεται, γίνεται γρήγορα και πρόχειρα
και ανεξέλεγκτα. Επομένως, αν δε-
χτούμε ότι η κατάσταση είναι αυτή,
η γρήγορη ενημέρωση με την ει-
κόνα, με τις λίγες λέξεις κ.λπ. τε-
λειώσαμε.

Γιατί θα έχουμε τελειώσει μ’ αυτά,
αλλά μαζί θα έχουμε τελειώσει και
με τη γλώσσα και θα έχουμε τελει-
ώσει και με τη σκέψη μας. Δηλαδή
εδώ υπάρχει ένα μείζον πρόβλημα
που πρέπει να το αντιμετωπίσουμε
όχι ως μια αλλαγή της δημοσιογρα-
φίας, αλλά ως μια αλλαγή της νοο-
τροπίας πληροφόρησης του κόσμου
με τον απαιτούμενο τρόπο που είναι
και η ποιότητα της γλώσσας». Ποιο
είναι αυτό το μείζον θέμα; «Έχουμε
χάσει την αξιακή αντίληψη της
γλώσσας». Η φράση του κ. Μπαμ-
πινιώτη που τα εμπεριέχει όλα. «Ο
κόσμος, ιδίως οι νέοι, δεν πιστεύουν
ότι η γλώσσα είναι αξία. Ότι η γλώσ-
σα είναι ο πολιτισμός σου. Είναι η
σκέψη σου. Είναι η ταυτότητά σου.
Είναι η ποιότητα ύπαρξης. Όταν
δεν τα πιστεύεις αυτά, αρχίζεις και
μειώνεις την ενασχόλησή σου με
τη γλώσσα, γιατί τη θεωρείς πλέον
απλό εργαλείο. Αυτό έχουμε πάθει.

Οι παλιοί τη γλώσσα τη θεωρού-
σαν αξία, αφιέρωναν κόπο, χρόνο,
τώρα όλα αυτά ατονούν μπροστά
στην προχειρότητα και τη βιασύνη
και μπροστά σε διάφορα “μπροστά”
χάθηκε η έννοια της αξίας της γλώσ-
σας». Και πώς αναχαιτίζεται αυτό
κ. Μπαμπινιώτη; «Η δημοσιογραφία
θα βοηθήσει, γιατί είναι μια μορφή
διδασκαλίας προτύπων. Αλλά εδώ
το θέμα μας –όπως σωστά επεσή-
μανε και η κα Ροδοσθένους– είναι
το τι κάνει το σχολείο στα 14 χρόνια.
Δηλαδή, αναπτύσσει μια άλλη σχέση
του μαθητή με τη γλώσσα, ότι η
γλώσσα είναι αξία, άρα προχώρα
να την κατακτήσεις, να αναλύσεις
κείμενα, να καταλαβαίνεις, να γρά-
φεις, να παράγεις κείμενα; Ο κ.
Φράγκος επεσήμανε και κάτι άλλο.
Τη σχέση μας με πρότυπα λόγου,
όπως είναι η λογοτεχνία. Αν διαβά-
σεις τις “Δοκιμές” του Σεφέρη ή
“Τα Ανοιχτά Χαρτιά” ή το “Εν λευ-
κώ” του Ελύτη, θα έχεις μια άλλη

άποψη για το τι είναι η ελληνική
γλώσσα. Επομένως, όταν δεν έχεις
καμία επαφή μ’ αυτά, όταν έχει διαρ-
ρηχθεί η σχέση σου με το βιβλίο,
από εκεί και πέρα αρχίζουν τεράστια
προβλήματα μόρφωσης γλωσσικής,
που εμένα με φοβίζει ότι είναι υπο-
χώρηση νοητικής, πολιτιστικής,
μείζον θέμα. Επομένως, η πρότασή
μου, σκέψη μου, στάση μου είναι
μια αντίσταση σ’ αυτό τον τρόπο
που πάει να καθιερωθεί, μιας δη-
μοσιογραφίας πρόχειρης, εύκολης,
βιαστικής, μιας δημοσιογραφίας
του ολίγου. Πρέπει να αντισταθούμε
εμείς οι αναγνώστες, εσείς οι δη-
μοσιογράφοι και σιγά-σιγά να αυ-
ξήσουμε τις απαιτήσεις μας. Αλλιώς

αν τα δέχομαι αυτά ως ενημέρωση,
τότε είμαι άξιος της μοίρας μου,
αφού το ένα φέρνει το άλλο και θα
καταλήξουμε πραγματικά με μει-
ωμένη σκέψη, μειωμένη γλώσσα,
μειωμένη αίσθηση του κόσμου και
μειωμένη συνάντηση ανθρώπου
με άνθρωπο».

Πώς αντιστέκεται
ο δημοσιογράφος

Με τις εφημερίδες ωστόσο να
αντιμετωπίζουν σοβαρό πρόβλημα
επιβίωσης, έχει το σθένος η δημο-
σιογραφία γι’ αυτήν την αντίσταση;
Ο κ. Φοινικαρίδης θέτει το ερώτημα
στον κ. Φράγκο, ο οποίος πιστεύει
ακράδαντα πως «η δημοσιογραφία
έχει χρέος να αντισταθεί ως πυλώνας

του δημοκρατικού γίγνεσθαι, δη-
λαδή δεν έχει άλλη επιλογή από το
να αντισταθεί». Μοιραία ωστόσο
λειτουργούν οι νόμοι της διαλεκτι-
κής, παραδέχεται, αναγνωρίζοντας
πως η ποσότητα αποβαίνει σε βάρος
της ποιότητας. «Όταν ένας συντά-
κτης είναι επιφορτισμένος με χίλια
δύο, αυτά τα χίλια δύο θα τα κάνει
επιφανειακά, επιδερμικά, πρόχειρα,
βιαστικά. Άρα η υποστελέχωση
είναι η λέξη κλειδί». Οφείλουν λοιπόν
οι ιδιοκτήτες των ΜΜΕ να συνει-
δητοποιήσουν πως το κύριό τους
περιουσιακό στοιχείο είναι το συν-
τακτικό τους προσωπικό, με την
προϋπόθεση βέβαια ότι εκείνο που
επιδιώκουν είναι η ποιοτική ανα-
βάθμιση του δημοσιογραφικού λό-
γου και όχι η διατήρηση του αντα-
γωνισμού στα επίπεδα της γλωσ-
σικής φτώχιας.

Ο κ. Φράγκος κάνει σαφές πως
η ενημέρωση που γίνεται μέσω των
διαφόρων πλατφορμών, όπως Χ, Ti-
kTok κ.λπ., δεν είναι ενημέρωση,
αλλά επίφαση ενημέρωσης. Επιχει-
ρηματολογεί: «Ο καθένας που με-
τέχει μόνο σ’ αυτές τις πλατφόρμες
έχει την εντύπωση ότι ενημερώνε-
ται, αλλά αυτό που συμβαίνει είναι
πως ακούει, διαβάζει, βλέπει ό,τι
του γαργαλά τα δικά του αυτιά και
μάτια, διότι ακούει την ομήγυρη,
ακούει αυτούς, με τους οποίους ται-
ριάζουν τα χνώτα του, έτσι έχει μια
μονοσήμαντη οπτική γωνία θέασης,
δεν έχει την πολυπλευρικότητα της
ενημέρωσης, δεν μπορεί να δει ένα
γεγονός σφαιρικά, να το σημασιο-
λογήσει από μόνος του, να κάνει
τη σύνθεση και να καταλήξει στο
συμπέρασμα. Απλώς αναπαράγει
αυτό που εκ προοιμίου έχει διαμορ-
φωθεί στη σκέψη του». Πρόκειται
για ένα ζήτημα, το οποίο μάς επι-
στρέφει στον ρόλο του σχολείου,
αφού, όπως προσθέτει η κα Κοτζα-
μάνη, «πρέπει να μάθουν τα παιδιά
από νεαρή ηλικία να αντιλαμβά-
νονται τι σημαίνει σωστή ενημέ-
ρωση και πληροφόρηση, και όχι
όταν τα ρωτάς από πού ενημερώ-
νονται, τα πλείστα να σου απαντούν
από το Facebook».

Η ευθύνη ωστόσο του δημοσιο-
γράφου να αντισταθεί δεν αναιρεί-
ται, και η κα Κοτζαμάνη είναι κα-
τηγορηματική σ’ αυτό: «Οφείλει να
μαθαίνει και να χρησιμοποιεί σωστά
τη γλώσσα και να υπερασπίζεται
συνεχώς την ποιότητα του λόγου,
ώστε ακόμα και αν πρέπει να προ-
σαρμοστεί στην ταχύτητα ή στα
μικρής έκτασης κείμενα, να έχει
την επάρκεια να το πράξει χωρίς
γλωσσικές εκπτώσεις». Και για να
ενισχύσει την τοποθέτησή της επι-
καλείται τον Μαρκ Τουέιν: «Ο Μαρκ
Τουέιν γράφει πως η διαφορά μεταξύ
της σωστής λέξης που πρέπει να
μπει κάπου και της απλής χρήσης
μιας λέξης είναι η διαφορά που έχει
η πυγολαμπίδα από την αστραπή». 

Ποιες οι συνέπειες
της μη αντίστασης;
Η κα Αλίκη Στυλιανού, διευθύν-

τρια του ΓΤΠ, σε παρέμβασή της
διερωτάται κατά πόσον οι δημοσιο-
γράφοι, συμπεριλαμβανομένης και
της ίδιας, που έζησαν σε εποχές,
όπου υπήρχε η πραγματική είδηση,
η ορθότητα και η δεοντολογία, έχουν
αποτύχει να μεταφέρουν με παρα-
γωγικό τρόπο τα βιώματά τους στις
επόμενες γενιές των δημοσιογρά-
φων, ειδικότερα όσον αφορά στη
σημασία της κατάκτησης της γλώσ-
σας.

Η κα Κοτζαμάνη είναι της άπο-
ψης πως θα ήταν άδικος ένας τέτοιος
ισχυρισμός και πως είναι ενδεχο-
μένως πιο χρήσιμο στην παρούσα
φάση «να εστιάσουμε στην εκπαί-
δευση του κοινού, ώστε να κατα-
λαβαίνει ποιος δημοσιογράφος κάνει
καλά τη δουλειά του». «Όση εκπαί-
δευση και να λάβουν οι νέοι δημο-
σιογράφοι από τους παλιούς του
χώρου, το πρόβλημα της ανεπάρ-
κειας του γλωσσικού κώδικα δεν
λύνεται, αφού ερχόμενοι από το λύ-
κειο δεν ξέρουν να μιλούν ελληνικά»,
επισημαίνει, δαχτυλοδείχνοντας
ξανά τις ευθύνες της παιδείας. Ένα
άλλο ερώτημα είναι και πώς οι δη-
μοσιογράφοι θα διεκδικήσουν τον

παραδοσιακό τους ρόλο, ώστε να
είναι σωστοί απέναντι στις επίπλα-
στες ειδήσεις που δημοσιεύονται
στα ΜΚΔ και πώς θα προσαρμο-
στούν, ώστε να απευθυνθούν σ’ αυ-
τό το τεράστιο μέρος του κοινού
που ενημερώνεται μόνο από τα
ΜΚΔ;

Το ερώτημα απευθύνεται στον
επίλογο της συζήτησης από τον κ.
Φοινικαρίδη στον κ. Μπαμπινιώτη,
ο οποίος στην απάντησή του επι-
χειρεί και μια καταληκτική τοπο-
θέτηση: «Η όλη στάση των συζη-
τητών ήταν θετική και αναγνωρι-
στική του έργου του δημοσιογρά-
φου. Όμως βγήκε από τη συζήτησή
μας ότι υπάρχει και μια άλλη δημο-
σιογραφία, η οποία στις μέρες μας,
με τα μέσα που αναφέραμε, άρχισε
και κάνει την παρουσία της και η
οποία δεν έχει καμία σχέση με την
παραδοσιακή ισχύουσα δημοσιο-
γραφία. Εκεί τι κάνουμε; Αφήνουμε
τα παιδιά και τους νέους και κάποι-
ους από μας να ενημερώνονται από
εκεί, διότι υπάρχει η ταχεία ενημέ-
ρωση και σιγά-σιγά εγκαταλείπουμε
τη δημοσιογραφία της εφημερίδας,
του τηλεοπτικού κ.λπ.; Εκεί είναι ο
κίνδυνος. Εκεί εγώ μίλησα για αν-
τίσταση και ρήξη.

Ότι ως διανοούμενοι και άνθρω-
ποι που έχουμε λόγο δημόσιο πρέπει
να εκπαιδεύσουμε και τα νέα παιδιά
ότι η ενημέρωση είναι πολύ σοβαρή
υπόθεση. Είναι άλλο πράγμα να δια-
βάσω σε μια εφημερίδα ένα άρθρο
που αναλύει τα πράγματα, που μου
λέει ποια είναι τα γεγονότα τα πραγ-
ματικά και τι υπάρχει από πίσω και
άλλο είναι μέσα σε πέντε γραμμές
να μάθω κάποια είδηση. Όλη η συ-
ζήτησή μας είναι να έχουμε μια ποι-
οτική δημοσιογραφία. Και ένας πα-
ράγοντας είναι η γλώσσα, για την
οποία μιλήσαμε. Και αυτό ακριβώς
ξεχωρίζει και διαχωρίζει τη δημο-
σιογραφία την έγκυρη, την ισχύουσα
σε όλα τα μέσα από αυτή που πάει
να γίνει και που για ένα μέρος νέων
ανθρώπων είναι ο τρόπος ενημέ-
ρωσής τους. Αυτό γλωσσικά, δια-
νοητικά, εθνικά, κοινωνικά, θα μας
βλάψει».

ΣΥΖΗΤΗΤΕΣ
Γεώργιος Μπαμπινιώτης, κα-
θηγητής Γλωσσολογίας, Γιώρ-
γος Δημοσθένους, πρύτανης

Πανεπιστημίου Frederick,
Γιάννης Αντωνίου, αναπλη-
ρωτής κυβερνητικός εκπρό-

σωπος, Έλλη Κοτζαμάνη,
πρόεδρος Επιτροπής Δημο-
σιογραφικής Δεοντολογίας,
Γιώργος Φράγκος, πρόεδρος
Ένωσης Συντακτών, Ειρήνη
Ροδοσθένους, πρώτη λει-

τουργός Εκπαίδευσης.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤHΣ
Ντίνος Φοινικαρίδης, διευ-
θυντής Κυπριακού Πρακτο-

ρείου Ειδήσεων.

Η Ελένη Ξένου παρακολού-
θησε τη συζήτηση, η οποία
διεξάχθηκε με θέμα τις εκ-

πτώσεις στη χρήση της δημο-
σιογραφικής γλώσσας και με
κύριο ομιλητή τον γλωσσολό-
γο κ. Γεώργιο Μπαμπινιώτη,
και καταγράφει σ’ αυτό το

αφιέρωμα τους τρόπους αντί-
στασης που προτάθηκαν απέ-

ναντι στο φαινόμενο της
γλωσσικής πενίας.

<<<<<<<

«Ως διανοούμενοι
και άνθρωποι που

έχουμε λόγο δημόσιο
πρέπει να εκπαιδεύσου-

με και τα νέα παιδιά
ότι η ενημέρωση είναι

πολύ σοβαρή υπόθεση».

«Ο κόσμος, ιδίως οι νέοι, δεν πιστεύουν ότι η γλώσσα είναι αξία. Όταν δεν την πιστεύεις ως αξία, τότε αρχίζεις και μειώνεις την ενασχόλησή
σου με τη γλώσσα, γιατί τη θεωρείς πλέον απλό εργαλείο».

ΓΤ
Π



12 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Γ Ν Ω Μ Ε Σ Κυριακή 16 Μαρτίου 2025

Ξέρουμε πού θέλουμε να πά-
με στο Κυπριακό, είπε ο πρό-
εδρος Χριστοδουλίδης στη
διακαναλική συνέντευξη,
διαβεβαιώνοντας με ύφος
πολιτικού που έχει τη δυνα-

τότητα να ρυθμίζει τις εξελίξεις, ότι στη
Γενεύη δεν θα συζητηθεί τίποτα πλην του
συμφωνημένου πλαισίου λύσης. «Καθαρές
κουβέντες», συμπλήρωσε ο κ. Χριστοδου-
λίδης. Ο Πρόεδρός μας θα έλεγε την αλήθεια,
εάν στη Γενεύη πήγαινε μόνος του. Στην
περίπτωση αυτή θα μπορούσε να λέει όσα
ισχυρίστηκε και στη διακαναλική, μονο-
λογώντας και θεωρώντας ότι η ηχώ της
φωνής του αποτελεί τη λύση του Κυπριακού.
Στη Γενεύη όμως ο κ. Χριστοδουλίδης δεν
θα είναι μόνος του. Θα έχει παρέα την Άγ-
κυρα και τον Τατάρ που έχουν βάλει εδώ
και χρόνια στο τραπέζι της διεθνούς κοι-
νότητας προτάσεις για λύση του Κυπριακού
στη βάση δύο κρατών. Επίσης, στη Γενεύη,
οικοδεσπότης θα είναι ο γ.γ. ΟΗΕ, Αντόνιο
Γκουτέρες, που παρέλαβε τις τουρκικές
προτάσεις για δύο κράτη και δεν τις επέ-

στρεψε ως απαράδεκτες, προσδίδοντάς
τους υπόσταση. Ο ίδιος ο κ. Γκουτέρες,
που μίλησε για τετραγωνισμό του κύκλου,
έχει «ενθαρρύνει» τους δύο ηγέτες «να
αναλογιστούν πώς θα γεφυρώσουν το χά-
σμα μεταξύ των θέσεών τους», προκειμένου
«να δημιουργηθεί κινητικότητα προς την
κατεύθυνση μιας διευθέτησης». Κάτι που
προϋποθέτει μετακίνηση του κ. Χριστο-
δουλίδη από τη διζωνική, δικοινοτική ομο-
σπονδία και του κ. Τατάρ από τη λύση δύο
κρατών. 

Κατά συνέπεια, η αλήθεια δεν είναι
αυτή που είπε ο κ. Χριστοδουλίδης στη
διακαναλική, διατυπώνοντας τον ισχυρισμό
ότι στη Γενεύη δεν θα συζητηθεί τίποτα
πλην του συμφωνημένου πλαισίου, αλλά
αυτή που μας λέει η διεθνής κοινότητα
και ο γ.γ. του ΟΗΕ. Θα ανέμενα, έστω και
στο παρά πέντε της πολυμερούς, ότι ο πρό-
εδρος Χριστοδουλίδης θα έθετε με ειλι-
κρίνεια ενώπιον του κυπριακού λαού την
πραγματική κατάσταση στην οποία βρί-
σκεται σήμερα το Κυπριακό, προκειμένου
να «ξέρουμε πού πάμε». Διότι, η μόνη δυ-

στυχώς λύση που αναδύεται μέσα από τις
δηλώσεις τού Αντόνιο Γκουτέρες και τις
υποδείξεις ξένων μεσολαβητών, είναι η
«μέση τιμή» μεταξύ των θέσεων των δύο
πλευρών, ήτοι η συνομοσπονδία. 

Το δεύτερο που ισχυρίστηκε ότι έχει
εξασφαλίσει ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης,
είναι η διασύνδεση Κυπριακού και ευρω-
τουρκικών. Όλοι γνωρίζουμε πού βρίσκεται
το Κυπριακό σήμερα και ποια λύση επιχειρεί
να επιβάλει η Άγκυρα. Την ίδια ώρα, όλοι
επίσης γνωρίζουμε ότι στα ευρωτουρκικά,
η Τουρκία έχει προσκληθεί, μετά την πά-
ροδο πολλών ετών, σε άτυπο Συμβούλιο
ΥΠΕΞ της Ε.Ε. Συμμετείχε σε τηλεδιάσκεψη
για ενημέρωση από τους ευρωπαϊκούς θε-
σμούς για την πρόσφατη έκτακτη Σύνοδο
Κορυφής και θεωρείται πλέον στρατηγικός
εταίρος της Ε.Ε. ακόμη και για θέματα άμυ-
νας και ασφάλειας. Η Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων, που απουσίαζε από την Τουρ-
κία για πολλά χρόνια, έχει προσκληθεί εκ
νέου από την Ε.Ε., για τη διενέργεια ανα-
πτυξιακών έργων στη χώρα. Παράλληλα,
όπως επιβεβαίωσε η Ούρσουλα φον ντερ

Λάιεν, έχουν δρομολογηθεί συζητήσεις
για την αναβάθμιση της Τελωνειακής Ένω-
σης της Τουρκίας που θα αποφέρει τεράστια
οικονομικά κέρδη στο καθεστώς Ερντογάν,
υπερδιπλασιάζοντας τον όγκο ευρωτουρ-
κικών εμπορικών συναλλαγών (206 δισε-
κατομμύρια ευρώ 2023). Επιπλέον, συζη-
τείται η παροχή διευκολύνσεων για τις ευ-
ρωπαϊκές θεωρήσεις διαβατηρίων και η
συνομολόγηση Αεροπορικής Συμφωνίας
Ε.Ε.-Τουρκίας. Αυτά όλα λοιπόν, που έχουν
δρομολογηθεί, είναι τα λεγόμενα «ευρω-
τουρκικά ντοσιέ». Συνθέτουν τις «ευρω-
τουρκικές σχέσεις» και κινούνται με ταχείς
ρυθμούς. Ενώ το Κυπριακό εξακολουθεί
να βρίσκεται σε τέλμα και η Άγκυρα αι-
σθάνεται άνετα να εμμένει σε λύση δύο
κρατών και να κινείται σε όλα τα foraακόμη
και στην Ε.Ε. για αναβάθμιση και αυτονό-
μηση του ψευδοκράτους. 

Άρα, τι είδους διασύνδεση εξασφάλισε
ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης μεταξύ των
ευρωτουρκικών σχέσεων που κινούνται
με ταχείς ρυθμούς και του Κυπριακού που
παραμένει στάσιμο; Η διασύνδεση δύο ζη-

τημάτων για να είναι πραγματική και ου-
σιαστική, θα πρέπει να δημιουργεί ένα
πλαίσιο αλληλεξάρτησης, ώστε να κινούνται
χέρι-χέρι. Πακέτο. Κάτι που δεν ισχύει
στην περίπτωση Κυπριακού-ευρωτουρκι-
κών. Στην πραγματικότητα, ο Πρόεδρός
μας έχει εξασφαλίσει μια φραστική δια-
σύνδεση, που επαναλαμβάνεται ξανά, ενό-
ψει πολυμερούς διάσκεψης και εξαντλείται
σε ένα ευχολόγιο, που όσο και να θέλουμε,
δεν δύναται να μεταφραστεί σε «ενεργότερη
εμπλοκή» της Ε.Ε., για τη λύση του Κυ-
πριακού. Ενώ η Άγκυρα, εξασφαλίζει ου-
σιαστική αποσύνδεση των ευρωτουρκικών
σχέσεων από το Κυπριακό, κάτι που είναι
τουλάχιστον εμφανές, καθώς τα ευρωτουρ-
κικά ντοσιέ δρομολογήθηκαν και προχω-
ρούν, ανεξάρτητα από την πορεία επίλυσης
του προβλήματος της Κύπρου. 

Αυτές είναι οι αλήθειες σε Κυπριακό
και ευρωτουρκικά, τις οποίες δεν είπε ο
πρόεδρος Χριστοδουλίδης στη διακαναλική
συνέντευξη. 

Αλήθειες 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Σε ποιους απευθυνόταν στο διάγγελμά του
ο Προέδρος της Δημοκρατίας πριν από τη
διακαναλική; Αν θεωρήσουμε ως αυτονόητη
απάντηση, «στους πολίτες», αξίζει να ανα-
ρωτηθούμε πόσοι κατάφεραν να τον παρα-
κολουθήσουν. Να κατανοήσουν δηλαδή βα-

σικές πληροφορίες ώστε να διαμορφώσουν δική τους
άποψη. Τολμώ να πω ότι ελάχιστοι είχαν τη δυνατότητα
να συγκρατήσουν τα βασικά έστω. Γιατί επρόκειτο για
έναν καταιγισμό επιτευγμάτων που στο σύνολό τους συ-
νοδεύονταν από πακτωλό εκατομμυρίων. Αυτό που απο-
κόμισε εντέλει ο ζαλισμένος τηλεθεατής ήταν μια αυτο-
αναφορική ομιλία κατά την οποία ο Πρόεδρος θριαμβο-
λογούσε. Ξεκινάω απ’ αυτό, γιατί τόσο το ύφος όσο και
το περιεχόμενο της εισαγωγικής ομιλίας εμπεριέχουν το
πρόβλημα της κακής εικόνας της κυβέρνησης που ανα-
δείχτηκε μέσα από την έρευνα της Prime για το Sigma
δύο μέρες πριν.

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης όχι απλώς γνώριζε για την
έρευνα, αλλά δικαίως προβληματίστηκε για τα ευρήματά
της. Αυτή θα έπρεπε να είναι η αφετηρία του, όταν απευ-
θυνόταν στον λαό. Να βρει έναν τρόπο να απαντήσει στις
ανησυχίες, στον θυμό, γιατί όχι και στην απαξίωση που
εκφράζει η κοινή γνώμη. Αυτό δεν γίνεται σίγουρα με την
παράθεση αριθμών. Αν το ζητούμενο είναι να πειστούν
οι πολίτες, το πρώτο που χρειάζεται είναι ενσυναίσθηση.
Να μην ήταν ο λόγος του ξύλινος αφενός και αφετέρου
να δείξει πως κατανοεί γιατί η κοινωνία δυσφορεί ενώ οι
αριθμοί ευημερούν. Δεν πρόκειται ούτε για γκρίνια πάντως,
ούτε για εκδικητικότητα. Όταν φτάνει το τέλος του μήνα
κι ένα νοικοκυριό με μεσαία οικονομικά δεν βγαίνει, το
τελευταίο που νοιάζει τους ανθρώπους είναι ν’ αντιπολι-
τευτούν την κυβέρνηση. Όταν κάποιος ζορίζεται να δια-
τηρήσει ένα αξιοπρεπές επίπεδο ζωής, σκασίλα του οι μα-
κροοικονομικοί δείκτες και οι αναβαθμίσεις της οικονομίας.
Όποιος βιαστεί να το βαφτίσει λαϊκισμό, ας σκεφτεί πως
μπορεί να είναι απλώς ένας άλλος κόσμος. Ένας παράλληλος
κόσμος από αυτόν των κυβερνητικών συμβούλων που
έχουν αναγάγει σε πανάκεια τους αριθμούς.

Η τελευταία δημοσκόπηση έπρεπε να κτυπήσει καμ-
πανάκι στην κυβέρνηση. Όχι μόνο επειδή η εικόνα του
Προέδρου βρίσκεται στο ναδίρ, αλλά κυρίως για το γεγονός
ότι αυτοί που τον πίστεψαν τον εγκαταλείπουν. Αν όλα
πάνε τόσο καλά, όσο λένε οι αριθμοί που ακούσαμε στο
προεδρικό διάγγελμα, τότε γιατί το 48% των ερωτηθέντων
που ψήφισαν Χριστοδουλίδη το 2023 δηλώνουν πως δεν
πρέπει να επανεκλεγεί; Από κάποιου είδους μαζοχισμό ή
επειδή απογοητεύτηκαν; Προφανώς και η αιτία είναι η
απογοήτευση. 

Το εύκολο βεβαίως είναι να μηδενίζει κανείς. Το δύσκολο
και σαφώς πιο παραγωγικό είναι η ισορροπία ανάμεσα
στα θετικά και την απογοήτευση. Γιατί η κυβέρνηση
βεβαίως πιστώνεται και με θετικό έργο – από τη μείωση
του ΦΠΑ στο ρεύμα και τα επιτεύγματα στην εξωτερική
πολιτική, μέχρι την αποτελεσματική διαχείριση του με-
ταναστευτικού και τη δρομολόγηση σημαντικών ζητημάτων
που χρόνιζαν. Όλα αυτά όμως δεν ισοφαρίζουν την απο-
γοήτευση που αισθάνονται οι πολίτες για τα δύο πρώτα
χρόνια της διακυβέρνησης Χριστοδουλίδη. Ο Πρόεδρος
δήλωσε με παρρησία «έχουμε πολύ ψηλά τον πήχη και
περνάμε από πάνω». Διαπίστωση με την οποία προφανώς
δεν συμφωνούν οι πολίτες οι οποίοι έχουν μνήμη και θυ-
μούνται: το φιάσκο των διορισμών, την ακύρωση των
προεκλογικών δεσμεύσεων όπως π.χ. οι 24.500 αφορολό-
γητου ή ακόμα χειρότερα τις ατελέσφορες πολιτικές όπως
το κορυφαίο θέμα των φωτοβολταϊκών. 

Γι’ αυτό υποστηρίζω ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
έπρεπε να επιλέξει άλλο ύφος και άλλο περιεχόμενο στην
εισαγωγική του ομιλία. Αν ήθελε η διακαναλική να είναι
ουσιαστική, έπρεπε να κοιτάξει τους πολίτες και να τους
μιλήσει τη γλώσσα της αλήθειας. Να αναγνωρίσει τις πα-
θογένειες και να παρουσιάσει ένα πειστικό πλάνο ενεργειών
για την αντιμετώπισή τους. Κυρίως, όμως, να πείσει ότι
αντιλαμβάνεται πως εκεί έξω υπάρχει μια κοινωνική πραγ-
ματικότητα η οποία είναι βραχνάς για χιλιάδες συμπολίτες
μας. Κάποια στοιχεία λέχθηκαν στις παρεμβάσεις των δη-
μοσιογράφων – όπως π.χ. το 16% των πολιτών που βρίσκεται
κάτω από το όριο της φτώχιας. Αυτούς δεν τους έπεισε
το βράδυ της Τετάρτης ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης. Δυ-
στυχώς όμως για κείνον, όχι μόνο αυτούς.

Παράλληλοι κόσμοι
Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Η πολιτική επικοινωνία σήμερα βρίσκεται σε ένα
κρίσιμο σταυροδρόμι. Αντί να λειτουργεί ως γέφυρα
ουσιαστικού διαλόγου με τους πολίτες, συχνά υπο-

βαθμίζεται σε μια ατέρμονη μάχη εντυπώσεων, όπου κυ-
ριαρχούν ο λαϊκισμός, οι επιφανειακές και υπεραπλου-
στευμένες προσεγγίσεις και η επιδίωξη της άμεσης απο-
δοχής. Οι πολιτικοί, παρασυρόμενοι από την ταχύτητα
των μέσων κοινωνικής δικτύωσης και τη λογική των αλ-
γορίθμων, αναλώνονται σε επικοινωνία που εξυπηρετεί
την επικαιρότητα, αντί να διαμορφώνουν το μέλλον. 

Η αποτελεσματικότητα αυτής της επικοινωνιακής τα-
κτικής έχει προσελκύσει άτομα αμφιβόλου επάρκειας
στην πολιτική, ενώ παράλληλα αποθαρρύνει σοβαρούς
και ικανούς ανθρώπους που θα μπορούσαν να προσφέρουν
ουσιαστικά. Παράλληλα, ως τάση επικοινωνίας επισκιάζει
τα σοβαρά ζητήματα ή τα αναδεικνύει με τρόπο επιφανειακό
και αντιπαραγωγικό, με αποτέλεσμα αντί να εξυπηρετείται
το δημόσιο συμφέρον και να δίνονται λύσεις, να μένουμε
σε αναλύσεις καφενειακού επιπέδου με διάρκεια μερικών
ημερών. Μέχρι το επόμενο «hot» θέμα συζήτησης στα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης. Εξίσου ανησυχητικό είναι
και το γεγονός ότι πολιτικά πρόσωπα διαμορφώνουν τις
προτεραιότητές τους βάσει της θεματολογίας που ανα-
δεικνύεται από τις αναρτήσεις των πολιτών στα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης. Κυρίως, διότι πολλοί πέφτουν
στην παγίδα να πιστέψουν ότι οι αλγόριθμοι σερβίρουν
αυτά που πραγματικά ενδιαφέρουν την κοινωνία, κάτι
που σε πολλές περιπτώσεις δεν ισχύει. Έτσι, ακολουθώντας
μια εσφαλμένη ή μη αντιπροσωπευτική εντύπωση του
τι θα ήθελε ο κόσμος να ακούσει από αυτούς, καταλήγουν
αντί να ηγούνται, να άγονται, πολλές φορές από έναν
διαδικτυακό όχλο, ο οποίος ενδεχομένως σκόπιμα να εξυ-
πηρετεί διαφορετικές ατζέντες, ή έστω να έχει λανθασμένο
κριτήριο. Εκείνο που απουσιάζει σήμερα από την πολιτική
επικοινωνία, δεν είναι η αναπαραγωγή πρόσκαιρων στε-
ρεότυπων αντιλήψεων από τα πολιτικά πρόσωπα. Απου-
σιάζει ο εμβολιασμός της δημόσιας συζήτησης με ψύχραιμη
και ορθολογιστική πολιτική προσέγγιση των καταστάσεων,
καθώς και ουσιαστική συνεισφορά με εφαρμόσιμες λύσεις
και προτάσεις. Ωστόσο, η πλειονότητα των πολιτικών,
στην προσπάθειά τους να μεγαλώσουν τη φήμη τους
γρήγορα και να κατακτήσουν σε σύντομο χρονικό διάστημα
πολιτικούς στόχους, καταλήγουν στον λαϊκισμό. 

Εν κατακλείδι, εάν συμβούλευα σήμερα κάποιο νέο
πολιτικό που θέλει να ξεκινήσει μια φιλόδοξη πολιτική
διαδρομή, θα του πρότεινα να επενδύσει στη διαφάνεια,
την αυθεντικότητα όσον αφορά τις αξίες και ιδέες του,
αλλά και σε λύσεις που υπηρετούν το κοινό καλό. Η πραγ-
ματική πρόοδος δεν έρχεται από πρόσκαιρες εντυπώσεις,
αλλά από το θάρρος να διαφοροποιηθεί και να έχει ου-
σιαστική συνεισφορά. Το μέλλον της πολιτικής ανήκει
σε εκείνους που έχουν όραμα, διάθεση για διάλογο και
την αποφασιστικότητα να προωθήσουν προτάσεις που
κάνουν τη διαφορά, ακόμα κι αν αυτές δεν είναι δημοφιλείς.
Η ελπίδα για μια νέα γενιά ηγετών, αρχίζει από το κεφάλαιο
επικοινωνία και την ανάγκη να γίνεται με σοβαρότητα
και ειλικρίνεια ώστε να εμπνέει μακροχρόνια εμπιστοσύνη.
Την ικανότητα, να διαφοροποιείς τα αφηγήματα και να
πείθεις για τη στροφή που πρέπει να παίρνει κανείς για
να βελτιώνει τις ζωές των ανθρώπων και το μέλλον του
τόπου του. Η σύγχρονη πολιτική επικοινωνία, επιπλέον,
πρέπει να αναγνωρίσει τον ρόλο που διαδραματίζουν οι
νέες τεχνολογίες και τα ψηφιακά εργαλεία στην πολιτική
ζωή. Ενώ τα social media προσφέρουν έναν άμεσο και
ισχυρό τρόπο επικοινωνίας με το κοινό, η υπερβολική
εξάρτηση από αυτά τα κανάλια μπορεί να ενισχύσει τον
λαϊκισμό και να υπονομεύσει την αξία της ουσιαστικής
πολιτικής συζήτησης. Η πολιτική δεν είναι μόνο θέμα ει-
κόνας και εντυπώσεων, αλλά απαιτεί βάθος και αλληλε-
πίδραση με την κοινωνία σε επίπεδο προβληματισμού,
προτάσεων και πραγματικής αλλαγής. Για να είναι μια
πολιτική καμπάνια αποτελεσματική και ειλικρινής, πρέπει
να συνδυάζει την τεχνολογική καινοτομία με την παρα-
δοσιακή πολιτική ηθική και τις αρχές της δημοκρατίας.

Ο κ. Νικόλας Ζαννέττου είναι επικεφαλής της PR & Events
RedwolfOgilvy.

Του ΝΙΚΟΛΑ ΖΑΝΝΕΤΤΟΥ

Η πολιτική
επικοινωνία σε

κρίσιμο σταυροδρόμι

Παλαιστίνιοι φιλανθρωπική κουζίνα προετοιμάζουν φαγητό για το γεύμα του ιφτάρ, στην Beit
Lahia, στη βόρεια Λωρίδα της Γάζας. 
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Η Θεσσαλονίκη απέχει από τη Σόφια 352
σιδηροδρομικά χιλιόμετρα. Από αυτά,
τα 142 χιλιόμετρα βρίσκονται στην

Ελλάδα όπου δεν υπάρχει ηλεκτροκίνηση
(στη Βουλγαρία υπάρχει), η χάραξη είναι πα-
λαιά, οι γραμμές έχουν ανάγκη συντηρήσεως
και η διαδρομή έχει πολλές ισόπεδες διαβά-
σεις. Για αυτούς τους λόγους έχουν επιβληθεί
περιορισμοί στην ταχύτητα των τρένων.
Την απόσταση διασχίζουν σε 6-7 ώρες μόνον
εμπορικές αμαξοστοιχίες (όχι επιβατικές).
Για την περίπου αντίστοιχη διαδρομή μεταξύ
Βρυξελλών - Φρανκφούρτης (320 χλμ.) απαι-
τούνται 3 ώρες ταξίδι. Τα πράγματα είναι
χειρότερα για τη σιδηροδρομική σύνδεση
Θεσσαλονίκης - Κωνσταντινουπόλεως (830
χλμ.). Το διεθνές τρένο «Φιλία Εξπρές» χρει-
αζόταν το 2007 περίπου 12 ώρες για να δια-
σχίσει την απόσταση. Τώρα τα τρένα δεν
φθάνουν ούτε στην Αλεξανδρούπολη. Στα-
ματούν στις Σέρρες.

Το μόνο σημείο του διεθνούς σιδηροδρο-
μικού μας δικτύου όπου έχουν γίνει σοβαρές
επενδύσεις είναι αυτό της Θεσσαλονίκης με
την Ειδομένη. Μετά όμως αρχίζει το βαλκα-
νικό χάος. Εννοείται ότι σήμερα δεν κυκλο-
φορούν σε αυτήν τη γραμμή επιβατικά τρένα.
Κι όμως! Ακόμη και υπό αυτές τις συνθήκες,
εάν ξαναέμπαινε στη γραμμή το θρυλικό
«Ακρόπολις Εξπρές» από Αθήνα έως Μόναχο,
η διαδρομή που τη δεκαετία του 1980 ήταν
33 ώρες, σήμερα θα είχε μειωθεί στις 24
ώρες. Το πρόβλημα με τις σιδηροδρομικές
συνδέσεις στην περιοχή μας ξεπερνά κατά
πολύ τα όρια της Ελλάδας. Για την ανασυγ-
κρότηση των ελληνικών σιδηροδρόμων απαι-
τείται ένα όραμα που επίσης θα ξεπερνά τα
όρια της χώρας μας. Κέντρο του θα είναι η
Θεσσαλονίκη, που πρέπει να καταστεί η
καρδιά των σιδηροδρομικών δικτύων των
Βαλκανίων με γρήγορες (και αυτονόητα
ασφαλείς) συνδέσεις με Σόφια, Σκόπια, Βε-
λιγράδι, Κωνσταντινούπολη. Κορωνίδα του
οράματος είναι η απευθείας σιδηροδρομική
σύνδεση της Αλεξανδρουπόλεως με την
Οδησσό με ενδιάμεσους σταθμούς τα λιμάνια
του Μπουργκάς και της Βάρνας στη Βουλ-
γαρία και της Κωστάντζας στη Ρουμανία.
Πρόκειται για μια διαδρομή περίπου 750-
800 χιλιομέτρων. Οσο απέχει οδικώς η Αθήνα
από την Αλεξανδρούπολη. Στόχος είναι η
εδραίωση της Αλεξανδρουπόλεως ως του
βασικού λιμένα εξαγωγής προϊόντων για τις

δυτικές χώρες του Ευξείνου Πόντου. Μέσω
ενός τέτοιου άξονα, σε 10-15 ώρες ένα εμ-
πορικό φορτίο θα βρίσκεται από την Οδησσό
στην Αλεξανδρούπολη. Για την αντίστοιχη
διαδρομή ένα πλοίο χρειάζεται κατ’ ελάχιστον
δύο ημέρες. Είναι εφικτά όλα αυτά; Την
απάντηση δίνει το Rail Baltica –Ελσίνκι,
Ταλίν, Ρίγα, Κάουνας, Βαρσοβία (950 χλμ.)–
που υλοποιείται αυτή την περίοδο με κόστος
2,7 δισ. ευρώ και ευρωπαϊκή χρηματοδότηση.
Είναι εξαιρετικά θετικό για όλες αυτές τις
προοπτικές για τον σιδηρόδρομο στην Ελλάδα
και στα Βαλκάνια ότι το χαρτοφυλάκιο του
Ευρωπαίου επιτρόπου για τις μεταφορές κα-
τέχει ένας Ελληνας. Από εκεί και πέρα, πρέπει
να έχουμε κατά νουν ότι η Ε.Ε. χρηματοδοτεί
τη δημιουργία νέων γραμμών, όχι τη συν-
τήρησή τους. Πρέπει να γίνουν εθνικές επεν-
δύσεις στη συντήρηση των γραμμών. Η
(ακριβή) τεχνολογία προσφέρει λύσεις. Επίσης,
υπάρχουν διεθνή πρότυπα για τον αριθμό
υπαλλήλων ανά χιλιόμετρο σιδηροδρόμου.
Δεν γίνεται να επιτύχουμε κάτι διαφορετικό
εμείς. Τέλος, ο σιδηρόδρομος είναι πειθαρχία
και στρατός, όπως λένε οι παλαιοί σιδηρο-
δρομικοί. Πρέπει να γίνονται αυστηρές αξιο-
λογήσεις που κινούνται πέραν των συνδι-
καλιστικών ισορροπιών.

Το τρένο που σταμάτησε για πάντα στα
Τέμπη ήταν γεμάτο με νέους ανθρώπους.
Οι περισσότεροι είχαν την ηλικία των φοι-
τητών μου· είχαν την ηλικία των παιδιών
μου. Δεν αρκεί να βρεθούν και να τιμωρηθούν
οι φταίχτες αυτής της τραγωδίας. Στη μνήμη
αυτών των παιδιών που χάθηκαν, οφείλουμε
να έχουμε ένα όραμα: να γίνει ο σιδηρόδρομος
το πιο αυτονόητο και ασφαλές μέσο μετα-
φοράς στη χώρα μας και η χώρα μας να με-
τατραπεί σε σιδηροδρομικό κόμβο των Βαλ-
κανίων. Αυτό δεν θα γίνει από τη μιαν ημέρα
στην άλλη. Αυτό το όραμα πρέπει να γίνει
εθνική πολιτική που θα ακολουθήσουν όλες
οι κυβερνήσεις που θα έλθουν τα επόμενα
χρόνια. Το 2043 θα ήθελα να σταθούμε όλοι,
επιζώντες, συγγενείς, φίλοι και εκπρόσωποι
της πολιτείας στο σημείο που χάθηκαν τα
παιδιά στα Τέμπη και να τους ψιθυρίσουμε
ότι ο χαμός τους έγινε αφορμή να ξυπνήσουμε,
ενώ δίπλα μας θα περνούν σύγχρονα, γρήγορα
και ασφαλή τρένα.

Ο κ. Αγγελος Μ. Συρίγος είναι καθηγητής Διεθνούς
Δικαίου και Εξωτερικής Πολιτικής, βουλευτής  Ν.Δ. 

Του ΑΓΓΕΛΟΥ Μ. ΣΥΡΙΓΟΥ

Στη μνήμη των παιδιών
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Α φορμή για το σημερινό ση-
μείωμα είναι η νευρική κρίση
ενός βουλευτή της Νίκης, ο

οποίος προσβλήθηκε από την απει-
κόνιση της Παναγίας στην έκθεση
με τον τίτλο «Η σαγήνη του αλλό-
κοτου». Εριξε πίνακες στο πάτωμα
εξοργισμένος επειδή θεώρησε ότι
προσβάλλουν την πίστη του και
ότι αποτελούν κίνδυνο για τα παιδιά
του. Σε περίπτωση που τα δουν,
διότι κανείς δεν τα υποχρεώνει να
τα δουν. Το επαναλαμβάνω: είναι
η αφορμή. Πήρε μεγάλη δημοσιό-
τητα, ως και διαδήλωση έγινε από
τους «εργαζόμενους στη σύγχρονη
τέχνη» – τι είν’ τούτο πάλι; Και δι-
καίως στηλιτεύθηκε η πράξη του
βουλευτή. Η Ιερά Σύνοδος παρε-
νέβη όχι για να τον υπερασπισθεί,
αλλά για να στηλιτεύσει την έκθεση
τέτοιων έργων σε έναν θεσμό όπως
είναι η Εθνική Πινακοθήκη.

Με αφορμή λοιπόν το γεγονός
πήρα το θάρρος να το φιλοσοφήσω.
Τι θα γινόταν αν, κάποιος άλλος,
απεικόνιζε με «βλάσφημο» τρόπο
κάποια από τα ιερά σύμβολα της
κομμουνιστικής θεολογίας; Oπως
εκείνη τη θλιβερή φωτογραφία
του Λένιν στην αναπηρική καρέκλα
μετά το εγκεφαλικό του; Τι πιο αν-
θρώπινο! Αναρωτιέμαι αλήθεια
πώς είναι δυνατόν κανείς να μην

έχει εμπνευσθεί απ’ αυτήν. Θα μου
πείτε ήξερε τι τον περιμένει. Να
θυμίσω απλώς ότι η ταινία «Ελένη»
του Νίκου Γκατζογιάννη δεν προ-
βλήθηκε στις αίθουσες διότι την
εμπόδισαν οι ζηλωτές της ΚΝΕ.
Λογικό. Η υπόθεση, αυτοβιογρα-
φική, αφηγείται την ιστορία της
μητέρας του Γκατζογιάννη, η οποία
προσπάθησε να σώσει παιδιά από
το κομμουνιστικό παιδομάζωμα.
Και την εκτέλεσαν οι αντάρτες. Τι
θα γινόταν αν ο καλλιτέχνης απει-
κόνιζε με βλάσφημο τρόπο τον
Μωάμεθ; Ελάτε τώρα. Ξέρουμε τι
θα γινόταν. Το έχουμε ζήσει με το
Charlie Hebdo. Είναι η διαφορά
ανάμεσα στον Χριστιανισμό και
το Ισλάμ. Ο Χριστιανισμός έχει
συμβιώσει για αιώνες με τη βέβηλη
ανθρώπινη δημιουργία. Μην ξε-
χνάμε ότι η μεγάλη ζωγραφική του
Γκρέκο για παράδειγμα έγινε στη
σκιά της Ιεράς Εξετάσεως. Την
αποδέχεται, ακόμη κι αν δεν την
δέχεται. Μπορεί να καταδικάζει
τη βλασφημία, όμως, σε αντίθεση
με το Ισλάμ δεν την καταδικάζει
σε θάνατο. Μπορεί να χρειάστηκαν
αιώνες για να φτάσει στο καθεστώς
ανοχής, όμως αυτό λέγεται πρό-
οδος. Πόσα αγάλματα της αρχαι-
ότητας φιλοξενούνται στα Μουσεία
του Βατικανού; Και πάντως οι καρ-

δινάλιοι δεν απαιτούν να καλύ-
πτεται η γύμνια τους όπως έγινε
όταν η Ιταλία υποδέχθηκε εκπρο-
σώπους του ιρανικού καθεστώτος
πριν κάτι χρόνια. Θα μου πείτε
τους ενδιέφερε το πετρέλαιο οπότε
κάλυψαν με μπούρκες τις Αφρο-
δίτες του Καπιτωλίου. Αυτό λέγεται
ρεαλισμός.

Και τώρα ας αφήσουμε τα θεο-
λογικά αντανακλαστικά και ας βρε-
θούμε ενώπιος ενωπίω με αυτό
που ονομάζεται «σύγχρονη τέχνη».
Μπορεί να είναι σύγχρονη αλλά
αναρωτιέμαι αν είναι τέχνη. Η τέ-
χνη δημιουργεί μορφές που συν-
θέτουν τη συλλογική ευαισθησία.
Είναι ένα από τα θεμελιώδη στοι-
χεία του Δυτικού Πολιτισμού. Εξ
ου και όπως λέει ο Μαλρό, η τέχνη
απολαμβάνει την ιερότητα του
«μη μου άπτου». Ζητώ συγγνώμη
για τη γενίκευση, όμως η σύγχρονη
τέχνη δεν δημιουργεί τη δική της
ευαισθησία. Απλώς παλεύει να κα-
ταστρέψει τους όρους της συλλο-
γικής ευαισθησίας. Νομίζω ότι η
«σύγχρονη τέχνη» εκφράζει πε-
ρισσότερο από οτιδήποτε άλλο,
την κατάσταση αυτού που λέμε
«Δυτικός Πολιτισμός». «Βαριεστη-
μένοι, μπουχτισμένοι, σχεδόν πι-
σθάγκωνα δεμένοι, όλοι μας ναυ-
τικοί εκ ναυτικών, όλοι μας ναυτικοί

εξ απαλών ονύχων πήραμε από-
φαση να φύγουμε», όπως λέει και
ο Εμπειρίκος. Και επειδή δεν είχαμε
πού να πάμε, δεν είχαμε καμία
άλλη λύση. Επιστρέψαμε πίσω
αποφασισμένοι να καταστρέψουμε
ό,τι μας υποχρέωσε να φύγουμε.
Ετσι μόνον, σχηματικά, μπορώ να
περιγράψω τη φυσιογνωμία της
σύγχρονης τέχνης. Πολεμάει ό,τι
υπάρχει, αλλά δεν μπορεί να το
αντικαταστήσει με κάτι άλλο. Πα-
λεύει να ξηλώσει τις αξίες του Δυ-
τικού Πολιτισμού, χωρίς όμως να
μπορεί να προτείνει κάτι το οποίο
προκύπτει απ’ αυτές τις αξίες.

Θέλουμε έναν άλλον πολιτισμό
απ’ αυτόν που μας κληροδότησαν
τόσοι αιώνες Ιστορίας; Δεν το πι-
στεύω. Θέλουμε να διατηρήσουμε
τον δικό μας πολιτισμό, με την ελευ-
θερία της έκφρασης και το δικαίωμα
στο βέβηλο, κυρίως δε με το δικαίω-
μα να τον καταγγέλλουμε. Τώρα
ένας βουλευτής κακοποίησε τους
πίνακες ενός καλλιτέχνη. Για φαν-
τασθείτε τι θα είχε γίνει αν αυτό
γινόταν στην επικράτεια του Ισλάμ;
Ομως το επαναλαμβάνω. Αυτή είναι
η αφορμή. Η ουσία είναι τι έχει να
μας προτείνει η σύγχρονη τέχνη;
Αν έχει να μας προτείνει κάτι.

ttheodoropoulos@kathimerini.gr

Στην Πινακοθήκη κρίνεται το μέλλον
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ε νας βουλευτής πήγε στην
Εθνική Πινακοθήκη και τα
έκανε γυαλιά-καρφιά διατα-

ράσσοντας (εκ του ασφαλούς) τον
εκθεσιακό καθωσπρεπισμό. Είναι
αυτό είδηση; Σαφώς και είναι.

Αν αφήσουμε κατά μέρος την
ετοιμότητά μας να τσακωθούμε
για οτιδήποτε (λες κι έχουμε εξαντ-
λήσει τα σοβαρότερα που μας τα-
λανίζουν), έχουμε έναν ακόμη
αχρείαστο στρατωνισμό: οι «φι-
λότεχνοι» και οι «θεούσοι». Υπερ-
τερούν καταφανέστατα οι πρώτοι
και απολαμβάνουν, νομίζω, τη με-
γαθυμία τους που χωράει τους πάν-
τες, εκτός από τους δεύτερους. Οι
δεύτεροι, πάλι, βρίσκονται στη δυ-
σχερή θέση να απολογούνται που
δεν είναι τόσο «ανοιχτόμυαλοι»
και καταδεχτικοί όσο αυτοί που
τους επιπλήττουν.

Από τη μεριά μου, ζητώ αμφι-
πλεύρως συγγνώμη. Και από τους
πολυπληθείς υπερμάχους της ελευ-
θεριότητας και από τους θρησκό-
ληπτους (και από τους φίλους του
κόμματος Νίκη, το οποίο συνιστά
να αντιδρούμε «με κάθε νόμιμο
μέσο και όχι με αυτοδικίες»).

Δεν ξέρω πώς, ετούτες τις μέρες
του σκυλοκαβγά, ήρθε στον νου
μου ο τρυφερός Νικηφόρος Βρετ-
τάκος που έκανε τα κουμάντα του
κι είχε τα θάρρητά του δίνοντας
λόγο στον Χριστό: «Δεν ξοδεύω
τον ήλιο σου άδικα. / Δεν πετώ
ούτε ψίχουλο απ’ ό,τι μου δίνεις /

[...] Γιατί φτάνει όπου να ’ναι / το
βράδυ μου, Κύριε, και πρέπει / να
’χω κάμει πριν φύγω την καλύβα
μου εκκλησιά / για τους τσοπάνη-
δες της αγάπης».

Σε δίβουλους καιρούς, καλό
είναι να απαγκιάζουμε σε όσους
μεριμνούν να μη μείνουν άστεγοι
οι διάκονοι της αγάπης. Και οι (κα-
λοί) ποιητές έχουν τέτοιες φρον-
τίδες. Και καλογνωρίζουν ότι είναι
διαφορετικής τάξεως φερσίματα
να κάνεις την καλύβα σου εκκλησιά
από το να την κάνεις λαμπόγυαλο.
Εμείς πάλι και η σπουδαιοφάνειά
μας αγνοούμε ότι τα Νομικά Πρό-
σωπα Δημοσίου Δικαίου έχουν, ή
θα έπρεπε να έχουν, διαφορετικά
κριτήρια από τα εμπορεία της τέ-
χνης που λέγονται «γκαλερί». Αλλά
δεν είναι αυτό το θέμα μου. Επι-
τρέψετε μου κάποιες τηλεγραφικές,
λόγω χώρου, παρατηρήσεις.

Η τέχνη έχει και κανόνες και
όρια. Η γόνιμη παραβίασή τους
προϋποθέτει ότι τα γνωρίζουμε.
Πρόβλημα λογοκρισίας (και αυτο-
λογοκρισίας) βεβαίως και υπάρχει
και το βεβαιώνουν όλοι όσοι έχουν
κομίσει στης τέχνης την περιοχή
κάτι περισσότερο από άσκοπους
θορύβους. Σε έναν αποϊερωμένο
κόσμο, ο εμπαιγμός και η καθύ-
βριση του ιερού είναι σαν να παίζεις
(εν ου παικτοίς) και μάλιστα χωρίς
αντίπαλο – χώρια που οι απρέπειες
θεωρούνται περίπου διαπιστευ-
τήρια καλλιτεχνικής πρωτοπορίας

και χαίρουν ασυλίας. Αλλά και πάλι
δεν είναι ολότελα ειλικρινείς οι
χριστιανομάχοι – οι άλλες μετα-
φυσικές παραδόσεις είναι σεβα-
στές. Χλιαροί σε όλα τους, επικα-
λούνται παρόλες για ανοχή.

Αλλά η ανοχή τους είναι διά-
τρητη από εξαιρέσεις και όσα δη-
μόσια έργα υπομνηματίζουν το
συλλογικό μας πρόσωπο μπορούν
να κακοποιούνται χωρίς στο ελά-
χιστο να σκανδαλίζονται οι προ-
ασπιστές της καλλιτεχνικής έκ-
φρασης – αφήστε το ιερό, δεν θυ-
μάμαι λ.χ. η «Βόρειος Ηπειρος»
του Κώστα Σεφερλή στην Τοσίτσα,
που έχει κατ’ επανάληψη βανδα-
λιστεί, να τους έβγαλε από τα ρούχα
τους. Τώρα βγήκαν στα κεραμίδια
υπεραμυνόμενοι της καλλιτεχνίας.
Οποιος όμως γνωρίζει έργα του
Χριστόφορου Κατσαδιώτη νομίζω
ότι αναγνωρίζει ότι τα επίμαχα
αδικούν την εργασία του – προ-
σωπικά, τα βρίσκω φθηνά ακόμη
και ως πρόκληση. Υποθέτω επίσης
ότι δεν περιποιεί τιμή σε κανέναν
αντισυμβατικό καλλιτέχνη να υπε-
ραμύνονται της ελευθερίας του οι
άνθρωποι της εξουσίας και του έρ-
γου του οι «τεχνοκριτικοί» των
πρωινάδικων. Ολα αυτά τα υπο-
θέτω. Είμαι βέβαιος, όμως, ότι συ-
χνάκις οι βλαστήμιες των ανθρώ-
πων, όταν δεν είναι του συρμού
και του διασυρμού, δεν είναι παρά
σπαρακτικές κραυγές πίστης, τις
οποίες παρακούν τα άμαθα αυτιά

μας. Ας το κρατήσουμε αυτό, του-
λάχιστον όσοι λέμε ότι νοιαζόμαστε
για τους πεσμένους. Από την άλλη,
όσα συνέβησαν στην Πινακοθήκη
μπορούν να θεωρηθούν σαν συ-
νομιλία του ίδιου του έργου τέχνης
με το κοινό. «Διαδραστικότητα»
που λένε και οι φιλότεχνοι. Υπ’
αυτή την έννοια, ο βανδαλιστής
βουλευτής μπορεί να λογιστεί σαν
ένας παρεξηγημένος και ζωηρός
περφόρμερ. Πάντως, ετούτη την
εβδομάδα δεν κρίθηκε, κατά τη
γνώμη μου, η ελευθερία έκφρασης
κανενός, αλλά το μπόι ολωνών
μας. Και βρεθήκαμε χαμηλοϋψείς
και κρυπτόμενοι πίσω από τα προ-
σχήματα προσβολής είτε της «ελευ-
θερίας» είτε της «θρησκείας».

Η Παναγία είναι μάνα. Είναι
μάνα όλων –και αυτών που σιω-
πούν και αυτών που ξεθηκαρώνουν
και αυτών που ασχημονούν. Ξέρει
το μπόι μας και μας έχει όλους ήδη
συγχωρεμένους.

ΥΓ.: Θα παρακαλούσα, τουλάχι-
στον όσους είναι με τα αρνιά και
όχι με τους χασάπηδες, να μη χρη-
σιμοποιούν άστοχα και αστόχαστα
τον κακόηχο και αντιθετικό όρο
«χριστιανοταλιμπάν». Λίγο παρα-
κάτω, οι τζιχαντιστές ξανασφά-
ζουν κόσμο και κοσμάκη ετούτες
τις ημέρες.

Ο κ. Θεόδωρος Παντούλας είναι
συγγραφέας.

Κάτι μισόλογα (και κάτι ζοριλίκια) κομίσαμε «εις την Τέχνη»
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΠΑΝΤΟΥΛΑ

Η παρένθεση κλείνει 
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Η Ελλάδα βρίσκεται
πάντοτε ένα «τσικ»
από το να γίνει είτε
μια μη κυβερνήσιμη
χώρα είτε και μια
ακυβέρνητη χώρα.

Μπορεί απ’ έξω να μοιάζει με μια...
κανονική ευρωπαϊκή χώρα, αλλά
σε πολλά μοιάζει με τη λεωφόρο
Κηφισίας τα χρόνια της σπάταλης
ευδαιμονίας. Στην πρώτη σειρά
βρίσκονταν πανάκριβα γυάλινα
κτίρια και μόλις έστριβες έπεφτες
σε λάσπες, πολεοδομικό χάος, μαρ-
μαράδικα, ακόμη και κοτέτσια. Σε
πολλά έχουμε γίνει Ευρώπη. Σε
πολλά παραμένουμε Βαλκάνιοι,
αλλά χωρίς τη δίψα που έχουν τώρα
οι Βαλκάνιοι, οι οποίοι νιώθουν ότι
έχουν δρόμο να καλύψουν σε σχέση
με όλους εμάς τους τυχερούς που
μείναμε στη Δύση τα χρόνια που

εκείνοι ήταν πίσω από συρματο-
πλέγματα.

Οι θεσμοί μας έχουν πολύ δρόμο
για να βελτιωθούν και να γίνουν
στιβαροί. Οι πολιτικοί μας αναλώ-
νονται κατά 80% στην επικοινωνία,
που τώρα πια στην εποχή μας δεν
τους αφήνει χρόνο όχι να δουλέ-
ψουν, αλλά και ούτε να κοιμηθούν,
καθώς είναι καρφωμένοι στο κινητό
τους. Ο ιδιωτικός μας τομέας έχει
κομμάτια που θα τα ζήλευε κάθε
ευρωπαϊκή χώρα και άλλα που ανή-
κουν σε άλλες πιο ζεστές ηπείρους.
Σε κρίσιμες στιγμές νιώθει κανείς
ότι η χώρα δεν έχει «έρμα», δεν
διαθέτει την ηγεσία που μπορεί
να κρατήσει σταθερά το τιμόνι
όταν ξεσπούν οι καταιγίδες του
ακραίου λαϊκισμού. Και αυτό, δυ-
στυχώς, συμβαίνει κάθε 10-20 χρό-
νια. Είμαστε ένας λαός βαθιά συ-
ναισθηματικός, που αντιδρά βίαια

και απρόβλεπτα. Οταν μάλιστα
νιώθουμε ότι αδικούμαστε από
τους «έξω», το πληγωμένο μας ΕΓΩ
γίνεται εύκολα αντικείμενο χειρα-
γώγησης που πυροδοτεί εκρήξεις.

Τώρα φαίνεται να βρισκόμαστε
στο χείλος ενός νέου κύκλου αστά-
θειας και θυμού. Μια ματιά στις
δημοσκοπήσεις το δείχνει ανάγλυ-
φα. Αν η χώρα πάει σε εκλογές αύ-
ριο το πρωί, το πιθανότερο είναι
να μπλέξουμε σε μια παρατεταμένη
περίοδο πολιτικής αστάθειας και
κοινωνικής έντασης. Αν ήμασταν
το Βέλγιο, αυτό δεν θα ενδιέφερε
κανέναν, δεν θα είχε καμία σημα-
σία. Δεν είμαστε όμως. Η γειτονιά
μας είναι πολύ πιο ασταθής και
επικίνδυνη. Το διεθνές περιβάλλον
είναι ασύλληπτα απρόβλεπτο και
γεμάτο απειλές. Τα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης έχουν καταστήσει την
τέχνη της πολιτικής κάτι πολύ επι-
κίνδυνο, κάτι που αρμόζει σε κα-
σκαντέρ. Και να το πούμε αλλιώς;
Είναι πάρα πολύ εύκολο να φύγει
πάλι η χώρα από τις ράγες, να ξα-
ναγίνουμε μια επικίνδυνη χώρα
για επενδυτές και να πετύχει τον
στόχο του όποιος θέλει την απο-
σταθεροποίησή της. Αυτό, όμως,
δεν μπορεί να είναι το χαρτί με το
οποίο οιοσδήποτε κυβερνά μπορεί
να απειλήσει τους πολίτες.

Πρώτα απ’ όλα γιατί στην εποχή
μας οι εκβιασμοί στην πολιτική γί-
νονται συχνότατα μπούμερανγκ.
Ζούμε την εποχή της απόλυτης
αμφισβήτησης. Δεύτερον, γιατί
εμείς οι πολίτες έχουμε ασφαλώς
την υποχρέωση να αναλογιστούμε
τις τύχες της χώρας, αλλά πρωτί-
στως την υποχρέωση αυτή έχουν
εκείνοι στους οποίους εμπιστευ-
θήκαμε τη διαχείρισή τους. Δεν
υπάρχει κανένα περιθώριο για εγωι-
σμούς, για ανοχή σε φαινόμενα
ανεπάρκειας ή κακοδιαχείρισης,
για πριμαντόνες που φροντίζουν
μόνο την εικόνα τους, για συμβι-
βασμούς και έλλειψη ενσυναίσθη-
σης για το τι νιώθει ο μέσος πολίτης.
Μη ζητάμε μόνο από τους πολίτες
να φερθούν υπεύθυνα και να σκε-
φθούν λογικά. Ζούμε μια παρέν-
θεση ομαλότητας που μπορεί εύ-
κολα να κλείσει απότομα. Βαριά
ευθύνη για όλους μας, πρωτίστως
όμως για τους κυβερνώντες.

Η Ευρωπαϊκή Ενω-
ση, κατά την άποψη
κάποιων αναλυτών,
επιφυλακτικών του
όλου εγχειρήματος,
υπήρξε μία απόπει-

ρα ανασυστάσεως της αυτοκρα-
τορίας του Καρλομάγνου, που είχε
ενώσει υπό το Στέμμα του την
έκταση που σήμερα κατέχουν η
Γερμανία και η Γαλλία. Επιβεβαι-
ώθηκαν, κατά την άποψή τους,
μάλιστα το 1960, όταν ο Γάλλος
πρόεδρος Σαρλ ντε Γκωλ είπε το
ανεπανάληπτο εκείνο: «Ευρώπη
είναι η Γαλλία και η Γερμανία. Οι
υπόλοιποι είναι τα λαχανικά».

Καλά τα ευφυολογήματα, βε-
βαίως. Αλλά το ουσιώδες είναι ότι
αυτό που σήμερα καλείται Ε.Ε. συ-
νετελέσθη υπό την ηγεσία της Γαλ-
λίας και της Γερμανίας. Είναι ως
εκ τούτου ενδιαφέρον ότι στο μεί-
ζον θέμα που ανέκυψε για τη δη-
μιουργία μιας αμιγούς ευρωπαϊκής
αμύνης, «ηγετικό δίδυμο» της Ευ-
ρώπης αναδεικνύεται η Γαλλία και
η Βρετανία. Και να σκεφτεί κανείς
ότι ο Γάλλος πρόεδρος Εμανουέλ
Μακρόν είχε τηρήσει στάση εξόχως
τιμωρητική έναντι του Ηνωμένου
Βασιλείου στη διάρκεια των δια-
πραγματεύσεων εξόδου αυτής της
χώρας από την Ε.Ε. Αλλά με τον
καιρό πολλά αλλάζουν.

Στις μέρες μας, ο καταλύτης της
συνεργασίας του νέου «ηγετικού
διδύμου είναι η απειλή της Ρωσίας
του προέδρου Πούτιν και το ενδε-
χόμενο απαγκιστρώσεως των ΗΠΑ
από την ασφάλεια της Ευρώπης.
Το 1854, αιτία του Κριμαϊκού Πο-
λέμου της Βρετανίας και Γαλλίας
εναντίον της Ρωσίας ήταν να απο-
τραπεί η διάλυση της Οθωμανικής
Αυτοκρατορίας, που θεωρούσαν
πως μεθόδευε ο τσάρος πασών
των Ρωσιών Νικόλαος Β .́ Η ιστορία

φαίνεται να επαναλαμβάνεται, με
επίκεντρο τη Ρωσία – τσαρική ή
μετακομμουνιστική, αδιάφορο.

Πολλές οι αρρυθμίες και οι επι-
φυλάξεις που παρατηρούνται στην
ολοκλήρωση του νέου ευρωπαϊκού
εγχειρήματος, με σπουδαιότερη
τον ρόλο της Τουρκίας. Η κοινή
λογική υπαγορεύει ότι μία νέα ευ-
ρωπαϊκή αρχιτεκτονική αμύνης
δεν είναι δυνατόν να αποκλείει
την Τουρκία, για λόγους τόσο προ-
φανείς ώστε παρέλκει να αναφερθεί
κανείς λεπτομερώς σε αυτούς.

Αριστα το γνωρίζει ο πρόεδρος
της Τουρκίας Ρετζέπ Ταγίπ Ερν-
τογάν και προφανώς γι’ αυτό συν-
δέει τη συμμετοχή της χώρας του
στο νέο ευρωπαϊκό σύστημα αμύ-
νης με την ένταξή της στην Ε.Ε.
Δεν αγνοεί, βεβαίως, ότι η συμμε-
τοχή του σουλτάνου Αμπντούλ
Μετσίντ Α΄ στον πόλεμο εναντίον
του τσάρου Νικολάου Β΄ είχε ως
ευεργετική μάλλον συνέπεια την
ένταξη της αυτοκρατορίας του στο
«δημόσιο δίκαιο και στο σύστημα
της Ευρώπης» με τη Συνθήκη των
Παρισίων του 1856.

Αντιθέτως, οι επιπτώσεις της
διεγέρσεως υπέρ της Ρωσίας που
δημιούργησε στην Ελλάδα η έκρη-
ξη του Κριμαϊκού Πολέμου υπήρξαν
τραγικές. Στις 13 Μαΐου 1855 απο-
βιβάστηκαν στον Πειραιά 3.500
Γάλλοι στρατιώτες. Ο εκθρονισμός
του Οθωνα δεν άργησε πολύ.

Σήμερα ο πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης επιχειρεί να
τετραγωνίσει τον κύκλο. Η θέση
του είναι ότι η Ελλάς θα στείλει
δυνάμεις για τη διατήρηση της ει-
ρήνης στην Ουκρανία υπό την
προϋπόθεση ότι η δύναμη αυτή
θα είναι ευρωπαϊκή και ότι η Ρωσία
θα είναι σύμφωνη με την ανάπτυξή
της, όπως δημοσίευσε η «Κ» την
Πέμπτη.

Σε εποχή αταξίας
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

ΣΚIΤΣΟ ΤΟΥ HΛIΑ MΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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Δεν υπάρχει κανένα πε-
ριθώριο για ανοχή σε
φαινόμενα ανεπάρ-
κειας ή κακοδιαχείρι-
σης, για συμβιβασμούς
και έλλειψη ενσυναί-
σθησης για το τι νιώθει
ο μέσος πολίτης.
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Οι δηλώσεις: «Σκοπός
της άτυπης συνάντησης
στις 17-18 Μαρτίου στη
Γενεύη είναι να γίνει μια
ουσιαστική συζήτηση
για την πορεία του κυ-

πριακού ζητήματος», εκπρόσωπος Τύ-
που του γ.γ. του ΟΗΕ, Στεφάν Ντου-
ζαρίκ, (πηγή ΚΥΠΕ 6/3). Τα ταξίδια: Ο
Ν. Χριστοδουλίδης στην Αθήνα συνάν-
τησε τον Κ. Μητσοτάκη (7/3), ενώ ο
Βρετανός υφυπουργός για την Ευρώπη
Σ. Ντάουτι είδε στη νήσο τους Ν. Χρι-
στοδουλίδη και Ερσίν Τατάρ (6/3). 

Η ενδιαφέρουσα είδηση. Σε ρεπορτάζ
στον «Πολίτη» (2/3) διαβάζουμε ότι «η
προσωπική απεσταλμένη του γ.γ. του
ΟΗΕ για το Κυπριακό, Μαρία Άνχελα
Ολγκίν, προσπάθησε να κινηθεί στα
βαθιά. Στις αρχές Ιουλίου του 2024 κα-
τέθεσε εμπιστευτική έκθεση στον γ.γ.
Προς αυτή την κατεύθυνση, στις 11
Ιουλίου 2024 η κυρία Ολγκίν είχε συ-
ναντήσεις στην Ουάσιγκτον με τους
υπουργούς Εξωτερικών της Ελλάδας
και της Τουρκίας, Γ. Γεραπετρίτη και
Χ. Φιντάν. Φαίνεται ότι στην Ουάσιγκτον
προέκυψε συναντίληψη επί των βασικών
αρχών μιας επανεκκίνησης στο Κυ-
πριακό. Διπλωματική πηγή αναφέρει
στον «Πολίτη» για επαναβεβαίωση της
λύσης ομοσπονδίας στη λογική ενός
κράτους με εξωτερική κυριαρχία, δηλαδή
με μια διεθνή προσωπικότητα, της οποί-
ας τα δύο κρατίδια θα έχουν εσωτερική
κυριαρχία και κατ’ επέκταση ευρύτατη
αυτονομία. Τη χώρα θα κυβερνά προ-
εδρικό συμβούλιο και την προεδρία θα
ασκούν εκ περιτροπής και αναλογικά
ο Ε/κ και ο Τ/κ ηγέτης. Κοινή θέση είναι
επίσης ότι οι εγγυήσεις του 1960 πρέπει
να καταργηθούν σταδιακά σε χρονικό
διάστημα το οποίο θα συμφωνηθεί. Οι
κ. Γεραπετρίτης και Φιντάν ενημέρωσαν
τους δύο ηγέτες στην Κύπρο, με τον
πρόεδρο Χριστοδουλίδη να συμφωνεί
στο «πλαίσιο Ολγκίν». Ο γ.γ., ενθαρρυ-

μένος, είχε αποφασίσει να συγκαλέσει
στη Νέα Υόρκη συνάντηση στις 13 Αυ-
γούστου 2024, ωστόσο, η ημερομηνία
διέρρευσε από τον Ν. Χριστοδουλίδη
στις 3 Αυγούστου – βιάστηκε να απο-
καλύψει ότι δέχθηκε βολιδοσκόπηση
από τον γ.γ. Ο Τατάρ δήλωσε ότι δεν
είχε δεχτεί καμία πρόταση, οπότε η συ-
νάντηση ναυάγησε. Στην πραγματικό-
τητα, ο Ν. Χριστοδουλίδης και η ομάδα
του ήταν έντονα ενοχλημένοι για τις
πρωτοβουλίες Γεραπετρίτη στο Κυπρια-
κό, ενώ και ο Χακάν Φιντάν δεχόταν
τεράστιες πιέσεις στην Άγκυρα γιατί
δέχτηκε να μπει στο τραπέζι η κατάρ-
γηση των εγγυήσεων, κάτι που δημι-
ούργησε τριβές στη συγκυβέρνηση
Ερντογάν - Μπαχτσελί».

Το ρεπορτάζ γύρω από τη συνάν-
τηση Γεραπετρίτη - Φιντάν είναι αρ-
κούντως τεκμηριωμένο, γι’ αυτό και
δεν υπήρξε καμία διάψευση ενός τόσο
αποκαλυπτικού ζητήματος. Η «συναν-
τίληψη της Ουάσιγκτον», στηριγμένη
στην ανάγνωση των πραγμάτων από
την κα Μ.Α. Ολγκίν, προφανώς συνιστά
μια νέα απόπειρα για να οικοδομηθούν

προϋποθέσεις για συνομιλίες με βάση
τα «έξι σημεία» που οριοθέτησε ο γ.γ.
των Η.Ε. στο Κραν Μοντανά. 

Η συνέχεια στη διακαναλική συ-
νέντευξη (12/3) στην οποία ο Ν. Χρι-
στοδουλίδης ανέπτυξε τη βασική θέση
στο Κυπριακό: «Επανάληψη των συ-
νομιλιών στη βάση του συμφωνημένου
πλαισίου». Ωστόσο, πειστική είναι μόνο
η πολιτική του συγκεκριμένου. Όπως
λ.χ. «μείναμε στο Πλαίσιο Γκουτέρες,
αποδέχομαι και τα Έξι Σημεία του,
αποδέχομαι τη φιλοσοφία του και εν-
διαφέρομαι να συμπληρώσω κενά ή
αδιευκρίνιστα σημεία τους, καθώς
αυτό, για μένα είναι ωφέλιμο για όλους
τους Κυπρίους». 

Ο ΠτΔ ερωτήθηκε από δημοσιογρά-
φο για το Πλαίσιο Γκουτέρες, αλλά
απάντησε γενικά και αόριστα για τα
ψηφίσματα των Η.Ε. Συμπλήρωσε δε,
πως ο γ.γ. ανέφερε στα μέρη στο Κραν
Μοντανά πως «αν συμφωνήσετε πάνω
στα Έξι Σημεία». Ο γ.γ., όμως, το είπε
αλλιώς. Στις 28/9/17 είπε ότι «τα μέρη
έφτασαν κοντά στο να καταλήξουν σε
στρατηγική κατανόηση όσον αφορά

την ασφάλεια και τις εγγυήσεις, καθώς
και σε όλα τα υπόλοιπα εκκρεμή βασικά
στοιχεία μιας συνολικής διευθέτησης».
Ο δε απεσταλμένος του γ.γ., ο Έσπεν
Μπαρθ Αϊντε, είπε στις 22/7/17 ότι
«από τις διάφορες διμερείς επαφές εί-
δαμε τη δυνατότητα να φτάσουμε εκεί-
νη τη νύχτα (στο Κραν Μοντάνα) στο
τελικό συνολικό πακέτο. Ένα συνολικό
πακέτο με πολλά στοιχεία σε αυτό, ένα
από τα οποία θα ήταν το τέλος των εγ-
γυήσεων». 

Ο Ν. Χριστοδουλίδης μίλησε «για
σαφή διασύνδεση Κυπριακού με ευ-
ρωτουρκικά» και πως ο ίδιος ανέφερε
στον υπουργό Εξωτερικών της Τουρκίας
Χ. Φιντάν τη θέση «αν επιθυμείτε Ε.Ε.,
είμαστε έτοιμοι, πρώτα να λύσουμε το
Κυπριακό». Αυτό είναι μια γενικά χρή-
σιμη προσέγγιση των πραγμάτων. Γιατί
όμως αυτή η θέση δεν έχει ευρωπαϊκή
υποστήριξη; Γιατί γίνεται «στο πόδι»,
για τις διακαναλικές, χωρίς σχέδιο και
πραγματική διασύνδεση. Χωρίς ειλι-
κρινή βάση (Πλαίσιο Γκουτέρες) δεν
θα προκύψει το άλλο – Ευρωτουρκικά,
Τελωνειακή Ένωση. Παράδειγμα: η
συμφωνία στο κεφάλαιο για τη διακυ-
βέρνηση, όπως έκλεισε στο Κραν Μον-
τανά, πάει πακέτο με την κατάργηση
των επεμβατικών δικαιωμάτων (σημείο
1 του Πλαισίου του γ.γ.) και την απο-
χώρηση των τουρκικών στρατευμάτων
(σημείο 2 του Πλαισίου του γ.γ.).

Ο Ν. Χριστοδουλίδης μίλησε επίσης
για «τις σημαντικότατες συγκλίσεις
στο Κραν Μοντανά σε σχέση με προ-
ηγούμενες» – και αυτό σε ένα βαθμό
είναι αληθές. Μόνο που όταν ο Μ. Ακιν-
τζί ζήτησε αυτές «οι σημαντικότατες
συγκλίσεις», να γίνουν «στρατηγική
συμφωνία για τη λύση», κάποιοι είχαν
άλλες προτεραιότητες. Συνεπώς δεν
αρκούν οι διαπιστώσεις, ιστορία γρά-
φουν οι αποφάσεις.

Αύριο στη Γενεύη: Τι σκέφτεται ο Πορτογάλος; 
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

EP
A/

XI
N

H
U

A

Εθελοντές συμμετέχουν σε εκδήλωση για τον εορτασμό της Εθνικής Ημέρας Δενδροφύτευσης στην πόλη Binzhou, της επαρχίας Shandong
στην ανατολική Κίνα. 

www.larkoslarkou.org.cy

Καθίσταται ξεκάθαρο πως η άτυπη
διεθνής διάσκεψη για το Κυπριακό
ούτε θα κηρύξει κάποιο αβάσταχτο
αδιέξοδο, αλλά ούτε και θα αποτελέσει
καταληκτική συνθήκη για άμεση επα-
νέναρξη των συνομιλιών. Αποτελεί,

ωστόσο, ένα σημαντικό ορόσημο κινητικότητας
για το παγωμένο εδώ και μια οκταετία Κυπριακό
που, οπωσδήποτε, αποτελεί ενδιάμεσο βήμα για τη
συνέχεια. 

Συχνά –πόσο μάλλον στο Κυπριακό– στην ιστορία
των διεθνών διαπραγματεύσεων πολύπλοκων άλυτων
θεμάτων οι πλευρές αγοράζουν χρόνο και οι οργα-
νωτές (διεθνής παράγοντας είτε μέσω του ΟΗΕ είτε
μέσω κρατών) των συνομιλιών τις οργανώνουν για
χάριν της διαδικασίας. Στο Κυπριακό, εξάλλου, τόσο
στην τελευταία του κορύφωση, το 2016-2017, όσο
και διαχρονικά οι δύο πλευρές προσπαθούσαν πάντα
να «αγοράζουν χρόνο» ή να προσέρχονται με την
πρόθεση να κατηγορήσουν την άλλη πλευρά για
αδιέξοδο ή να διατηρήσουν τα κεκτημένα τους (και
στο Κυπριακό υπάρχουν πολλά, π.χ. ο χάρτης που
κατέθεσε η τουρκοκυπριακή πλευρά για το εδαφικό).
Επιπλέον, για πρώτη φορά στην ιστορία του Κυ-
πριακού μετά το 2017 (γιατί υπήρξαν τριμερείς και
πενταμερείς μετά από αυτό) η διαδικασία δεν έχει
μόνο παρατεταμένο αδιέξοδο, αλλά κινείται και σε
αχαρτογράφητα νερά – δεδομένου ότι τόσο η τουρ-
κοκυπριακή και τουρκική πλευρά απορρίπτουν το
πλαίσιο λύσης δεκαετιών, όσο και γιατί ο ίδιος ο
γ.γ. του ΟΗΕ παραμένει σιωπηρός. 

Δεν πρέπει επίσης να παραβλέπεται η διεθνής
συγκυρία. Διανύουμε μια εποχή έντονων μεταλλάξεων
σε θέσφατα δεκαετιών στο διεθνές σύστημα, εν
μέσω πολεμικών συγκρούσεων μεγάλης ισχύος,
υπό την προεδρία του Τραμπ στις ΗΠΑ και σε μια
περίοδο αναβάθμισης της Τουρκίας (περιφερειακά,
διεθνώς, εντός της Ε.Ε.). Η διεθνής συγκυρία απλώς
επιβεβαιώνει το αχαρτογράφητο των επόμενων μη-
νών στο Κυπριακό – ανεξαρτήτως αποτελέσματος
της Γενεύης. 

Αύριο και την Τρίτη θα υπάρξει, αναπόφευκτα,
ένα μακρύ σε διάρκεια και ένταση διπλωματικό πα-
ρασκήνιο σε σχέση με τα όσα θα διαμειφθούν – με
αυτό που ξεχωρίζει να είναι πώς ο ίδιος ο γ.γ. θα
χειριστεί, σε αυτό το επίπεδο, τις εκ διαμέτρου αν-
τίθετες αφετηριακές θέσεις των δύο πλευρών. Ση-
μασία αποκτά, επίσης, το πώς κάθε πλευρά έχει
προετοιμαστεί: Πώς θα κινηθεί ρητορικά και τακτικά,
τι «κόζια» κρατά στο χέρι της και τι θα επιδιώξει να
είναι το αποτέλεσμα αυτής της άτυπης διάσκεψης,
προκειμένου η διαδικασία να διατηρηθεί σε ράγες
και να μην υπάρξουν εκείνα τα χαρακτηριστικά
που θα κηρύξουν τη νέα προσπάθεια αδιέξοδη σε
βαθμό που να επηρεαστεί. Αυτό αποτελεί εξάλλου
και την «κόκκινη γραμμή» της Λευκωσίας. 

Τέλος, η όλη διαδικασία της Γενεύης θα δοκιμάσει,
αλλά και θα καταδείξει τόσο τις προθέσεις όσο και
την ικανότητα της κυβέρνησης Χριστοδουλίδη να
πλοηγηθεί σε ένα τόσο δύσκολο και υπαρξιακό ως
προς την εθνική του διάσταση θέμα όπως το Κυ-
πριακό. Η παρουσία, εξάλλου, στη διάσκεψη του
Κυπριακού της ηγεσίας των κομμάτων δεν αφήνει
περιθώρια για «λευκές επιταγές», δεδομένης και
της κατάστασης που διαμορφώνεται, δύο χρόνια
μετά την εκλογή του κ. Χριστοδουλίδη, στο εσωτερικό
πολιτικό σκηνικό. 

Η «Μεγάλη Τρίτη» του Κυπριακού, μεθαύριο στη
Γενεύη, δεν περιλαμβάνει μόνο τα επόμενα βήματα
στην προσπάθεια για άρση του αδιεξόδου. Σαν τη
βιβλική αντίστοιχη προσφέρεται τόσο για κριτική,
αντίστοιχη του Ιησού κατά των Γραμματέων και
Φαρισαίων (στο Κυπριακό έχουμε πολλούς…) όσο
και για το διδακτικό επιμύθιο από την παραβολή
των δέκα παρθένων. Ας ελπίσουμε για το καλύτερο
αποτέλεσμα και ας οπλιστούμε με υπομονή.

Η «Μεγάλη Τρίτη»
του Κυπριακού

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Μέχρι να λυθεί (εάν
και εφόσον) το Κυ-
πριακό, σε ένα μέλ-
λον όπου ο Πρόεδρος
Φιντάν με τους ομο-
σπονδιακούς συμ-

προέδρους Χριστοδουλίδη - Ερχι-
ουρμάν θα έχουν φτιάξει τούνελ
για απευθείας σιδηροδρομική σύν-
δεση της Κύπρου με την υπόλοιπη
Ευρώπη μέσω Τουρκίας, ηγέτες,
σύμβουλοι, δημοσιογράφοι θα συ-
νωστίζονται σε αεροπλάνα –ιδιω-
τικά, chartered ή χαρισιμιά– για
να μεταβούν στις συζητήσεις του
Κυπριακού.

Ο δρόμος μου με έβγαλε μέχρι
στιγμής δύο φορές στη Γενεύη,
μία τον Ιανουάριο 2017, τη χρονιά
των ευχών για καλή νύχτα και
καλή τύχη, και ακόμη μία φορά
τον Απρίλιο του 2021, όταν μάθαμε
και στην πράξη πως «το παρελθόν
είναι μια ξένη χώρα – εκεί τα πράγ-
ματα γίνονταν διαφορετικά» (L.P.

Hartley, «The Go-Between»).
Η συγκυρία σήμερα είναι κατά

κάποιους τρόπους καλύτερη, κατά
κάποιους τρόπους χειρότερη. Χει-
ρότερη γιατί η Τουρκία έχει μια
ισχυρότερη θέση διαπραγμάτευ-
σης, ως απαραίτητος εταίρος για
πολλούς Ευρωπαίους ηγέτες και
κυβερνήσεις στην Ουκρανία και
στη νέα Συρία, ως ο δεύτερος με-
γαλύτερος στρατός σε ένα ΝΑΤΟ
που παραπατά.

Καλύτερη, γιατί όσο έχει λόγους
να αγχώνεται η Ε.Ε. για τη νέα
εποχή της διεθνούς αστάθειας,
τόσους άλλους έχει και η Τουρκία.
Που έχει κάθε λόγο, αν όχι να είναι,
τουλάχιστον να φαίνεται πως προ-
σεγγίζει σοβαρά το Κυπριακό, πως
προσπερνά τον παροδικώς χρή-
σιμο Τατάρ, και είναι έτοιμη να
εγκρίνει κάτι που να μας φέρνει
πιο κοντά στη βάση λύσης (που
πέρα από τη φιλολογία του τι εστί
ομοσπονδία και με ποιο περιεχό-

μενο, είναι στο τέλος της ημέρας
το ένα κράτος αντί τα δύο).

Σε αυτή τη συγκυρία, όσο με-
γάλος κι αν είναι ο πειρασμός για
την ε/κ τάξη που άρχει (και ειδικά
τον ΠτΔ) να αρχίσει τα ηρωικά και
πένθιμα για εσωτερικό ακροατήριο
για τις σχέσεις Ε.Ε. - Τουρκίας, η
χρήσιμη στάση είναι αυτή που θε-
ωρητικά μεταφέρεται άτυπα στην
Άγκυρα από τη Λευκωσία: συνερ-
γαστείτε στο Κυπριακό και ευχα-
ρίστως θα επιτρέψουμε και θα προ-
ωθήσουμε τη βελτίωση των σχέ-
σεων, στον βαθμό που μας παίρνει.
Το σουρεαλιστικό βέβαια είναι
πως όλα αυτά τα έχουμε ξαναπεί.
Και για το καρότο, και για το μα-
στίγιο, και για σταδιακές και ανα-
στρέψιμες διαδικασίες, και για επι-
στροφή από εκεί που μείναμε.

Και όσα θα συζητηθούν –από
τα όνειρα Τατάρ για δύο κράτη
μέχρι τη διάθεση του Προέδρου
Χριστοδουλίδη να συζητήσει ξανά

το Πλαίσιο Γκουτέρες ανοίγοντας
ενδεχομένως κλειστά κεφάλαια
ανοίγοντας άλλα– όλα τα έχουμε
ξαναπεί.

Σε ανάρτηση στο μπλογκ του
στις 7 Μαρτίου, ο συνάδελφος από
τον «Φιλελεύθερο» (και κοντοχω-
ριανός) Ανδρέας Πιμπίσιης, ανέ-
βασε πρωτοσέλιδα από τη γενέθλιά
του ημέρα. Και διαβάζοντας, ξε-
χώρισα ένα σχόλιο της εφημερίδας
«Ελευθερία» (7/3/1967) για την
ύπαρξη ή μη τακτικής και στρα-
τηγικής για τον τότε συλλογικό
στόχο (που για την εφημερίδα, το
1967, ήταν η Ένωση).

«Μέχρι πρότινος απουσίαζεν
από τον Κυπριακόν αγώνα η δέ-
ουσα τακτική, η οποία επεβάλλετο
από δεκαετηρίδων να ακολουθηθή
διά την επίτευξην του πανεθνικού
σκοπού της Ενώσεως» έγραφε το
σχόλιο, μιλώντας για ένα σύνθημα
που «εκραυγάζετο συνεχώς, αλλά
δεν εξεφράζετο εις μιαν εύστοχον

τακτικήν, η οποία θα το μετου-
σίωνεν εις την πράξιν».

«Ποτέ δεν υπήρξε ρεαλιστικός
προγραμματισμός υπό το πρίσμα
των εκάστοτε Ελληνικών και διε-
θνών εξελίξεων, αλλά και των Κυ-
πριακών τοιούτων» συνεχίζει το
άρθρο, όπου σημειώνεται ότι «κα-
τηγορούντο συνεχώς οι Βρεττανοί
ως δυνάσται, αποικιοκράται, ιμ-
περιαλισταί κ.ο.κ., αλλά δεν ελαμ-
βάνετο υπ’ όψιν ο Τουρκικός πα-
ράγων ή υπετιμάτο μέχρι της στιγ-
μής κατά την οποία παρενεβλή-
θη».

Από εκεί και πέρα, το άρθρο
εκφράζει αισιοδοξία για τον πρό-
σφατο συντονισμό Αθηνών και
Λευκωσίας, και θέτει πολλά άλλα
που έχουν το δικό τους ενδιαφέρον
ένα μήνα και κάτι πριν από την
21η Απριλίου του 1967. Αλλά αν
μπούμε στις συγκρίσεις δεν θα τε-
λειώσουμε ποτέ.

Μια διαχρονική αξία παραμένει,

καθώς οι στόχοι αλλάζουν: τα συν-
θήματα είναι πιο εύκολα από τη
στρατηγική.

Όταν το 1967 οι εφημερίδες μι-
λούσαν για Ένωση, η Ένωση ήταν
μια νεκρή υπόθεση, λογική σε προ-
ηγούμενες δεκαετίες, εκτός πραγ-
ματικότητας μετά την ανεξαρτη-
σία, και η νεκρανάστασή της μας
έφερε εκεί που μας έφερε. 

Το 2025 ο στόχος της επανέ-
νωσης είναι αντιθέτως ακόμα επι-
θυμητός αν θέλουμε να θωρακι-
στούμε στον κόσμο που έρχεται.
Κάποιος θα μπορούσε να μιλήσει
και για δύο κράτη ως εναλλακτική,
αλλά κανένας σοβαρός πολιτικός
δεν είναι αρκετά γενναίος να εκ-
φράσει έντονα αυτή την (λανθα-
σμένη για εμένα) άποψη. Ποια
είναι λοιπόν η στρατηγική της ε/κ
πλευράς λίγο πριν ακόμα μια Γε-
νεύη; Θα μάθουμε σύντομα.

Ο ατέρμονος δρόμος για τη Γενεύη
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

Η «συναντίληψη της Ουάσιγκτον», στηριγμένη στην ανάγνωση των
πραγμάτων από την κα Μ.Α. Ολγκίν, προφανώς συνιστά μια νέα απόπει-
ρα για να οικοδομηθούν προϋποθέσεις για συνομιλίες με βάση τα «έξι
σημεία» που οριοθέτησε ο γ.γ. των Η.Ε. στο Κραν Μοντανά. 
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Μια βασική ιδέα του
Φρίντριχ Χάγιεκ στην
υπεράσπισή του της
ανοικτής κοινωνίας
και του οικονομικού
φιλελευθερισμού εί-

ναι ότι υπάρχει αιτιώδης σύνδεση
ανάμεσα στον οικονομικό πόλεμο
και στον πόλεμο. Παραφράζοντας
τη διάσημη φράση του Κλάουζεβιτς,
για τον Χάγιεκ, «ο πόλεμος είναι η
συνέχεια της οικονομίας με άλλα
μέσα». Η σχέση αυτή δομείται σαν
ένα είδος αλυσίδας, οι κρίκοι της
οποίας συνδέονται άρρηκτα μεταξύ
τους και συνδέουν τον οικονομικό
εθνικισμό με τον πολιτικό και την
οικονομία με τον πόλεμο. Ο πρώτος
κρίκος είναι μια οικονομική κρίση
στη σχέση της με τον οικονομικό
προστατευτισμό. Ο προστατευτι-
σμός έρχεται συνήθως ως απάν-
τηση σε μια εθνική κρίση με σκοπό
να τονώσει την εγχώρια παραγωγή.
Στη σημερινή συγκυρία όμως η
κρίση είναι ο ίδιος ο προστατευτι-
σμός. Η επιστροφή της Αμερικής
του Τραμπ σε υψηλούς, επιθετικούς,
δασμούς εναντίων «συμμάχων»
αφήνει να διαφανεί μια πρωτοφα-

νής εχθρότητα εναντίον της Ευ-
ρώπης. Το δε ύφος του Τραμπ μόνο
ως επιθετικό μπορεί να ερμηνευθεί.
Αυτός είναι και ο δεύτερος κρίκος
της αλυσίδας, διότι η οικονομική
εχθρότητα οδηγεί σε γενικευμένη
εχθρότητα μεταξύ των εθνών, η
οποία οδηγεί στον οικονομικό εθνι-
κισμό και στον οικονομικό πόλεμο.       

Η αφύπνιση του πολιτικού εθνι-
κισμού είναι το ουσιαστικό στάδιο.
Όταν τα έθνη φτάνουν σε αυτό το
στάδιο αρχίζει ήδη να διαφαίνεται
η δυνατότητα του πολέμου. Η συ-
νειδητοποίηση αυτής της δυνατό-
τητας, ο τρόπος με τον οποίο αυτή
γίνεται ορατή, έγκειται στη μετα-
τροπή της οικονομίας σε πολεμική,
ενίσχυση των πόρων για την άμυνα
και στροφή της κοινής γνώμης σε
θέματα εξωτερικής ασφάλειας και
άμυνας. Ο πόλεμος απαιτεί όλο και
περισσότερο χώρο στον δημόσιο
διάλογο, ενισχύοντας ακόμη πε-
ρισσότερο το εθνικό αίσθημα. Έτσι
ξεκινάει ο φαύλος κύκλος του εθνι-
κισμού, ο οποίος οδηγεί σε όξυνση
της πολιτικής πλέον αντιπαράθεσης
ανάμεσα σε έθνη τα οποία υπήρξαν
άλλοτε, πριν τον οικονομικό προ-

στατευτισμό, οικονομικοί εταίροι
και πολιτισμικοί σύμμαχοι. Ο οι-
κονομικός προστατευτισμός δεν
λύνει τα οικονομικά προβλήματα,
αλλά μάλλον τα επιτείνει. Δημιουρ-
γεί δε, όσο διαρκεί, άλλα μεγαλύτερα
προβλήματα: οδηγεί σε δημαγωγία,
σε παρατεταμένη πολιτική κρίση,
σε οικονομία πολέμου και, σε τελικό
στάδιο, ανάλογα και με τον πολιτικό
πολιτισμό και τις πολιτικές παρα-
δόσεις του κάθε έθνους, σε ολο-
κληρωτισμό. Διότι δεν μπορεί να
υπάρξει ανελεύθερο καθεστώς, δεν
μπορεί να υπάρξει καταπάτηση
της ελευθερίας, δεν μπορεί να υπάρ-
ξει ολοκληρωτική οικονομία χωρίς
η εθνική οικονομία να έχει πρώτα
μετατραπεί σε οικονομία πολέμου.
Όποιος επίδοξος τύραννος επιθυμεί
να καταστήσει μόνιμη την εξουσία
του, το πρώτο πράγμα που κάνει
είναι να χειροτερεύει τις σχέσεις
του με τους γείτονες και ιδιαίτερα
με τους πρώην συμμάχους του. Η
αρχή γίνεται με τους δασμούς, χτυ-
πώντας τούς πρώην συμμάχους,
κλείνοντας τα σύνορα και κατηγο-
ρώντας τους άλλους, τον οικονομικό
φιλελευθερισμό και το ελεύθερο

εμπόριο. Η υπόσχεση ότι το κλεί-
σιμο των εμπορικών συνόρων θα
βελτιώσει την εθνική οικονομία εί-
ναι επικίνδυνη αυταπάτη. 

Ο εμπορικός πόλεμος του Τραμπ
στόχο έχει την αποδυνάμωση των
φιλελεύθερων θεσμών τόσο εντός
όσο και εκτός των ΗΠΑ. Οι πρώην
σύμμαχοι των ΗΠΑ και εταίροι στο
ιδεολογικό πλαίσιο του «ελεύθερου»
κόσμου στοχοποιούνται πλέον από
έναν Αμερικανό πρόεδρο υπέρμαχο
της απολυταρχίας. Παγκοσμιοποί-
ηση και παγκόσμιος φιλελευθερι-
σμός, ατομικά δικαιώματα και δι-
καιώματα των μειονοτήτων όχι μό-
νο δεν είναι μέρος της ατζέντας
του Αμερικανού προέδρου αλλά
αποτελούν στόχους προς εξόντωση.
Αν κάτι ενοχλεί τον Τραμπ δεν είναι
τόσο η ευρωπαϊκή οικονομία, αλλά
ο ευρωπαϊκός πολιτισμός και η πο-
λιτική παράδοση των ελευθεριών
και των ανοιχτών κοινωνιών. Για
τον λόγο αυτό, συμμαχώντας με
τον Πούτιν, στηρίζει και προωθεί
τα ακροδεξιά κόμματα στα ευρω-
παϊκά κράτη. 

Η αφήγηση ενός αμερικανο-ευ-
ρωπαϊκού πολέμου μόνο σε έργα

επιστημονικής φαντασίας απαν-
τάται. Αλλά ένας ρωσο-ευρωπαϊκός
πόλεμος με την αποχή της Αμερικής
δεν είναι απίθανος. Σε διάγγελμά
του, ο πρόεδρος Μακρόν μίλησε
για οιονεί εμπόλεμη κατάσταση
ανάμεσα στη Ρωσία και την Ευρώ-
πη. Την ίδια στιγμή τα κράτη της
Βαλτικής αισθάνονται βαριά τη ρω-
σική ανάσα, ενώ οι Άγγλοι επανα-
συνδέονται με την Ευρώπη για την
ανάπτυξη ευρωπαϊκής άμυνας. Ο
οικονομικός πόλεμος του Τραμπ
σε συνδυασμό με τη ρωσική απειλή
αποτελούν γόνιμο έδαφος για έναν
ευρωπαϊκό πατριωτισμό, με ιδιαί-
τερο πολιτισμικό στίγμα, τόσο σε
σχέση με την υπόλοιπη Δύση όσο
και με τον μη φιλελεύθερο κόσμο.
Ο πόλεμος δεν έχει πάγιες αιτίες.
Ούτε η πολιτική, ούτε η οικονομία,
ούτε η θρησκεία είναι αποκλειστικές
αιτίες πολέμου. Όπως έλεγε και ο
Παναγιώτης Κονδύλης, κάθε εποχή
δίνει έμφαση σε συγκεκριμένα πε-
δία πάνω στα οποία λαμβάνουν χώ-
ρα οι εντονότερες αντιπαραθέσεις
μεταξύ των εθνών. Με τη σύμπλευ-
ση του Τραμπ με τα απολυταρχικά
καθεστώτα ενάντια στα φιλελεύ-

θερα πολιτεύματα, η εποχή μας ευ-
νοεί τις πολιτισμικές αντιπαραθέ-
σεις ή τη μάχη των πολιτισμών,
όπως προτείνει ο Χάντινγκτον. Θα
ήταν λάθος να θεωρήσουμε ότι το
δίλημμα φιλελευθερισμός ή απο-
λυταρχία είναι «πολιτικό». Απλά,
ως «πολιτικό» ορίζεται το στοιχείο
εκείνο το οποίο οδηγεί κάθε φορά
στις πιο σφοδρές συγκρούσεις, συ-
σπειρώνοντας στον μέγιστο βαθμό
τα αντίπαλα στρατόπεδα. Αυτό το
στοιχείο σήμερα είναι το πολιτι-
σμικό, όχι το εθνικό, κάτι που ευνοεί
τα σχέδια για ευρωπαϊκή άμυνα
και ολοκλήρωση. Αυτό το εγχείρημα
δεν θα επιχειρηθεί με βάση τις ήδη
υπάρχουσες συμφωνίες και οριο-
θετήσεις, αλλά με βάση τις ανάγκες
ενός πολέμου που απειλεί τις ευ-
ρωπαϊκές δημοκρατίες. Σε αυτό το
πλαίσιο, ο άξονας που βρίσκεται
στη βάση των νέων εξελίξεων και
μπορεί να οδηγήσει στην πολιτική
ενοποίηση της Ευρώπης, είναι ο
αγγλογαλλικός. 

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Νόβι Σαντ και Τέμπη: Βαλκανικές παραλληλίες 
Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

Απαιτείται «καρδιά
χριστιανού», όπως
έλεγαν οι παλαιότε-
ροι, για να αντέξει
ένας άνθρωπος σε
καθημερινή βάση

τον ανθρώπινο πόνο και την απύθ-
μενη ταπείνωση των ασθενών. Οι
λειτουργοί της υγείας, γιατροί, νο-
σηλευτές και άλλοι εργαζόμενοι
στα νοσοκομεία, είναι αφανείς
ήρωες. Μπορεί η συνήθεια να είναι
δεύτερη φύση και οι «ξένοι ασθε-
νείς» να μην προκαλούν συναισθη-
ματικό βάρος στους λειτουργούς
της υγείας. Ωστόσο, η συνείδηση
δεν καμουφλάρεται και τόσο εύ-
κολα, ό,τι και να λένε οι έμπειροι
εργαζόμενοι στα νοσοκομεία. Η
δουλειά είναι μεν καλοπληρωμένη,
αλλά σίγουρα δεν είναι για όλους. 

Χαλεπή στιγμή, δικοί μου άν-
θρωποι, το τελευταίο διάστημα,
υποχρεωτικά πέρασαν από νοσο-
κομεία της Λευκωσίας, κρατικά και
ιδιωτικά. Η εμπειρία δύσκολη, αλλά
αυτό το οποίο μπορεί να κρατήσει
κάποιος, είναι η διαφορά στο χα-
μόγελο των εργαζομένων. Στο Γε-
νικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, οι νο-
σηλευτές και οι άλλοι εργαζόμενοι,
μιας σχετικά ώριμης ηλικίας, ήταν
και αρκετοί και περιποιούνταν άψο-
γα τους ασθενείς, τηρώντας κατά
γράμμα τα πρωτόκολλα. Το σπου-
δαιότερο, όμως, ήταν ότι μιλούσαν
όλοι ελληνικά. Ένας καλός λόγος,
ένα γλυκό χαμόγελο, μια χαλαρή
κουβέντα και η ασθένεια μπορεί
να μη γινόταν πέρα, αλλά σίγουρα
«επιταχυνόταν» η διαδικασία της
θεραπείας.

Όλα ξεκινούσαν με το, από πού
είσαι και τι κάνεις. Άνοιγε η καρδιά
και ξεχύνονταν τα βάσανα και οι
χαρές της ζωής. Στο τέλος της κου-
βέντας, όλοι ήταν κοντοχωριανοί
και κουμπάροι. Αποκορύφωμα το
«Δόξα σοι ο Θεός» και η ευχή «πε-
ραστικά», να βγαίνει από τα βάθη
της ψυχής, η οποία ήταν μια αλη-
θινή προσευχή.  

Στο ιδιωτικό νοσηλευτήριο ήταν
σαφώς λιγότεροι οι νοσηλευτές και
οι άλλοι εργαζόμενοι. Πολλοί από
αυτούς ήταν αλλοδαποί, χωρίς να
μιλούν ελληνικά. Ήταν ευγενέστα-
τοι, αλλά έτρεχαν «σαν τους πελ-
λούς» για να προλάβουν τους ασθε-
νείς. Μοιραία έλειπε και το χαμόγελο
και η καλή κουβέντα. Απουσίαζε
η ανθρώπινη ζεστασιά σε μεγάλο
βαθμό και το χειρότερο, ήταν η αί-
σθηση ότι βρισκόσουν σε μια ψυχρή
επιχείρηση προσφοράς υπηρε-
σιών. Όλα αυτά μπορεί να ακού-
γονται γλυκανάλατα, αφού όταν
μπαίνει ένας ασθενής σε ένα νο-
σοκομείο, το μόνο το οποίο ψάχνει
είναι καλούς γιατρούς και όχι τη
διαμονή. Αλλά ο άνθρωπος είναι
και ψυχή και σώμα και ο καλός λό-
γος έχει μεγάλη αξία. Και όταν η
τσέπη είναι άδεια ή μισοάδεια, η

αξία του γλυκού χαμόγελου είναι
θησαυρός. Παραφωνία στο Γενικό
Νοσοκομείο Λευκωσίας, το Τμήμα
Επειγόντων Περιστατικών, οι Πρώ-
τες Βοήθειες, οι οποίες δεν περι-
ποιούν τιμή σε κανένα. Αντιθέτως,
αποτελούν μια πρόκληση και δη-
μιουργούν απορίες γιατί τόσα χρό-
νια δεν εφαρμόζονται τα απλά και
αυτονόητα. Ο χώρος αναμονής αφι-
λόξενος. Η αγωνία της αναμονής
καταντά τρόμος. Ασθενείς με τον
φόβο στα πρόσωπα, καταβεβλημέ-
νοι σωματικά, κάθονται ο ένας
δίπλα στον άλλο, σε πλαστικές κα-
ρέκλες, μαζί με τους συνοδούς τους
–αν έχουν– και αναμένουν για ώρες,
πολλές φορές, τη σειρά τους. Οι
«πορτιέρηδες» αυστηροί και ενίοτε
σκληροί. Η πρώτη διαλογή για τη
σοβαρότητα της κατάστασης επι-
τείνει αντί να μειώνει την ανησυχία.
Ακολούθως πολύωρη αναμονή στα
κρεβάτια, μέχρι να γίνει η εισαγωγή
στους θαλάμους. Η έναρξη έργων
αναβάθμισης του χώρου είναι άρι-
στη εξέλιξη. Αλλά να δούμε αν θα
αλλάξει και το σύστημα, γιατί εκεί
είναι τα δύσκολα. Στο Ισραήλ και
σε άλλες χώρες ο χρόνος αναμονής
στις Πρώτες Βοήθειες είναι γύρω
στα 15 λεπτά. Υπάρχουν επί τόπου
γιατροί, οι οποίοι επιλαμβάνονται
των περιστατικών. Οι ασθενείς δεν
αναμένουν να κατέβουν από τους
θαλάμους ή από τα σπίτια τους, οι
ειδικοί γιατροί. 

Εμείς οι δημοσιογράφοι, συχνά
πυκνά γράφουμε για τα κακώς έχον-
τα στο ΓεΣΥ και τον κίνδυνο να
ανατρέψουν τα οικονομικά του
κράτους, σύμφωνα με καταγγελίες
στη Βουλή. Μπορεί να λοιδορού-
μαστε, αλλά ακολουθούμε τον δικό
μας «σταυρό». Κάποτε η Κύπρος
ήταν γεμάτη τραπεζικά καταστή-
ματα. Σήμερα είναι είδος προς εξα-
φάνιση και κατάντησαν καταστή-
ματα τρόμου.

Σήμερα η Κύπρος γέμισε με δια-
γνωστικά κέντρα, φαρμακεία και
προσωπικούς γιατρούς. Η ευχή
όλων είναι να μην επιβεβαιωθούν
οι φόβοι και να καταστούν και αυτά
είδος προς εξαφάνιση. Το «κάκιστο»
παράδειγμα της Βρετανίας είναι
ίσως ο κυριότερος λόγος, όπου το
ένα τρίτο των Κυπρίων πληρώνουν
διπλά. Και ΓεΣΥ και ιδιωτικές ασφά-
λειες. Η ζωή του ανθρώπου μπορεί
να διαρκεί όσο μια αστραπή. Αλλά
προλαβαίνουμε και να χαρούμε και
να κλάψουμε. Είναι τόσοι πολλοί
οι παραλογισμοί και τα σκάνδαλα
σε αυτό τον τόπο και δεν χρειάζεται
ο κανόνας αυτός να επεκτείνεται
στον τομέα της υγείας. Αναντικα-
τάστατοι δεν είναι ούτε οι γιατροί
ούτε οι νοσοκόμοι, αλλά ούτε και
αυτοί οι οποίοι «πλουτίζουν» με
τον πόνο και τη φτώχεια των αν-
θρώπων. 

Χαμόγελα
στο Γ.Ν. Λευκωσίας

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

 kaparispan@yahoo.gr

Πόλεμος και προστατευτισμός

Τ ο μεσημέρι της 1ης Νοεμ-
βρίου 2024 κατέρρευσε ξαφ-
νικά το τσιμεντένιο στέγα-

στρο του σιδηροδρομικού σταθμού
του Νόβι Σαντ, της δεύτερης με-
γάλης πόλης της Σερβίας, σκοτώ-
νοντας 15 άτομα. Το δυστύχημα
συγκλόνισε την κοινή γνώμη.
Έκτοτε, μαζικές διαδηλώσεις δια-
μαρτυρίας οργανώνονται τακτικά
σε όλη τη Σερβία. Οι μέχρι στιγμής
κινητοποιήσεις κορυφώθηκαν
στις 22/12/2024 – πάνω από εκατό
χιλιάδες συγκεντρώθηκαν στο Βε-
λιγράδι. Ήταν το μεγαλύτερο συλ-
λαλητήριο στην ιστορία της χώρας
από την εποχή των διαδηλώσεων
κατά του Μιλόσεβιτς. Έπονται
και άλλα. 

Ο σταθμός του Νόβι Σαντ, ένα
προστατευόμενο μοντερνιστικό
κτήριο της δεκαετίας του 1960,
ανακαινιζόταν επί τρία χρόνια
(2021-2024), ως μέρος των γενι-
κότερων έργων εκσυγχρονισμού
των σερβικών σιδηροδρόμων, ιδι-
αίτερα της γραμμής Βελιγράδι -
Νόβι Σαντ - Βουδαπέστη. Το έργο
αυτό εκτελείται από όμιλο κινεζι-
κών εταιρειών και αποτελεί μέρος
του ευρύτερου έργου σύνδεσης
της κεντρικής Ευρώπης με το λι-
μάνι του Πειραιά. 

Τόσο η κινεζική εταιρεία που
είχε αναλάβει την ανακαίνιση του
σταθμού όσο και ο Σερβική Εται-
ρεία Σιδηροδρομικών Υποδομών
υποστηρίζουν ότι στο στέγαστρο
δεν έγιναν δομικές παρεμβάσεις,
μόνο εργασίες συντήρησης, ακο-
λουθώντας τις οδηγίες του κρατι-
κού Ινστιτούτου Μεταφορών CIP.
Σχεδόν 11 μήνες πριν από το δυ-
στύχημα, ένα τοπικό ΜΜΕ είχε
ζητήσει από τις σερβικές αρχές
να δοθούν στη δημοσιότητα οι
συμβάσεις ανακαίνισης του σταθ-

μού. Η κυβέρνηση αρνήθηκε, επι-
καλούμενη τις αντιρρήσεις της κι-
νεζικής κατασκευαστικής εταιρεί-
ας. Τα εγκαίνια του ανακαινισθέν-
τος σταθμού έγιναν μόλις τρεις
μήνες πριν από το δυστύχημα. 

Μετά το συμβάν, η δημοσιο-
ποίηση των συμβάσεων ήταν κεν-
τρικό αίτημα των διαδηλωτών. Η
διαμαρτυρία, όμως, απέκτησε ευ-
ρύτερα πολιτικό περιεχόμενο,
στρεφόμενη κατά της εθνικολαϊ-
κιστικής κυβέρνησης Βούτσιτς.
«Το πιο σημαντικό είναι να ζούμε
σε μια χώρα που διέπεται από το
κράτος δικαίου», είπε ένας διαδη-
λωτής στο abcnews (7/3/25). 

«Η διαφθορά σας σκοτώνει»,
φωνάζουν οργισμένα τα πλήθη.
Τα «ματωμένα χέρια» έγιναν το
σύμβολο των κινητοποιήσεων. Η
κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι δεν
έχει ευθύνη για το δυστύχημα,
ενώ οι διαδηλωτές την κατηγορούν
για συγκάλυψη. Την εγκαλούν για
διαφθορά στη διαχείριση δημόσιων
έργων, αποφυγή λογοδοσίας, και
αυταρχισμό. Οι ανακριτικές αρχές
απήγγειλαν κατηγορίες στον τότε
υπουργό Μεταφορών και Υποδο-
μών και σε 16 ακόμα άτομα. Μετά
τις μαζικές διαμαρτυρίες, τόσο ο
εν λόγω υπουργός, όσο και ο πρω-
θυπουργός, παραιτήθηκαν.

Έχουν δίκιο οι διαδηλωτές να
υποθέτουν ότι η διαφθορά ευθύ-
νεται για το συγκεκριμένο δυστύ-
χημα; Πώς το ξέρουν; Μήπως συ-
νωμοσιολογούν; Λάθος προσέγ-
γιση, θα μας έλεγε ο ιστορικός και
φιλόσοφος Ρ. Τζ. Κόλινγκγουντ.
Αν, ακολουθώντας τη σκέψη του,
εξετάσουμε τον ισχυρισμό «η δια-
φθορά σας σκοτώνει», ποια είναι
η ερώτηση στην οποία ο ισχυρι-
σμός αυτός παρέχει απάντηση;
Προτεραιότητα έχει η ερώτηση,

σημειώνει ο Κόλινγκγουντ. Οταν
εξετάζεις έναν ισχυρισμό αναζητάς
το ερώτημα στο οποίο εύλογα υπο-
θέτεις ότι ο ισχυρισμός απαντά.
Σε ποιο ερώτημα, λοιπόν, απαντούν
οι μαζικές διαδηλώσεις διαμαρτυ-
ρίας για το Νόβι Σαντ; 

Το δυστύχημα ήταν η σταγόνα
που ξεχείλισε το ποτήρι. Τι περιείχε
το ποτήρι; Τη διάχυτη αντίληψη
για διαπλοκή και διαφθορά, με επί-
κεντρο το κυβερνών κόμμα του
Βούτσιτς: η κομματική-κυβερνη-
τική επιρροή στηρίζεται σε πελα-
τειακά δίκτυα, νεποτισμό, κρατικό
αυταρχισμό, και εκχώρηση δημο-
σίων έργων σε διαπλεκόμενες εται-
ρείες. Τα έργα υποδομής, για τα
οποία υπερηφανεύεται ο Βούτσιτς,
θεωρούνται ευρέως η ατμομηχανή
της διαφθοράς. Συμβάσεις δεν δη-
μοσιοποιούνται. Επικρατεί η αί-
σθηση ότι στις κινεζικές και ρω-
σικές κατασκευαστικές εταιρείες
ασκείται πλημμελής κρατική επί-
βλεψη. Το δυστύχημα στο Νόβι
Σαντ ήταν η ευκαιρία να εκφρασθεί
αυθόρμητα η συσσωρευθείσα δυ-
σαρέσκεια. «Γινόμαστε μάρτυρες
της πλήρους αποτυχίας των θε-
σμών, με το κυβερνών κόμμα να
έχει καταλάβει ουσιαστικά το κρά-
τος», παρατηρεί η Σέρβα ερευνή-
τρια Γιέλενα Βασίλιεβιτς. 

Το εύλογο ερώτημα, λοιπόν,
στο οποίο απαντά το παλλαϊκό
σύνθημα «η διαφθορά σας σκο-
τώνει» είναι: ποιες είναι οι επιπτώ-
σεις όταν οι κρατικοί θεσμοί αλώ-
νονται από την εκάστοτε κυβέρ-
νηση, ακυρώνοντας τη λογοδοσία
και δημιουργώντας συνθήκες αδια-
φάνειας και μεροληψίας; Από αυτή
την οπτική γωνία, δεν είναι τόσο
η συνωμοσιολογία ή η υπεραπλού-
στευση που τροφοδοτούν τις μα-
ζικές διαμαρτυρίες, όσο η βαθιά

έλλειψη εμπιστοσύνης στους κρα-
τικούς θεσμούς.

Σε ένα από τα πρόσφατα συλ-
λαλητήρια για τα Τέμπη, η μητέρα
θύματος δήλωσε στις τηλεοπτικές
κάμερες, γνέφοντας προς το φω-
τισμένο κτήριο της Βουλής πίσω
της: «Μας ξεκλήρισαν τις οικογέ-
νειες». Κάπως έτσι νιώθουν πολλοί,
μετά το Μάτι και τα Τέμπη – αυτό
το κράτος, όπως λειτουργεί, σκο-
τώνει. Το «σκοτώνει» εύκολα υπο-
καθίσταται, στη συναισθηματικά
φορτισμένη ρητορική, από το «δο-
λοφονεί». Το δημοφιλές «δεν έχω
οξυγόνο» παραπέμπει μεταφορικά
στο ασφυκτικό περιβάλλον που
χρονίως βιώνει ο πολίτης – οικο-
νομικά, θεσμικά, πολιτικά, απου-
σιάζει η ζωογόνος προοπτική. Με-
τωνυμίες, μεταφορές και αναλογίες
τανύζουν τις παραδοσιακές έννοιες
για να αναδειχθεί το υποκείμενο
αίσθημα απογοήτευσης και οργής. 

Το καθολικής εμβέλειας σύν-
θημα «αλήθεια και δικαιοσύνη»
είναι η απάντηση στο ερώτημα:
πότε, επιτέλους, θα γίνουμε σύγ-
χρονο κράτος; Πότε θα έχουμε όχι
μόνο ασφαλή τρένα, αλλά, γενι-
κότερα, θεσμούς που εμπιστευό-
μαστε; 

Οι διαδηλώσεις για τα Τέμπη
και το Νόβι Σαντ δεν έχουν να κά-
νουν με τα τρένα και τις δημόσιες
συμβάσεις αλλά με την ποιότητα
των κρατικών θεσμών και την εμ-
πιστοσύνη των πολιτών σε αυτούς.
Οι αντίστοιχες κυβερνήσεις, αυ-
τοεξυπηρετικά σκεπτόμενες, αδυ-
νατούν να το καταλάβουν. 

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγη-
τής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και αν-
τεπιστέλλον μέλος της Κυπριακής
Ακαδημίας Επιστημών, Γραμμάτων και
Τεχνών. www.htsoukas.com

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΑΝΔΡΕΑ ΠΕΤΡΟΥΛΑΚΗ, apetroulakis@kathimerini.gr
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Από μόνος του ένας ανασχηματι-
σμός δεν αλλάζει το πολιτικό κλί-
μα. Σίγουρα όμως δεν το αλλάζει 
ούτε η αδράνεια. Το αν ο ανασχη-
ματισμός θα δώσει λύσεις στα 
όποια προβλήματα συντονισμού 
ή αποτελεσματικότητας διαπίστω-
σε ο πρωθυπουργός θα φανεί στην 
πράξη. Σε κάθε περίπτωση πάντως 
δεν θα πρέπει να αποτελέσει μια 
αποσπασματική κίνηση, αλλά ένα 
πρώτο βήμα μιας σειράς πολιτι-
κών πρωτοβουλιών με συνεκτικό 
περιεχόμενο.
 
Οι συνθήκες για την κυβέρνηση εί-
ναι οι δυσκολότερες των τελευ-
ταίων πεντέμισι χρόνων. Υπάρχει 
σαφής επιβάρυνση του πολιτικού 
κλίματος και επιδείνωση των δει-
κτών ικανοποίησης, αισιοδοξίας 
και εμπιστοσύνης. Η αίσθηση από-
λυτης πολιτικής κυριαρχίας της 
Ν.∆. που υπήρχε παλιότερα δεν 
υπάρχει πια, ενώ παράλληλα μοιά-
ζουν να στερεύουν οι εκλογικές δε-
ξαμενές της. Οι διαρροές στα δεξιά 
της έχουν παγιωθεί, ενώ οι εισρο-
ές από το κέντρο έχουν μειωθεί. 

Στη συνήθη φθορά κάθε κυβέρνη-
σης στη δεύτερη τετραετία προ-
στίθεται και το «δηλητηριασμένο 
δώρο» της έλλειψης ισχυρής αντι-
πολίτευσης, στοιχείο που λειτούρ-
γησε αποσυσπειρωτικά για τη Ν.∆. 
και χαοτικά για το όλο πολιτικό 
τοπίο. Η εσωτερική πολιτική επι-
καιρότητα κυριαρχείται από το 
ζήτημα των Τεμπών, στο οποίο η 
πλειοψηφία της ελληνικής κοινω-
νίας –δικαίως ή αδίκως– διαφωνεί 
με τους χειρισμούς της κυβέρνη-
σης, τροφοδοτώντας παράλληλα 
ένα νέο κύκλο πολιτικής αντισυ-
στημικότητας. Η γενικότερη δε 
ανησυχία ενισχύεται και από ένα 
ταραγμένο και ασταθές διεθνές πε-
ριβάλλον, στο οποίο αμφισβητού-
νται δεδομένα πολλών δεκαετιών.
 
Δεν είναι όμως όλα δυσοίωνα για 
την κυβέρνηση καθώς έχει «χαρ-
τιά» στα χέρια της. Κατ’ αρχάς, 
παρά την όποια κάμψη της, η Ν.∆. 
εξακολουθεί να είναι πρώτο κόμ-
μα, με σημαντική μάλιστα διαφο-
ρά, ενώ ο κ. Μητσοτάκης έχει σα-
φώς πιο πρωθυπουργική εικόνα 
από τους ανταγωνιστές του. Οσο 
αυτό διατηρείται λειτουργεί συ-

σπειρωτικά. Οι δε μετακινήσεις 
ψηφοφόρων από τη Ν.∆. –ειδικά 
στις τελευταίες δημοσκοπήσεις– 
κατευθύνονται κυρίως προς την 
«γκρίζα» ζώνη και λιγότερο προς 
άλλα κόμματα, κάτι που σημαίνει 

ότι (θεωρητικά τουλάχιστον) δεν 
έχουν περάσει, ακόμα, οριστικά 
απέναντι. 
 
Το ότι η εικόνα της αντιπολίτευσης 
παραμένει προβληματική επίσης 
λειτουργεί υπέρ της κυβέρνησης. 
Το γεγονός ότι ενισχύονται κυρίως 
τα κόμματα διαμαρτυρίας, ενώ πι-
έζονται τα θεωρούμενα «κυβερνη-

τικά» κόμματα, έχει εξήγηση αλλά 
και σημασία. Τα κόμματα διαμαρ-
τυρίας εκφράζουν το κλίμα οργής, 
δύσκολα όμως πείθουν ότι αποτε-
λούν εναλλακτική κυβερνητική 
λύση. Είναι βέβαιο ότι το ζήτημα 
των Τεμπών θα παραμείνει ψηλά 
στην επικαιρότητα μέχρι τις εκλο-
γές. ∆ύσκολα όμως θα παραμεί-
νει στον ίδιο βαθμό και στην ίδια 
ένταση. Πλησιάζοντας στις εκλο-
γές, αυτονόητα θα τεθούν και άλλα 
ζητήματα στον δημόσιο διάλογο. 
 
Ενα από αυτά τα ζητήματα είναι η 
κυβερνησιμότητα. Η Ν.∆. ως προς 
αυτό έχει πιο καθαρή και κατανο-
ητή γραμμή. Τα κόμματα της αντι-
πολίτευσης είναι σε πιο δύσκολη 
θέση, καθώς κανένα δεν μοιάζει 
ικανό να διεκδικήσει αυτοδυνα-
μία ή έστω ισχυρό προβάδισμα, 
ενώ η μεταξύ τους συνεργασία 
(πριν ή μετά τις εκλογές) μοιάζει 
εξαιρετικά δύσκολη. Oσο μάλιστα 
το πάνω χέρι παίρνουν οι πλέον 
αντισυστημικοί εξ αυτών, το εν-
δεχόμενο ενός ευρύτερου αντιπο-
λιτευτικού «μετώπου» δυσκολεύει 
περαιτέρω. Το δίλημμα «σταθερό-
τητα ή ακυβερνησία» που η Ν.∆. 

δύσκολα μπορεί να επιβάλει από 
μόνη της, είναι πιθανό να το επι-
βάλει η ίδια η πραγματικότητα. 
 
Στο περιβάλλον που έχει διαμορφω-
θεί, η Ν.∆. αντιμετωπίζεται πλέ-
ον με αυξημένη αυστηρότητα. Το 
κοινό που την ψηφίζει με ενθου-
σιασμό έχει μικρύνει σημαντικά. 
Υπάρχει όμως κόσμος που πιστεύει 
ότι «κάτι γίνεται». Που βλέπει ότι 
στον δικό του χώρο επαγγελματι-
κής ή κοινωνικής δραστηριοποί-
ησης «κάτι αλλάζει». Oπως υπάρ-
χουν και όσοι δεν θέλουν η χώρα 
να ξαναμπεί σε μια περίοδο αστά-
θειας ή έντασης όπως στο παρελ-
θόν. Σε αυτά τα κοινά –τα οποία 
συνήθως έχουν χαλαρές κομμα-
τικές ταυτίσεις– πρέπει να εστιά-
σει η Ν.∆. με το κατάλληλο ύφος 
και κυρίως με συνεχείς πολιτικές 
πρωτοβουλίες. 
 
Κατ’ αρχάς αναδεικνύοντας τις συ-
γκρίσεις σε σχέση με το τι παρέλα-
βε το 2019, καθώς σε μια σειρά από 
τομείς τα δεδομένα είναι ευνοϊκά 
για εκείνην. Κάποιες επιλεγμένες 
συγκρούσεις σε κρίσιμους τομείς 
που θα δείξουν ότι «κάτι προσπα-

θούν να αλλάξουν», επίσης είναι 
αναγκαίες, ενώ μπορεί να φέρουν 
σε δύσκολη θέση και την αντιπολί-
τευση. Σημαντική είναι επιπλέον η 
εκλαΐκευση και εξατομίκευση των 
όποιων θετικών βημάτων έχουν 
γίνει, ιδίως στην οικονομία, αλλά 
όχι μόνο εκεί. Η προώθηση μέτρων 
χωρίς δημοσιονομικό κόστος που 
λύνουν προβλήματα ουσίας ή κα-
θημερινότητας θα πρέπει να είναι 
προτεραιότητα σε κάθε υπουργείο. 
 
Το σημαντικότερο όλων βέβαια είναι 
όλα τα παραπάνω να ενταχθούν σε 
ένα ενιαίο αφήγημα που θα εστιά-
ζει στα βασικά εκλογικά προτάγ-
ματα. Την πορεία της χώρας, την 
κατάσταση των νοικοκυριών, τις 
προσδοκίες και τις ψυχικές ταυ-
τίσεις με κρίσιμους ψηφοφόρους. 
Αυτό το αφήγημα (που στη δεύτε-
ρη τετραετία της Ν.∆. δεν έγινε 
ορατό) και οι πολιτικές πρωτοβου-
λίες που θα το υποστηρίξουν, είναι 
το βασικό ζητούμενο στην απόπει-
ρα επανεκκίνησης που επιχειρεί. 
 
Ο κ. Ευτύχης Βαρδουλάκης 
είναι σύμβουλος στρατηγικής 
και επικοινωνίας.

Του ΕΥΤΥΧΗ ΒΑΡΔΟΥΛΑΚΗ

Μετά τον ανασχηματισμό, τι; 

Οι μετακινήσεις ψηφο-
φόρων από τη Ν.Δ. κα-

τευθύνονται κυρίως προς 
την «γκρίζα» ζώνη και λι-
γότερο προς άλλα κόμμα-
τα, κάτι που σημαίνει ότι 
δεν έχουν περάσει, ακό-
μα, οριστικά απέναντι. 

Την ίδια ώρα που ο πρωθυπουργός 
είχε βγάλει από την αρχή της εβδο-
μάδας που μας πέρασε χαρτί και 
μολύβι κάνοντας το γνωστό «βά-
λε-βγάλε» του ανασχηματισμού, 
παράλληλα διάβαζε προσεκτικά 
και τις δημοσκοπήσεις –και αυ-
τές που είδαν το φως της δημοσι-
ότητας και αυτές που παρέμειναν 
«μυστικές»– οι οποίες έφταναν 
στο πρωθυπουργικό γραφείο. Κά-
θε ανασχηματισμός άλλωστε, πό-
σο μάλλον αυτός της Παρασκευής, 
που δικαιολογημένα έχει πάρει τον 
χαρακτηρισμό του κρισιμότερου 
της διακυβέρνησης Μητσοτάκη, 
πρέπει να βρίσκεται σε απόλυτη 
συνάρτηση με το πολιτικό περι-
βάλλον στο οποίο επιχειρείται. Η 
ανάλυση των δημοσκοπήσεων 
εξηγεί σε μεγάλο βαθμό τις κινή-
σεις του πρωθυπουργού σε ένα πο-
λιτικό τοπίο που μοιάζει περισσό-
τερο με ναρκοπέδιο, όπου κανείς 
δεν ξέρει τι του επιφυλάσσει το 
επόμενο βήμα. Η εικόνα που με-
ταφέρθηκε εντός της εβδομάδας 
στον κ. Μητσοτάκη αποτελεί, θα 
έλεγε κάποιος, έναν «μέσο όρο» 
των δημοσκοπήσεων. Αυτό που 
προκύπτει, δύο εβδομάδες μετά 
τα μεγαλειώδη συλλαλητήρια για 
τα Τέμπη, είναι πως η αρχική εκτί-
μηση για τα κέρδη της Ζωής Κων-
σταντοπούλου επιβεβαιώνεται εμ-
φατικά. Στο Μαξίμου δεν βλέπουν 
ακόμη την Πλεύση Ελευθερίας ως 
δεύτερο κόμμα. Αναγνωρίζουν, 
όμως, ότι «έχει σαφώς τέτοιες τά-
σεις». Στο μεσοσταθμικό δείγμα 
η Ν.∆. βρίσκεται πέριξ του 24%, 
το ΠΑΣΟΚ στο 12,5% και ακολου-
θούν η Ζωή Κωνσταντοπούλου με 
11,5% και ο Κυριάκος Βελόπουλος 
με 11%. Ακολουθούν το ΚΚΕ με 

9%, ο ΣΥΡΙΖΑ με 6% και μετά τέσ-
σερα κόμματα στο όριο του 3%: η 
Φωνή Λογικής, η Νίκη, το Κίνημα 
∆ημοκρατίας και το ΜέΡΑ25. 

Η πτώση του ΠΑΣΟΚ εξηγεί σε 
μεγάλο βαθμό μια πρώτη κίνηση 
του πρωθυπουργού: να αφήσει 
στις θέσεις τους όλα τα κεντρώα 
στελέχη της κυβέρνησής του· Ακης 
Σκέρτσος, Μιχάλης Χρυσοχοΐδης, 
Λίνα Μενδώνη, Ειρήνη Αγαπηδά-
κη, Μάριος Θεμιστοκλέους είτε 
παρέμειναν είτε αναβαθμίστηκαν, 
προεξάρχοντος βεβαίως του Κυριά-
κου Πιερρακάκη με την εμφατική 
προαγωγή του ως υπουργού πλέον 
Οικονομικών. Οι ψηφοφόροι του 
ΠΑΣΟΚ που φεύγουν από το κόμ-
μα του Νίκου Ανδρουλάκη πηγαί-
νουν κυρίως στην αδιευκρίνιστη 
ψήφο (αλλά και προς τη Ν.∆.), κάτι 
που δείχνει ότι οι ψηφοφόροι Νέ-
ας ∆ημοκρατίας και ΠΑΣΟΚ είναι 
πλέον συγκοινωνούντα δοχεία. Ο 
ψηφοφόρος του ΠΑΣΟΚ πιο εύ-
κολα επιλέγει Ν.∆. παρά κάτι άλ-
λο. Ετσι, ο πρωθυπουργός, δια-
τηρώντας αλώβητη την κεντρώα 

συνιστώσα της κυβέρνησής του, 
ελπίζει ότι σε επόμενη φάση θα 
κερδίσει ένα κομμάτι της γκρίζας 
ζώνης που προέρχεται από ψηφο-
φόρους του ΠΑΣΟΚ. 

Η απροσδόκητη ισοπαλία

Την ίδια ώρα, τα ποιοτικά στοι-
χεία των μετρήσεων του Μαξίμου 
επεφύλασσαν, όπως πληροφορεί-
ται η «Κ», ένα σοκαριστικό –όχι 
μόνο για τη Ν.∆., αλλά για όλα τα 
«συστημικά» κόμματα– εύρημα: 
στους νέους ψηφοφόρους η Πλεύ-
ση Ελευθερίας είναι ισόπαλη με τη 
Ν.∆.! Στο γκάλοπ που έφτασε στο 
πρωθυπουργικό γραφείο, στις ηλι-
κίες 17-34, Ν.∆. και Πλεύση έχουν 
από 20%, με τα επιμέρους μάλιστα 
στοιχεία να δείχνουν πως το κόμ-
μα της Ζωής Κωνσταντοπούλου 
μπορεί να περάσει ακόμη και στην 
πρώτη θέση σε αυτή την ηλικια-
κή κατηγορία. Το συγκεκριμένο 
στοιχείο δεν μπορεί να περάσει 
απαρατήρητο καθώς δεν αφορά 
μόνο τις επόμενες εκλογές, αλλά 
μπορεί να χτίσει μελλοντικά μια 

ισχυρή κομματική βάση, την ίδια 
ώρα που για τη Ν.∆. –αλλά και το 
ΠΑΣΟΚ– η δύναμη πυρός είναι οι 
65 και άνω, γεγονός που σημαίνει 
ότι τα δικά τους ακροατήρια φθί-
νουν δημογραφικά. Με βάση αυτό 
το εύρημα, μπορεί να ερμηνευθεί 
και η ανανέωση που επιχείρησε ο 
πρωθυπουργός, επιλέγοντας μια 
σειρά στελεχών γεννημένων τη 
δεκαετία του ’80. Το υπουργείο 
Οικονομίας ανέλαβε ο 42χρονος 
Πιερρακάκης, τον κρισιμότατο το-
μέα των Μεταφορών, με φόντο τα 
Τέμπη, ανέλαβε ο 38χρονος Κων-
σταντίνος Κυρανάκης, όπως και 
το δύσκολο Πολιτικής Προστα-
σίας ο 43χρονος Γιάννης Κεφα-
λογιάννης, ενώ στο Κοινωνικής 
Συνοχής και Οικογένειας πήγε η 
38χρονη ∆όμνα Μηχαηλίδου. Την 
ίδια ώρα παραμένει εκπρόσωπος 
της κυβέρνησης ο 37χρονος Παύ-
λος Μαρινάκης. 

Οι αναποφάσιστοι

Εκτός από τον κατακερματι-
σμό του πολιτικού συστήματος, 

που επιτείνει την αίσθηση της 
κινούμενης άμμου, υπάρχει ένα 
ακόμη στοιχείο που αυξάνει την 
αβεβαιότητα στο πολιτικό σκη-
νικό: είναι η αθρόα μετακίνηση 
ψηφοφόρων στην γκρίζα ζώνη, 
που έχει φτάσει σε αριθμό-ρε-
κόρ, πλησιάζοντας το 16%. Οι 
πολίτες δηλαδή που δεν έχουν 
αποφασίσει τι θα ψηφίσουν στις 
επόμενες εκλογές είναι... δεύ-
τερο κόμμα. Το θετικό για την 
κυβέρνηση είναι ότι το μεγαλύ-
τερο ποσοστό των αναποφάσι-
στων προέρχεται από τη Ν.∆., 
της οποίας η συσπείρωση αυτή 
τη στιγμή είναι σε ιστορικά χα-
μηλά – γύρω στο 55%. 

Η μετακίνηση του Κωστή Χα-
τζηδάκη, ενός παραδοσιακού στε-
λέχους της Ν.∆. με ειδικό βάρος, 
στο Μαξίμου στοχεύει και στην 
αύξηση της κομματικής συσπεί-
ρωσης. Τον ίδιο σκοπό εξυπηρε-
τεί και η αξιοποίηση συνολικά 10 
«γαλάζιων» βουλευτών σε θέσεις 
υφυπουργών, με τον πρωθυπουρ-
γό να επιστρατεύει και στελέχη 
που δεν ανήκαν ποτέ στον εσω-
κομματικό του περίγυρο, όπως 
ο Θανάσης ∆αβάκης, ο Γιάννης 
Λαμπρόπουλος, η Αννα Ευθυμί-
ου ή ο Κώστας Βλάσης. 

Η στόχευση

Από τις μετρήσεις, άλλωστε, 
υπήρχε ένα ακόμη ενδιαφέρον 
ποιοτικό στοιχείο που δείχνει την 
αποδόμηση του πολιτικού σκηνι-
κού με τους όρους που ξέραμε μέ-
χρι σήμερα. Οι πολίτες αυτοχαρα-
κτηρίζονται περισσότερο με βάση 
τις έννοιες «συστημικός - αντισυ-
στημικός», όπου οι δύο τάσεις είναι 
περίπου ισοδύναμες με 40%. Αυτός 
ο διαχωρισμός επιβεβαιώνει πως 
η στρατηγική της Ν.∆. θα απευθύ-
νεται σε αυτό που το κυβερνητικό 
επιτελείο ορίζει ως «συμμαχία της 
λογικής» και αποτελείται από τα 
ακροατήρια κυρίως της Ν.∆. και 
του ΠΑΣΟΚ.  
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Οι μετρήσεις, ιδίως στους νέους 17-34, όπου η Ν.Δ. 
εμφανιζόταν ισοδύναμη με το κόμμα της Κωνσταντοπούλου, 

εξηγούν τις επιλογές του ανασχηματισμού

Ο κυβερνητικός εκπρόσωπος Παύλος Μαρινάκης προσέρχεται στο βήμα της Γενικής Γραμματείας Επικοινωνίας και Ενημέρωσης για να ανακοινώσει τη νέα σύνθεση της κυβέρνησης, την Παρα-
σκευή. Το πολιτικό τοπίο τις τελευταίες εβδομάδες βρίσκεται σε τέτοιο κλυδωνισμό, που ο «φακός» των δημοσκόπων δυσκολεύεται να το συλλάβει. 
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Αναβαθμίσεις 
- νέα πρόσωπα

Μετακινήσεις

Χρίστος 
Δήμας

Υπουργός Υπο-
δομών και Μετα-
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Γιάννης 
Κεφαλογιάννης 

Υπουργός Κλι-
ματικής Κρίσης 
και Πολιτικής 
Προστασίας

Κωστής 
Χατζηδάκης
Αντιπρόεδρος 

της Κυβέρνησης

Κυριάκος 
Πιερρακάκης
Υπουργός Εθνι-
κής Οικονομί-
ας και Οικονο-

μικών

Σοφία 
Ζαχαράκη

Υπουργός Παι-
δείας, Θρη-

σκευμάτων και 
Αθλητισμού

Μάκης 
Βορίδης 

Υπουργός Με-
τανάστευσης και 

Ασύλου

Βασίλης 
Κικίλιας

Υπουργός Ναυ-
τιλίας και Νη-
σιωτικής Πολι-

τικής
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ΑΘΕΑΤΕΣ 

    ΠΛΕΥΡΕΣ

Έρωτες και πάθη, πολιτικές δολοφονίες και 

συνεργασίες με τον εχθρό, η συμβολή των γυναικών και 

των κοινοτήτων της Διασποράς, οι διαρπαγές αρχαιοτήτων 

και το αμερικανικό ενδιαφέρον
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Ο πρωθυπουργός, ως ο άνθρω-
πος που κινεί τα νήματα στην 
κυβέρνησή του, έφτιαξε με τον 
πρόσφατο ανασχηματισμό ένα 
σκηνικό που θα το ζήλευε και κά-
ποιος σεναριογράφος πολιτικής 
σειράς στο Netflix: τρία πολιτικά 
στελέχη, διαφορετικών γενεών, 
αλλά παρόμοιων φιλοδοξιών, συ-
γκατοικούν πλέον στα υψηλότε-
ρα πατώματα της διακυβέρνησης. 

Το πιθανότερο είναι πως ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης δεν είχε κα-
τά νουν την επόμενη ημέρα στο 
κόμμα του, η οποία βέβαια ελπί-
ζει ότι αργεί ακόμη πολύ, όταν 
επέλεγε τον Κωστή Χατζηδάκη 
για αντιπρόεδρο της κυβέρνη-
σης, τον Κυριάκο Πιερρακάκη 
για «τσάρο της οικονομίας» και 
άφηνε αμετακίνητο τον Νίκο ∆έν-
δια στο Αμυνας, αλλά η πραγμα-
τικότητα είναι ότι τα τρία αυτά 
στελέχη αποκτούν πλέον αυξημέ-
νη δυναμική, δίνοντας στο δεύ-
τερο μισό της τετραετίας μιαν 
ενδιαφέρουσα παρασκηνιακή 
διάσταση. 

Σε πυραμίδα 

Ο νέος αντιπρόεδρος του 
κόμματος Κωστής Χατζηδά-
κης, ούτως ή άλλως, αποτελεί 
για πολλούς τη φυσική συνέ-
χεια του πρωθυπουργού, όταν 
ο κ. Μητσοτάκης αποφασίσει 
να αποχωρήσει από την ηγεσία. 
Στέλεχος με κοινές φιλελεύθε-
ρες καταβολές με τον πρωθυ-
πουργό, ήπιο προφίλ και ρίζες 
στο κόμμα, αφού βρίσκεται στη 
Ν.∆. από τα νεανικά του χρόνια, 

συσπειρώνει ήδη γύρω του με-
γάλο κομμάτι της «μητσοτακι-
κής ομάδας». 

Από την πλευρά του, ο Κυ-
ριάκος Πιερρακάκης, παρότι 
αποτελεί μεταγραφή από το 
ΠΑΣΟΚ, έχει καταφέρει να δι-
ανύσει τα τελευταία έξι χρόνια 
μια τεράστια απόσταση εντός 
της Νέας ∆ημοκρατίας. Τόση 
απόσταση, ώστε κάποιοι να πι-
στεύουν ότι είχε την αυτοπε-
ποίθηση να αρνηθεί το «καυτό» 
χαρτοφυλάκιο των Υποδομών, 
χωρίς στο τέλος η άρνηση να 
του κοστίσει τη θέση του στην 
κυβέρνηση. 

Το 2023, έχοντας ως προίκα 
την επιτυχημένη θητεία του 
ως υπουργού Ψηφιακής ∆ια-
κυβέρνησης εκλέγεται πρώτος 
βουλευτής στην Α΄ Αθηνών, 
κάτι που τον «βαπτίζει» στην 
κολυμβήθρα της νεοδημοκρα-
τικής βάσης, διαγράφοντας 
το πασοκικό του μητρώο. Οχι 
όμως εντελώς. Ο Πιερρακάκης, 
με σπουδές στο Χάρβαρντ και 
καταγωγή από τις Κροκεές Λα-
κωνίας, ξέρει πολύ καλά, σαν 
ταχυδακτυλουργός, να τραβά-

ει το χαρτί που θέλει ανάλογα 
με την περίσταση. Αλλοτε εί-
ναι ο κεντρώος φιλελεύθερος 
πολιτικός με τις αμερικανικές 
σπουδές, άλλοτε ο Λάκων με 
τον δεξιό παππού, που επέ-
στρεψε στις ιδεολογικές ρί-
ζες του. Ο Πιερρακάκης είναι 

τελικά και τα δύο, και αυτή η 
συνταγή είναι που τον έφε-
ρε στην οδό Νίκης, στο παρα-
δοσιακά... πιο πρωτοκλασάτο 
υπουργείο. Εκεί όμως, επειδή ο 
κ. Μητσοτάκης έφτιαξε (άθελά 
του) ιδανικό σενάριο, δεν θα 
είναι μόνος του αλλά θα βρει 
από πάνω του τον... προκάτο-

χό του Κωστή Χατζηδάκη, που 
είναι βέβαιο ότι θα τον έχει 
σε στενή επιτήρηση, ως επο-
πτεύων το υπουργείο του. Αυτό 
που μένει να φανεί τους επό-
μενους μήνες είναι εάν τους 
χωρίζουν μόνο τα 18 χρόνια 
που ο κ. Χατζηδάκης είναι με-
γαλύτερος. Ο νέος υπουργός 
Οικονομικών, πάντως, όπως 
λένε όσοι τον ξέρουν, πάντα 
είχε –και τελευταία πολύ πε-
ρισσότερο– «ισχυρή άποψη» 
και το ίδιο θα κάνει και τώρα. 
Και αν κάπου διαφωνήσει με 
τον κ. Χατζηδάκη υπάρχει και 
η τέχνη της πολιτικής, καθώς 
ο 42χρονος «σπάνια τσακώνε-
ται» και επιλέγει τη διπλωμα-
τική οδό. Το έργο αμφοτέρων 
πάντως θα είναι πιο εύκολο με-
τά τη χθεσινή αναβάθμιση της 
ελληνικής οικονομίας από τον 
οίκο Moody’s – τον πιο αυστη-
ρό αξιολογητή που αναγνώρισε 
με πανηγυρικό τρόπο τις προό-
δους που έχει κάνει η Ελλάδα. 

Από το Πεντάγωνο

Την ώρα που Χατζηδάκης και 
Πιερρακάκης θα εργάζονται από 

κοινού για να συνεχίσει η ελλη-
νική οικονομία να παράγει θετι-
κές ειδήσεις, ο Νίκος ∆ένδιας θα 
κάνει κάτι πιο εύκολο, εάν όλα 
βεβαίως κυλούν ήρεμα στα γαλά-
ζια νερά του Αιγαίου. Θα συνεχί-
σει να στέλνει «αυστηρά μηνύ-
ματα» στην Αγκυρα όποτε αυτό 
επιβάλλει το εθνικό καθήκον ή 
χρειάζεται ο ίδιος μια δημοσκο-
πική τόνωση για να συνεχίσει 
να είναι ο δημοφιλέστερος με 
διαφορά υπουργός της κυβέρνη-
σης, με δεύτερο, θυμίζω, τον νέο 
υπουργό Οικονομίας Κυριάκο Πι-
ερρακάκη. Πολλοί, πάντως, λέ-
νε ότι ∆ένδιας και Πιερρακάκης 
παρότι είναι οι δημοφιλέστεροι 
υπουργοί της κυβέρνησης κάθε 
άλλο παρά έχουν ανταγωνισμό 
μεταξύ τους, μια και σε κάποια 
σημεία λειτουργούν ως παζλ. ∆ε-
ξιός ο ένας, πιο κεντρώος ο άλ-
λος. Με καποδιστριακές ρίζες 
λόγω Κέρκυρας ο ένας, με βενι-
ζελικές λόγω Κέντρου ο άλλος, 
συναντήθηκαν στη Ν.∆. ομνύο-
ντας αμφότεροι στην παρακατα-
θήκη του Κωνσταντίνου Καρα-
μανλή. Ο ∆ένδιας, ωστόσο, ποτέ 
δεν έκρυψε τη φιλοδοξία του για 
την επόμενη ημέρα, σε αντίθεση 
με τον κ. Πιερρακάκη, που αφή-
νει τη φήμη να αιωρείται – όχι 
σαν τυχαίο σύννεφο, αλλά σαν 
τηλεκατευθυνόμενο drone. Τώ-
ρα, εάν οι τρεις μετρηθούν κάπο-
τε για την ηγεσία του κόμματος, 
είναι μόνο σενάριο επί χάρτου. 
Στη μόνη κάλπη που έχουν ήδη 
μετρηθεί είναι στις εκλογικές 
τους περιφέρειες, όπου και οι 
τρεις έχουν εκλεγεί πρώτοι σε 
σταυρούς βουλευτές σε Βόρειο, 
Νότιο Τομέα και Α΄ Αθηνών. «Και 
αυτό από μόνο του λέει πολλά», 
όπως υπογραμμίζει πηγή με πο-
λύ μεγάλη πείρα στην «κουζίνα» 
της Ν.∆. 

Πλην του, αντιπροέδρου πλέον 
της κυβέρνησης, Κωστή Χατζη-
δάκη, το έτερο πρόσωπο-κλειδί 
του ανασχηματισμού είναι αυτό 
του Κωνσταντίνου Κυρανάκη. Ο 
38χρονος δικηγόρος, με μετα-
πτυχιακές σπουδές στη στρα-
τηγική επικοινωνία στο Αμερι-
κανικό Κολλέγιο της Αθήνας, 
είναι αυτός που, υπό το βάρος 
της υπόθεσης των Τεμπών, ανα-
λαμβάνει την πιο επικίνδυνη 
αποστολή στην κυβέρνηση, 
ώστε ο σιδηρόδρομος να «μπει 
σε ράγες». 

Η επιλογή πάντως του μέχρι 
πρότινος υφυπουργού Ψηφια-
κής ∆ιακυβέρνησης δεν είναι 
έκπληξη, όπως ίσως φαίνεται 
εκ πρώτης όψεως. Ο κ. Κυρα-
νάκης επελέγη το 2023 από τον 
πρωθυπουργό για να φέρει εις 
πέρας μία άλλη δύσκολη απο-
στολή: την ψηφιοποίηση του 
κτηματολογίου, ένα βαρίδι του 
ελληνικού ∆ημοσίου που για 
πολλές δεκαετίες λίμναζε. 

Σχεδόν δύο χρόνια μετά η 
πρόοδος που έχει σημειωθεί 
στον τομέα αυτό, είναι από τα 
λίγα επιτεύγματα που έχει να 
επιδείξει η κυβέρνηση σε αυ-
τή την προβληματική δεύτερη 
θητεία της. Ο βουλευτής του 
Νοτίου Τομέα, παρότι βρίσκε-
ται στο κόμμα από τα νεανι-
κά του χρόνια, δεν έχει «μο-
λυνθεί» από την ασθένεια της 
αδράνειας που κολλάνε πολλοί 
καριερίστες πολιτικοί. Τα δύο 
χρόνια που βρέθηκε στο Ψη-
φιακής ∆ιακυβέρνησης, έδειξε 
τεχνοκρατικές δεξιότητες, αφή-
νοντας ένα βήμα πιο πίσω τις 
πολιτικές μάχες των παραθύ-
ρων με τις οποίες έγινε γνωστός 
ως «πυγμάχος» του αντισύρι-
ζα ρεύματος. Οι εργατοώρες 
έφεραν αποτέλεσμα που «ανά-
γκασε» τον πρωθυπουργό το 
τελευταίο διάστημα να αναφέ-
ρεται διαρκώς στο κτηματολό-
γιο ως κυβερνητικό επίτευγμα. 
Η μεταπήδησή του στην ηλε-
κτρική καρέκλα των Μεταφο-
ρών αποφασίστηκε με αυτό το 

σκεπτικό: «Να το κάνει όπως 
εκεί», έλεγαν στο Μαξίμου με 
την επιλογή του Κυρανάκη να 
είναι από τις πρώτες που «κλεί-
δωσαν».

Μεγάλη πρόκληση

Η πρόκληση βέβαια είναι πο-
λύ μεγαλύτερη. Οι μεταφορές εί-
ναι πλέον στην πρώτη γραμμή 
της επικαιρότητας λόγω Τεμπών 
και βρίσκονται διαρκώς στο μι-
κροσκόπιο της αντιπολίτευσης. 
Το παραμικρό λάθος θα μεγεθύ-
νεται, ενώ η καχυποψία είναι δι-
άχυτη για έναν προβληματικό 
τομέα του ελληνικού κράτους 
εδώ και δεκαετίες. Ο Κυρανά-
κης, παρότι έχει επίγνωση των 
κινδύνων, δέχτηκε άμεσα την 
πρόκληση να μεταπηδήσει στο 
Μεταφορών όταν του το πρό-
τεινε ο ίδιος ο πρωθυπουργός, 
καθώς εκτός των άλλων «δεν 
θα μπορούσε να αρνηθεί στον 
Μητσοτάκη», στον οποίο, όπως 
λέει, οφείλει πολλά. 

Λίγοι θυμούνται πως την πε-
ρίοδο που ο νυν πρωθυπουργός 

ξεκινούσε τη μοναχική πορεία 
του για να πάρει τα ηνία του 
κόμματος, ελάχιστα στελέχη 
της Ν.∆. ήταν κοντά του. Ενα 
από αυτά ήταν ο 28χρονος τότε 
Κυρανάκης που είχε αναλάβει 
κομβικό ρόλο στην επικοινωνία 
του υποψήφιου προέδρου, έναν 
τομέα στον οποίο έχει δουλέψει 
και επαγγελματικά. Στο Μετα-
φορών όμως δεν πρόκειται να 
τον βοηθήσουν οι γνώσεις του 
στην επικοινωνία, καθώς η ανά-
γκη να φέρει αποτέλεσμα και οι 
σιδηρόδρομοι να βελτιωθούν εί-
ναι βασικό αίτημα της κοινωνί-
ας που δεν καμουφλάρεται πί-
σω από το μάρκετινγκ. Ο ίδιος 
δεν κρύβει στους συνομιλητές 
του το άγχος που έχει για να 
πετύχει, καθώς παρά το γεγο-
νός ότι τα τελευταία δύο χρόνια 
λειτούργησε περισσότερο ως 
τεχνοκράτης, κατά βάση είναι 
πολιτικός αφού εκλέγεται στη 
μεγαλύτερη περιφέρεια της χώ-
ρας, τον Νότιο Τομέα, που ση-
μαίνει ότι γνωρίζει την πίεση 
των πολιτών για αποτέλεσμα.

Ο 38χρονος Κωνσταντίνος 
Κυρανάκης αναλαμβάνει την 
πιο επικίνδυνη αποστολή 

στην κυβέρνηση, να ξαναβά-
λει σε ράγες τον ελληνικό σι-

δηρόδρομο.

Νίκος Δένδιας, Κυριάκος Πιερρακάκης και Κωστής Χατζηδάκης αποκτούν πλέον μιαν ιδιαίτερη δυναμική, με ορίζοντα που φτάνει ακόμη και στη διεκδίκηση του δα-
χτυλιδιού, όταν ο Κυριάκος Μητσοτάκης αποφασίσει να κλείσει τον κύκλο του στην ηγεσία της Ν.∆.

Από το κτηματολόγιο στις ράγες του Μεταφορών
Της ΑΓΓΕΛΙΚΗΣ ΣΠΑΝΟΥ

Ο νέος αντιπρόεδρος 
θα εποπτεύει και το χαρ-

τοφυλάκιο του νέου 
υπουργού Οικονομικών, 
γεγονός που θα δοκιμά-

σει για πρώτη φορά 
τη χημεία τους.

Αποχωρήσεις Σταθεροί

Νίκος Πανα-
γιωτόπουλος 

Μετανάστευσης 
και Ασύλου

Χρήστος 
Στυλιανίδης
Ναυτιλίας και 

Νησιωτικής Πο-
λιτικής

Χρήστος 
Σταϊκούρας 
Υποδομών και 
Μεταφορών

Θόδωρος 
Σκυλακάκης
Περιβάλλοντος 
και Ενέργειας

Γιώργος 
Γεραπετρίτης 

Νίκος 
Δένδιας 

Θοδωρής 
Λιβάνιος 

Αδωνις 
Γεωργιάδης 

Τάκης 
Θεοδωρικάκος 

Νίκη 
Κεραμέως 

Μιχάλης 
Χρυσοχοΐδης 

Γιώργος 
Φλωρίδης 

Λίνα 
Μενδώνη 

Ολγα 
Κεφαλογιάννη 

Δημήτρης 
Παπαστεργίου

Κώστας 
Τσιάρας 

Νίκος 
Παπαθανάσης 

(αναπλ.) 

Γιάννης 
Βρούτσης 
(αναπλ.) 

Ειρήνη 
Αγαπηδακη 

(αναπλ.)

ΤΑ ΓΚΑΛΟΠ
ΚΑΙ Η «ΕΠΕΤΗΡΙΔΑ»

Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ 

Ασκήσεις «γαλάζιας» 
τριγωνομετρίας
Τι σηματοδοτεί η θέση Χατζηδάκη, Δένδια και 

Πιερρακάκη στην κυβέρνηση για το μέλλον τους 
στο εσωκομματικό τοπίο της Ν.Δ.
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Το μεγάλο ανατολίτικο παζάρι της 
Τουρκίας, ή αυτό που οι ∆υτικοί 
είθισται να περιγράφουν ως «συ-
ναλλακτική» πολιτική, άρχισε 
τη στιγμή που o «νέος σερίφης 
στην πόλη» –όπως χαρακτήρισε 
τον πρόεδρο των ΗΠΑ Ντόναλντ 
Τραμπ ο αντιπρόεδρός του Τζ. Ντ. 
Βανς– ξεδίπλωσε το βασικό σχέ-
διο εξωτερικής πολιτικής του. Είχε 
έρθει η ώρα να βγει από το συρτά-
ρι ένα παλιό, καλογραμμένο αλλά 
σκονισμένο σενάριο της τουρκικής 
εξωτερικής πολιτικής, εκείνο με 
την Τουρκία ως απαραίτητο εταίρο 
της ευρισκόμενης σε κίνδυνο Ευ-
ρώπης. Στο υπουργείο Εξωτερικών, 
τον οργανισμό που διαφυλάσσει 
τη θεσμική μνήμη του σύγχρονου 
ελληνικού κράτους, δεν έπεσε ως 
κεραυνός εν αιθρία ούτε η προ-
σφορά της Τουρκίας ούτε και η 
προθυμία με την οποία έσπευσαν 
να την αγκαλιάσουν αρκετοί εταί-
ροι στην Ε.Ε. Ωστόσο, των ορατών 
σε όλους επεισοδίων του 2025 εί-
χαν προηγηθεί πολλά και παρα-
σκηνιακά και είχαν όλα ως κοινό 
παρονομαστή την προσπάθεια της 
Αγκυρας να αποκτήσει πρόσβαση 
σε ευρωπαϊκό χρήμα, ιδίως στα δι-
σεκατομμύρια που θα κατευθυν-
θούν για την ανασυγκρότηση της 
αμυντικής βιομηχανίας. Το παζλ 
είναι σύνθετο και συμπλέκει την 
ευρωπαϊκή άμυνα, την ανάγκη για 
δημιουργία ενός βραχίονα ανεξάρ-
τητου από το ΝΑΤΟ (το οποίο στην 
πραγματικότητα θα καταρρεύσει 
δίχως τις ΗΠΑ), την επίλυση του 
Ουκρανικού, αλλά και το νέο Με-
γάλο Παιχνίδι του κ. Τραμπ για 
κλείσιμο των εκκρεμοτήτων σε 
όλη την ευρύτερη περιοχή συμ-
φερόντων και της Τουρκίας.

Παράθυρα και εντάσεις

Η προσπάθεια ένταξης της 
Τουρκίας στα ευρωπαϊκά προγράμ-
ματα είναι τουλάχιστον δεκαετής 
και συμβαδίζει με τις εντατικές 
διεργασίες εντός Ε.Ε. που κατέ-
ληξαν στη δημιουργία της Μόνι-
μης ∆ιαρθρωμένης Συνεργασίας 
(PESCO) και, αργότερα, του Ευρω-
παϊκού Ταμείου Αμύνης (EDF). Η 
ένταξη τρίτων χωρών στην PESCO 
είχε προβλεφθεί υπό προϋποθέ-
σεις, σε ένα χρονικό παράθυρο 
που έκλεινε στα τέλη του 2020. Το 
παράθυρο αυτό αφορούσε, βεβαί-
ως, κυρίως τις ΗΠΑ, τη Νορβηγία 
αλλά και το Ηνωμένο Βασίλειο. Η 
Τουρκία, ειδικά σε εκείνη τη φάση 
ανοιχτής αμφισβήτησης στο πεδίο 
των δικαιωμάτων της Ελλάδας, 
ήταν αδύνατο ακόμα και να συζη-
τηθεί. Τότε, για λόγους που συν-
δέονταν με την εσωτερική πολι-
τική κατάσταση στη Βρετανία, το 
Λονδίνο επέλεξε να μείνει εκτός. 
Ανάλογες ήταν οι διεργασίες και 
στο πλαίσιο του EDF, το οποίο ξε-
κίνησε το 2021 και  από το οποίο 
έως το 2027 η Ελλάδα μπορεί να 
απορροφήσει έως και 7,9 δισ. ευ-
ρώ. Σε όλες αυτές τις διεργασίες 
η Ελλάδα, μαζί με τη Γαλλία, την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, αλλά και 

την Κομισιόν, και κατά καιρούς 
κάποιες άλλες χώρες, συμφωνού-
σαν στην ανάγκη να παραμείνει 
η χρηματοδότηση εντός Ε.Ε. Οι 
μεγαλύτερες εντάσεις ήταν –και 
παραμένουν– στις συζητήσεις με 
την Ιταλία, η οποία, άλλωστε, συ-
νεργάζεται ανοιχτά και διμερώς 
με την Τουρκία. Η προσπάθεια 
να ανοίξει εκ νέου «παραθυράκι» 
για την είσοδο της Τουρκίας στην 
PESCO, όπως αυτή εκφράστηκε και 
γραπτώς στο προσχέδιο της Λευ-
κής Βίβλου της Ε.Ε. για την Αμυ-
να, με διατύπωση περί «κατά πε-
ρίπτωση» εξέτασης, δεν πρόκειται 
να τύχει έγκρισης από την Αθήνα. 

Από τα κείμενα είναι σαφές ότι 
η πρόσβαση τρίτων μπορεί να απο-
κλειστεί εφόσον πρόκειται για κρα-
τικές αμυντικές βιομηχανίες. Για 

παράδειγμα, η τουρκική κρατική 
εταιρεία ΤΑΙ (αεροναυπηγική) εί-
ναι αδύνατον να συμμετάσχει, 
όπως άλλωστε και εταιρείες που 
εμφανίζονται ως ιδιωτικές αλλά 
επιδοτούνται από το κράτος. Σε 
αυτή την κατηγορία δεν εμπίπτει 
η Baykar των γνωστών UAV TB-2 
Bayraktar, που μπορεί να ανήκει 
στον Σελτζούκ Μπαϊρακτάρ, γα-
μπρό του Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, 
αλλά υπό προϋποθέσεις και με αυ-
ξημένη πλειοψηφία (δηλαδή όχι με 
ομοφωνία και των «27») θα μπο-
ρούσε να ενταχθεί σε ευρωπαϊκά 
προγράμματα. ∆εν είναι τυχαίο ότι 
η Baykar εξαγόρασε την ιταλική 
Piaggio Aerospace, ούτε βεβαίως 
και η συνεργασία με τη Leonardo, 
δύο γεγονότα που προκάλεσαν 
έντονη δυσφορία στην Αθήνα, κα-

θώς η Ρώμη δεν ακολούθησε την 
απαιτούμενη οδό, παρά το γεγονός 
ότι τελικά η ελληνοϊταλική διαφο-
ρά δεν έφτασε στα άκρα. ∆εν θα 
πρέπει, βεβαίως, να λησμονείται 
ότι η φάση αυτή συμπίπτει και με 
την περίοδο ανακίνησης της υπό-
θεσης των Τεμπών, όπου εμπλέ-
κεται και μια ιταλική εταιρεία, η 
Hellenic Train (θυγατρική της κρα-
τικής Trenitalia S.p.A.). Βέβαια, η 
εξαίρεση αυτή αφορά και την Ελ-
λάδα, καθώς, για παράδειγμα, η 
Intracom Defense ανήκει πλέον 
στην ισραηλινή ΙΑΙ, ενώ τα Ναυ-
πηγεία Ελευσίνας υποστηρίζονται 
από αμερικανικούς κρατικούς πό-
ρους μέσω της DFC.

Η Αθήνα είναι αποφασισμένη 
να μην υποχωρήσει ούτε χιλιοστό 
από τις θέσεις της για την ανά-

γκη αποκλεισμού της τουρκικής 
αμυντικής βιομηχανίας από τα 
χρήματα των Ευρωπαίων φορο-
λογουμένων. Και, προς το παρόν, 
«έχει προσδεθεί στο άρμα» των 
Γάλλων, οι οποίοι δεν επιθυμούν 
–για άλλους λόγους– να σπαταλιέ-
ται ευρωπαϊκό χρήμα εκτός Ε.Ε. 
Η επόμενη φάση, που αφορά το 
νέο επενδυτικό ταμείο της Ε.Ε. 
για την άμυνα και βρίσκεται ακό-
μα υπό συζήτηση, θα αποτελέσει 
ένα ακόμα πεδίο.

Οι «πρόθυμοι» και η Ουκρανία

Ωστόσο και το Παρίσι, όπως 
φάνηκε από τις κοινές γαλλοβρε-
τανικές πρωτοβουλίες, θεωρεί την 
Τουρκία αναπόσπαστο κομμάτι 
οποιασδήποτε προσπάθειας για 
την επόμενη ημέρα στην Ουκρα-
νία, καθώς η Αγκυρα και σημαντι-
κές δυνάμεις προτίθεται να στείλει 
στο πλαίσιο της διατήρησης της 
ειρήνης που τελεί ακόμα υπό δι-
απραγμάτευση, και επιπλέον δι-
αθέτει πρόσβαση στη Μόσχα. Η 
εικόνα αυτή έγινε ορατή την περα-
σμένη εβδομάδα, όταν οι αρχηγοί 
των ενόπλων δυνάμεων Γαλλίας, 
Ηνωμένου Βασιλείου και Τουρκί-
ας συναντήθηκαν ξεχωριστά στο 
Παρίσι, μετά την ευρύτατη συνά-
ντηση των ομολόγων τους σε επί-
πεδο Ε.Ε. και λοιπών προθύμων 
για το Ουκρανικό.

Αυτά τα δεδομένα πιέζουν ιδι-
αίτερα την Ελλάδα να γίνει πιο 
ενεργή. Κατ’ αρχάς ως προς την 
ανάγκη για μεγαλύτερη συμμε-
τοχή σε δράσεις και αποστολές 
της Ε.Ε. και του ΝΑΤΟ εντός της 
Ευρώπης. Ο ισχυρισμός ότι η Ελ-
λάδα έχει μεγαλύτερες δυνατότη-
τες σε μέσα αντικρούει στις διαρ-
κείς αναβολές ή και καθυστερήσεις 
για διάθεσή τους σε αποστολές 
στο εξωτερικό. Το γεγονός αυτό 
έχει μετατραπεί στο πέρασμα των 
χρόνων σε επιχείρημα για όσους 
θεωρούν περιορισμένη την αξιο-
πιστία της Αθήνας, τη στιγμή μά-
λιστα που η Τουρκία συμμετέχει 
σε ευρωπαϊκές αποστολές, όπως 
η EUFOR-ALTHEΑ στη Βοσνία με 
150 στρατιωτικούς (η Ελλάδα με 
ένα λόχο), και στη διοίκηση κά-
ποιων από τις διεσπαρμένες μει-
κτές μονάδες ανά τη χώρα. Ηδη η 
Ελλάδα έχει διαβεβαιώσει ότι θα 
διαθέσει δυνάμεις στην Ουκρανία, 
υπό δύο προϋποθέσεις: πρώτον, 
η ειρηνευτική αποστολή να έχει 
την έγκριση της Ρωσίας και, δεύ-
τερον, η όλη επιχείρηση να γίνει 
υπό τη σημαία κάποιου διεθνούς 
οργανισμού.

Επιπλέον, στην Αθήνα, τόσο 
σε επίπεδο κεντρικής κυβέρνη-
σης όσο και σε επίπεδο διπλωμα-
τικό και στρατιωτικό, έχει γίνει 
αντιληπτό ότι η απουσία της Ελ-
λάδας από κρίσιμα πεδία για την 
ασφάλεια της Ευρώπης αφαιρεί 
επιχειρήματα, αλλά και εμπειρί-
ες που θα ήταν πολύτιμες για τις 
Ενοπλες ∆υνάμεις, οι οποίες βρί-
σκονται υπό καθεστώς αναμόρ-
φωσης, ακριβώς προκειμένου να 
βρεθούν πιο κοντά στο επίκεντρο 
των εξελίξεων.

Τις συμμαχίες, το διεθνές περι-
βάλλον, καθώς και τα σενάρια 
ρεαλιστικής αλλά και ουσιαστι-
κής παράκαμψης του αδιεξόδου 
στο οποίο έχει περιέλθει προς 
το παρόν η ηλεκτρική διασύνδε-
ση Ελλάδας - Κύπρου, ζυγίζει η 
Αθήνα. Σύμφωνα με καλά πληρο-
φορημένες πηγές, η Αθήνα σχε-
διάζει να δώσει το πράσινο φως 
για συνέχιση των ερευνών που 
απαιτούνται στο τρέχον στάδιο 
προετοιμασίας της ηλεκτρικής 
διασύνδεσης (2GSI - Great Sea 
Interconnector) ακόμη και πριν 
από την 25η Μαρτίου. Αλλωστε η 
φύση του έργου είναι τέτοια που 
δεν απαιτείται κάποια συνεννό-
ηση με τρίτη χώρα, ούτε βέβαια 
και με την Τουρκία. 

Ποιοι στηρίζουν

Στο πεδίο των συμμαχιών, η 
Αθήνα έχει εξασφαλίσει ότι στην 
ευρύτερη περιοχή της Κάσου και 
της Καρπάθου (Ανατολική Μεσό-
γειος) θα υπάρχει μια διακριτική 
γαλλική παρουσία, η οποία θα 
λειτουργεί κυρίως ως μια ορατή 
υπενθύμιση της στήριξης του 

Παρισιού στο έργο, αλλά και των 
γαλλικών οικονομικών συμφερό-
ντων πίσω από αυτό. 

Σημαντικό στοιχείο του δι-
κτύου συμμαχιών το οποίο έχει 
οικοδομήσει η Αθήνα είναι το 
Ισραήλ. Κατ’ αρχάς η στήριξη 
του Ισραήλ εκδηλώθηκε με σα-
φήνεια κατά την τριμερή σε επί-
πεδο υπουργών Εξωτερικών που 
πραγματοποιήθηκε στην Αθή-
να την περασμένη Παρασκευή. 
Υπενθυμίζεται ότι μόλις ολοκλη-
ρώθηκαν οι επαφές με τους ομο-
λόγους του, ο υπουργός Εξωτερι-
κών του Ισραήλ Γκίντεον Σάαρ 
έγινε δεκτός στο Μέγαρο Μαξί-
μου από τον πρωθυπουργό Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη. Οι Ισραηλινοί 
παρακολουθούν, θα βρίσκονται 
σε επιφυλακή και εφόσον η κα-
τάσταση εκτραχυνθεί, τότε θα 
αναλάβουν να μιλήσουν με τους 
Αμερικανούς μέσω των απευθεί-
ας διαύλων που ήδη διαθέτουν. 

Αν και ο υπουργός Εξωτερικών 
Γιώργος Γεραπετρίτης δεν έθεσε 
πριν από περίπου δύο εβδομάδες 
το ζήτημα της ηλεκτρικής δια-
σύνδεσης στον ομόλογό του των 

ΗΠΑ Μάρκο Ρούμπιο (η συζήτη-
ση κινήθηκε κυρίως γύρω από 
τη μεταφορά αμερικανικού LNG 
από ελληνικά πλοία και μέσω της 
Ελλάδας), η Ουάσιγκτον επί της 
αρχής επιθυμεί την απρόσκοπτη 
συνέχιση όλων των έργων που 
αφορούν την ενέργεια. 

Στην Αθήνα είναι σαφές ότι 
αυτή η κινητοποίηση θα προ-
καλέσει οπωσδήποτε κάποια 
τουρκική αντίδραση, ωστόσο ο 
πρωθυπουργός φέρεται να είναι 
αποφασισμένος. Κρίνεται ότι η 
Ελλάδα δεν μπορεί να εγκαταλεί-
ψει ένα έργο το οποίο συμβάλλει 
στην ενεργειακή ασφάλεια της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και εξα-
σφαλίζει τη σύνδεσή της με το 
δίκτυο της Ε.Ε. Πολύ σημαντικό-
τερος λόγος είναι, βεβαίως, ότι η 
Ελλάδα δεν μπορεί να αποδεχθεί 
περιορισμό των δικαιωμάτων της 
στην ανοιχτή θάλασσα απλώς και 
μόνον επειδή η Αγκυρα επιμένει 
σε κάποιες στρεβλές αντιλήψεις 
για τον γεωπολιτικό περίγυρό της 
(«Γαλάζια Πατρίδα»). 

Η «Κ» είχε δημοσιοποιήσει 
(8 ∆εκεμβρίου 2024) όλα τα 

βασικά σενάρια απεμπλοκής 
από την τρέχουσα προβλημα-
τική κατάσταση, ανάμεσα στα 
οποία προβλεπόταν και μια προ-
σωρινή συμφωνία (provisional 
arrangement) με την Τουρκία, 
προκειμένου το έργο να προχω-
ρήσει, χωρίς παράλληλα η Ελλά-
δα να εμφανιστεί ότι υποχωρεί 
από τα δικαιώματά της. Το χρο-
νικό διάστημα που μεσολάβησε 
τους τελευταίους τέσσερις μή-
νες, αλλά και η υποχρέωση της 
Αθήνας να προχωρήσει σε παύ-
ση πληρωμών στις 28 Φεβρουα-
ρίου, είναι ενδεικτικό της απρο-
θυμίας της Αγκυρας να μπει σε 
σοβαρή συζήτηση για το θέμα. 
Αύριο το βράδυ ο κ. Γεραπετρί-
της θα βρεθεί στη Γενεύη στο 
ίδιο τραπέζι με τον ομόλογό του 
της Τουρκίας Χακάν Φιντάν. Αν 
και η συνάντηση αφορά, βεβαί-
ως, την πολυμερή διάσκεψη για 
το Κυπριακό, δεν θα πρέπει να 
αποκλείεται οι δύο άνδρες να συ-
νομιλήσουν και για το θέμα της 
ηλεκτρικής διασύνδεσης. Προη-
γούμενες επικοινωνίες επ’ αυτού 
που είδαν το φως της δημοσιότη-

τας (2 Φεβρουαρίου στην Ντόχα) 
δεν είχαν τα αναμενόμενα απο-
τελέσματα. 

Το χρονικό

Το αδιέξοδο ξεκίνησε τον Ιού-
λιο του 2024, όταν οι έρευνες στα 
νότια της Κάσου διακόπηκαν έπει-
τα από παρουσία πέντε πολεμικών 
πλοίων της Τουρκίας. Ακολούθη-
σαν αρκετά εντατικές διαβουλεύ-
σεις και σε τεχνικό επίπεδο ανάμε-
σα στην Αθήνα και στη Λευκωσία, 
που εξαρχής ήταν ιδιαίτερα σκε-
πτική σχετικά με την αναγκαιότη-
τα του έργου. Στις 14 Νοεμβρίου 
η Αγκυρα έδειξε εκ νέου τις προ-
θέσεις της, στέλνοντας τέσσερις 
φρεγάτες στα νότια της Κάσου, με 
τη φημολογία και μόνο ότι επίκει-
ται επιστροφή των ερευνητικών 
στην περιοχή. Στις 4 Φεβρουαρίου 
το τουρκικό ναυτικό παρενόχλη-
σε (δι’ ασυρμάτου) τα ερευνητικά 
πλοία που επιχειρούσαν σε διεθνή 
ύδατα στα βορειοανατολικά της 
Κρήτης, δίχως πάντως να κινη-
θούν με σκοπό την παρεμπόδιση 
των δραστηριοτήτων. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΝΕΔΟΣ

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ
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υποχωρήσει 

ούτε χιλιο-

στό από τις 

θέσεις της για 

την ανάγκη 

αποκλεισμού 

της τουρκι-
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Και, προς το 
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Τα τουρκικά
«περάσματα» προς
την Αμυνα της Ε.Ε.
Πώς προσπαθεί η Αγκυρα να ενταχθεί στη νέα αρχιτεκτονική 

και ποιες δικλίδες μπορεί να ενεργοποιήσει η Αθήνα

Με ποιους όρους θα επιχειρήσει η Αθήνα την επανέναρξη των ερευνών για την ηλεκτρική διασύνδεση 

Ο Ισραηλινός ΥΠΕΞ Γκίντεον Σάαρ, ο Γιώργος Γεραπετρίτης και ο Κύπριος ομόλογός τους Κωνστα-
ντίνος Κόμπος μετά την τριμερή σύνοδο που φιλοξενήθηκε στην Αθήνα την Πέμπτη. Η Αθήνα και η 
Λευκωσία μαζί με τη Γαλλία αλλά και την Κομισιόν, και κατά καιρούς κάποιες άλλες χώρες, συμφω-
νούν στην ανάγκη να παραμείνει εντός Ε.Ε. η χρηματοδότηση για την ευρωπαϊκή άμυνα, η οποία 
έχει ανοίξει την όρεξη της Τουρκίας.

Νέα «έξοδος» για το καλώδιο με συμμαχική κάλυψη
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Τον συστηματικό τρόπο με τον 
οποίο η Ουάσιγκτον εργάστηκε 
παρασκηνιακά για να πετύχει 
την αποκλιμάκωση στις σχέσεις 
Ελλάδας - Τουρκίας περιγράφει 
στην «Κ» ο Τζέικ Σάλιβαν, σύμ-
βουλος Εθνικής Ασφαλείας του 
Λευκού Οίκου στην κυβέρνηση 
του Τζο Μπάιντεν. Οπως αναφέ-
ρει χαρακτηριστικά, «κάθε φο-
ρά που ξέσπαγαν κρίσεις στην 
Ανατολική Μεσόγειο, ξεκαθα-
ρίζαμε στην Αγκυρα ότι θέλαμε 
να χαμηλώσει την ένταση και 
να επανέλθει σε μια λιγότερο 
συγκρουσιακή συμπεριφορά».   

Ο κ. Σάλιβαν χαρακτηρίζει 
τη διμερή αμυντική σχέση ΗΠΑ 
- Ελλάδας μια από τις ισχυρό-
τερες στον κόσμο και εκφρά-
ζει την ικανοποίησή του για τις 
τεράστιες αλλαγές που έχουν 
συντελεστεί στην Κύπρο την 
τελευταία δεκαετία. Ο ίδιος –ο 
ισχυρότερος παράγοντας δια-
μόρφωσης και άσκησης της αμε-
ρικανικής εξωτερικής πολιτικής 
τα τελευταία τέσσερα χρόνια– 
ανησυχεί βαθύτατα, όπως λέει, 
τόσο για το ρήγμα στις διατλα-
ντικές σχέσεις όσο και για τις 
προσπάθειες επίτευξης ειρήνης 
στην Ουκρανία, μέσω της παρά-
δοσής της στον Πούτιν.   

 
– Κατά τη διάρκεια της διακυ-
βέρνησής σας συγκροτήσατε 
μια από τις ισχυρότερες διατ-
λαντικές συμμαχίες, κυρίως 
λόγω της εισβολής του Πούτιν 
στην Ουκρανία. Τώρα αυτό το 
οικοδόμημα φαίνεται πως έχει 
καταρρεύσει. Πόσο ανησυχεί-
τε για το πρωτοφανές ρήγμα 
στη διατλαντική σχέση;  

– Oταν φύγαμε από τον Λευ-
κό Οίκο στις 20 Ιανουαρίου, οι 
συμμαχίες της Αμερικής ήταν 
ισχυρότερες από ποτέ και το 
ΝΑΤΟ δυνατότερο και πιο ενω-
μένο από κάθε άλλη φορά. Η 
ισχύς της συμμαχικής απάντη-
σης στην εισβολή της Ρωσίας 
απέδειξε γιατί το ΝΑΤΟ –μια 
συμμαχία 75 ετών– εξακολου-
θεί να έχει κρίσιμο ρόλο σήμε-
ρα. Εχουν περάσει σχεδόν οκτώ 
εβδομάδες από τότε που έφυ-
γα από τον Λευκό Οίκο και θέ-
λω να είμαι προσεκτικός στην 
κριτική μου, δεν θέλω να είμαι 
αιχμηρός. Ομως δεν μπορώ να 
κρύψω τη μεγάλη ανησυχία μου 
για τον τρόπο με τον οποίο η 
νέα κυβέρνηση διαχειρίζεται 
τις διατλαντικές σχέσεις. Είναι 
πολύ ανησυχητικό να βλέπω 
ανθρώπους να επιδίδονται σε 
βαθύτατα καταστροφικές συ-
μπεριφορές. Συμπεριφορές που 
έρχονται σε πλήρη αντίθεση με 
τον τρόπο με τον οποίο αντιλαμ-
βάνομαι το εθνικό συμφέρον 
των ΗΠΑ και τον πυρήνα του 
εθνικού χαρακτήρα μας. Φαί-
νεται πως βαδίζουμε προς τη 
λάθος κατεύθυνση σε θεμελι-
ώδη ζητήματα, όπως για παρά-
δειγμα στον τρόπο με τον οποίο 
συμπεριφερόμαστε στους εταί-
ρους και στους συμμάχους μας. 
Στο εάν η Αμερική πρέπει να υι-
οθετήσει μια νοοτροπία μηδε-
νικού αθροίσματος, μέσω της 
οποίας θα τιμωρεί τους στενό-
τερους φίλους της για να βγαί-
νει κερδισμένη. Πιστεύω στη 
βασική αρχή ότι οι Ηνωμένες 
Πολιτείες μπορούν να έχουν μια 
θετική στάση, η οποία να λει-
τουργεί προς όφελος του αμε-
ρικανικού λαού και ταυτόχρονα 
να εξασφαλίζει και το ευρύτερο 
κοινό συμφέρον. Ο τρόπος για 
να κάνουμε την Αμερική πιο 
ασφαλή είναι να παραμείνου-
με δεσμευμένοι στις συμμαχίες 
μας και μέσω της συνεργασίας 
να αντιμετωπίζουμε από κοι-
νού τις απειλές για να οικοδο-
μήσουμε έναν καλύτερο κόσμο.   

 
– Μιλήσατε για τον τρόπο με 
τον οποίο αντιμετωπίζονται 
πια εταίροι και σύμμαχοι. Πώς 
βλέπετε όσα συμβαίνουν στο 
θέμα της Ουκρανίας; 

– Ο Τραμπ και ο Βανς προ-
σπαθούν να μετατρέψουν την 
πολιτική των ΗΠΑ για την Ου-
κρανία σε μια επιλογή μετα-
ξύ ειρήνης και πολέμου. Αλλά 
αυτό δεν είναι κάτι που ισχύει 
εδώ. Εδώ έχουμε μια επιλογή 
μεταξύ πραγματικής ειρήνης, 
που μπορεί να επιτευχθεί μέ-
σω της στήριξης της Ουκρανί-
ας σε ουσιαστικές διαπραγμα-

τεύσεις, και ψευδούς ειρήνης, 
που μπορεί να επιτευχθεί μέσω 
της παράδοσής της στον Πού-
τιν. Ανησυχώ για τις επιπτώσεις 
μιας ειρήνης κατά την οποία η 
χώρα θα παραδοθεί στον Πού-
τιν. Και ανησυχώ όχι μόνο για 
την Ουκρανία, αλλά για την 
Αμερική και τον υπόλοιπο κό-
σμο. Ο Πούτιν μπορεί να στα-
ματήσει την επιθετικότητά του 
για λίγο, αλλά οι προθέσεις του 
θα γίνουν πολύ χειρότερες σύ-
ντομα. Η ηγεσία της Κίνας θα 
εκλάβει μια τέτοια ειρήνη ως 
πράσινο φως για την Ταϊβάν. 
Οι φίλοι και οι σύμμαχοί μας θα 
σταματήσουν να μας εμπιστεύ-
ονται και να μας πιστεύουν, και 
η Αμερική θα μείνει μόνη της 
στο διεθνές περιβάλλον. Το ηθι-
κό και στρατηγικό κόστος θα 
είναι τεράστιο. Υπάρχει καλύ-
τερος τρόπος για την επίτευξη 
ειρήνης. Η διατήρηση της στή-
ριξης της Ουκρανίας στο πεδίο 
της μάχης και η ταυτόχρονη 
στήριξή της στο τραπέζι σκλη-
ρών –και βασισμένων σε αρ-
χές– διαπραγματεύσεων. Σε ένα 
τραπέζι στο οποίο η Ουκρανία 
θα πρέπει να έχει θέση. Αυτός 
ο δρόμος –παρά τα όσα έχουν 
συμβεί– είναι ακόμη ανοιχτός.  

 
– Σε αυτό το περιβάλλον που 
διαμορφώνεται σήμερα, ποιες 
είναι οι προοπτικές για την 
ενότητα και τη συνοχή του 
ΝΑΤΟ;  

– Προς το παρόν δεν είναι 
σαφές τι ακριβώς θα κάνει ο 

πρόεδρος Τραμπ σε σχέση με 
το ΝΑΤΟ, πώς θα προχωρήσει 
και τι είδους ρήγμα θα δούμε 
τα επόμενα τέσσερα χρόνια. 
Θα μπορούσε να είναι πολύ 
βαθύ ή λιγότερο βαθύ. Θα το 
δούμε. Πιστεύω όμως ότι υπάρ-
χουν σημαντικά στοιχεία της 
διατλαντικής σχέσης που θα 
παραμείνουν αμετάβλητα. Και 
υπάρχουν βασικά στοιχεία της 
αμερικανικής εξωτερικής πο-
λιτικής που δεν θα αλλάξουν 
τόσο όσο θα περίμενε κανείς, 
όπως ζητήματα που σχετίζονται 
με την Κίνα, με τη δημιουργία 
διαφοροποιημένων και ανθε-
κτικών αλυσίδων εφοδιασμού 
παγκοσμίως ή με την προσπά-
θεια διαχείρισης του ζητήματος 
της Μέσης Ανατολής. Εάν οι 
Ηνωμένες Πολιτείες διατηρή-
σουν τους βασικούς πυλώνες 
που ισχυροποίησαν το συμμα-
χικό σύστημά μας τα τελευταία 
χρόνια, τότε μπορεί οι αλλαγές 
κάποιες στιγμές για ορισμένους 
συμμάχους να είναι δυσάρε-
στες, αλλά το σύστημα θα συ-
νεχίσει να υφίσταται.  

 
– Θα ήθελα να στραφώ λίγο 
στη γειτονιά μου, και είναι γε-
γονός ότι κατά τη διάρκεια 
της θητείας σας αναδείξατε 
την Ελλάδα ως σημαντικό πα-
ράγοντα στη νοτιοανατολική 
πτέρυγα του ΝΑΤΟ και στην 
περιοχή γενικότερα. Πιστεύε-
τε ότι αξιοποιήσατε πλήρως το 
κεφάλαιο Ελλάδα ή υπάρχουν 
πράγματα που θα είχατε κάνει 

διαφορετικά αν δεν υπήρχε η 
ανάγκη τήρησης περιφερεια-
κών ισορροπιών;  

– Κάναμε, πράγματι, πολλά 
βήματα για να εμβαθύνουμε τη 
σχέση μας με την Ελλάδα, με 
την οποία οι ΗΠΑ διατηρούν 
μια από τις ισχυρότερες διμε-
ρείς αμυντικές σχέσεις στον 
κόσμο. ∆ιευρύναμε σημαντικά 
τη συνεργασία στον τομέα της 
ευρωπαϊκής ενεργειακής ασφά-
λειας, παρείχαμε αεροσκάφη 
F-35, τα οποία θα της δώσουν 
ένα ποιοτικό πλεονέκτημα στον 
τομέα της αεράμυνας, εργαστή-
καμε για την επέκταση χρήσης 
της βάσης της Σούδας και του 
στρατηγικού λιμανιού της Αλε-
ξανδρούπολης, και υποστηρί-
ξαμε σθεναρά τις προσπάθειες 
της κυβέρνησης Μητσοτάκη για 
σταθεροποίηση και βελτίωση 
των σχέσεων με την Αγκυρα. 
∆εν κάναμε λιγότερα από όσα 
θα μπορούσαμε να κάνουμε στη 
σχέση μας με την Ελλάδα. Αντί-
θετα οδηγήσαμε αυτή τη σχέση 
σε ακόμη υψηλότερο επίπεδο.  

 
– Θα επιμείνω γιατί υπάρχει η 
αίσθηση ότι η υποστήριξή σας 
προς την Ελλάδα ήταν μερικές 
φορές ανεπαρκής. Για παρά-
δειγμα, ενώ οι ΗΠΑ υπερασπί-
ζονταν χωρίς περιστροφές την 
κυριαρχία και την εδαφική 
ακεραιότητα της Ουκρανίας 
και το διεθνές δίκαιο της θά-
λασσας στη Νότια Σινική Θά-
λασσα, δεν καταδίκασαν ποτέ 
ανοιχτά το δόγμα της «Γαλά-

ζιας Πατρίδας» της Τουρκίας 
ή τη συνεχιζόμενη κατοχή της 
Κύπρου. Μας εξηγείτε λίγο την 
αντίφαση; 

– Εργαστήκαμε συστηματι-
κά στο παρασκήνιο για να στη-
ρίξουμε την προσέγγιση μετα-
ξύ Ελλάδας και Τουρκίας, σε 
συνεννόηση πολλές φορές με 
την ελληνική κυβέρνηση. Αυ-
τές οι προσπάθειες οδήγησαν 
στη σταθεροποίηση της σχέσης 
–σε κάποιο βαθμό– και δημι-
ούργησαν ορισμένες ευκαιρίες 
για σοβαρές συζητήσεις με την 
Αγκυρα, οι οποίες με τη σειρά 
τους βοήθησαν στη μείωση των 
εντάσεων. Για παράδειγμα, σή-
μερα υπάρχει μια ενεργή συζή-
τηση στην Τουρκία για την προ-
οπτική επαναλειτουργίας της 
Σχολής της Χάλκης, ένα βασικό 
ζήτημα που στήριξε πολύ η κυ-
βέρνησή μας ως ζήτημα αρχής 
και θρησκευτικής ελευθερίας, 
και κάτι που δεν υπήρχε στο 
τραπέζι πριν από 4-5 χρόνια. Να 
σας θυμίσω επίσης ότι κάθε φο-
ρά που ξέσπαγαν κρίσεις στην 
Ανατολική Μεσόγειο, ξεκαθα-
ρίζαμε στην Aγκυρα ότι θέλαμε 
να χαμηλώσει την ένταση και 
να επανέλθει σε μια λιγότερο 
συγκρουσιακή συμπεριφορά.  

 
– Είπατε πριν για τα F-35 που 
εγκρίνατε να δοθούν στην Ελ-
λάδα και θα ήθελα να ρωτήσω 
γιατί προχωρήσατε στην πώ-
ληση των F-16 στην Τουρκία, 
χωρίς να επιβάλετε αυστηρό-
τερους όρους; Επρόκειτο για 
αντάλλαγμα λόγω Σουηδίας ή 
ελήφθησαν υπόψη και άλλες 
στρατηγικές παράμετροι; 

– Ως μέρος της μακροχρόνι-
ας σχέσης ασφαλείας που δια-
τηρούμε με την Τουρκία, τους 
πουλάμε συστηματικά πλατ-
φόρμες όπλων για να ενισχύ-
σουμε τη συλλογική άμυνα της 
συμμαχίας του ΝΑΤΟ. Είχαμε 
τις ανησυχίες και τις διαφωνίες 
μας με την Τουρκία και λάβαμε 
μέτρα για να αντιμετωπίσουμε 
και τις ανησυχίες και τις διαφω-
νίες. Μπορούμε να τα κάνου-
με και τα δύο ταυτόχρονα. Και 
να εκφράζουμε τις ανησυχίες 
μας και να διασφαλίζουμε την 
απρόσκοπτη διαλειτουργικό-
τητα του ΝΑΤΟ.  

 
–Συνοδεύσατε τον –τότε αντι-
πρόεδρο– Τζο Μπάιντεν στην 
Κύπρο το 2014 ως σύμβουλος 
Εθνικής Ασφαλείας και μία δε-
καετία αργότερα βρεθήκατε 
στο Οβάλ Γραφείο όταν έγινε 
η συνάντηση με τον πρόεδρο 
Χριστοδουλίδη. Τα τελευταία 
δέκα χρόνια η Κύπρος έχει ενι-
σχύσει τον στρατηγικό ρόλο 
της στην Ανατολική Μεσόγειο 
και έχει εδραιώσει τον δυτι-
κό προσανατολισμό της. Πώς 
βλέπετε το μέλλον της στο ευ-
ρύτερο περιφερειακό και διατ-
λαντικό πλαίσιο;  

– Στην Κύπρο έχουν πράγμα-
τι συντελεστεί τεράστιες αλλα-
γές –ένας τεράστιος μετασχημα-
τισμός– την τελευταία δεκαετία, 
όπως λέτε. Η κυβέρνησή μας 
έκανε πολλά σημαντικά βήμα-
τα για την ενίσχυση της διμε-
ρούς σχέσης και αναβάθμισε 
την Κύπρο σε βασικό εταίρο, 
για παράδειγμα μέσω της στε-
νής συνεργασίας στην παροχή 
ανθρωπιστικής βοήθειας στη 
Γάζα. Από την πλευρά της η Κύ-
προς έλαβε ορισμένα σοβαρά 
μέτρα για να αντιμετωπίσει τις 
ανησυχίες για το ξέπλυμα χρή-
ματος και το κράτος δικαίου, 
ανοίγοντας έτσι τον δρόμο για 
μεγαλύτερες δυτικές επενδύ-
σεις. Στον τομέα της άμυνας, 
η ψήφιση του EastMed Act το 
2019 δημιούργησε το νομικό 
πλαίσιο για να αρχίσουμε επι-
τέλους να παρέχουμε αμυντικό 
υλικό στην Κύπρο, κάτι που ελ-
πίζουμε να συνεχιστεί και με τη 
νέα κυβέρνηση. Η Κύπρος έχει 
θεμιτή ανάγκη απόκτησης αμυ-
ντικών δυνατοτήτων και οι ΗΠΑ 
μπορούν να ικανοποιήσουν αυ-
τή την ανάγκη. Η χώρα βρίσκε-
ται επίσης σε καλό δρόμο για να 
ενταχθεί στο Πρόγραμμα Απαλ-
λαγής από Βίζα. Με λίγα λόγια 
θα σας πω ότι η ουσία είναι η 
εξής: σήμερα η Κύπρος και οι 
Ηνωμένες Πολιτείες είναι πιο 
κοντά από οποιαδήποτε άλλη 
στιγμή στην Ιστορία τους, και 
αυτό είναι κάτι για το οποίο εί-
μαστε πολύ περήφανοι.  

Ο Τζέικ Σάλιβαν με τον Τζο Μπάιντεν, κατά την προεδρία του οποίου υπηρέτησε ως σύμβουλος Εθνικής 
Ασφαλείας. Ο έμπειρος διπλωμάτης διαπιστώνει «καταστροφικές συμπεριφορές» για τις διατλαντικές σχέ-
σεις από την πλευρά της σημερινής αμερικανικής κυβέρνησης.  

Συνέντευξη στη ΛΕΝΑ ΑΡΓΥΡΗ  

Ετσι εργαστήκαμε
στο παρασκήνιο για
τα ελληνοτουρκικά  

Με την Ελλάδα οι ΗΠΑ διατηρούν μία από τις ισχυρότερες 
διμερείς αμυντικές σχέσεις στον κόσμο. Σε κάθε κρίση 
ζητούσαμε από την Τουρκία να χαμηλώσει την ένταση

Τιμωρούμε
τους φίλους  

Φαίνεται πως 

βαδίζουμε 

προς λάθος 

κατεύθυνση 

σε θεμελιώ-

δη ζητήμα-

τα, όπως π.χ. 

στον τρό-

πο με τον 

οποίο συ-

μπεριφερό-

μαστε στους 

εταίρους και 

στους συμμά-

χους μας.  

Ψευδής 
ειρήνη  

Εχουμε μια 

επιλογή με-

ταξύ πραγ-

ματικής ει-

ρήνης, που 

μπορεί να 

επιτευχθεί 

μέσω της 

στήριξης της 

Ουκρανίας, 

και ψευδούς 

ειρήνης μέσω 

της παράδο-

σής της στον 

Πούτιν.   
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Τζέικ Σάλιβαν 
Τέως σύμβουλος Εθνικής Ασφαλείας του Λευκού Οίκου   
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Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Πόσο γρήγορα έρχονται τα πά-
νω κάτω στο διεθνές σκηνικό 
επί ημερών του 47ου Αμερικα-
νού προέδρου... Στις 28 Φεβρου-
ρίου, ο Ντόναλντ Τραμπ και ο 
αντιπρόεδρός του, Τζέι Ντι Βανς, 
έδιωχναν κακήν κακώς τον Βολο-
ντίμιρ Ζελένσκι από τον Λευκό 
Οίκο, αφού τον είχαν τραμπουκί-
σει μπροστά στις κάμερες, απο-
καλώντας τον αχάριστο, αγενή 
και τυχοδιώκτη που ρισκάρει Γ΄ 
παγκόσμιο πόλεμο. Αμέσως μετά 
διέκοψαν τη ροή αμερικανικών 
όπλων και πληροφοριών προς το 
Κίεβο. Μόλις 11 ημέρες αργότε-
ρα, όμως, Αμερικανοί και Ουκρα-
νοί συνομολόγησαν στην Τζέντα 
της Σαουδικής Αραβίας κοινή 
πρόταση για εκεχειρία ενός μή-
να και εκκίνηση ειρηνευτικών 
διαπραγματεύσεων. «Το μπαλά-
κι είναι τώρα στην πλευρά της 
Μόσχας», δήλωσε ο Αμερικανός 
υπουργός Εξωτερικών Μάρκο 
Ρούμπιο, ενώ η βοήθεια στην Ου-
κρανία αποκαταστάθηκε, χωρίς 
μάλιστα ο Ζελένσκι να έχει υπο-
γράψει ακόμη  την περιλάλητη 
συμφωνία για τα ορυκτά.

O Βλαντιμίρ Πούτιν δεν είναι 
από τους ανθρώπους που υπα-
κούουν στη λογική του «take it 
or leave it», ούτε συνηθίζει να 
παίρνει βιαστικές αποφάσεις 
υπό πίεση. Προτού ακόμη υπο-
δεχθεί στο Κρεμλίνο τον ειδικό 
απεσταλμένο του Τραμπ, Στιβ 
Γουίτκοφ, φρόντισε να πετάξει 
το μπαλάκι πίσω στην Ουάσι-
γκτον. Η ιδέα του Τραμπ για εκε-
χειρία είναι πολύ καλή, είπε ο 
Ρώσος πρόεδρος, σπεύδοντας 
να προσθέσει κάμποσα «αλλά», 
που μετέτρεπαν το «κατ’ αρχήν 
ναι» σε «στην πράξη όχι». Μια 
προσπάθεια να κερδηθεί χρό-
νος ώστε να ολοκληρωθεί ο εξο-
στρακισμός των Ουκρανών από 
τα εδάφη που κατέλαβαν τον 
Αύγουστο στη ρωσική περιφέ-
ρεια του Κουρσκ. Αλλωστε, μό-
νον αφελείς θα πίστευαν ότι ο 
Πούτιν θα καθόταν στο τραπέζι 

των διαπραγματεύσεων αφήνο-
ντας στο Κίεβο ένα χαρτί τέτοιας 
ανταλλακτικής αξίας. 

Κέρδος ο Τραμπ

Σύμφωνα με τον Ρώσο πολι-

τικό αναλυτή Ιλία Γκερασίμοφ, 
ο Πούτιν «δεν αποκλείεται τελι-
κά να αποδεχθεί μια εκεχειρία 
που θα ήταν από τακτική άπο-
ψη δυσμενής, αλλά από στρατη-
γική ευνοϊκή» για τη χώρα του. 

Από την πλευρά της στρατιωτι-
κής τακτικής, οι Ρώσοι δεν έχουν 
κανένα λόγο αυτή τη στιγμή να 
σιγήσουν τα όπλα, καθώς ο στρα-
τός τους κερδίζει, έστω και με 
μεγάλο κόστος, έδαφος – χώρια 

που η άνοιξη θα κάνει σε λίγο 
το πεδίο ευνοϊκότερο για επιθε-
τικές επιχειρήσεις. Αλλά από τη 
σκοπιά της πολιτικής στρατη-
γικής, τα όποια εδαφικά κέρδη 
(και δεν είναι τα εδάφη που λεί-

πουν στη Ρωσία) ωχριούν μπρο-
στά στο μεγάλο κέρδος να δια-
τηρήσει μια καλή σχέση με τον 
Τραμπ, βάζοντας τεράστια σφή-
να στην καρδιά της ευρωατλα-
ντικής συμμαχίας. 

Ο Πούτιν βέβαια δεν θα ήθε-
λε να βρεθεί στη θέση του Γκορ-
μπατσόφ, ο οποίος αφέθηκε στην 
καλή πίστη της Ουάσιγκτον ανα-
φορικά με τις αόριστες υποσχέ-
σεις του πατρός Μπους για μη 
επέκταση του ΝΑΤΟ. Η αναφορά 
του στην ανάγκη να αντιμετωπι-
στούν «οι θεμελιώδεις αιτίες της 
σύγκρουσης» παραπέμπουν στις 
πάγιες αξιώσεις σχετικά με τη 
στρατιωτική ουδετερότητα της 
Ουκρανίας και τη συρρίκνωση 
του στρατού της, την απόσυρ-
ση δυνάμεων του ΝΑΤΟ από τα 
ρωσικά σύνορα και τη διεξαγωγή 
εκλογών για την αντικατάσταση 
του Ζελένσκι. Θα ήταν ειρωνεία 
της Ιστορίας, αλλά όχι απίθανο, 
οι δυτικοί που πανηγύρισαν την 
ένταξη της Φινλανδίας στο ΝΑΤΟ 
να αποδεχθούν τη φινλανδοποί-
ηση της Ουκρανίας. 

Χάος

Υπάρχει ωστόσο ένας άλλος 
παράγοντας που καθιστά περισ-
σότερο δυσεπίλυτο το δίλημμα 
του Ρώσου προέδρου: η έλλειψη 
προβλεψιμότητας στις αντιδρά-
σεις του Αμερικανού ομολόγου 
του. Από τον Παναμά μέχρι τη 
Γάζα και από τη θέση των ΗΠΑ 
στο ΝΑΤΟ μέχρι τις σχέσεις τους 
με την Κίνα, ο Τραμπ άλλα λέει 
το πρωί, άλλα το μεσημέρι και 
άλλα το βράδυ. Αυτές οι χαοτι-
κές μεταστροφές δεν μπορούν 
να αποδοθούν μόνο στον «άστα-
το» χαρακτήρα του ή στη σκόπι-
μη αντιγραφή της «τακτικής του 
τρελού προέδρου» που δοκίμασε 
ο Ρίτσαρντ Νίξον για να εκβιά-
σει τους αντιπάλους του στον 
Ψυχρό Πόλεμο. Περισσότερο 
απηχούν τον εσωτερικό διχα-
σμό του ρεπουμπλικανικού κα-
τεστημένου για τα όρια και τον 
διεθνή ρόλο μιας υπερδύναμης 
σε αποδρομή. 

Πόκερ με παραλλαγή
Οι ελιγμοί του Πούτιν στο παζάρι για εκεχειρία απέναντι σε μια άστατη υπερδύναμη

Ο Βλαντιμίρ Πούτιν με στρατιωτική περιβολή στο αρχηγείο του ρωσικού στρατού στην περιοχή του 
Κουρσκ, την Τετάρτη. Θα ήταν μάλλον απίθανο ο Ρώσος πρόεδρος να ξεκινήσει ειρηνευτικές διαπραγ-
ματεύσεις όσο οι Ουκρανοί εξακολουθούν να κατέχουν έστω και ελάχιστη έκταση ρωσικών εδαφών.

Το ατού
της άνοιξης

Από την 

πλευρά της 

στρατιωτι-

κής τακτικής, 

οι Ρώσοι δεν 

έχουν κανέ-

να λόγο αυτή 

τη στιγμή να 

σιγήσουν τα 

όπλα, καθώς 

ο στρατός 

τους κερδί-

ζει, έστω και 

με μεγάλο 

κόστος, έδα-

φος – χώρια 

που η άνοιξη 

θα κάνει σε 

λίγο το πεδίο 

ευνοϊκότερο 

για επιθετι-

κές επιχειρή-

σεις.

Ο απρόβλεπτος
Τραμπ

Το δίλημ-

μα του Ρώ-

σου προέ-

δρου έχει 

να κάνει με 

την έλλειψη 

προβλεψι-

μότητας στις 

αντιδράσεις 

του Τραμπ. 

Από τον Πα-

ναμά μέχρι 

τη Γάζα και 

από τη θέση 

των ΗΠΑ στο 

ΝΑΤΟ μέ-

χρι τις σχέ-

σεις τους με 

την Κίνα, ο 

Τραμπ άλλα 

λέει το πρωί, 

άλλα το με-

σημέρι και 

άλλα το 

βράδυ.
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Τα επεισόδια των προηγούμενων 
ημερών στις περιοχές όπου δι-
αβιούν κυρίως αλαουίτες υπο-
γραμμίζουν την ευαλωτότητα 
της κατάστασης στη Συρία. 

∆ύο είναι τα κυρίαρχα σενά-
ρια ως προς τις αιτίες και τους 
αυτουργούς των συγκρούσεων 
που οδήγησαν στον θάνατο 
πάνω από 1.300 πολίτες, στην 
πλειονότητά τους αμάχους. 

Το πρώτο και λιγότερο πιθα-
νό, υπό την έννοια ότι αν συ-
νέβη προέκυψε στη συνέχεια 
και δεν είχε σχεδιαστεί, θέ-
λει τον αδελφό του τέως προέ-
δρου, Μπασάρ αλ Ασαντ, μαζί 
με ομάδες σιιτών από το Ιράκ 
και απομεινάρια της Χεζμπο-
λάχ, να επιχείρησαν μια εξέ-
γερση, εκμεταλλευόμενοι την 
αδυναμία των κυβερνητικών 
δυνάμεων να ελέγξουν τις πε-
ριοχές των δυτικών ακτών της 
Συρίας. Επειδή ο εν λόγω δι-
ετέλεσε αρχηγός των μυστι-
κών υπηρεσιών και θεωρείται 
αρκετά έμπειρος, δύσκολα θα 
επέλεγε, ενώ ακόμη οι συνθή-
κες δεν έχουν ωριμάσει και 
δεν έχουν συγκεντρωθεί οι 
ανάλογες δυνάμεις, να προ-
καλέσει τη μεταβατική κυβέρ-
νηση. 

Το δεύτερο σενάριο, που συ-
γκεντρώνει τις μεγάλες πιθα-
νότητες, είναι δυνάμεις του Αλ 
Σάρα ή και στοιχεία που δεν 
ελέγχονται απολύτως από αυ-
τόν, να θέλησαν να επιβάλουν 
την... τάξη, με τις γνωστές σε 
αυτούς τζιχαντιστικές μεθό-
δους: σφαγές, απαγωγές για 
λύτρα, με στόχο τον εκφοβισμό 
και την επιβολή του μοντέλου 
τους. Μάλιστα, χρονικά συν-
δυάζεται η απόπειρα ελέγχου 
διαφόρων περιοχών της Συρί-
ας, είτε μέσω της συμφωνίας με 
τους Κούρδους για τα ανατολι-
κά της χώρας είτε με επιθέσεις 
ατάκτων στα δυτικά παράλια.

Ποιος ελέγχει ποιον

Σήμερα, στην πολύπαθη χώ-
ρα, ακόμη και ο προσωρινός 
ηγέτης σε καμία περίπτωση 
δεν ασκεί έλεγχο στο σύνο-
λο αυτής, ούτε καν στις δυ-
νάμεις που τον έφεραν στην 
εξουσία. Είναι χαρακτηριστικό 
ότι ενώ συμφωνούσε με τους 
Κούρδους για την ένταξή τους 
στον συριακό στρατό, κλείνο-
ντας φαινομενικά το πιο προ-
βληματικό για την κυβέρνησή 
του μέτωπο, δυνάμεις του SNA, 
που ελέγχονται απολύτως από 
την Τουρκία, επετίθεντο στους 
Κούρδους στην περιοχή του 
Χαλεπίου.

Το μεγαλύτερο πρόβλημα 
του Αλ Σάρα, πάντως, είναι η 
αδυναμία προσέλκυσης κεφα-
λαίων, άρα η απροθυμία από 
μεριάς κυβερνήσεων του αρα-
βικού κόσμου, αλλά και της ∆ύ-
σης, που συνομιλούν μαζί του, 
αλλά ακόμη τουλάχιστον δεν 
ποντάρουν σε αυτόν. Ο προ-
κάτοχός του θεώρησε ότι μετά 
την επιστροφή του στον αρα-
βικό σύνδεσμο θα έρρεαν χρή-
ματα στη Συρία, σε μια χώρα 
κατεστραμμένη σε μεγάλο βαθ-
μό, εντούτοις αυτό δεν συνέ-
βη, οδηγώντας στην άτακτη 
φυγή του.  

Επομένως, για τον μεταβα-
τικό ηγέτη είναι επιτακτική η 
ανάγκη διεθνούς αναγνώρισής 
του και προς τούτο έχει υπάρ-
ξει ιδιαίτερα προσεκτικός στη 
διαχείριση των εγχώριων κρί-
σεων, εμφανίζοντας το πρόσω-
πο του σχετικά μετριοπαθούς, 
που, σε αντίθεση με το παρελ-
θόν του, αντιλαμβάνεται τώρα 
την ανάγκη προστασίας των 
μειονοτήτων. 

Η συμφωνία

Αποτέλεσε, επομένως, σα-
νίδα σωτηρίας η συμφωνία με 
τους Κούρδους, η οποία έγι-
νε λίγα εικοσιτετράωρα αφό-
του οι δυνάμεις ασφαλείας εί-
χαν αιματοκυλίσει τα δυτικά 
παράλια, γεγονός που εκ των 
πραγμάτων θα επανέφερε το 
ενδιαφέρον για τα τεκταινό-

μενα στη Συρία. Ο Αλ Σάρα θα 
ήταν σήμερα έκθετος και θα 
μπορούσε ακόμη και να ανοί-
ξει η συζήτηση για τη διαδοχή 
του, στον βαθμό που αδυνατεί 
να αποκαταστήσει την τάξη, 
ωστόσο, κέρδισε χρόνο, κα-
ταφέρνοντας για την ώρα να 
αντιμετωπίσει έναν από τους 
μεγαλύτερους πονοκεφάλους 
του, τους Κούρδους. 

Η συμφωνία με τους τελευ-
ταίους είναι αρκετά αόριστη, 
πιθανότατα γιατί, αφενός, και 
τα δύο μέρη θεώρησαν απα-
ραίτητο να βρουν ένα modus 
operandi για να ξεπεράσουν 
τις δυσκολίες τους, αφετέρου, 
γιατί δεν μπορούσε αλλιώς να 
επιτευχθεί σε άμεσο χρόνο. 

Υπάρχουν πληροφορίες ότι 
μεσολάβησαν οι Αμερικανοί, 
παρότι το συγκεκριμένο ζή-
τημα δεν βρίσκεται ψηλά στις 
προτεραιότητές τους, ενδεχο-
μένως όμως να επιδίωξαν μια 
λύση που θα μετρίαζε τις εντά-
σεις ανάμεσα στην Τουρκία 
και στους Κούρδους της Συ-
ρίας. Οι τελευταίοι προφανώς 
και ανησυχούν περισσότερο 

για την επιθετικότητα και την 
αποφασιστικότητα της Αγκυ-
ρας –που έστω και σποραδικά, 
έστω και μέσω αντιπροσώπων 
(SNA) εξαπέλυε επιθέσεις–, 
ενώ δεν είναι εύκολο να ποντά-
ρουν στον Τραμπ, παρά επη-
ρεάστηκαν από την εξεύρεση 
κοινού τόπου ανάμεσα στην 
τουρκική κυβέρνηση και στον 
Οτσαλάν και στην προτροπή 
του να παραδώσουν τα όπλα. 

Πρώτον, αυτή απευθυνόταν 
στους Κούρδους της Τουρκίας 
και, δεύτερον, δεν προτίθενται 
να παραδώσουν τα όπλα τους, 
καθιστάμενοι βορά στις μελλο-
ντικές ορέξεις της Τουρκίας. 
Αλλωστε, βάσει του κειμένου 
που είδε το φως της δημοσι-
ότητας, οι Κούρδοι δεν αφο-
μοιώνονται από τον συριακό 
στρατό αλλά εντάσσονται σε 
αυτόν, διατηρώντας την επι-
χειρησιακή τους αυτονομία, 
καθότι οι διοικητές τους θα 
είναι Κούρδοι. 

Επίσης, παραμένει ασαφές 
ποιος θα εκμεταλλεύεται τον 
ορυκτό πλούτο που βρίσκεται 
στις κουρδικές περιοχές και 
πώς θα γίνεται εν συνεχεία η 
διανομή των εσόδων – κατά 
το πρότυπο των Κούρδων του 
Ιράκ ή με κάποιον άλλο τρόπο;

Η κερδισμένη

Η Τουρκία είναι αναντίρρη-
τα στους κερδισμένους της εν 
λόγω συμφωνίας, χωρίς αυτό 
να σημαίνει ότι όπου βρίσκει 
την ευκαιρία δεν θα πλήττει 
κουρδικούς στόχους. Είναι πι-
θανό επίσης να διεξαγάγει τις 
συζητήσεις με τους Ρώσους 
για τη διατήρηση των βάσε-
ών τους στη Συρία εκ μέρους 
της προσωρινής κυβέρνησης 
ή, πάντως, να εμπλέκεται σε 
αυτές. 

Προσδοκά έτσι ότι η Μόσχα 
θα είναι σε καταστολή και δεν 
θα ενδιαφερθεί για την ανα-
τροπή του Αλ Σάρα. Με το 
Ιράν, ωστόσο, οι σχέσεις δο-
κιμάζονται και έτσι η Αγκυρα 
«πουλάει» ότι συνετέλεσε στην 
αποδυνάμωση του «άξονα του 
κακού», με την αλλαγή καθε-
στώτος στη Συρία, θυσιάζο-
ντας τις προσβάσεις της στην 
Τεχεράνη. 

Οι πρόσφατες εξελίξεις βε-
βαίως αποδεικνύουν ότι ο προ-
σωρινός ηγέτης της Συρίας δεν 
έχει το μονοπώλιο της ένοπλης 
βίας, άρα δεν έχει θέσει υπό 
τη σκέπη του το σύνολο των 
(παρα)στρατιωτικών δυνάμε-
ων που δραστηριοποιούνται 
στη χώρα, δεν ελέγχει, κυρίως 
στον Νότο, οντότητες όπως οι 
∆ρούζοι (στην παρούσα φάση 
βρίσκονται κάτω από τις φτε-
ρούγες του Ισραήλ) ή σουνίτες 
του πρώην συριακού στρατού 
(υποστηρίζονται από  την Ιορ-
δανία), αδυνατεί να βρει διαύ-
λους ή μέσω τρίτων να ανα-
κόψει το Ισραήλ και δεν έχει 
ακόμη καταφέρει να εξασφα-
λίσει τα στοιχειώδη ποσά που 
απαιτούνται ώστε η χώρα να 
αρχίσει να ανοικοδομείται και 
να σταθεροποιείται.

 
O κ. Κωνσταντίνος Φίλης είναι 
διευθυντής του Ινστιτούτου Διεθνών 
Υποθέσεων (IGA) και καθηγητής του 
Αμερικανικού Κολλεγίου Ελλάδος.

Ως ένα σημαντικό βήμα για τη βελ-
τίωση της κατάστασης στη Συρία 
βλέπει ο Γάλλος αναλυτής και ισλα-
μολόγος Ολιβιέ Ρουά τη συμφωνία 
μεταξύ των Συριακών ∆ημοκρα-
τικών ∆υνάμεων που ελέγχονται 
από Κούρδους και της μεταβατι-
κής συριακής κυβέρνησης του Αλ 
Σάρα. Ο καθηγητής στο Κέντρο 
Ρομπέρ Σουμάν του Ινστιτούτου 
Ευρωπαϊκού Πανεπιστημίου στη 
Φλωρεντία και συγγραφέας μεταξύ 
άλλων των βιβλίων «Η ισοπέδωση 
του κόσμου», «Η τζιχάντ και ο θά-
νατος», «Το παγκοσμιοποιημένο 
Ισλάμ» εκτιμά ότι το πρόσφατο 
κύμα βίας που οδήγησε σε μαζι-
κές δολοφονίες αμάχων στη Συρία 
είναι αποτέλεσμα της αδυναμίας 
της μεταβατικής κυβέρνησης να 
ελέγξει παραστρατιωτικές ομάδες 
που δρουν ανεξέλεγκτα. 

 
– Πώς αποτιμάτε τη συμφωνία 
μεταξύ της συριακής κυβέρνη-
σης και των Συριακών Δημο-
κρατικών Δυνάμεων (SDF) που 
ελέγχονται από τους Κούρδους; 
Είναι ένα θετικό βήμα; Ποιες 
δυσκολίες βλέπετε στην εφαρ-
μογή της; 

– Ναι, είναι, διότι προσφέρει 
μια ισχυρή βάση για ειρηνική και 
ανθεκτική συνύπαρξη στο πλαί-
σιο ενός κοινού έθνους-κράτους: 
η κουρδική πλευρά έχει παραιτη-
θεί από την ιδέα να δημιουργήσει 
μια τρόπον τινά αυτόνομη κουρδι-
κή περιοχή στα βορειοανατολικά 
και η προσωρινή κυβέρνηση δέ-
χθηκε να αναγνωρίσει τα γλωσ-
σικά και πολιτισμικά δικαιώματα 
των Κούρδων (αλλά και να δώσει 
την υπηκοότητα σε όλους τους 
Κούρδους που ζουν στη Συρία· 
κατά τη διάρκεια του καθεστώτος 
Ασαντ, σε περίπου ένα εκατομμύ-
ριο Κούρδους δεν έγινε δεκτό το 
αίτημα για υπηκοότητα). 

Οι βασικές προκλήσεις για τη 
συμφωνία είναι δύο: η συμπερι-
φορά της Τουρκίας -αν θα είναι 
ικανοποιημένη η Τουρκία από 

τη συγκεκριμένη συμφωνία ή θα 
πιέσει για έναν άμεσο αφοπλισμό 
-και η συμπεριφορά των ενόπλων 
δυνάμεων του PKK που είναι στη 
Συρία. Θα αποδεχθούν την ανα-
κωχή και πού θα πάνε; 

 
– Τι σημαίνει αυτό για την 
ασφάλεια των συνόρων στην 
περιοχή; 

– Η Τουρκία είτε θα συνεχίσει 
να κρατάει κλειστά τα σύνορα ή 
θα προσπαθήσει να επεκτείνει 
τη ζώνη ασφαλείας της μέσα στη 
Συρία, χρησιμοποιώντας Σύρους 
ως «πληρεξουσίους». Σε αυτή την 
περίπτωση, οι Συριακές ∆ημοκρα-
τικές ∆υνάμεις (SDF) μάλλον θα 
συνεχίσουν να πολεμούν. Η προ-
σωρινή κυβέρνηση (σ.σ. της Συ-
ρίας) δεν έχει τρόπο να διασφαλί-
σει το απαραβίαστο των συνόρων 
στις παρούσες συνθήκες. 

 
– Πώς ερμηνεύετε το πρόσφα-
το ξέσπασμα βίας στη Συρία με 
τις μαζικές δολοφονίες αλαουι-
τών και τις επιθέσεις σε χριστια-
νούς; Εδειξε το νέο καθεστώς 
το πραγματικό του πρόσωπο; 

– Οχι, αυτό δείχνει κυρίως ότι 
το καθεστώς δεν ελέγχει τις δια-
φορετικές πολιτοφυλακές και ότι 

έχει πολύ λίγες αξιόπιστες στρα-
τιωτικές δυνάμεις που θα μπο-
ρούσαν να περιορίσουν και να 
αφοπλίσουν όσους προκαλούν 
προβλήματα. Υπό τις παρούσες 
συνθήκες, αντίποινα και εκβια-
σμοί είναι σχεδόν κάτι αναπόφευ-
κτο, πόσο μάλλον όταν σε τοπι-
κό επίπεδο υπάρχουν οικονομικά 
διακυβεύματα και συμφέροντα 
της μαφίας.  

 
– Υπάρχει κίνδυνος η κατάστα-
ση να διολισθήσει σε ένα νέο 
εμφύλιο πόλεμο; 

– Μόνο εάν δεν λειτουργήσει η 
συμφωνία με τους Κούρδους. Αν 
εφαρμοστεί όμως, το καθεστώς 
θα μπορέσει να επιβληθεί στους 
αλαουίτες και στους ∆ρούζους, 
τις δύο κύριες στρατιωτικές δυ-
νάμεις. Επίσης, οι αλαουίτες δεν 
είναι ενωμένοι.  

 
– Μπορεί η διεθνής κοινότητα 
να βασιστεί στην ανεξάρτητη 
επιτροπή του Αλ Σάρα που θα 
ερευνήσει τα γεγονότα;  

– Είναι προς το συμφέρον του 
Αλ Σάρα να βάλει ένα τέλος σε αυ-
τού του είδους τις σφαγές και να 
εμφανιστεί ως ειρηνοποιός. Οπό-
τε, προς το παρόν, μπορούμε να 
τον εμπιστευθούμε. 

 
– Τι αντιδράσεις περιμένετε από 
τις άλλες δυνάμεις της περιοχής; 

– Συμφέρει το Ισραήλ να δια-
τηρείται ένα καθεστώς αναρχίας 
στη Συρία. Το Τελ Αβίβ δεν θέλει 
ένα δυνατό συριακό κράτος που 
θα μπορούσε να διεκδικήσει το 
Γκολάν. Για την Τουρκία το θέμα 
είναι ο αφοπλισμός των Κούρδων, 
οπότε χρειάζονται ένα σταθερό 
καθεστώς στη ∆αμασκό και θα 
συνεχίσουν να υποστηρίζουν την 
παρούσα κατάσταση. Οι Τούρκοι 
δεν εμπιστεύονται ούτως ή άλλως 
τους αλαουίτες. Ο Λίβανος μόνο 
χαμένος βγαίνει από τις συνεχι-
ζόμενες συγκρούσεις στη Συρία, 
αλλά δεν έχει κάποια επιρροή πά-
νω σε αυτήν την κατάσταση. Το 
ίδιο ισχύει και για το Ιράκ. 

Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ

Συνέντευξη στον ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Στο θέατρο
των αδέσποτων

τζιχαντιστών

Ολιβιέ Ρουά, καθηγητής στο Κέντρο Ρομπέρ Σουμάν 

Η συμφωνία με τους Κούρδους
εξαρτάται από την Τουρκία

Οι αιματηρές εκκαθαρίσεις δείχνουν ότι ο Αλ Σάρα 
δεν έχει ακόμη το μονοπώλιο της βίας στη Συρία, όπου 

δρουν ένοπλες φατρίες. Μπορεί ο πρώην πολέμαρχος να 
ελέγξει τη χώρα, στην οποία διασταυρώνονται οι τουρκικές, 

οι ρωσικές και οι ισραηλινές επιδιώξεις;

Ενώ έκλεινε η συμφω-
νία της Δαμασκού 

με τους Κούρδους για 
την ένταξή τους στον 
συριακό στρατό, δυ-
νάμεις του SNA, που 
ελέγχονται απολύτως 
από την Αγκυρα, επε-
τίθεντο σε κουρδικές 

δυνάμεις στην περιοχή 
του Χαλεπίου.

Το μεγαλύτερο πρόβλη-
μα του Αλ Σάρα είναι 

η αδυναμία προσέλκυ-
σης κεφαλαίων από κυ-

βερνήσεις του αραβι-
κού κόσμου, αλλά και 
της Δύσης, που συνο-

μιλούν μαζί του.

Οικογένειες Σύρων, κουβαλώντας τα λιγοστά υπάρχοντά τους, διασχίζουν το ποτάμι που χωρίζει τη χώρα από τον Λί-
βανο, για να γλιτώσουν από επιθέσεις ενόπλων που δρουν ανεξέλεγκτοι στην περιοχή.

«Η Τουρκία ή θα συνεχίσει 
να κρατάει κλειστά τα σύνο-
ρα ή θα επεκτείνει τη ζώνη 
ασφαλείας της μέσα στη Συ-
ρία, χρησιμοποιώντας “πληρε-
ξουσίους”», σημειώνει ο Ολι-
βιέ Ρουά.
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Η ανησυχία στη φωνή του είναι 
έκδηλη. O μητροπολίτης Λατ-
τάκειας και εξαρτώμενων περι-
οχών κ. Αθανάσιος έζησε από 
κοντά τις εκκαθαριστικές επι-
χειρήσεις των δυνάμεων του 
μεταβατικού προέδρου Αλ Σάρα 
στα δυτικά προάστια της Συρί-
ας. «Περάσαμε πέντε πολύ δύ-
σκολες ημέρες. Εγιναν σφαγές, 
έκαψαν σπίτια, σκότωσαν μικρά 
παιδιά και γυναίκες», είναι οι 
πρώτες εικόνες που μας μετα-
φέρει, ενώ η φωνή του χάνεται 
και επανέρχεται.

Σύμφωνα με το Συριακό Πα-
ρατηρητήριο Ανθρωπίνων ∆ι-
καιωμάτων, μόνο την περασμέ-
νη εβδομάδα σκοτώθηκαν 1.225 
πολίτες στον δυτικό και κεντρι-
κό τομέα της χώρας, εκ των 
οποίων 658 στην επαρχία της 
Λαττάκειας. Ανάμεσα στα θύ-
ματα, διηγείται ο μητροπολίτης, 
ήταν και Ελληνες χριστιανοί ορ-
θόδοξοι που ζουν στις ίδιες πε-
ριοχές με τους αλαουίτες. 

«Οι μάχες έγιναν στα χωριά 
της Λαττάκειας, όπου συμβιώ-
νουν αλαουίτες με χριστιανούς 
ορθοδόξους. Στον δρόμο έξω 
από την ενορία της Αγίας Βαρ-
βάρας σκοτώθηκαν τέσσερις 
νέοι», αναφέρει και αποκαλύ-
πτει ότι και ο ίδιος έχει δεχθεί 
απειλές για τη ζωή του. 

Οταν τον ρωτάμε αν υπάρ-
χει επαφή με την ελληνική πρε-
σβεία και το υπουργείο Εξωτε-
ρικών, απαντά με πικρία ότι η 
Ελλάδα τούς έχει ξεχάσει. «Η 
Ελλάδα είναι μακριά από εμάς. 
Πέρασαν 14 χρόνια πολέμου, 
καταστροφών και τώρα έχουμε 
τις σφαγές που έγιναν, και ού-
τε ένα τηλέφωνο. Ηρθαν προ-
τεστάντες, ήρθαν καθολικοί, 
όλοι εκτός από τους ορθοδόξους 
Ελληνες. Τι μήνυμα μας στέλ-
νουν;» αναρωτιέται. «Πέρασαν 
τόσα χρόνια με ανάγκες, με πεί-
να. Οι Ελληνες ορθόδοξοι που 
ζουν στη Λαοδικεία (Λαττάκεια) 

χρειάζονται γιατρούς, θέλουν 
φαγητό και η Ελλάδα δεν μας 
έστειλε ούτε ένα ευρώ». 

Ζητάμε από τον μητροπολίτη 
να μας περιγράψει τις συνθήκες 
τις ημέρες που μαίνονταν οι συ-
γκρούσεις. Οι υποστηρικτές του 
νέου μεταβατικού καθεστώτος 
σκότωσαν ανθρώπους στους 
δρόμους και μέσα στα σπίτια 
τους, μας λέει. «Μείναμε μία 
εβδομάδα χωρίς ρεύμα και νε-
ρό στην πόλη», εξηγεί. «Η κατά-
σταση ήταν πολύ κακή. Μέχρι 
και τώρα υπάρχει κίνδυνος να 
πάνε οι άνθρωποι στην εκκλη-
σία. ∆ολοφόνησαν ανθρώπους 
ηλικίας από 14 έως 64 ετών μέ-
σα στα σπίτια τους. Εναν τον 
σκότωσαν στο μπαλκόνι και 
έναν άλλο κοντά στην εκκλη-
σία μας». «Πλέον», συμπληρώ-
νει, «δεν ξέρουμε τι θα γίνει. 
Κάθε μέρα έχουμε κάτι νέο και 
κάθε μέρα ζούμε με αυτήν την 
κατάσταση. Τώρα, η εκκλησία 
της Αγίας Βαρβάρας θα παρα-
μείνει κλειστή». 

60.000 ορθόδοξοι

«Στη Λαττάκεια ζουν περίπου 
60.000 ορθόδοξοι χριστιανοί», 
εξηγεί ο μητροπολίτης Αθανά-

σιος, «με 10 εκκλησίες στην 
πόλη και 45 ενορίες στα γύρω 
χωριά. Κάνουμε τις λειτουργί-
ες μας, αλλά είναι επικίνδυνα. 
Ζούμε ανάμεσα σε φανατικούς. 
Μετά τον πόλεμο, επικράτη-
σαν οι ακραίοι μουσουλμάνοι, 
οι Τούρκοι».

«Σκέφτεστε να εγκαταλείψετε 
την περιοχή;» τον ρωτάμε. «Οχι 
βέβαια», δηλώνει αμέσως. «Πώς 
θα αφήσουμε τα μοναστήρια 
μας, την εκκλησία μας; Εχουμε 
τους ανθρώπους μας εδώ. Εγώ 
θα μείνω μέχρι τέλους. Θα πεθά-
νω εδώ. Αλλά όποιος από τους 
πολίτες μπορεί να βγάλει βίζα 
θα φύγει».

Με ένα μήνα να απομένει 
για τις ακολουθίες της Μεγά-
λης Εβδομάδας, Ελληνορθόδοξοι 
κάτοικοι των δυτικών προαστί-
ων αναφέρουν ότι απαγορεύτη-
κε η περιφορά του Επιταφίου το 
Πάσχα. Ρωτάμε τον μητροπολί-
τη αν θα υπάρχουν περιορισμοί 
στις δοξαστικές ακολουθίες. Ο 
ίδιος, σκεπτικός, μας αναφέρει 
πως ακόμη δεν τους έχουν ενη-
μερώσει τι θα επιτραπεί και τι 
όχι. «Ετσι όπως είναι η κατά-
σταση, δεν ξέρουμε ακόμη τι 
θα κάνουμε», τονίζει.

Στο τέλος της συνομιλίας μας 
τον ρωτάμε για τις ανάγκες του 
ελληνισμού στην περιοχή. Τα 
προβλήματα είναι πολύ σοβαρά, 
περιγράφει με θλίψη, εκφράζο-
ντας παράλληλα το αίσθημα της 
εγκατάλειψης από την ελληνική 
πολιτεία και την Εκκλησία. «Κα-
ταλαβαίνω ότι η Ελλάδα θέλει 
να παραμείνουν οι Ελληνες και 
ο ελληνισμός στη Συρία, αλλά 
πρέπει να κάνει κάτι σοβαρό γι’ 
αυτό. Ο Ερντογάν ρίχνει χρήμα-
τα για τους μουσουλμάνους, το 
ίδιο και οι καθολικοί. Ερχονται 
στην περιοχή μέχρι και Ιεχω-
βάδες και οι Ελληνες ορθόδοξοι 
δεν έχουν χρήματα. Η Ελλάδα 
πρέπει να στείλει χρήματα, να 
μας στείλει βοήθεια, αλλιώς σε 
δέκα χρόνια θα κλείσουν οι ενο-
ρίες και τα σχολεία μας».

Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ

Μητροπολίτης Λαττάκειας Αθανάσιος

«Θα μείνω μέχρι τέλους.
Θα πεθάνω εδώ»
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«Οι μάχες έγιναν στα χωριά 
όπου συμβιώνουν αλαουίτες με 
χριστιανούς. Στον δρόμο έξω 
από την ενορία της Αγίας Βαρ-
βάρας σκοτώθηκαν τέσσερις 
νέοι», λέει στην «Κ» ο μητρο-
πολίτης Λαττάκειας Αθανάσιος.

Οι μαζικές σφαγές αμάχων στη δυ-
τική Συρία από σουνιτικές πολι-
τοφυλακές έχουν δικαιολογημένα 
προκαλέσει αποτροπιασμό και 
κατακραυγή. Με βάση διασταυ-
ρωμένες πληροφορίες, τα περισ-
σότερα θύματα είναι αλαουίτες 
που κατοικούσαν στην ευρύτερη 
περιοχή της Λαττάκειας. ∆εν εί-
ναι ξεκάθαρο ποια ήταν ακριβώς 
η αφορμή, αλλά η βαθύτερη αι-
τία είναι το αβυσσαλέο μίσος που 
νιώθουν πολλοί σουνίτες εναντί-
ον των αλαουιτών. Η οικογένεια 
Ασαντ προέρχεται από τη συγκε-
κριμένη θρησκευτική ομάδα και 
βασίστηκε σε αυτήν για να πα-
ραμείνει στην εξουσία. 
 
Εκτός από αλαουίτες αμάχους, 
όμως, οι προσκείμενοι στο νέο 
καθεστώς της ∆αμασκού σου-
νίτες δολοφόνησαν αρκετούς 
χριστιανούς διαφορετικών δογ-
μάτων. Ετσι επιβεβαιώθηκαν με 
τραγικό τρόπο οι απαισιόδοξες 
εκτιμήσεις για τις συνέπειες που 
θα επιφέρει η επικράτηση της 
τρομοκρατικής οργάνωσης Χα-
γιάτ Ταχρίρ αλ Σαμ. Ωστόσο, η 
αρχική ανακοίνωση του ελληνι-
κού υπουργείου Εξωτερικών για 
τα γεγονότα κρατούσε ανεξήγη-
τα ίσες αποστάσεις απέναντι σε 
θύτες και θύματα. Υστερα από 
έντονες αντιδράσεις, η δεύτερη 
ανακοίνωση έθεσε τα πράγματα 
στη σωστή τους βάση αναφορι-
κά με τη στοχοποίηση των θρη-
σκευτικών μειονοτήτων.  
 
Η αλήθεια είναι ότι η Ελλάδα δεν 
έχει συγκροτήσει μια σαφή πο-
λιτική με συγκεκριμένους στό-
χους για τους χριστιανούς της 
πολύπαθης χώρας. Οι εξελίξεις 
έπιασαν απροετοίμαστη την ελ-
ληνική κυβέρνηση και τώρα ανα-
γκάζεται να τρέχει πίσω από τα 
γεγονότα. Αυτό οφείλεται στην 
έλλειψη κατανόησης των πολύ-
πλοκων συνθηκών που επικρα-
τούν στη Συρία μετά τη φυγή 
του Ασαντ. Σε κάθε περίπτωση, η 
πολιτική ηγεσία του υπουργείου 
Εξωτερικών δεν μπορεί απλώς να 
εκδίδει βαρύγδουπες ανακοινώ-
σεις άνευ ουσιαστικού περιεχο-
μένου. Με αυτόν τον τρόπο, μό-
νο αυξάνονται οι προσδοκίες της 
ελληνικής κοινής γνώμης, αλλά 
και των ίδιων των χριστιανών. 
Αν πραγματικά η Αθήνα ενδια-
φέρεται για την τύχη αυτών των 
ανθρώπων, τότε είναι απαραίτη-
το να δράσει άμεσα και αποτελε-
σματικά σε τρία επίπεδα.
 
Πρώτον, η Ελλάδα ως μη μόνιμο 
μέλος του Συμβουλίου Ασφαλείας 
του ΟΗΕ οφείλει να πάρει πρω-
τοβουλίες για την αποκλιμάκωση 
της βίας και την έναρξη μιας σο-
βαρής διαδικασίας εθνικής συμ-
φιλίωσης. Σε αυτήν την προσπά-
θεια είναι σχεδόν βέβαιο ότι θα 
βρει ευήκοα ώτα στην Ουάσι-
γκτον, λόγω του έντονου ενδια-
φέροντος της διοίκησης Τραμπ 
για τις χριστιανικές κοινότητες 
που βρίσκονται υπό διωγμόν. Το 
ζήτημα έχει επίσης προσελκύσει 
το ενδιαφέρον ορισμένων ευρω-

παϊκών χωρών, όπως η Γαλλία, 
η Ιταλία, η Ουγγαρία και φυσι-
κά η Κύπρος. Αυτό σημαίνει ότι 
υπάρχουν σημαντικά περιθώρια 
για συντονισμό ενεργειών σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο, ειδικά σε μια 
χρονική συγκυρία που η ενωμέ-
νη Ευρώπη αποκτά γεωπολιτική 
ταυτότητα.
 
Δεύτερον, η Αθήνα χρειάζεται να 
αναβαθμίσει τη διπλωματική πα-
ρουσία της στη ∆αμασκό και στις 
γειτονικές πρωτεύουσες. Πώς η 
ελληνική κυβέρνηση θα καταφέ-
ρει να «παρακολουθεί στενά την 
κατάσταση», σύμφωνα με την 
προαναφερθείσα δεύτερη ανα-
κοίνωση του ελληνικού ΥΠΕΞ, 
αν δεν διαθέτει αρκετές πρωτο-
γενείς πληροφορίες για τη μετά 
Ασαντ Συρία; Αν κάτι έχουμε δι-
δαχθεί από το φιάσκο με τη στρα-
τιωτική αποστολή στη Λιβύη, 
είναι ότι η συλλογή και η αξιο-
ποίηση πληροφοριών για τέτοιου 
είδους χώρες απαιτούν άριστη 
γνώση των τοπικών συνθηκών. 
Με άλλα λόγια, δεν γνωρίζουμε 
αρκετά το τι συμβαίνει σήμερα 
στο εσωτερικό της Συρίας. 
 
Τρίτον, η ελληνική κυβέρνηση 
δύναται να εκπονήσει ένα ειδικό 
πρόγραμμα δράσεων και μέτρων 
για τη στήριξη των χριστιανών 
με σχετικά μικρό κόστος. Κατ’ 
αρχάς, η Αθήνα μπορεί να προ-
σφέρει μια συμβολική οικονο-
μική στήριξη στο Πατριαρχείο 
Αντιοχείας, τη στιγμή μάλιστα 
που έχει μειωθεί σημαντικά η ρω-

σική επιρροή. Η χορήγηση υπο-
τροφιών για φοίτηση σε ΑΕΙ, η 
φιλοξενία μαθητών σε κατασκη-
νώσεις, η νοσηλεία τραυματιών 
σε νοσοκομεία και η χορήγηση 
αδειών μακράς διαμονής είναι με-
ρικές εύκολα υλοποιήσιμες ιδέες. 
 
Καταληκτικά, η Ελλάδα έχει τη δυ-
νατότητα να στηρίξει εμπράκτως 
τους δοκιμαζόμενους χριστια-
νούς. Εξάλλου, ο ίδιος ο πρωθυ-
πουργός κατά τη διάρκεια της συ-
νάντησής του με τον Πατριάρχη 
Αντιοχείας Ιωάννη Ι΄, πριν από 
τρεις μήνες, τόνισε ότι η προστα-
σία της ορθόδοξης κοινότητας 
της Συρίας είναι προτεραιότη-
τα για την Ελλάδα. Τώρα είναι η 
ώρα να το αποδείξει.

 
Ο κ. Μάνος Καραγιάννης είναι καθηγη-
τής Διεθνών Σχέσεων στο Πανεπιστήμιο 
Μακεδονίας και Reader in International 
Security στο King’s College London.

Τι μπορεί να κάνει
η Ελλάδα για

τους χριστιανούς 

Οι εξελίξεις έπιασαν 
απροετοίμαστη την κυ-
βέρνηση και τώρα ανα-
γκάζεται να τρέχει πίσω 
από τα γεγονότα. Αυτό 

οφείλεται στην έλλειψη 
κατανόησης των συν-

θηκών που επικρατούν 
στη Συρία μετά τη φυ-

γή του Ασαντ.

Του ΜΑΝΟΥ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Ο Αχμεντ αλ Σάρα, ηγέτης των 
ανταρτών που κατέλαβαν την 
εξουσία στη Συρία. Σύμφωνα με 
τον Ολιβιέ Ρουά, «είναι προς το 
συμφέρον του να βάλει τέλος 
σε αυτού του είδους τις σφαγές 
και να εμφανιστεί ως ειρηνοποι-
ός», ωστόσο απ’ ό,τι φαίνεται, 
δεν ελέγχει απολύτως τις ομάδες 
ενόπλων που δρουν στη χώρα.

Ανδρες των συριακών δυνάμεων ασφαλείας ελέγχουν όχημα για ενό-
πλους πιστούς στο καθεστώς Ασαντ, στην περιοχή της Λαττάκειας.

Το καθεστώς δεν ελέγ-
χει τις διαφορετικές 
πολιτοφυλακές και 

έχει πολύ λίγες αξιό-
πιστες στρατιωτικές 

δυνάμεις που θα μπο-
ρούσαν να αφοπλί-
σουν όσους προκα-
λούν προβλήματα.

Ολιβιέ Ρουά

«Δολοφόνησαν αν-
θρώπους ηλικίας από 
14 έως 64 ετών μέσα 

στα σπίτια τους. Εναν 
τον σκότωσαν στο 

μπαλκόνι και έναν άλ-
λο κοντά στην εκκλη-

σία μας». 

Μητροπολίτης Λαττάκειας 
Αθανάσιος
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Σχεδόν ένα
εκατομμύριο,

για έναν άσχετο!
Oταν μια νίκη δεν έρχεται, όταν μια απώλεια
βαθμών προκύπτει, συνεπεία της αδυναμίας
ενός ξένου επιθετικού να εκμεταλλευτεί μια
μεγάλη ευκαιρία για γκολ στην αντίπαλη πε-
ριοχή, αυτά έχει το ποδόσφαιρο... Όταν ο Αν-
δρόνικος Κακουλλής δεν κατάφερνε να σκο-
ράρει από πλεονεκτική θέση, οι πλείστοι στην
κερκίδα και τι δεν του έλεγαν, οι προπονητές
της κερκίδας τον... τελείωναν, οι ειδικοί των
social media τον χλεύαζαν και οι οπαδοί-συ-

νεργάτες ραδιοφωνικών ή άλλων εκπομπών προέτρεπαν τον
εκάστοτε προπονητή να τον διατηρεί μόνιμα στον πάγκο. 

Κάτι ανάλογο ζήσαμε και καταγράψαμε και πριν την περί-
πτωση Κακουλλή. Όταν ο Ιωάννης Πίττας έπαιζε με... μέσο
και λόγω του πατέρα του, ήταν εγωιστής και νοιαζόταν περισ-
σότερο για την ατομική του απόδοση στο γήπεδο και όχι για
το γενικότερο καλό της ομάδας. Αυτά ακούγαμε για αρκετό
καιρό. Πλέον, ο γιος του Πάμπου Πίττα έχει φύγει εδώ και δυο
περίπου χρόνια από τον Απόλλωνα και σχεδόν όλοι οι ξένοι
επιθετικοί οι οποίοι αποκτήθηκαν μετά τη φυγή του, δεν έκαναν
τους φίλους της ομάδας να τον... ξεχάσουν. Την παραχώρηση
του Ανδρόνικου Κακουλλή, ίσως την επικαλεστούν αρκετοί,
ίσως και κάποιοι από τους σταθερούς επικριτές του, αναλόγως
της τελικής έκβασης της πορείας της Ομόνοιας, με το τέλος
της φετινής αγωνιστικής περιόδου...

Η υπερβολή ποτέ δεν βοηθά και ούτε το άλλο... άκρο μπορεί
να είναι απόλυτα σωστό. Η καταγωγή από μόνη της δεν μπορεί
να καθορίζει την επιλογή. Απλώς και μόνο επειδή είναι Κύπριος
ένας ποδοσφαιριστής δεν μπορεί να διατηρεί πλεονέκτημα
στις επιλογές και αποφάσεις ενός προπονητή και ούτε απαραίτητα
θα αναδειχθεί και θα καταστεί πετυχημένος ένας Κύπριος πο-
δοσφαιριστής, επειδή θα του δοθούν οι ανάλογες ευκαιρίες... 

Απλώς η τελευταία περίπτωση, η μεταπήδηση Ανδρόνικου
Κακουλλή σ’ ένα πολύ πιο οργανωμένο επαγγελματικά αλλά
και προηγμένο σε θέμα επιπέδου, από το δικό μας πρωτάθλημα,
έναντι ενός σημαντικού μάλιστα ποσού, υπενθύμιση αποτελεί
για πολλά από τα κακώς έχοντα του κυπριακού ποδοσφαίρου
γενικότερα.

Για τη βιασύνη με την οποία κρίνουμε, είτε θετικά είτε αρ-
νητικά, ποδοσφαιριστές ή προπονητές, κάποτε και διοικήσεις.
Κυρίως για την εμμονή μας να θεωρούμε, οι περισσότεροι,
πως κατέχουμε τα πάντα από ποδόσφαιρο, πως μπορούμε να
επιλέξουμε και να κοουτσάρουμε καλύτερα από οποιονδήποτε
προπονητή, πως θα μπορούσαμε να παίξουμε καλύτερα πο-
δόσφαιρο από οποιονδήποτε ποδοσφαιριστή. Ξερόλες σε
γενικές γραμμές, φαινόμενο με ολοένα και αυξητική τάση στην
ποδοσφαιρική Κύπρο...

Επιπρόσθετα, ηχηρό μήνυμα αποτελεί η μεταγραφή Αν-
δρόνικου Κακουλλή, στους Κύπριους ποδοσφαιριστές, πως
απαιτητικοί στόχοι και υψηλές προσδοκίες μπορούν να υλο-
ποιηθούν, μόνο με σκληρή δουλειά και γενικότερα συνθήκες
ζωής ενός επαγγελματία ποδοσφαιριστή, όχι μόνο κατά τις
ώρες της προπόνησης ή του αγώνα...

ΑΠΟΨΕΙΣ

Τελικώς,
τι είναι πόρισμα; 

Τείνει να διαφοροποιηθεί η ερμηνεία της λέξης.
Λογικό, αφού η γλώσσα ως ζωντανός οργανι-
σμός, εξελίσσεται, αναδιαμορφώνεται, αλλάζει.
Άλλωστε η γλώσσα είναι άμεσα συνδεδεμένη
με τον ανθρώπινο νου, συνεπώς κάποιοι κα-
νόνες ή και λέξεις, μπορεί να διαφοροποιηθούν
ανάλογα με το πώς την αντιλαμβάνεται το άτο-
μο, η κοινωνία ή και οι επιστήμες γενικότερα. 

Παραδείγματος χάριν, η λέξη πόρισμα, γνω-
ρίζαμε μέχρι και πρόσφατα ότι είναι το απο-

τέλεσμα που προκύπτει μέσα από την έρευνα ενός επίσημου
φορέα. Μέσω δηλαδή δεδομένων, καταλήγουν σ’ ένα συμπέρασμα,
μέσα από το οποίο διεξάγονται οι πρέπουσες διεργασίες, είτε
για την επίλυση ενός προβλήματος είτε για να εφαρμοστεί το
δίκαιο. Στην Κύπρο, όμως, η λέξη πόρισμα και δη το εισαγγελικό,
έχει λάβει πια άλλη ερμηνεία στο μυαλό των ανθρώπων. 

Η λέξη, πέραν του ότι είναι άμεσα ταυτισμένη με χρονοβόρες
διαδικασίες, είναι περισσότερο συνδεδεμένη με το κουκούλωμα,
τη γραφειοκρατία ή και την παραπλάνηση της κοινής γνώμης,
παρά με οτιδήποτε άλλο. Ακούς ότι πάει μια υπόθεση στη
Νομική Υπηρεσία για να βγάλει πόρισμα και ευθύς εξ αρχής το
μυαλό σου καταλήγει στο συμπέρασμα ότι η υπόθεση έκλεισε.
Αυτοματοποιημένες σχεδόν έννοιες. 

Νομική Υπηρεσία, πόρισμα… έκλεισε η υπόθεση! Κάπως
έτσι. Αναφερόμενοι στα δικά μας πορίσματα, στον χώρο δηλαδή
του αθλητισμού, το περιβόητο πόρισμα Παπασταύρου χρονο-
λογείται περίπου στα πέντε χρόνια. Ήταν Σεπτέμβριος του
2020, όταν ο πρόεδρος της Ομόνοιας αναφέρθηκε στη διπλή
ιδιότητα του Κώστα Χριστοδούλου Καραβίδα και από τότε δεν
έχει προκύψει τίποτα. Μην τα πολυλέμε, λογίζεται ως επεισόδιο
άλλων εποχών, όταν οι αρμόδιες αρχές εξέταζαν το ασυμβίβαστο
του Γιώργου Κούμα. Και όμως περιμένουμε ακόμη!

Οι αρμόδιες αρχές εξετάζουν, συντάσσουν ή και εκδίδουν
και άλλα πορίσματα, τα οποία όμως παραμένουν στη Νομική
Υπηρεσία, αφηνόμενα εκεί, ωσάν και είναι κρασιά που θ’ ανα-
παλαιωθούν για να έχουν μεγαλύτερη αξία.

Η λέξη πόρισμα, ακόμη και για άλλα πολύ σημαντικότερα
θέματα που αφορούν την κοινωνία, έχει πλέον βαθιά απαξιωθεί
στην αντίληψη των περισσοτέρων, που αγωνιούν και συνάμα
επιθυμούν όπως οι αρμόδιες αρχές κάνουν επιτέλους σωστά
και έγκαιρα τη δουλειά τους. 

Στην τελική αν η λέξη διατηρούσε την πραγματική έννοιά
της, τότε η ιστορία θα ήταν διαφορετικά γραμμένη. Και κάποιοι
που εξακολουθούν να καπαρτίζουν και να απολαμβάνουν το
καθεστώς ατιμωρησίας, θα ήταν εκεί που έπρεπε. Μακριά
δηλαδή από τις εξελίξεις, καθορίζοντας τα γεγονότα!

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

26η Αγωνιστική 

1. ΑΕΛ ..................................................62

2. ΑΠΟΛΛΩΝ ..............................59

3. ΑΠΟΕΛ ........................................59

4. ΕΡΜΗΣ ........................................52

5. ΟΜΟΝΟΙΑ................................47

6. ΑΝΟΡΘΩΣΗ..........................38

36η Αγωνιστική 

1. ΑΠΟΕΛ ........................................81

2. ΑΕΛ ....................................................81

3. ΑΠΟΛΛΩΝ................................77

4. ΕΡΜΗΣ ........................................62

5. ΟΜΟΝΟΙΑ................................59

6. ΑΝΟΡΘΩΣΗ..........................42

2013-2014 

22η Αγωνιστική 

1. ΑΠΟΛΛΩΝ ............................48

2. ΑΠΟΕΛ ........................................46

3. ΟΜΟΝΟΙΑ ..............................39

4. ΑΕΚ ..................................................39

5. ΑΝΟΡΘΩΣΗ..........................38

6. ΕΡΜΗΣ ........................................35

32η Αγωνιστική 

1. ΑΠΟΕΛ ........................................62

2. ΑΕΚ ..................................................59

3. ΑΠΟΛΛΩΝ ..............................59

4. ΟΜΟΝΟΙΑ ..............................56

5. ΑΝΟΡΘΩΣΗ ..........................52

6. ΕΡΜΗΣ ......................................40

2014-2015

26η Αγωνιστική 

1. ΑΠΟΕΛ ........................................62

2. ΑΕΚ ....................................................61

3. ΑΝΟΡΘΩΣΗ ..........................52

4. ΟΜΟΝΟΙΑ ..............................49

5. ΑΠΟΛΛΩΝ ..............................49

6. ΣΑΛΑΜΙΝΑ ............................33

36η Αγωνιστική 

1. ΑΠΟΕΛ ........................................83

2. ΑΕΚ ....................................................75

3. ΑΠΟΛΛΩΝ ..............................68

4. ΟΜΟΝΟΙΑ ..............................67

5. ΑΝΟΡΘΩΣΗ ..........................59

6. ΣΑΛΑΜΙΝΑ ............................37

2015-2016

26η Αγωνιστική 

1.ΑΠΟΕΛ ..........................................62

2. ΑΕΚ....................................................58

3. ΑΠΟΛΛΩΝ................................57

4. ΑΕΛ....................................................51

5. ΟΜΟΝΟΙΑ................................50

6. ΑΝΟΡΘΩΣΗ..........................39

36η Αγωνιστική 

1. ΑΠΟΕΛ........................................80

2. ΑΕΚ....................................................76

3. ΑΠΟΛΛΩΝ................................73 

4. ΑΕΛ ..................................................66

5. ΟΜΟΝΟΙΑ ................................57

6. ΑΝΟΡΘΩΣΗ..........................47

2016-2017

26η Αγωνιστική 

1. ΑΠΟΕΛ ........................................63

2. ΑΠΟΛΛΩΝ................................61

3. ΑΝΟΡΘΩΣΗ ..........................56

4. ΑΕΚ ..................................................53

5. ΑΕΛ ..................................................48

6. ΟΜΟΝΟΙΑ ..............................44

36η Αγωνιστική 

1. ΑΠΟΕΛ ........................................86

2. ΑΠΟΛΛΩΝ ..............................82

3. ΑΝΟΡΘΩΣΗ..........................69

4. ΑΕΚ ..................................................68

5. ΑΕΛ....................................................58

6. ΟΜΟΝΟΙΑ ..............................47

2017-2018

22η Αγωνιστική 

1. ΑΠΟΕΛ........................................49

2. ΑΠΟΛΛΩΝ ..............................47

3. ΑΕΛ ..................................................45

4. ΑΕΚ ..................................................39

5. ΟΜΟΝΟΙΑ ................................31

6. ΣΑΛΑΜΙΝΑ ............................31

32η Αγωνιστική 

1. ΑΠΟΕΛ ........................................70

2. ΑΕΚ....................................................62

3. ΑΠΟΛΛΩΝ ..............................58

4. ΑΕΛ ..................................................55

5. ΣΑΛΑΜΙΝΑ............................44

6. ΟΜΟΝΟΙΑ ..............................36

2018-2019

26η Αγωνιστική 

1. ΟΜΟΝΟΙΑ ..............................56

2. ΑΕΛ....................................................55

3. ΑΠΟΛΛΩΝ ..............................54

4. ΑΝΟΡΘΩΣΗ ..........................51

5. ΑΕΚ....................................................41

6. ΟΛΥΜΠΙΑΚΟΣ ..................34

36η Αγωνιστική 

1. ΟΜΟΝΟΙΑ ..............................79

2. ΑΠΟΛΛΩΝ ..............................74

3. ΑΕΛ ..................................................68

4. ΑΝΟΡΘΩΣΗ ..........................57

5. ΑΕΚ ..................................................50

6. ΟΛΥΜΠΙΑΚΟΣ ..................47

2020-2021

22η Αγωνιστική 

1. ΑΠΟΛΛΩΝ ............................46

2. ΑΠΟΕΛ ........................................39

3. ΑΕΚ....................................................39

4. ΑΝΟΡΘΩΣΗ..........................38

5. ΑΡΗΣ ..............................................36

6. ΠΑΦΟΣ........................................34

32η Αγωνιστική 

1. ΑΠΟΛΛΩΝ ............................58

2. ΑΕΚ ..................................................54

3. ΑΠΟΕΛ..........................................52

4. ΑΡΗΣ..............................................50

5. ΑΝΟΡΘΩΣΗ..........................49

6. ΠΑΦΟΣ........................................46

2021-2022

26η Αγωνιστικη

1. ΑΠΟΕΛ ........................................59

2. ΑΕΚ ....................................................57

3. ΑΡΗΣ ..............................................53

4. ΠΑΦΟΣ........................................50

5. ΑΠΟΛΛΩΝ..............................44

6. ΟΜΟΝΟΙΑ................................41

36η Αγωνιστική 

1. ΑΡΗΣ ..............................................74

2. ΑΠΟΕΛ ..........................................71

3. ΑΕΚ ..................................................66

4. ΠΑΦΟΣ........................................63

5. ΑΠΟΛΛΩΝ ..............................62

6. ΟΜΟΝΟΙΑ ..............................49

2022-2023

26η Αγωνιστική 

1. ΑΠΟΕΛ ........................................59

2. ΑΡΗΣ ..............................................56

3. ΑΕΚ....................................................52

4. ΠΑΦΟΣ........................................50

5. ΟΜΟΝΟΙΑ ..............................49

6. ΑΝΟΡΘΩΣΗ..........................47

36η Αγωνιστική 

1. ΑΠΟΕΛ ........................................73

2. ΑΕΚ....................................................73

3. ΟΜΟΝΟΙΑ ..............................69

4. ΑΡΗΣ..............................................65

5. ΠΑΦΟΣ ........................................62

6. ΑΝΟΡΘΩΣΗ ..........................53

2023-2024

Του ΠΑΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ 

Ολοκληρώθηκε την περασμένη Κυ-
ριακή η κανονική περίοδος του πρω-
ταθλήματος, με την Πάφο να τερ-
ματίζει στην πρώτη θέση του βαθ-
μολογικού πίνακα. Οι απώλειες βαθ-
μών που είχε στους τελευταίους δύο
αγώνες της, με την Ομόνοια την 25η
αγωνιστική όπου ηττήθηκε με 2-1
και με τον Εθνικό (1-1) την 26η αγω-
νιστική, της αφαίρεσαν το ισχυρό
προβάδισμα που είχε καθώς η δια-
φορά από τον Άρη μειώθηκε στον
ένα βαθμό. Τα πλέι οφ συνήθως λέμε
ότι καθορίζουν τον πρωταθλητή. Κι
όμως, σε δέκα χρονιές που είχαμε
διοργάνωση πλέι οφ με έξι ομάδες
στο πρώτο γκρουπ, στις επτά, πρω-
ταθλήτρια αναδείχθηκε η ομάδα που
ήταν στην πρώτη θέση με το τέλος
της κανονικής περιόδου. 

Κεφάλι, τέρμα με 70%
Αυτό δεν σημαίνει ότι δεν μπορεί

να αλλάξει φέτος. Ούτως ή άλλως σε
τρεις περιπτώσεις άλλαξε ο κάτοικος
της κορυφής. Δεν είναι πολλές. Αν
μιλάμε για ποσοστά είναι μόλις το
30%. Ως εκ τούτου, ποσοστό 70% το
δικαιούται ο εκάστοτε πρωτοπόρος.
Οι πιθανότητες είναι υπέρ της ομάδας
που κατακτά την πρώτη θέση, αλλά
στον αθλητισμό χωρίς προσπάθεια
και ιδρώτα, χωρίς πίστη και κουράγιο
και κυρίως χωρίς ακόμη αυτή την
τύχη που πολλές φορές επικαλού-
μαστε, δεν επιτυγχάνονται οι στόχοι.
Και στον παράγοντα τύχη δεν εννο-

ούμε κάτι μεταφυσικό αλλά απλά
πράγματα. Πράγματα που συμβαί-
νουν, όπως ένας τραυματισμός κά-
ποιου ποδοσφαιριστή «κλειδί», μία
κίτρινη κάρτα που φέρνει τιμωρία
αποκλεισμού ή και ένα σουτ στο δο-
κάρι. Οι τρεις φορές που ομάδα κα-
τάφερε να κατακτήσει το πρωτά-
θλημα ενώ δεν ξεκίνησε από την
πρώτη θέση του βαθμολογικού πί-
νακα, ήταν τις σεζόν 2013-14, 2014-
15 και 2022-23. Στην πρώτη περί-
πτωση η ΑΕΛ είχε προβάδισμα τριών

βαθμών από τον ΑΠΟΕΛ και τον
Απόλλωνα και στα πλέι οφ έχασε
τον τίτλο στην ισοβαθμία από τον
ΑΠΟΕΛ. Ήταν η χρονιά που χρει-
άστηκε να διεξαχθεί στο τέλος αγώ-
νας μπαράζ. Την επόμενη σεζόν ο
Απόλλωνας τερμάτισε πρώτος με
δύο βαθμούς διαφορά από τον δεύ-
τερο ΑΠΟΕΛ αλλά στα πλέι οφ έπεσε
στην τρίτη θέση. Πίσω από ΑΠΟΕΛ
και ΑΕΚ. Στην τρίτη περίπτωση ήταν
η σειρά του ΑΠΟΕΛ να τερματίσει

στην πρώτη θέση της κανονικής πε-
ριόδου με δύο βαθμούς διαφορά από
την ΑΕΚ, αλλά στα πλέι οφ και αυτός
στο τέλος τερμάτισε στην τρίτη θέση.
Το πρωτάθλημα κατέκτησε ο Άρης
για πρώτη φορά στην ιστορία του,
ενώ ξεκίνησε με έξι βαθμούς λιγό-
τερους. Έχουμε, λοιπόν, δύο περι-
πτώσεις όπου ομάδα η οποία τερμά-
τισε στην πρώτη, δεν κατάφερε να
κατακτήσει ούτε τη δεύτερη θέση. 

Σ’ όλες τις υπόλοιπες χρονιές η
ομάδα που προπορευόταν κατάφερνε
εύκολα ή δύσκολα να διατηρήσει τη
θέση της. Σε αυτό άραγε ίσως να
ποντάρει και η Πάφος; Μάλλον όχι.
Διότι ό,τι έγινε στο παρελθόν ή ό,τι
γράφει η στατιστική δεν είναι δυνατό
να συνεχίζει και στο μέλλον. Είναι
όμως ιστορία. Όπως ξεκίνησαν, τερ-
μάτισαν. Σε δύο χρονιές και μάλιστα
συνεχόμενες, οι θέσεις των ομάδων
παρέμειναν αναλλοίωτες. Με την
ίδια βαθμολογική σειρά που τερμά-
τισαν στην κανονική περίοδο, την
ίδια ακριβώς θέση εξασφάλισαν και
με το τέλος των πλέι οφ. Ήταν οι σε-
ζόν 2016-17 και 2017-18. Οι τρεις
ομάδες που αναδείχθηκαν πρωτα-
θλητές όταν κατέκτησαν την πρώτη
θέση και στην κανονική περίοδο
ήταν: O ΑΠΟΕΛ που το έκανε πέντε
φορές (2016, 2017, 2018, 2019 και
2024) η Ομόνοια (2021) και ο Απόλ-
λωνας (2022). 

Η αλλαγή θέσεων όμως δεν αφορά
μόνο την πρώτη θέση αλλά και όλες
τις υπόλοιπες. Όπως γράψαμε μόνο
σε δύο περιπτώσεις δεν άλλαξε η

βαθμολογική θέση των ομάδων μετά
το πέρας της 26ης ή 22ης αγωνιστι-
κής, αναλόγως των συμμετεχόντων
στο πρωτάθλημα. Διότι κάποιες χρο-
νιές είχαμε 36 αγωνιστικές και άλλες
32 αγωνιστικές. Ωστόσο, αυτό που
διαπιστώνουμε από την εμπειρία
των 10 σεζόν με πλέι οφ έξι ομάδων
στο πρώτο γκρουπ, σπάνια αλλάζει
θέση η ομάδα που τερματίζει στην
έκτη θέση. Αυτό συνέβη μόνο μία
φορά. Τη σεζόν 2018-19 όταν η Νέα
Σαλαμίνα προσπέρασε την Ομόνοια
και κατέλαβε την 5η θέση. Σε όλες
τις υπόλοιπες ο έκτος, παρέμεινε
έκτος. 

O 5ος στην Ευρώπη
Το πόσο δύσκολο είναι επίσης

ομάδα που ξεκινά από την 5η θέση
να διεκδικήσει ευρωπαϊκό εισιτήριο
καταλαμβάνοντας την 3η θέση φαί-
νεται και από το γεγονός ότι μόνο
δύο φορές συνέβη κατά το παρελθόν.
Τη σεζόν 2015-16 ο Απόλλωνας από
την 5η θέση της κανονικής περιόδου
τερμάτισε τελικά στην 3η θέση και
το ίδιο έγινε και πέρσι (2023-24) με
την Ομόνοια. Διαπιστώνουμε και
πάλι ότι είναι εξαιρετικά δύσκολο
ομάδα που τερματίζει στην 5η θέση
να κερδίσει κάτι παραπάνω, αλλά
αυτό δεν είναι απίθανο. Άλλωστε το
ζήσαμε δύο φορές. Το μόνο βέβαιο
είναι ότι τα πλέι οφ προσφέρουν
συγκινήσεις και μένει να μάθουμε
κατά πόσο θα αλλάξει και πάλι ο πρω-
ταθλητής, όπως συμβαίνει τα τελευ-
ταία τέσσερα χρόνια. 

Όχι συχνά, αλλά γυρίζει
3 φορές σε 10 περιπτώσεις ο 1ος στην κανονική περίοδο έχασε τον τίτλο στα πλέι οφ 

<<<<<<

Τη σεζόν 2013-2014 η
ΑΕΛ είχε προβάδισμα
τριών βαθμών από τον

ΑΠΟΕΛ και τον Απόλλω-
να και στα πλέι οφ έχασε
τον τίτλο στην ισοβαθμία

από τον ΑΠΟΕΛ.

Τη σεζόν 2022-2023 το ΑΠΟΕΛ τερμάτισε στην 1η θέση της κανονικής περιόδου με 2 βαθμούς διαφορά από την ΑΕΚ αλλά στα πλέι
οφ τερμάτισε 3ος. Το πρωτάθλημα κατέκτησε ο Άρης για πρώτη φορά, ενώ ξεκίνησε στα πλέι οφ με έξι βαθμούς λιγότερους.
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ΖΗΜΙΕΣ ΠΟΛΛΩΝ ΔΙΣ.

Ξεπουλάει περιουσιακά
στοιχεία της η Gazprom
Η άλλοτε κραταιά Gazprom παρασύρε-
ται σήμερα στην παρακμή. Εχοντας να
αντιμετωπίσει ζημίες πολλών δισ. και
προσπαθώντας να εξοικονομήσει χρή-
ματα, εξετάζει το ενδεχόμενο να πωλή-
σει τα κεντρικά της γραφεία μαζί με άλ-
λα ακίνητα που διαθέτει, ενώ προέβη
και σε μαζικές απολύσεις. Σελ. 9

ΕΛΛΑΔΑ

Αυστηρότερα μέτρα για
προσφορές - εκπτώσεις
Περιορισμούς για συνδυαστικές προ-
σφορές για πάνω από 60 ημέρες, απα-
γόρευση της παρουσίασης ως έκπτωσης
μόνιμα μειωμένης τιμής, περιορισμούς
στη χρήση «εκπτώσεις έως και 50%»
και άλλα προβλέπει ο «κώδικας δεοντο-
λογίας» για τον περιορισμό παραπλάνη-
σης καταναλωτών στην Ελλάδα. Σελ. 7

ΠΟΙΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ ΠΡΟΤΙΜΟΥΝ

Πόλος έλξης για ξένους
η ελληνική κτηματαγορά
Στο στόχαστρο ξένων αγοραστών ακι-
νήτων παραμένει η Ελλάδα. Τα προγράμ-
ματα μεταφοράς φορολογικής κατοικίας
και η «χρυσή βίζα» αποτελούν τους βασι-
κούς λόγους. Οι ξένοι non-dom προτι-
μούν την Αθήνα και μεγάλα αστικά κέν-
τρα και οι συνταξιούχοι την Κέρκυρα, τη
Ρόδο και την Εύβοια. Σελ. 12 

Κύπρος 3,15% -0,04%

Γερμανία 2,85% 0,02%

Γαλλία 3,57% 0,06%

Ιταλία 4,00% 0,04%

Ισπανία 3,50% 0,01%

Ιρλανδία 3,14% 0,05%

Ελλάδα 3,70% 0,05%

Ην. Βασίλειο 4,68% 0,02%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Θετική
Fitch A- Σταθερή
Moody’s Α3 Σταθερή
S&P Α- Σταθερή
Scope Ratings A- Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Οταν ο Ντόναλντ Τραμπ
κέρδισε τις αμερικανικές
εκλογές, το ευρώ βρέθηκε
σε κάθετη πτώση, με
αποτέλεσμα αναλυτές και
επενδυτές να θεωρούν
αναπόφευκτη την απόλυτη
ισοτιμία του ευρωπαϊκού
νομίσματος με το δολάριο.
Παρ’ όλα αυτά το ευρώ
έχει κάνει ράλι από την
αρχή του μήνα, αγγίζοντας
περίπου το 1,08 δολάριο.
Κάνοντας τη μεγαλύτερη
εβδομαδιαία άνοδο από το
2009, πέριξ του +4,4%, το
ευρώ ανέκτησε πλήρως τις
απώλειες που είχε
καταγράψει μετά τις
αμερικανικές εκλογές.
Καταλύτης ήταν η
δημοσιονομική στροφή της
Γερμανίας, η οποία άνοιξε
την κάνουλα για επιπλέον
δαπάνες σε άμυνα και
υποδομές. Ταυτόχρονα, το
δολάριο αποδυναμώθηκε,
καθώς γεννήθηκαν
αμφιβολίες σχετικά με την
υγεία της αμερικανικής
οικονομίας. Σελ. 11

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Οι αναλύσεις για τις εξελίξεις και
τη μελλοντική πορεία της Ε.Ε. εί-
ναι συνήθως αρνητικές. H Ε.Ε.
επικρίνεται για έλλειψη ευελιξίας
στη διαμόρφωση κοινής πολιτι-
κής, εκτεταμένη γραφειοκρατία,
καθώς και υστέρηση σε τομείς
τεχνολογικής αιχμής, ενώ επιβα-
ρύνεται από ιδιαίτερα αυξημένο,
κατά τα τελευταία χρόνια, κόστος
ενέργειας. Οι γεωπολιτικές εντά-
σεις και οι συνεχιζόμενοι πολέμοι
στην Ουκρανία και τη Μέση Ανα-
τολή, αποτελούν πρόσθετες προ-
κλήσεις, που θα δοκιμάσουν τη
συνοχή, αλλά και τις οικονομικές
δυνατότητες της Ε.Ε.

Η εκλογή, για δεύτερη φορά,
του προέδρου Τραμπ δημιουργεί
πρωτόγνωρες συνθήκες, ιδιαί-
τερα στον τομέα της εμπορικής
πολιτικής, λόγω της επιβολής, ή
της απειλής επιβολής, υψηλών
δασμών και, γενικότερα, της αμ-

φισβήτησης του ρόλου του ελεύ-
θερου εμπορίου ως μοχλού ανά-
πτυξης της παγκόσμιας οικονο-
μίας. Επίσης, η εκφρασμένη πρό-
θεση της νέας κυβέρνησης των
ΗΠΑ να περιορίσει τις αμυντικές
της δαπάνες στα πλαίσια του
ΝΑΤΟ, επηρεάζει σε ουσιαστικό
βαθμό την ασφάλεια και κατ’
επέκταση το μελλοντικό κόστος
αμυντικών εξοπλισμών, της Ευ-
ρώπης. Περαιτέρω, η επιθετική
πολιτική Τραμπ στο μεταναστευ-
τικό ζήτημα τροφοδοτεί παρό-
μοια πολιτικά ρεύματα στην Ευ-
ρώπη και εντείνει τις δημογρα-
φικές προκλήσεις, που θα κλη-
θούμε να αντιμετωπίσουμε μελ-
λοντικά.

Η Ε.Ε. μοιάζει απροετοίμαστη
να αντιμετωπίσει τις νέες δια-
μορφωνόμενες συνθήκες. Η έκ-
θεση Ντράγκι, που καλύπτει με
αρκετά ουσιαστικό τρόπο το ζω-

τικής σημασίας θέμα της αντα-
γωνιστικότητας, δεν προωθήθη-
κε έγκαιρα για υλοποίηση.

Ωστόσο, πρόσφατες εξελίξεις
σηματοδοτούν μια, ενδεχομένως,
καθοριστική αλλαγή πορείας. Η
πιθανολογούμενη νέα κυβέρνηση
της Γερμανίας, που θα αποτελεί
συνασπισμό των συντηρητικών
Χριστιανοδημοκρατών και των
Σοσιαλδημοκρατών, έχει προβεί
σε εξαγγελίες ριζοσπαστικού χα-
ρακτήρα για τα δεδομένα της
χώρας, αλλά και της Ε.Ε. γενικό-
τερα.

Συγκεκριμένα, προωθείται
μια ευέλικτη προσέγγιση στη
δημοσιονομική πολιτική, η οποία
φιλοδοξεί να καλύψει κενά στην
αμυντική ικανότητα της Ευρώπης
και, παράλληλα, να ωθήσει την
ψηφιακή οικονομία και την τε-
χνητή νοημοσύνη και να ενισχύ-
σει την αυτονομία της Ε.Ε., μει-

ώνοντας την εξάρτηση από τις
ΗΠΑ στους νευραλγικούς αυτούς
τομείς.

Οι αντιδράσεις σε πολιτικό
και τεχνοκρατικό επίπεδο είναι
ανάμικτες. Επικρίσεις σημει-
ώνονται ιδιαίτερα εντός Γερμα-
νίας, για εγκατάλειψη του μον-
τέλου μακροοικονομικής σταθε-
ρότητας σε βάρος των επόμενων
γενεών. Όμως, τα πλείστα σχόλια
είναι θετικά. Η παραδοσιακά
βραδυκίνητη Ε.Ε. πιθανόν να ξυ-
πνά από τον λήθαργο.

Όσον αφορά τις αγορές, οι
επενδυτές φαίνονται να αξιολο-
γούν θετικά τις προοπτικές της
Ε.Ε., ενώ παρατηρείται ανατίμη-
ση της συναλλαγματικής ισοτι-
μίας του ευρώ, σε αντίθεση με
τη λιγότερο θετική προσέγγιση
που διαμορφώνεται για τις προ-
οπτικές των ΗΠΑ.

Φυσιολογικά, το ενδεχόμενο

αυξημένου δημόσιου χρέους επίσης
αποτυπώνεται στις αγορές. Συγ-
κεκριμένα, τα επιτόκια ομολόγων
χωρών μελών της Ε.Ε. με ήδη υψη-
λό χρέος, όπως η Γαλλία και η Ιτα-
λία, έχουν αυξηθεί, καταδεικνύον-
τας τα περιορισμένα δημοσιονο-
μικά περιθώρια που διαθέτουν για
στήριξη της νέας πορείας.

Συνοπτικά, οι εξελίξεις επι-
βεβαιώνουν την αρχή μιας πι-
θανής θετικής στροφής και νέας
πορείας. Η επίτευξη, όμως, του
επιθυμητού αποτελέσματος απαι-
τεί άμεση συναίνεση, μακροπρό-
θεσμο σχεδιασμό και εμπνευ-
σμένη ηγεσία, τα οποία, αυτή
τουλάχιστον τη στιγμή, δεν είναι
δεδομένα στην Ε.Ε.

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους και ο Όμη-
ρος Πισσαρίδης είναι οικονομολόγοι
και οι απόψεις που εκφράζουν είναι
προσωπικές.

Η Ε.Ε. προσπαθεί να ξυπνήσει από τον λήθαργο

Στην Ολλανδία
εγγράφηκε το
πρώτο Venture
Capital Fund

Γιατί δεν έγινε στην Κύπρο

Το πρώτο ταμείο επιχειρημα-
τικού κεφαλαίου στην Κύπρο
εγγράφηκε στην Ολλανδία και
όχι στην Κύπρο, λόγω απουσίας
νομοθεσίας στην Κύπρο. Τρία
χρόνια προετοιμασίας του όλου
project και η κυβέρνηση δεν
προχώρησε σε δημιουργία νο-
μοθετικού πλαισίου για να υπο-
δεχθεί ένα ομολογουμένως κα-
λό εγχείρημα. Σελ. 5

Πάγωσε 
η ίδρυση

πανεπιστημίου
στο Τρόοδος

Αποσύρθηκε το ενδιαφέρον

Χωρίς πανεπιστήμιο μένει το
Τρόοδος μετά από την από-
συρση του ενδιαφέροντος από
τα συμβαλλόμενα ακαδημαϊκά
ιδρύματα. Σύμφωνα με την
εταιρεία Troodos Education &
DigitalDevelopment, τα σχέδια
ναυαγούν εξαιτίας της απρο-
θυμίας της κυβέρνησης για πα-
ραχώρηση των τεσσάρων κτι-
ρίων για να στεγαστούν οι σχο-
λές. Από μεριάς του, το υπ. Παι-
δείας επισήμανε ότι ουδέποτε
έχει υποβληθεί επίσημη αίτηση
από τους ενδιαφερόμενους για
την ίδρυση ιδιωτικού πανεπι-
στημίου όπως ορίζεται από τον
νόμο. Σελ. 4

ΔΙΕΘΝΗ

Πυρά CEO
κατά Τραμπ 
αλλά όχι
δημοσίως

Σελ. 10

Η τρίτη συστημική τράπεζα στο
νησί, με μερίδιο κοντά στο 10%,
καθίσταται η AlphaBankΚύπρου,
μετά το deal εξαγοράς της Astro-
bank. Πρόκειται για την ολοκλή-
ρωση του πλάνου που «έχτισε»
η μητρική πριν από περίπου 18
μήνες και που στόχο είχε τη δι-

εύρυνση της θυγατρικής της, την
εξυγίανση του ισολογισμού της
και να δώσει εκ νέου ψήφο εμπι-
στοσύνης στην κυπριακή οικο-
νομία με επένδυση εκατομμυρίων.
Με 205 εκατομμύρια ευρώ η Alpha
Bank Κύπρου εξαργύρωσε την
αύξηση του χαρτοφυλακίου των

δανείων της κατά 60%, φτάνοντας
τα 1,9 δισ. ευρώ (από 1,2 δισ. προ-
ηγουμένως) και τις καταθέσεις
της κατά περίπου 70%, δηλαδή
στα 5,8 δισ. ευρώ (από 3,6 δισ.
προηγουμένως). Από τις συνέρ-
γειες η μητρική έχει υπολογίσει
να διπλασιάσει την κερδοφορία

της Alpha Bank Κύπρου, με 100
εκατ. επαναλαμβανόμενων κα-
θαρών κερδών σε ετήσια
βάση.Όπως είναι σε θέση να γνω-
ρίζει η «Κ», ρόλο για το deal δια-
δραμάτισε ο μεγαλομέτοχος της
Alpha Bank στην Ελλάδα, ο ιτα-
λικός κολοσσός Unicredit. Σελ. 3

Πίσω από την εξαγορά 
που δίνει ψήφο στην Κύπρο
Το deal Alpha Bank - Astrobank η τρίτη συστημική στη χώρα και η Unicredit

Η αντεπίθεση του ευρώ και οι προβλέψεις
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Πολύς λόγος γίνεται περί ύφεσης στις
ΗΠΑ και πτώσης του χρηματιστη-
ρίου. Αλλά ίσως είναι ψευδαίσθηση
όλο αυτό. Η συζήτηση περί ύφεσης
άρχισε με μια εκτίμηση της Federal
Reserve της Ατλάντα πως η οικονομία
οδεύει προς συρρίκνωση το πρώτο
τρίμηνο. Ομως αυτή η εκτίμηση δεν
αποτελεί επίσημη οικονομική πρό-
βλεψη και δεν μας λέει και πολλά.
Πρόκειται απλώς για ένα εργαλείο
με το οποίο η τράπεζα παίρνει τα οι-
κονομικά στοιχεία μόλις είναι δια-
θέσιμα και προσπαθεί να αντλήσει
συμπεράσματα για την κατάσταση
της οικονομίας. Συνήθως δουλεύει
κάπως καλά, αλλά σε ορισμένες πε-
ριπτώσεις μπορεί να αστοχήσει. Αυτό
φαίνεται πως έγινε αυτή τη φορά
καθώς πρόκειται για έναν υπολογισμό

βάσει της πτώσης που σημείωσαν
οι εισαγωγές από εκείνες του προ-
ηγούμενου διαστήματος όταν ο κό-
σμος εισήγαγε πάρα πολλά προϊόντα
για να προλάβει την άνοδο των τιμών.
Δεν συμπεριέλαβε, όμως, άλλες με-
τρήσεις όπως η κατανάλωση και οι
επενδύσεις των επιχειρήσεων που
πρόκειται να τονωθούν χάρη σε
αυτές τις αυξημένες δαπάνες για τις
εισαγωγές. Οταν τις συμπεριλάβει,

τα αποτελέσματα θα είναι πολύ πιο
αξιόπιστα. Ολα αυτά συμβαίνουν
ενώ ο Τραμπ επιβάλλει δασμούς και
προκαλεί αναστάτωση στις αγορές,
στη συνέχεια τους ανακαλεί και επα-
ναλαμβάνεται πάλι ο ίδιος κύκλος.  

Σαφώς δεν είναι αυτός ο κατάλ-
ληλος τρόπος για να διαχειρίζεται
κανείς την οικονομία. Γι’ αυτό και
φαίνεται αναπόφευκτη μια επιβρά-
δυνση της ανάπτυξης καθώς ο Λευκός
Οίκος αρχίζει να περιγράφει την ύφε-
ση ως αναγκαίο φάρμακο. Στην ομιλία
του στο Κογκρέσο ο Τραμπ αντέ-
κρουσε τους φόβους για τον αντί-
κτυπο των δασμών, αλλά την Κυριακή
μίλησε για μια «περίοδο μετάβασης»
και στη συνέχεια δεν απέκλεισε το
ενδεχόμενο ύφεσης. Η αβεβαιότητα
προκαλεί ανησυχία, αλλά υπάρχουν
δύο απλοί λόγοι για να είμαστε αι-
σιόδοξοι. Πρώτον ότι τα αριθμητικά
στοιχεία μας λένε πως η αμερικανική
οικονομία είναι σε καλή κατάσταση.
Η ανεργία σε χαμηλά επίπεδα, το
ΑΕΠ αυξάνεται και ο πληθωρισμός
υποχωρεί κοντά στα κανονικά επί-
πεδα. Και ο δεύτερος λόγος ότι το
πλέον καθοριστικό στοιχείο για τη
μελλοντική κατάσταση της οικονο-
μίας είναι η τρέχουσα κατάστασή
της. Ενώ πολλοί παράγοντες θα μπο-
ρούσαν να επηρεάσουν την οικονο-
μία, είναι πασίγνωστο πόσο δύσκολο
είναι να προβλεφθούν. Γι’ αυτό και
όσο δεν υπάρχουν ενδείξεις πως έρ-
χονται χειρότερες μέρες, το καλύτερο
που μπορούμε να κάνουμε είναι να
προβλέψουμε πως η οικονομία θα
παραμείνει σε καλή κατάσταση.  

* Ο δρ Τζάστιν Γουόλφερς είναι καθηγητής
Οικονομικών και Δημόσιας Πολιτικής στο
Πανεπιστήμιο του Μίσιγκαν.

Επέπλευσε λόγω ΦΠΑ
Η ακρίβεια σκοτώνει τις κυβερνήσεις. Όλοι το
ξέρουν αυτό και καλύτερα από όλους ο πρό-
εδρος Μπάιντεν και οι Δημοκρατικοί. Στη δική
μας περίπτωση ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
εισπράττει τη δυσαρέσκεια των πολιτών σε
σχέση με το αυξημένο κόστος ζωής. Για να το
αντικρούσει, κατά τον απολογισμό της προ-
ηγούμενης Τετάρτης, έκανε μια φιλότιμη προ-
σπάθεια να πει ότι οι αυξήσεις στους μισθούς
ξεπέρασαν τα προηγούμενά δύο χρόνιά τον
πληθωρισμό. Προφανώς και αυτή η αναφορά
στηρίζεται σε στοιχεία, που όμως δεν ανταπο-
κρίνονται στην καθημερινότητα χιλιάδων πο-
λιτών. Αυτό όμως που έγινε η είδηση της βρα-
διάς είναι η μείωση του ΦΠΑ στον ηλεκτρισμό
για ένα χρόνο στο 9% από 19%. Αρνητική εν-
τύπωση όμως έκανε η συζήτηση για την κυ-
βερνητική πρόταση για τα ωφελήματα πολι-
τειακών αξιωματούχων, που όχι μόνο προκα-
λεί την κοινή γνώμη αλλά στέλνει το μήνυμα
πως οι προτεραιότητες της κυβέρνησης είναι
άλλες.  

••••
Αλλάζει τη φιλοσοφία
ΓεΣΥ
Θα πρέπει να προστατευθούν τα δικαιώματα
των ασθενών δικαιούχων του ΓεΣΥ για ισονο-
μία και να εφαρμοστεί από τον ΟΑΥ η απόφα-
ση του Διοικητικού Δικαστηρίου, αναφέρει η
Ενωση Ιδιωτών Ιατρών Κύπρου. Σύμφωνα με
την απόφαση, δικαιώνεται ο ασθενής που
προσέφυγε και ζήτησε να μπορεί να εξασφα-
λίζει τα φάρμακά του μέσω ΓεΣΥ ακόμα και αν
τα συνταγογραφεί γιατρός εκτός ΓεΣΥ. Η συγ-
κεκριμένη εξέλιξη είναι σημαντική αφού αλ-
λάζει τη φιλοσοφία του ΓεΣΥ με βάση την
οποία λειτουργεί ένα κλειστό οικοσύστημα δι-
καιούχων και παρόχων. Από την άλλη, η από-
φαση επιτρέπει στο σύστημα να αποφορτι-
στεί και να αναπνεύσει, αφού πλέον τα οικο-
νομικά αντικίνητρα για επίσκεψη σε γιατρό
εκτός ΓεΣΥ μειώνονται. 

••••
Δεν ήταν θέμα ασφάλειας; 
Την τρίτη διοικητική έρευνα στη σειρά έχει
στα χέρια της η υπουργός Γεωργίας, την
οποία θα δημοσιοποιήσει μόλις μελετήσει. Το
ερώτημα είναι κατά πόσο αυτή η έρευνα θα
τεκμηριώσει τις ενδεχόμενες πειθαρχικές
ευθύνες των επικεφαλής των τμημάτων Δα-
σών και Περιβάλλοντος που είχαν στον κρίσι-
μο χρόνο την ευθύνη των έργων. Τα έργα που
αφορούσαν σε βελτίωση της ασφάλειας των
επισκεπτών του Ακάμα διακόπηκαν στο τέλος
του 2023 και έκτοτε η κατάσταση πάει από
έρευνα σε έρευνα. Και να σκεφτείτε ότι η πα-

ρέμβαση στον Ακάμα κρίθηκε απαραίτητη
λόγω ζητημάτων ασφάλειας. Τελικά δεν ήταν
έτσι; 

••••
Συνδικαλιστική πίεση 
Ανέλπιστη στήριξη από το συνδικαλιστικό κί-
νημα βρήκε η κυβέρνηση στην απόφασή της
να ξεπαγώσει τις θέσεις πρώτου διορισμού σε
δημόσια υπηρεσία και ημικρατικούς οργανι-
σμούς. Μια απόφαση που έγινε αντικείμενο

κριτικής από την αντιπολίτευση. Οι συντεχνίες
λοιπόν ζητούν από τα κόμματα να το υπερψη-
φίσουν, ασκώντας τους ουσιαστικά πίεση λό-
γω του μεγάλου αριθμού μελών που εκπρο-
σωπούν. Στην ανακοίνωση στήριξης, οι συντε-
χνίες παραθέτουν τα οφέλη αυτής της πρότα-
σης, μερικά από τα οποία είναι ορθά και επι-
θυμητά. Δεν πρέπει όμως να μας διαφεύγει
ότι τα οφέλη θα προκύψουν αν το ξεπάγωμα
ασκηθεί με μέτρο. Κάτι που η ιστορία έδειξε
πως δεν ισχύει όταν το πολιτικό σύστημα έχει
την ευκαιρία να «κανονίσει» τους ημέτερους. 

••••
Κάθε φορά έχει και άλλο   
Και κάθε φορά που νομίζεις ότι αυτό το ανέκ-
δοτο με τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδι-
οίκησης θα σταματήσει να απασχολεί την επι-
καιρότητα, οι προσδοκίες διαψεύδονται. Αυ-
τήν τη φορά έχουμε τη στάση πληρωμών εκ
μέρους των Επαρχιακών Οργανισμών Αυτοδι-
οίκησης οι οποίο δεν έχουν εγκεκριμένο προ-
ϋπολογισμό, επειδή αυτός που ετοίμασαν έγι-
νε με λάθος πρότυπο. Και επειδή δεν έχουν
εγκεκριμένο προϋπολογισμό, οι λειτουργοί
αρνούνται να εγκρίνουν δαπάνες γιατί φο-
βούνται μην μπλέξουν. Και πώς επιλύεται το
πρόβλημα; Με επιστολή που μπορεί να στεί-
λουν τα υπουργεία Εσωτερικών και Οικονομι-
κών. Λέγοντάς τους τι; Ότι δικαιούνται να πα-
ρανομούν; Και γιατί δεν έχουν εγκεκριμένο
προϋπολογισμό; Γιατί δεν τους ενημέρωσαν
ότι άλλαξε το πρότυπο. Και όλα αυτά δικαιολο-
γούνται γιατί είμαστε σε φάση μεταρρύθμι-
σης. Όχι, από τον Ιούνη είμαστε σε υλοποί-
ηση, η μεταρρύθμιση συζητιόταν για μια δε-
καετία. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Μη Οικονομικά
Ενεργός Πληθυσμός

Μη Οικονομικά Ενερ-
γός Πληθυσμός καλείται
το σύνολο των ατόμων
που δεν είναι ικανά ή
διαθέσιμα για εργασία,
δηλ. τα άτομα τα οποία
είτε δεν μπορούν είτε
δεν θέλουν να εργα-

στούν. Τα άτομα αυτά δεν περιλαμβάνον-
ται στο εργατικό δυναμικό (οικονομικά
ενεργό πληθυσμό) μιας οικονομίας, το
οποίο αποτελείται από εργαζόμενους
και άνεργους. 

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Οι εκτιμήσεις για ύφεση 
στις ΗΠΑ είναι υπερβολικές   

Της ΚΡΙΣΤΙΝΑ ΚΑΡΟΝ

Επικίνδυνες και ενίοτε θανατηφό-
ρες μπορεί να αποδειχθούν οι πα-
ρενέργειες δημοφιλών ηρεμιστι-
κών που περιέχουν βενζοδιαζε-
πίνες. Η κατάχρηση των φαρμά-
κων αυτών έχει καταστεί ιδιαίτερα
συχνή στις ΗΠΑ, όπως επισημαίνει
η ιατρική κοινότητα. Την ίδια στιγ-
μή, το φαινόμενο απασχολεί και
το Χόλιγουντ με δημοφιλείς τη-
λεοπτικές σειρές να εντάσσουν
την κατάχρηση ηρεμιστικών στα
σενάριά τους, όπως στη σειρά
«Λευκός λωτός» (White Lotus).
«Βλέπουμε ολοένα και περισσό-
τερα τέτοια κρούσματα στην κα-
θημερινότητα. Οπως έδειξαν πολ-
λές πρόσφατες μελέτες, το πρό-
βλημα είναι μεγαλύτερο από ό,τι
νομίζαμε», λέει ο δρ Ιαν Νιλ, ειδικός
της γηριατρικής στο πανεπιστη-
μιακό νοσοκομείο του Σαν Ντιέγκο
της Καλιφόρνιας.

Τα φάρμακα αυτά, γνωστά ως
«μπένζος», συνταγογραφούνται
κυρίως για την αντιμετώπιση του
χρόνιου άγχους, των κρίσεων πα-
νικού και των διαταραχών του
ύπνου, ενώ έχουν αποδειχθεί χρή-
σιμα και στη διαχείριση της απε-
ξάρτησης από το αλκοόλ. Ορισμέ-
να από τα πιο δημοφιλή είναι τα
Valium, Klonopin και Xanax.

Σε αντίθεση με τα αντικατα-
θλιπτικά, που απαιτούν εβδομάδες
χορήγησης προτού ενεργήσουν,
οι περισσότερες βενζοδιαζεπίνες
προσφέρουν ανακούφιση μέσα
σε λίγα λεπτά, ιδανικό για αγχώδεις
ταξιδιώτες σε πτήσεις και άλλους
που αναζητούν άμεση λύση για
συγκεκριμένες περιστάσεις.

Η χρόνια χρήση τους, όμως,
μπορεί να οδηγήσει σε ανοχή μέσα
σε λίγες εβδομάδες χορήγησης,

ακόμη και όταν αυτή γίνεται κάτω
από ιατρική επίβλεψη και με νό-
μιμη συνταγογράφηση, λέει η δρ
Λουντμίλα ντε Φαρία, πρόεδρος
του συμβουλίου γυναικείας ψυχι-
κής υγείας της Αμερικανικής Ψυ-
χιατρικής Ενωσης. «Αυτή είναι η
στιγμή που οι ασθενείς βρίσκονται
σε επικίνδυνο στάδιο. Η ίδια δόση
δεν τους απαλλάσσει πια από τα
συμπτώματα», λέει η δρ Ντε Φα-
ρία.

Την ίδια ώρα, φάρμακα όπως
το clonazepam και το diazepam
παραμένουν στο ανθρώπινο σώμα
για μεγαλύτερο χρονικό διάστημα
από ό,τι φάρμακα μικρότερης
ισχύος, όπως το alprazolam. «Οι
περισσότεροι δεν το συνειδητο-
ποιούν και παίρνουν πολλαπλάσιες
δόσεις με την ουσία να συσσω-
ρεύεται στον οργανισμό τους. Το
αποτέλεσμα είναι ότι αισθάνονται
διαρκώς σαν να έχουν πιει μερικά

ποτά», επισημαίνει η δρ Ντε Φα-
ρία.

Οι παράγοντες αυτοί έχουν
οδηγήσει σε ευρεία κατάχρηση
των συγκεκριμένων φαρμάκων.
Το 2019, τα αμερικανικά φαρμα-
κεία διαχειρίσθηκαν 92 εκατ. συν-

ταγές βενζοδιαζεπίνης, σύμφωνα
με την ομοσπονδιακή Υπηρεσία
Τροφίμων και Φαρμάκων. 

Ερευνες δείχνουν ότι τα φάρ-
μακα αυτά συνταγογραφούνται
κυρίως σε ενηλίκους μεταξύ 50
και 64 ετών.

Το 2020, η υπηρεσία ανανέωσε
τις οδηγίες της προς τους ιατρούς
και τους ασθενείς, με προειδοποι-
ήσεις για τον κίνδυνο σωματικής
εξάρτησης, στερητικού συνδρό-
μου, κατάχρησης και εθισμού.
Ιδανικά, οι κίνδυνοι αυτοί επεξη-

γούνται στον ασθενή από τον ια-
τρό πριν από τη χορήγηση της
πρώτης δόσης. Αυτό, όμως, δεν
συμβαίνει πάντα. «Είναι άλλο
πράγμα να το λες και άλλο να το
βιώνεις», αναφέρει λέει ο δρ Νιλ.

Ο Νιλ λέει ότι βλέπει συχνά

ασθενείς, οι οποίοι λαμβάνουν
ήδη κοκτέιλ άλλων φαρμάκων και
δεν συνειδητοποιούν τον κίνδυνο
της ανάμειξής τους με βενζοδια-
ζεπίνη. 

Αν πάλι ο ασθενής σχεδιάζει
να πιει αλκοόλ ή να κάνει χρήση
κάνναβης, είναι καλύτερο να μην
έχει βενζοδιαζεπίνη στον οργα-
νισμό του. Ο συνδυασμός ουσιών
που προκαλούν κατασταλτικά
συμπτώματα μπορεί να επηρεάσει
ακόμη και την αναπνοή.

Ιδιαίτερα ευάλωτοι στις βενζο-
διαζεπίνες είναι οι ηλικιωμένοι,
καθώς η δραστική ουσία μεταβο-
λίζεται διαφορετικά στις μεγάλες
ηλικίες, παραμένοντας στον ορ-
γανισμό για μεγάλα χρονικά δια-
στήματα. Τα φάρμακα αυτά μπο-
ρούν ακόμη και να προκαλέσουν
παραισθήσεις σε ασθενείς που
πάσχουν από άνοια.

Ερευνα του 2019 έδειξε ότι πο-
σοστό 20% των ασθενών που λαμ-
βάνουν βενζοδιαζεπίνες κάνουν
κατάχρηση. Τα συμπτώματα της
στέρησης είναι ιδιαίτερα δυσά-
ρεστα και περιλαμβάνουν διατα-
ραχές του ύπνου, εκνευρισμό, εφί-
δρωση, καρδιακές αρρυθμίες, υψη-
λή αρτηριακή πίεση και στομαχικά
προβλήματα.

Η απεξάρτηση από το φάρμακο
πρέπει να γίνει σταδιακά και ιδα-
νικά κάτω από την επίβλεψη ια-
τρού. «Είναι σχεδόν σαν να προσ-
γειώνεις αεροπλάνο με κλιμακωτή
κάθοδο», λέει ο δρ Τζον Τόρους,
ψυχίατρος του ιατρικού κέντρου
Μπεθ Ιζραελ στη Βοστώνη. Ενόσω
η απεξάρτηση προχωράει, λέει ο
δρ Τόρους, ο ασθενής μπορεί να
δοκιμάσει διαφορετικές μεθόδους
βελτίωσης του ύπνου του και να
έλθει σε επαφή με ψυχοθεραπευτή
για τη διαχείριση του άγχους του.

<<<<<<

Παρά την αναστάτωση
που προκαλεί ο Τραμπ,

τα στοιχεία μας λένε
πως η αμερικανική οικο-
νομία είναι σε καλή κα-

τάσταση.  

«Καμπανάκι» για τα ηρεμιστικά

<<<<<<

Τα λεγόμενα «μπένζος»
είναι ιδιαίτερα δημοφι-

λή στο Χόλιγουντ και
συνταγογραφούνται

κυρίως κατά του χρόνι-
ου άγχους, των κρίσε-

ων πανικού και των δια-
ταραχών ύπνου.

Το πάθος των Κυπρίων για ταξίδια σε συνδυασμό με τις αργίες της 25ης Μαρτίου και 1ης
Απριλίου έφεραν sold out στα ταξιδιωτικά πακέτα για Ελλάδα.  

Στον τρίτο κύκλο της σειράς «The White Lotus» η πρωταγωνίστρια Βικτόρια Ράτλιφ (την ερμηνεύει η
ηθοποιός Πάρκερ Πόζι) γίνεται καχύποπτη βλέποντας τα χάπια της να λιγοστεύουν. Ειδικοί δηλώνουν ότι
σε σύντομο χρονικό διάστημα η ίδια δόση «μπένζος» δεν φέρνει πια ανακούφιση στους ασθενείς. 
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η Alpha Bank αποφάσισε όπως η
θυγατρική της, η Alpha Bank Κύ-
πρου, καταστεί η τρίτη συστημική
τράπεζα στο νησί, ένα πλάνο που
«έχτισε» πριν από περίπου 18 μήνες.
Μέσα στο πλάνο της μητρικής πρω-
ταγωνιστικό ρόλο έπαιξε ο επανα-
πατρισμός του CEO της από την
Αυστραλία και ακολούθως η Alpha
Bank Κύπρου να μεγαλώσει, να
ολοκληρώσει όλα τα στάδια εξυ-
γίανσης του ισολογισμού της και
να δώσει εκ νέου ψήφο εμπιστο-
σύνης στην κυπριακή οικονομία
με επένδυση εκατομμυρίων. 

Στο κομμάτι του «μεγαλώματός»
της είδε την Astrobank. Μία εξα-
γορά της συγκεκριμένης τράπεζας
θα της έδινε ένα «σεβαστό» μέγεθος
της 3ης μεγαλύτερης τράπεζας
στην Κύπρο, με μερίδιο κοντά στο
10%. Με 205 εκατομμύρια ευρώ η
Alpha Bank Κύπρου εξαργύρωσε
την αύξηση του χαρτοφυλακίου
των δανείων της κατά 60%, φτά-
νοντας τα 1,9 δισεκατομμύρια ευρώ
(από 1,2 δισ. προηγουμένως) και
τις καταθέσεις της κατά περίπου
70%, δηλαδή στα 5,8 δισεκατομ-
μύρια ευρώ (από 3,6 δισ. προηγου-
μένως). Από τις συνέργειες η μη-
τρική έχει υπολογίσει να διπλασιά-
σει την κερδοφορία της Alpha Bank
Κύπρου, με 100 εκατομμύρια ευρώ
επαναλαμβανόμενων καθαρών κερ-
δών σε ετήσια βάση.

Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει
η «Κ», κινητήριος δύναμη της πρά-
ξης αυτής ήταν ο μεγαλομέτοχος
της Alpha Bank στην Ελλάδα, ο
ιταλικός κολοσσός, Unicredit. Δεν
υπέδειξε το οτιδήποτε στην πράξη,
ούτε είχε άμεση εμπλοκή, αλλά
έδωσε «λευκή επιταγή» στα υψη-
λόβαθμα στελέχη της Alpha Bank

σε Ελλάδα και Κύπρο να προχω-
ρήσουν με ό,τι καλύτερο θεωρού-
σαν για την εξέλιξη της τράπεζας.
Η συνεργασία της Unicredit με την
Alpha Bank είχε να δώσει πολλά
στη δεύτερη. 

Η Unicredit γνωρίζει από την
αγορά των αμοιβαίων κεφαλαίων
και με προϊόντα ειδικά προσαρμο-
σμένα σε αυτή την κατεύθυνση,
γνωρίζει από τον ασφαλιστικό το-
μέα και ειδικά από ασφάλειες ζωής,
γνωρίζει όμως και από τεχνολογία
και μπορεί να παράσχει τεχνογνω-
σία σε πολλαπλά επίπεδα.

Στην ερώτηση της Unicredit
στο τι θα μπορούσε να ανταποδώσει
η Alpha Bank σε όλα τα παραπάνω
στοιχεία, η μητρική υπέδειξε πως
γνωρίζει πολύ καλά από τις αγορές
της Ελλάδας και της Κύπρου. Στην

Κύπρο όμως ήταν λίγο «άκομψο»
το μόνο 5% που είχε στην αγορά
και έτσι, όλα τα υπόλοιπα είναι
ιστορία, αγγλιστί «the rest is hi-
story».

«Go for it» οι επόπτες
Οι επόπτες των τραπεζών στη

Φρανκφούρτη κατά γενική ομολο-
γία σε δύο καταστάσεις είναι «αλ-
λεργικοί». Στο να μην γνωρίζουν,
αλλά και να αιφνιδιάζονται. Και
στην περίπτωση του «γάμου» με-
ταξύ Alpha Bank και Astrobank
γνώριζαν και φυσικά δεν αιφνιδιά-
στηκαν. Όταν παρουσιάστηκαν
στους επόπτες οι συζητήσεις μεταξύ
των δύο τραπεζών ήταν θετικοί,
καθώς ο Όμιλος είναι γνώριμος και
για το μέγεθός του και για το ποιόν
του.

Τι θα κάνουν Κύπρο;
Η ψήφος εμπιστοσύνης στην

κυπριακή οικονομία βάζοντας 205
εκατομμύρια ευρώ από την εξαγορά
είναι δεδομένη. Θα καταλήξουν
αναπόφευκτα και σε κυπριακά χέρια,
παρά τη μετοχική δομή της Astro-
bank που είναι κατά κύριο λόγο
προς «Λίβανο μεριά», αυτό όμως
λίγη σημασία έχει. Μεγαλύτερης
σημασίας είναι το «restart» που κά-
νει η Alpha Bank Κύπρου στην κυ-
πριακή αγορά. Η στόχευση της Al-
phaBankΚύπρου από εδώ και πέρα
θα γίνει και σε επίπεδο λιανικής
τραπεζικής (retail) και σε επίπεδο
επιχειρήσεων (B2B) και σε επίπεδο
WealthManagementκαι σε επίπεδο
Affluent Banking, με εξειδικευμένα
προϊόντα και υπηρεσίες. Μην ξε-
χνάμε πως, τα μοντέλα της Astro-

bank και της Alpha Bank Κύπρου
θα μπορούσαν να χαρακτηριστούν
και «συμπληρωματικά», με την πρώ-
τη να έχει πιο επιχειρηματική στό-
χευση και η δεύτερη να έχει πιο
λιανική προσέγγιση.

Τα 100 εκατ. ευρώ ετήσιων κα-
θαρών κερδών από τις συνέργειες
που θα δημιουργηθούν καταδει-
κνύουν πως, για την Alpha Bank
η Κύπρος είναι μία χώρα που «ντύ-
νει» τη γενικότερη στρατηγική της
για την περιοχή μακροπρόθεσμα.

Το λεγόμενο «Cherry Picking»
Η Alpha Bank δεν θα αποκτήσει

όλη την Astrobank, «με το κλειδί
στο χέρι», όπως θα μπορούσαμε
να πούμε απλοϊκά και λαϊκά. Άλ-
λωστε, η Alpha Bank έμαθε από
την κατάσταση που βίωνε η Alpha
Bank Κύπρου από το 2013 και εν-
τεύθεν και τον γενικότερο μετα-
σχηματισμό της. Τελευταίο και με-
γάλο όμως κομμάτι ήταν η πώληση
των μη εξυπηρετούμενων δανείων
της στην Cerberus, σε μία πράξη
που μέσα στην περίοδο του Covid-
19 «ξεψάχνισαν» όλα τα προβλη-
ματικά δάνεια «ένα - ένα».

Από την εποχή του Συνεργατι-
σμού και εντεύθεν, οι τράπεζες δεν
αγοράζουν εύκολα άλλο τραπεζικό
ίδρυμα στην ολότητά του. Η περί-
πτωση του Συνεργατισμού δημι-
ούργησε το κίνημα του λεγόμενου
«cherrypicking», όπου ο αγοραστής
επιλέγει κομμάτια της τράπεζας
του πωλητή. Αντίστοιχη κατάσταση
είδαμε και στην περίπτωση της
RCB Bank, έτσι θα δούμε και στην
περίπτωση της Alpha με την Astro-
bank. Απόδειξη αυτού, ότι, η εξα-
γορά εξαιρεί μέρος εκ των ΜΕΔ της
AstroBank, άρα και δεν θα έχει επί-
πτωση στα επίπεδα των ΜΕΔ του
Ομίλου.

Πίσω από το deal Alpha Bank - Astrobank
Ψήφισε ο Όμιλος να μείνει στην Κύπρο, διπλασιάζοντας τα μερίδιά του – Τι πήρε και τι έχει να δώσει στην Unicredit

<<<<<<

Η ψήφος εμπιστοσύ-
νης στην κυπριακή 
οικονομία βάζοντας

205 εκατ. είναι δεδο-
μένη. Θα καταλήξουν
αναπόφευκτα και σε

κυπριακά χέρια, παρά
τη μετοχική δομή της
Astrobank, που είναι
κατά κύριο λόγο προς

«Λίβανο μεριά».

Οι επόπτες των τραπεζών στη Φρανκφούρτη κατά γενική ομολογία σε δύο καταστάσεις είναι «αλλεργικοί». Στο να
μην γνωρίζουν, αλλά και να αιφνιδιάζονται. Στην περίπτωση της Alpha Bank τίποτα από τα δύο δεν έγινε.

Eρχεται 
τεχνογνωσία
Η ψήφος εμπιστοσύνης και η
επένδυση των 205 εκατομμυ-
ρίων ευρώ συνοδεύεται και
με επιμόρφωση του υφιστά-
μενου προσωπικού και του
προσωπικού που θα αποκτη-
θεί από την Astrobank.
«Ακούγεται» ότι το νέο σχήμα
θα έχει περί τους 600 υπαλ-
λήλους, ωστόσο θα πρέπει να
αναμένεται τεχνογνωσία και
επιμόρφωση από Ελλάδα
ώστε να πετύχει τους στόχους
που έχουν τεθεί «Ομιλικά».
Ίσως είναι ακόμη νωρίς να ει-
πωθεί, αλλά και η Unicredit
πιθανώς να έχει μεγάλο κομ-
μάτι συνεισφοράς σε όλο αυ-
τό το «Cyprus Project».
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Της ΔΩΡΙΤΑΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ

Στα βράχια καταλήγει όπως όλα δεί-
χνουν το πρότζεκτ για Πανεπιστήμιο
Τροόδους, καθώς τα συμβαλλόμενα
ακαδημαϊκά ιδρύματα φαίνεται να
έχουν αποσύρει το ενδιαφέρον τους.
Σύμφωνα με όσα πληροφορείται η
«Κ», το πρότζεκτ που αναμενόταν
ότι θα δώσει πνοή στα ορεινά ναυαγεί
μετά από τρία χρόνια προσπαθειών
από τους εμπλεκόμενους φορείς και
σωρεία εξαγγελιών και υποσχέσεων
για ανάπτυξη της περιοχής, τόσο από
την προηγούμενη όσο και από την
τωρινή κυβέρνηση. Το κώλυμα, όπως
μας αναφέρθηκε από πλευράς του
μη κερδοσκοπικού οργανισμού Tro-
odos Education & Digital Develop-
ment που έχει συσταθεί για το συγ-
κεκριμένο έργο με στόχο την προ-
σέλκυση ενδιαφέροντος από πανε-
πιστήμια του εξωτερικού, προκύπτει
από την απροθυμία της κυβέρνησης
για την παραχώρηση των τεσσάρων
κτιρίων προκειμένου να στεγαστούν
οι σχολές. Πιο συγκεκριμένα, όπως
μας αναφέρθηκε, πρόκειται για το
Γυμνάσιο Πεδουλά, τα Δημοτικά Γα-
λάτας και Κάτω Πλατρών και το Νη-
πιαγωγείο Κυπερούντας. Τα συγκε-
κριμένα κρατικά κτίρια  των τεσσάρων
κοινοτήτων δεν χρησιμοποιούνται
και όπως επισημάνθηκε από την πλευ-
ρά του Troodos Education & Digital
Development ζητήθηκε όπως παρα-
χωρηθούν υπό όρους προκειμένου
να επιβεβαιωθεί η πρόθεση της κυ-
βέρνησης για να ολοκληρωθεί το πρό-
τζεκτ και να διασφαλιστεί προς τους
επενδυτές ότι η επένδυσή τους θα
έχει στέγη.

Από πλευράς του υπουργείου Παι-
δείας, μας τονίστηκε ότι ουδέποτε
έχει υποβληθεί επίσημη αίτηση από
τους ενδιαφερόμενους για την ίδρυση
ιδιωτικού πανεπιστημίου όπως ορί-
ζεται από τον νόμο. Για να κάνουμε

την αίτηση θα έπρεπε με κάποιο
τρόπο να μας διασφαλίσουν ότι θα
είχαμε τα κτίρια στέγασης του πα-
νεπιστημίου ή τουλάχιστον συμφω-
νία εξασφάλισής τους, υποστηρίζουν
από τη μεριά τους τα συμβαλλόμενα
μέρη.

Οι φορείς και οι επενδυτές
Η όλη προσπάθεια πάει πίσω στο

2021 και εντάσσεται στα πλαίσια της
Εθνικής Στρατηγικής για την Ανά-
πτυξη των Ορεινών Κοινοτήτων Τρο-
όδους, αλλά και της πρωτοβουλίας
του National Champion για τη Ευ-
ρωπαϊκή Βουλή της Υπαίθρου για
αναγέννηση των ορεινών θερέτρων
του Τροόδους και επίλυση του προ-
βλήματος εργατικών χεριών. Ακο-
λούθως η πορεία του όλου πρότζεκτ
με αφετηρία το Δίκτυο Τροόδους και
το Mesoyios Education Group Ltd σε
συνεργασία με τους κοινοτάρχες των
εμπλεκομένων κοινοτήτων, προχώ-
ρησαν με τη σύσταση του μη Κερ-
δοσκοπικού Οργανισμού Troodos
Education & Digital Development.

Τα συμβαλλόμενα μέρη στη συ-
νέχεια προχώρησαν με την εκπόνηση
στρατηγικού πλάνου, με στόχο ου-
σιαστικά την ίδρυση του Πανεπιστη-
μίου Τροόδους με τέσσερεις πανεπι-
στημιουπόλεις (university campus)
στις κοινότητες Πεδουλά, Γαλάτας,
Κυπερούντας  και Πάνω και Κάτω
Πλατρών και Μονιάτη, συμβάλλοντας
και αποφασιστικά προς την κατεύ-

θυνση υλοποίησης της «Εθνικής Στρα-
τηγικής Ανάπτυξης Ορεινών Κοινο-
τήτων Τροόδους». 

Αυξημένο ενδιαφέρον συγκέντρω-
σε το πρότζεκτ από δυνητικούς επεν-
δυτές όπως η εταιρεία Easy Studies
του Στέλιου Χατζηιωάννου. Το πρό-
τζεκτ, σύμφωνα με τον οργανισμό
Troodos Education & Digital Deve-
lopment, βρισκόταν σε διαδικασία
εξασφάλισης και ευρωπαϊκών κον-
δυλίων.

Στο μεταξύ, είχε ολοκληρωθεί και
κατατεθεί ενώπιον του υπουργείου
Παιδείας η οικονομική μελέτη με τα
αποτελέσματα να αποδεικνύουν ότι
το Πανεπιστήμιο Τροόδους κρινόταν
οικονομικά βιώσιμο υπό την προϋπό-
θεση της παραχώρησης χρήσης των
κλειστών σχολείων στις κοινότητες
Κάτω Πλατρών, Πεδουλά, Γαλάτας
και Κυπερούντας. Όπως επισημάν-
θηκε από τη μελέτη, τα εν λόγω σχο-

λεία θα αναβαθμίζονταν με έξοδα
του Troodos Education & Digital De-
velopment προκειμένου να λειτουρ-
γήσουν στα πλαίσια του πανεπιστη-
μίου. 

Τα πανεπιστήμια και οι σχολές
Μεγάλο ενδιαφέρον στη διεθνή

ακαδημαϊκή κοινότητα συγκέντρωσε
το Πανεπιστήμιο Τροόδους, το οποίο
θα έπαιρνε σάρκα και οστά με βάση
το μοντέλο του Μωσαϊκού Πανεπι-
στημίου, που αποτελείται από πετυ-
χημένες σχολές διαφόρων πανεπι-
στημίων. Κατά τη διάρκεια των επα-
φών που πραγματοποίησαν οι εμπλε-
κόμενοι φορείς μέσω του Troodos
Education & Digital Development
τέσσερα πανεπιστήμια του εξωτερι-
κού ενδιαφέρθηκαν με στόχο να δη-
μιουργήσουν έξι συνολικά σχολές
στις κοινότητες. Συγκεκριμένα, για
τον Πεδουλά θα λειτουργούσε Σχολή

Γεωργικών Επιχειρήσεων, ώστε να
συνάδει και με το αντίστοιχο γυμνάσιο
που δημιουργήθηκε στη Λεμύθου.
Τη σχολή θα αναλάβανε το Πανεπι-
στήμιο Δυτικής Μακεδονίας που λει-
τουργεί σε πέντε διαφορετικές πόλεις
της Ελλάδας. Επιπλέον, το Arab Aca-
demy of Science, Technology & Ma-
ritime Transport από την Αίγυπτο
θα λειτουργούσε επίσης στον Πεδου-
λά, τη Σχολή Διοίκησης Αγροτικών
Επιχειρήσεων, Καινοτομίας και Επι-
χειρηματικότητας.

Στην κοινότητα Γαλάτας, το Lublin
University of Technology από την
Πολωνία θα λειτουργούσε τη Σχολή
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τεχνολογίας
σε συνδυασμό και με το Γεωργικό
Λύκειο που θα λειτουργήσει στη γει-
τονική κοινότητα Ευρύχου.

Όσον αφορά την Κυπερούντα η
συμφωνία έγινε με το Catholic Uni-
versity Pope John Paul II που εδρεύει

επίσης στην Πολωνία, με στόχο να
δημιουργηθούν οι Σχολές Ανθρωπι-
στικών και Μεσογειακών Σπουδών.

Ελβετικά πανεπιστήμια με τα οποία
ήδη συνεργάζεται ο εκπαιδευτικός
οργανισμός «Μεσόγειος» θα αναλάμ-
βαναν τη Σχολή Διοίκησης Ξενοδο-
χείων και Τουρισμού, η οποία θα λει-
τουργούσε με τρία διαφορετικά τμή-
ματα που θα στεγαστούν στις Κάτω
και Πάνω Πλάτρες και στον Μονιάτη.
Για τις συγκεκριμένες κοινότητες δεν
παρουσιαζόταν οποιαδήποτε πρό-
βλημα με τις κτιριακές εγκαταστάσεις
καθώς ήταν ήδη εξασφαλισμένες. 

Τι είχε ζητήσει το Υπουργείο
Τεκμηρίωση για τις πηγές χρημα-

τοδότησης αναφορικά με την ιδιότητα
υπό την οποία τα ξένα πανεπιστήμια
προτίθενται να συμμετέχουν στο
πρότζεκτ του Πανεπιστημίου Τροό-
δους είχε ζητήσει το υπουργείο Παι-
δείας. Όπως αναφέρεται στην επι-
κοινωνία που είχαν τα δυο μέρη το
Υπουργείο στις 5 Ιανουαρίου του
2024 ζήτησε όπως ο οργανισμός Tro-
odos Education & Digital Develop-
ment αποστείλει τεκμηρίωση για τις
πηγές χρηματοδότησης που επικα-
λείται (πανεπιστήμια του εξωτερικού,
δωρεές, χορηγίες, ευρωπαϊκή επιχο-
ρήγηση, δανεισμό κτλ.). 

Συγκεκριμένα, κάλεσε τους εμ-
πλεκόμενους όπως αποστείλουν ενυ-
πόγραφες επιστολές δέσμευσης χρη-
ματοδότησης από όλους τους χορη-
γούς/δανειστές, στις οποίες να ανα-
γράφεται και το ύψος του ποσού που
θα χρησιμοποιηθεί.

Επιπλέον, το αρμόδιο Υπουργείο
ζήτησε περαιτέρω επεξηγήσεις ανα-
φορικά με το καθεστώς το οποίο τα
ξένα πανεπιστήμια συμφώνησαν να
συμμετέχουν στο πρότζεκτ. Πιο συγ-
κεκριμένα, το υπουργείο Παιδείας
διερωτήθηκε ποιο είναι το κίνητρό

τους, καθώς στην περίπτωση που θα
συμμετέχουν στην ιδιοκτήτρια εται-
ρεία που χρησιμοποιείται για το πρό-
τζεκτ δεν θα μπορούν να λαμβάνουν
κέρδη, λόγω του ότι η εταιρεία Tro-
odos Education & Digital Develop-
ment είναι μη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα.

Ποια η απάντηση της εταιρείας 
O ίδιος ο Πρόεδρος της Δημοκρα-

τίας Νίκος Χριστοδουλίδης είχε ει-
σηγηθεί όπως γίνει παραχώρηση των
κτιρίων υπό όρους προκειμένου να
ξεπεραστεί το συγκεκριμένο κώλυμα
και να προχωρήσει το πρότζεκτ, ση-
μείωνε από τη μεριά του σε απάντηση
του υπουργείου Παιδείας η εταιρεία
Troodos Education & Digital Deve-
lopment. Σε απαντητική επιστολή
στις 10 Απριλίου 2024 η εταιρεία ξε-
καθάρισε ότι οι όροι που είχε θέσει
ο κ. Χριστοδουλίδης ήταν να δοθούν
τα κτίρια όταν και εφόσον δοθούν
οι απαραίτητες τεκμηριώσεις των
πηγών χρηματοδότησης. 

Αναφορικά δε για τις πηγές χρη-
ματοδότησης των συμβαλλόμενων
πανεπιστημίων και επενδυτών, η
εταιρεία σημειώνει ότι αναμένουν
την επίσημη εξαγγελία του Προέδρου
για την υπό όρους παραχώρηση των
κτιρίων για να προχωρήσουν με την
εξαγγελία των επίσημων εισφορών
τους και κατ’ επέκταση την απαι-
τούμενη τεκμηρίωση των πηγών
χρηματοδότησης.

Ναυάγησε 
το πρότζεκτ για 

το Πανεπιστήμιο
Τροόδους

Αποσύρθηκε το ενδιαφέρον των συμβαλλόμενων
ακαδημαϊκών ιδρυμάτων

Το Πανεπιστήμιο Τροόδους είχε σχεδιαστεί με τη στόχευση να είναι αγγλόφωνο, με κλάδους
προσαρμοσμένους στην ανάπτυξη της υπαίθρου σε όλους τους τομείς.

<<<<<<

Troodos Education & Digital
Development: Απροθυμία 
της κυβέρνησης για την παραχώ-
ρηση των τεσσάρων κτιρίων. 

<<<<<<

Υπουργείο Παιδείας: Δεν έχει
υποβληθεί ποτέ επίσημη αίτηση
από τους ενδιαφερόμενους 
για την ίδρυση ιδιωτικού πανεπι-
στημίου. 
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Οι Ευρωπαίοι πίστευαν για καιρό
πως μπορούσαν να τα καταφέρουν
με τον Ντόναλντ Τραμπ και να
αποφύγουν έναν επώδυνο εμπο-
ρικό πόλεμο. Προσπάθησαν να
τον κάμψουν υποσχόμενοι εύκολες
λύσεις όπως η αύξηση των εισα-
γωγών αμερικανικού φυσικού αε-
ρίου. Τώρα, όμως, είναι σαφές ότι
τα πράγματα δεν είναι εύκολα.

Αν και αντέδρασαν στους δα-
σμούς του Τραμπ με αντίποινα, οι
Ευρωπαίοι αξιωματούχοι πάντα
ήθελαν διαπραγμάτευση και εξα-
κολουθούν να θέλουν. «Χρειάζον-
ται, όμως, δύο χέρια για ένα χει-

ροκρότημα», σχολιάζει ο Μάρος
Σέφκοβιτς, επίτροπος Εμπορίου,
και υπογραμμίζει πως «τα προβλή-
ματα από τους δασμούς μπορούν
να αποφευχθούν μόνον αν η αμε-
ρικανική κυβέρνηση δεχθεί να συ-
ζητήσει μαζί μας και να κλείσει
συμφωνία». Η Ευρώπη αντιμετω-
πίζει μια δύσκολη κατάσταση. Για
πολλούς δεν είναι σαφές τι ακριβώς
θέλει ο Τραμπ. Οι δασμοί συχνά
εκλαμβάνονται ως διαπραγματευ-
τικό χαρτί, άλλοτε ως μέσον για
να αντληθούν χρήματα που θα
χρηματοδοτήσουν τις φοροαπαλ-
λαγές και άλλοτε ως τιμωρία της

Ε.Ε. για τις ρυθμίσεις που επέβαλε
στους αμερικανικούς τεχνολογι-
κούς κολοσσούς.

Ο Τραμπ έχει, άλλωστε, επικρί-
νει τον τρόπο με τον οποίο η Ευ-
ρώπη και άλλες χώρες φορολογούν

τους παραγωγούς και έχει αφήσει
να εννοηθεί ότι οι δασμοί θα απο-
τελούν αντίδραση σε αυτές τις πο-
λιτικές. Εν μέρει γι’ αυτό και ορι-
σμένοι από τους δασμούς, όπως
το 25% στα αυτοκίνητα, θα είναι
πολύ υψηλότεροι από εκείνους
της Ευρώπης με τους οποίους δια-
φωνεί. Δεν έχει, άλλωστε, φανεί
καθόλου πρόθυμος να διαπραγ-
ματευθεί και να συνάψει συμφω-
νία. Ο κ. Σέφκοβιτς επισκέφθηκε
την Ουάσιγκτον τον Φεβρουάριο,
αλλά δεν κατάφερε και πολλά με
αυτό το ταξίδι, και ο Τραμπ δεν
έχει μιλήσει ιδιαιτέρως με την πρό-

εδρο της Κομισιόν, Ούρσουλα φον
ντερ Λάιεν, μετά την ανάληψη
των καθηκόντων του. 

Οσο δεν μπορεί κανείς να κα-
ταλάβει ποια ακριβώς είναι τα κί-
νητρα του Ντόναλντ Τραμπ και
όσο δεν υπάρχουν έμπιστοι δια-
μεσολαβητές στους κόλπους της
κυβέρνησής του, είναι δύσκολο
να δει κανείς πώς θα μπορούσε
να συνάψει μαζί του συμφωνία
που να αποτρέπει τις επώδυνες
συνέπειες για τους καταναλωτές
και τις επιχειρήσεις. Οπως χαρα-
κτηριστικά επισημαίνει η Πένι
Νάας, ειδική θεμάτων εμπορίου

στο γερμανικό Ταμείο Μάρσαλ,
«δεν υπάρχει δίνεις και παίρνεις,
αλλά μόνον εσύ δίνεις».

Γι’ αυτό και η Ε.Ε. τονίζει τώρα
ότι θα αντεπιτεθεί εάν αναγκαστεί
και ότι θα προχωρήσει σε περαι-
τέρω μέτρα εάν η κυβέρνηση
Τραμπ προσθέσει και άλλους δα-
σμούς. Προσπαθεί να λάβει μέτρα
ανάλογα των δασμών του Τραμπ
ώστε να αποφύγει την κλιμάκωση.
Παράλληλα, όμως, έχει αναγκα-
στικά προετοιμαστεί επί μήνες για
έναν γενικευμένο εμπορικό πόλε-
μο, μολονότι ήλπιζε να τον απο-
φύγει.

Η Ευρώπη μπήκε σε περιπέτειες
<<<<<<

Θέλει να αποφύγει 
τον εμπορικό πόλεμο,

αλλά πάντα χρειάζονται
δύο χέρια για ένα 

χειροκρότημα.

Το Πανεπιστήμιο Τροόδους είχε
σχεδιαστεί με τη στόχευση να
είναι αγγλόφωνο, με κλάδους
προσαρμοσμένους στην ανάπτυ-
ξη της υπαίθρου σε όλους τους
τομείς. Τα δίδακτρα υπολογίζον-
ταν ότι θα κυμαίνονταν γύρω
στις 6.000 ευρώ ετησίως.

Αυτό που θα διαφοροποιούσε
το Πανεπιστήμιο Τροόδους από
τα υπόλοιπα εκπαιδευτικά ιδρύ-
ματα είναι η εξειδίκευση στην
αγροτική ανάπτυξη, με έμφαση
στην επιχειρηματικότητα και
την ανάδειξη των περιοχών της
υπαίθρου. Παράλληλα, το χαμηλό

κόστος διαβίωσης για τους φοι-
τητές που θα διαμείνουν στις εν
λόγω κοινότητες, καθιστά την
περιοχή Τροόδους πιο ανταγω-
νιστική σε σχέση με άλλους αν-
τίστοιχους προορισμούς, όπως
είχε τονιστεί από τους εμπλεκό-
μενους φορείς.

Το όραμα της εταιρείας για το έργο
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Το πρώτο Κυπριακό Ταμείο Χρημα-
τοδότησης Κεφαλαίου στην Κύπρο
(Cyprus Equity Fund), που αποτελεί
σταθμό για το οικοσύστημα των star-
tups στη χώρα, δεν εγγράφηκε τελικά
στο νησί μας, αλλά στην Ολλανδία.
Προς αποφυγή παρεξηγήσεων, δεν
υπήρξε κάποιος μη ορθός χειρισμός
από την ομάδα των διαχειριστών του
κυπριακού Ταμείου Επιχειρηματικού
Κεφαλαίου, του 33East VC δηλαδή,
αντιθέτως, η απουσία νομοθεσίας της
Κύπρου και «απροετοιμασίας» της
χώρας για εγγραφή ενός τέτοιου Τα-
μείου ώθησε την εγγραφή του πρώτου
Cyprus Equity Fund εκτός Κύπρου.

Τρία χρόνια, με παραπάνω από δύο
προσπάθειες για να εξευρεθεί μέσω
διαγωνισμού ο διαχειριστής του Τα-
μείου και η χώρα δεν κατάφερε να
εντάξει νομοθεσία που να μπορεί να
υποδεχθεί και να γίνει «register» ένα
Ταμείο Χρηματοδότησης Κεφαλαίου.
Προφανώς και δεν είναι το «τέλος του

κόσμου», και σίγουρα η δουλειά του
διαχειριστή θα γίνει όπως πρέπει να
γίνει, αλλά ξενίζει το άκουσμα ότι το
πρώτο Κυπριακό Ταμείο Χρηματοδό-
τησης Κεφαλαίου έπρεπε αναγκαστικά
να γίνει εκτός Κύπρου, διότι η Κύπρος
έχει μόνο πρόνοια για εγγραφή μέσω
του περί εταιρειών νόμου, του 113.
Και μέσω αυτού δεν γινόταν να εγ-
γραφεί τέτοιου είδους fund.

Επειδή το νόμισμα πάντα έχει δύο
πλευρές, το κυπριακό Venture Capital
Fundγια τις startupsκαι οι διαχειριστές
του, οι 33East VC, θα είναι πιθανώς
ο αρωγός για τη δημιουργία νομοθε-
σίας στην Κύπρο ώστε να αποκτήσει
νομοθετικό πλαίσιο. Στο παρόν στάδιο,
παρόλο που εγγράφηκε στην Ολλαν-
δία, δεν αλλάζει οτιδήποτε στη φύση

της προσπάθειας, ούτε στη φύση των
χειρισμών από τους διαχειριστές του
33East VC.

Με καλές προοπτικές
Το Κυπριακό Ταμείο Χρηματοδό-

τησης Κεφαλαίου έχει στόχο να επεν-
δύει κυρίως σε νεοφυείς και καινοτόμες
κυπριακές εταιρείες, με στόχο την
κάλυψη του χρηματοδοτικού κενού
που εντοπίζεται στην κυπριακή αγορά
σε σχέση με χρηματοδοτικά προϊόντα

μετοχικού χαρακτήρα. Το τελικό ύψος
του Ταμείου δύναται να ανέλθει στα
37,5 εκατ. ευρώ, ενώ η Συμφωνία Χρη-
ματοδότησης προβλέπει  συνεισφορά
από το κράτος στο ταμείο που χρη-
ματοδοτείται κατά κύριο λόγο από το

Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας
της Κύπρου. Το 33East είναι το πρώτο
ταμείο επιχειρηματικού κεφαλαίου
στην Κύπρο που λαμβάνει στήριξη
από το ΕΤΕ, το Σχέδιο Ανάκαμψης
και Ανθεκτικότητας και θεσμικούς
επενδυτές, όπως για παράδειγμα την
Τράπεζα Κύπρου (BOC).

Η Τράπεζα Κύπρου είναι και μέρος
της προσπάθειας της κυβέρνησης για
στήριξη της καινοτομίας και της νε-
ανικής επιχειρηματικότητας, αφού
ήταν εξ αρχής ένας από τους κύριους
θεσμικούς επενδυτές όπως είχε πα-
ρουσιαστεί στα τέλη Ιουλίου. Κατά
την Τράπεζα Κύπρου, όπως είχαν το-
νίσει επικεφαλής της τότε, τέτοιες κι-
νήσεις στοχεύουν στη μακροχρόνια
ανάπτυξη της οικονομίας της Κύπρου,
με έμφαση στην καινοτομία και τη
διαφοροποίηση του οικονομικού μον-
τέλου της χώρας στο πλαίσιο της βιώ-
σιμης ανάπτυξης.

Πώς θα λειτουργεί
Το fund έχει αντλήσει ένα αρχικό

κεφάλαιο με 26 εκατ. ευρώ και 7 εκατ.
ευρώ από ιδιώτες επενδυτές, με τα 2
εκατ. ευρώ εξ αυτών να είναι από την
Τράπεζα Κύπρου. Όπως είχαν εξη-
γήσει οι επικεφαλής του 33East VC
τον Ιούλιο κατά την επίσημη παρου-
σίαση, κύριοι Δημήτρης Ζόππος και
Γιάννης Ευτυχίου, τα χρήματα του
Cyprus Equity Fund χωρίζονται σε
δύο «πυλώνες». Πρώτος, είναι ο «μι-
κρός πυλώνας», το λεγόμενο «Ταμείο
επιτάχυνσης» (acceleration compar-
tment), με συνολικές επενδύσεις 2,5
εκατ. ευρώ. Με αυτό θα δίνονται 100
- 200 χιλ. ευρώ χρηματοδοτήσεων σε
αναδυόμενους επιχειρηματίες πρώι-
μου σταδίου. Ο δεύτερος πυλώνας εί-
ναι και ο μεγάλος, όπου αφορά τον
τομέα του επιχειρηματικού κεφαλαίου
με «δύναμη» 35 εκατ. ευρώ. Αυτά θα
δίνονται σε εταιρείες που είναι πιο
έτοιμες, πιο ώριμες, με χρηματοδό-
τηση 0,5 μέχρι 1 εκατ. ευρώ ανά εται-
ρεία. Σύμφωνα με τα όσα είπαν οι
επικεφαλής, η περίοδος παραχώρησης
της χρηματοδότησης θα είναι 4 - 5
χρόνια, η απόδοση θα είναι στο 20%
και στόχος να τριπλασιαστούν (3χ)
τα αρχικά κεφάλαια ανάμεσα σε 7 -
10 χρόνια.

<<<<<<

Προς αποφυγή παρεξηγήσεων, δεν
αλλάζει τίποτα ούτε στη φύση της
προσπάθειας, ούτε υπήρξε κάποιος
λάθος χειρισμός από τους διαχειρι-
στές του fund, του 33East VC.

Το Κυπριακό Ταμείο Χρηματοδότησης Κεφαλαίου έχει στόχο να επενδύει κυρίως σε νεοφυείς και καινοτόμες κυ-
πριακές εταιρείες.

Στην Ολλανδία 
εγγράφηκε

το πρώτο Cyprus
Equity Fund

Η Κύπρος δεν έχει νομοθεσία για εγγραφή Venture Capital
Fund που θα καλύπτει το χρηματοδοτικό κενό σε startups
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Περισσότερα από 450 καινούργια 
ξενοδοχεία πέντε και τεσσάρων 
αστέρων και άλλα 244 τριών αστέ-
ρων έχουν ξεκινήσει να λειτουρ-
γούν την τελευταία πενταετία μαρ-
τυρώντας την αλματώδη ανάπτυξη 
του ελληνικού τουρισμού. Αριθμός 
που αντιστοιχεί σε τρία καινούργια 
ξενοδοχεία σχεδόν κάθε εβδομάδα 
από το 2019 έως σήμερα. Πρόκει-
ται για μια αλματώδη ανάπτυξη 
που ναι μεν έχει σημαντικές θετι-
κές επιπτώσεις στην οικονομική 
δραστηριότητα της χώρας, πλην 
όμως δημιουργεί και σημαντικές 
προκλήσεις που σχετίζονται με τη 
χωροθέτηση αυτών των μονάδων, 
τις υποδομές που απαιτούνται για 
να τις υποστηρίξουν, αλλά και το 
αποτύπωμά τους στο περιβάλλον, 
στις τοπικές κοινωνίες και εντέλει 
στον χαρακτήρα των προορισμών 
στους οποίους αναπτύσσονται. Η 
αξία αυτών των επενδύσεων, για 
την κατασκευή καινούργιων κτι-
ρίων ή την αναβάθμιση υφισταμέ-
νων, εκτιμάται στα 2,5 δισ. ευρώ 
ετησίως περίπου ή κοντά στα 12 
δισ. στην πενταετία. 

Αλλά το ίδιο διάστημα διέκοψαν 
οριστικά τη λειτουργία τους 570 

μικρότερες μονάδες, ενός και δύο 
αστέρων. Γεγονός που δείχνει ότι 
ο κλάδος κινείται σε μια κατεύθυν-
ση όπου ο χώρος για τους μικρούς 
ξενοδόχους είναι όλο και λιγότε-
ρος, ενώ τα επενδυτικά κεφάλαια 
εστιάζουν σε ξενοδοχειακά ακίνη-
τα που μπορούν να προσφέρουν 
καλύτερες υπηρεσίες και επομένως 
να αξιώσουν πολύ υψηλότερες τι-
μές από τους πελάτες τους. 

Τα μεγέθη αυτά προκύπτουν 
από τα στοιχεία για το ξενοδοχει-
ακό δυναμικό της χώρας στα τέλη 
του 2024 που έχει επεξεργαστεί το 
Ινστιτούτο Τουριστικών Ερευνών 
και Προβλέψεων (ΙΤΕΠ) για λογα-
ριασμό του Ξενοδοχειακού Επιμε-
λητηρίου Ελλάδος (ΞΕΕ). Σύμφωνα 
με αυτά τα δεδομένα, στα τέλη του 
2024 στην Ελλάδα υπήρχαν σε λει-
τουργία 10.104 ξενοδοχεία συνο-
λικά όλων των κατηγοριών έναντι 
9.971 ξενοδοχείων στα τέλη του 
2019. Και τα 10.104 αυτά ξενοδο-
χεία διαθέτουν 447.363 δωμάτια, 
με 894.854 κρεβάτια. Στην πραγμα-
τικότητα από το 2019 έως το 2024 
οι διαθέσιμες κλίνες έχουν αυξη-
θεί μόλις κατά 38.507 κρεβάτια. 

Σύμφωνα με την Τράπεζα της 
Ελλάδος, το 2024 επισκέφθηκαν 
την Ελλάδα 35,951 εκατομμύρια 
ταξιδιώτες. Ωστόσο όλοι αυτοί οι 
τουρίστες δεν κατέληξαν σε ξε-
νοδοχεία. Ενα πολύ μεγάλο ποσο-
στό τους φιλοξενήθηκε σε κατα-
λύματα βραχυχρόνιας μίσθωσης, 
όπου η ανάπτυξη την τελευταία 
πενταετία είναι ακόμη μεγαλύτε-
ρη από αυτήν στα ξενοδοχεία. Οι 
προσφερόμενες κλίνες σε καταλύ-
ματα βραχυχρόνιας μίσθωσης τον 
Αύγουστο, μήνα κορύφωσης της 

δραστηριότητας, ξεπέρασαν το 1 
εκατ. και συγκεκριμένα έφθασαν 
στις 1,022 εκατ., όταν το σύνολο 
των κλινών στα ξενοδοχεία ανέρ-
χεται στις 894.854. Κάποιες από 
αυτές βρίσκονται σε καινούργια 
καταλύματα που εισήλθαν στην 
αγορά με αποκλειστικό σκοπό αυ-
τού του είδους την εκμετάλλευση, 
αλλά η συντριπτική πλειονότητά 
τους αφορά τη μετατροπή κανο-
νικών οικιστικών ακινήτων ή ξε-
νοδοχειακών μονάδων χαμηλότε-
ρων κατηγοριών. 

Με απλά λόγια, στην κορύφωση 
της τουριστικής περιόδου είναι δι-
αθέσιμα σε ταξιδιώτες και παραθε-
ριστές σε ελληνικούς προορισμούς 
κοντά στα 2 εκατ. κρεβάτια. Και θα 
είναι ακόμη περισσότερα το 2025 
καθώς δεκάδες ξενοδοχεία βρίσκο-
νται στη φάση αποπεράτωσης και 
έναρξης λειτουργίας φέτος, ενώ 
επιπλέον μονάδες αναμένεται να 
ανοίξουν το 2026. 

«Τα τελευταία χρόνια έχει συ-
ντελεστεί μια δομική αλλαγή στο 
μείγμα κατηγοριών των ελληνικών 
ξενοδοχείων, όπως προκύπτει από 
τη σύγκριση των δεδομένων του 
2019 με το 2024. Η μεταβολή αυτή 
σηματοδοτεί τη βελτίωση της ποι-
ότητας των υποδομών των παρεχό-
μενων υπηρεσιών, η οποία για να 

είναι όμως οικονομικά ανταποδο-
τική προϋποθέτει την προσέλκυ-
ση πελατείας αντίστοιχα υψηλής 
δαπάνης. Αυτό απαιτεί οι υψηλής 
ποιότητας υποδομές αφενός να συ-
νοδεύονται και από υψηλής ποι-
ότητας υπηρεσίες και αφετέρου 
αντίστοιχα υψηλού επιπέδου να 
είναι και οι προορισμοί συνολικά 
και οι ευκολίες και οι δυνατότη-
τες που παρέχουν», επισημαίνει 
ο επιστημονικός διευθυντής του 
ινστιτούτου του Συνδέσμου Ελλη-
νικών Τουριστικών Επιχειρήσεων 
(ΙΝΣΕΤΕ), Αρης Ικκος. Είναι όλες 
οι καινούργιες μονάδες των ανώ-
τερων κατηγοριών όμως πράγματι 
ικανές να παρέχουν τέτοιες υπη-
ρεσίες; Στην Ελλάδα, όπως επιση-
μαίνουν οι ειδικοί, η ταξινόμηση 
των ξενοδοχείων στις κατηγορί-
ες αστέρων γίνεται κυρίως με βά-
ση παραμέτρους όπως το εμβα-
δόν των δωματίων και των χώρων 
υποδοχής, και δεν αξιολογούνται 
επαρκώς η ποιότητα των προσφε-
ρόμενων υπηρεσιών και άλλοι δεί-
κτες, όπως ο αριθμός των εστιατο-
ρίων που εξυπηρετούν την κάθε 
μονάδα κ.ά. Ούτε υπάρχει ακόμη 
σαφής αξιολόγηση και ακόμη πε-
ρισσότερο υποχρέωση διαβάθμι-
σης με βάση το περιβαλλοντικό 
και κοινωνικό τους αποτύπωμα. 

Σε κάθε περίπτωση, η στροφή 
από τα χαμηλότερης στα υψηλό-
τερης κατηγορίας ξενοδοχεία εί-
ναι σαφής: συγκεκριμένα, σε σχέ-
ση με το 2019, ενώ ο συνολικός 
αριθμός κλινών έχει αυξηθεί κα-
τά μόλις 4%, στα ξενοδοχεία πέ-
ντε αστέρων η αύξηση είναι 23%, 
στα τεσσάρων αστέρων είναι 9%, 
στα τριών αστέρων είναι 2%, ενώ 
παράλληλα ο αριθμός κλινών στα 
ενός και δύο αστέρων έχει μειω-
θεί σημαντικά, και ειδικότερα κα-
τά -13% και -12% αντίστοιχα. Ως 
αποτέλεσμα, σήμερα μία στις τέσ-
σερις ξενοδοχειακές κλίνες είναι 
σε μονάδες πέντε αστέρων, ένα-
ντι μιας στις πέντε το 2019, ενώ 
έχει αυξηθεί –σε μικρότερο βαθ-
μό– και το ποσοστό των κλινών 
σε τεσσάρων αστέρων ξενοδοχεία. 

Μαζί με τη μετατόπιση προς 
τις ακριβότερες κατηγορίες αυξά-
νονται βέβαια και οι τιμές σε όλο 
το φάσμα: το 2024 ο κύκλος εργα-
σιών των ξενοδοχείων όλων των 
κατηγοριών αυξήθηκε κατά 11% 
σύμφωνα με την GBR Consulting, 
εξειδικευμένη εταιρεία ερευνών 
στον τουριστικό κλάδο, η οποία 
συνεργάζεται τόσο με το Ξενοδο-
χειακό Επιμελητήριο Ελλάδος και 
τον ερευνητικό του βραχίονα, το 
Ινστιτούτο Τουριστικών Ερευνών 

και Προβλέψεων (ΙΤΕΠ), όσο και 
με την Ενωση Ξενοδόχων Αθη-
νών, Αττικής και Αργοσαρωνικού 
(ΕΞΑΑΑ). Το μεγαλύτερο μέρος 
της αύξησης αυτής αποδίδεται 
στην αύξηση των τιμών στα ξε-
νοδοχεία και μόνον έως ένα βαθ-
μό στην αύξηση των διανυκτε-
ρεύσεων. Τα οριστικά στοιχεία 
δεν είναι ακόμη διαθέσιμα, αλλά 
εκτιμάται πως ο τζίρος των ξενο-
δοχείων όλων των κατηγοριών 
αθροιστικά πέρυσι ξεπέρασε τα 
11,5 δισ. ευρώ. 

Οι ταξιδιωτικές εισπράξεις της 
χώρας από τον εισερχόμενο του-
ρισμό αυξήθηκαν το 2024 σε νέο 
ιστορικό ρεκόρ και συγκεκριμένα 
κατά 1,108 δισ. ευρώ ή 5,4% και 
διαμορφώθηκαν στα 21,7 δισ. σε 
σχέση με το 2023. Η δε εισερχόμε-
νη ταξιδιωτική κίνηση κατέγραψε 
άνοδο κατά 9,8% και διαμορφώθη-
κε σε 35,951 εκατομμύρια ταξιδιώ-
τες, έναντι 32,735 εκατομμυρίων 
το 2023. Ομως η μέση δαπάνη ανά 
ταξίδι μειώθηκε κατά 5,1%, ανοί-
γοντας και πάλι τη συζήτηση για 
το κατά πόσον η χώρα χρειάζεται 
λιγότερους τουρίστες, που θα αφή-
νουν όμως περισσότερα χρήματα. 
Τα περισσότερα χρήματα, όπως 
και οι αφίξεις ήρθαν από τη Γερ-

μανία. Ειδικότερα, οι εισπράξεις 
από τη Γερμανία αυξήθηκαν κατά 
3,5% στα 3,696 δισ. ευρώ. 

Με δεδομένη αυτή τη δυναμι-
κή, ένας μεγάλος αριθμός επιχει-
ρήσεων που δραστηριοποιούνται 
στον τουρισμό αλλά και επενδυ-
τών που θέλουν να τοποθετηθούν 
σε αυτόν προχωρούν σε αναβαθ-
μίσεις των υποδομών τους και σε 
εξαγορές. Το ίδιο ισχύει και για 
τις άλλες τουριστικές επιχειρή-
σεις, όπως τα αεροδρόμια, όπου 
η εταιρεία ∆ιεθνής Αερολιμέ-
νας Αθηνών αλλά και η Fraport 
Greece επενδύουν εκατοντάδες 
εκατ. για την αύξηση της δυνα-
μικότητάς τους και τη βελτίωση 
των υπηρεσιών τους. Υπολογί-
ζεται πως αθροιστικά η αξία των 
δρομολογημένων επενδύσεων 
ειδικά σε πολυτελή ξενοδοχεία 
που θα ανοίξουν τα επόμενα χρό-
νια ξεπερνάει τα 4 δισ. ευρώ, ενώ 
κυοφορούνται και νέα projects. 
Χαρακτηριστικά παραδείγματα 
της επενδυτικής αυτής δραστη-
ριότητας είναι τα νέα projects 
των ομίλων ΤΕΜΕΣ, Sani/Ikos, 
Μήτση, ΓΕΚ, AGS, Grivalia Hos-
pitality, ΤΕΡΝΑ και HardRock, 
Goldman Sachs και HIG, αλλά 
και κινήσεις που δρομολογούν 
επενδυτικά κεφάλαια όπως η 
Goldman Sachs και το ελληνικό 
SMERemediumCap. Την ίδια ώρα 
προχωρούν και εξαγορές υφιστά-
μενων τέτοιων μονάδων, με πιο 
πρόσφατη την εξαγορά από τον 
εφοπλιστή Γιώργο Προκοπίου του 
ομίλου Αστήρ Παλλάς Βουλιαγμέ-
νης, στο συγκρότημα του οποί-
ου λειτουργεί το Four Seasons 
Astir Palace Hotel Athens. 

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ 

Οι ταξιδιωτικές εισπράξεις της χώρας από τον εισερχόμενο τουρισμό αυξήθηκαν το 2024 σε νέο ιστορικό 
ρεκόρ και συγκεκριμένα κατά 1,108 δισ. ευρώ ή 5,4% και διαμορφώθηκαν στα 21,7 δισ. σε σχέση με το 2023. 

Kάθε εβδομάδα
ανοίγουν τρία

νέα ξενοδοχεία 

Στα τέλη του 2024 στην Ελλάδα 
ήταν σε λειτουργία 10.104 ξενοδο-
χεία συνολικά όλων των κατηγοριών 
έναντι 9.971 στα τέλη του 2019. 

Σήμερα μία στις τέσσερις ξενοδο-
χειακές κλίνες είναι σε μονάδες 
πέντε αστέρων, έναντι μιας 
στις πέντε το 2019. 

ΠΗΓΗ: Ξενοδοχειακό Επιμελητήριο Ελλάδος , δυναμικό στα τέλη του έτους 

ακόενοδοχειΤο ξε
χώραςικό της χδυναμι
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Στροφή σε 5άστερες και 4άστερες μονάδες,
στα 2,5 δισ. ευρώ ετησίως οι επενδύσεις την τελευταία 5ετία 
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EΙΔΙΚΗ ΕΚΔΟΣΗ

ΓΙΑΛΤΑΣ 80  
χρόνια
μετά

η Διάσκεψη
της 

ΚΥΡΙΑΚΗ 
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Χρονικούς περιορισμούς σε περί-
πτωση πραγματοποίησης συν-
δυαστικών προσφορών για πά-
νω από 60 ημέρες, απαγόρευση 
της παρουσίασης ως έκπτωσης 
μόνιμα μειωμένης τιμής, πε-
ριορισμούς στη χρήση γενι-
κευμένων εκπτώσεων τύπου 
«εκπτώσεις έως και 50%» και 
υποχρέωση της τήρησης των 
νέων κανόνων για κάθε προϊόν 
που περιλαμβάνεται στα φυλλά-
δια προσφορών περιλαμβάνει ο 
νέος «κώδικας δεοντολογίας για 
ανακοινώσεις μείωσης της τι-
μής (ιδίως σε προσφορές/εκπτώ-
σεις/προωθητικές ενέργειες)».

Η σχετική υπουργική από-
φαση δημοσιεύθηκε χθες στην 
Εφημερίδα της Κυβερνήσεως, 
ενώ ο νέος κώδικας τίθεται ου-
σιαστικά σε εφαρμογή –υπό 
την έννοια ότι θα ξεκινήσουν 
οι έλεγχοι του υπουργείου Ανά-
πτυξης για τη διαπίστωση τυ-
χόν παραβάσεων– από την ερ-
χόμενη ∆ευτέρα, 17 Μαρτίου 
2025. Σε περίπτωση παράβα-
σης του κώδικα γίνονται συστά-
σεις ή επιβάλλονται κυρώσεις 
που κυμαίνονται από 5.000 έως 
1.500.000 ευρώ, ενώ σε περί-
πτωση υποτροπής τα πρόστιμα 

μπορεί να φτάσουν μέχρι τα 3 
εκατ. ευρώ. 

Οπως προκύπτει από το πλή-
ρες κείμενο της υπουργικής 
απόφασης, οι κανόνες που τί-
θενται για τη διενέργεια των 
προσφορών είναι αρκετά αυ-
στηρότεροι, ενώ το κυριότερο 
στοιχείο είναι η προσπάθεια να 
προληφθεί οποιαδήποτε προ-
σπάθεια παραπλάνησης των κα-
ταναλωτών. Τούτο γίνεται ειδι-
κά καθώς τα τελευταία χρόνια 
οι καταναλωτές είχαν μετατρα-
πεί σε «κυνηγούς προσφορών», 
με το 60% των πωλήσεων στα 
σούπερ μάρκετ να αφορά προ-
ϊόντα που είχαν διατεθεί υπό 
καθεστώς προωθητικών ενερ-
γειών, ενώ την ίδια ώρα αρκετές 
από τις προωθητικές ενέργειες 
υπέκρυπταν στην πραγματικό-
τητα ανατιμήσεις. 

Βασικός κανόνας που ισχύει 
πλέον και για τις προωθητικές 
ενέργειες στα σούπερ μάρκετ 
–καθώς μέχρι τώρα ίσχυε για 
τις προσφορές και τις εκπτώ-
σεις στο υπόλοιπο λιανεμπό-
ριο– είναι ο περίφημος κανό-
νας των 30 ημερών: κατά την 
ανακοίνωση μείωσης τιμής εί-
ναι υποχρεωτικό να αναγρά-
φεται ρητώς η προγενέστερη 
τιμή/τιμή αναφοράς βάσει της 

οποίας εφαρμόζεται η έκπτω-
ση. Η τιμή αναφοράς είναι η 
χαμηλότερη τιμή που εφάρμο-
σε ο έμπορος κατά την περίο-
δο των 30 ημερών πριν από την 
εφαρμογή της μείωσης της τι-
μής. Για παράδειγμα, ένα σού-
περ μάρκετ πουλάει ένα απορ-
ρυπαντικό ρούχων 12 ευρώ επί 
30 ημέρες. Στη συνέχεια ανε-
βάζει για μία ημέρα την τιμή 
στα 15 ευρώ και την αμέσως 
επόμενη ημέρα την κατεβάζει 
στα 12 ευρώ ανακοινώνοντας 
έκπτωση 25%. Το παραπάνω 
είναι παράνομο, δεδομένου ότι 

η χαμηλότερη τιμή των τελευ-
ταίων 30 ημερών πριν από την 
έκπτωση ήταν τα 12 ευρώ και 
όχι τα 15 ευρώ. Εάν ο έμπορος 
διαθέτει τόσο φυσικό όσο και 
ηλεκτρονικό κατάστημα στα 
οποία εφαρμόζει διαφορετικές 
τιμές, θα πρέπει να καθορίσει 
την τιμή αναφοράς ξεχωριστά 
για καθένα από αυτά τα κανά-
λια πωλήσεων, όπως επίσης και 
εάν διαθέτει πολλά καταστήμα-
τα, όπου εφαρμόζει διαφορετική 
τιμολογιακή πολιτική. 

Με βάση τον παραπάνω κα-
νόνα επέρχονται οι εξής ουσι-
αστικές αλλαγές στην παρου-
σίαση των προσφορών:

Επιτρέπονται προσφορές τύ-
που «1+1», «2+1» δώρο κ.ο.κ., 
αλλά μόνο εάν στο ράφι διατί-
θεται και μεμονωμένο και σε 
επαρκή αποθέματα το ίδιο προ-
ϊόν. Σε αυτή την περίπτωση δεν 
υπάρχει χρονικός περιορισμός. 

Εάν ο έμπορος δεν θέλει ή 
δεν μπορεί να διαθέσει το με-
μονωμένο προϊόν, τότε η προ-
σφορά τύπου «1+1» δεν μπο-

ρεί να γίνεται για πάνω από 60 
ημέρες. 

Αν υπάρχει μείωση της τι-
μής του ενός τεμαχίου και πα-
ράλληλα υπάρχει συνδυασμέ-
νη προσφορά, τότε η τιμή της 
συνδυασμένης προσφοράς θα 
πρέπει να υπολογίζεται σύμ-
φωνα με την τελική τιμή του 
ενός τεμαχίου. Αυτό συμβαίνει 
όταν, για παράδειγμα, μια εται-
ρεία διαθέσει πολυσυσκευασία 
«3+1 δώρο» και παράλληλα δι-
αθέτει και τη μεμονωμένη συ-
σκευασία με έκπτωση πάνω στο 
προϊόν 0,60€. 

Ενα προϊόν δεν μπορεί να 
βρίσκεται στο ράφι με μόνιμη 
έκπτωση (π.χ. sticker - 1 ευρώ). 
O λιανέμπορος θα πρέπει να 
φροντίσει ώστε να επικοινωνεί 
ως τιμή αναφοράς τη χαμηλό-
τερη τιμή των τελευταίων 30 
ημερών. 

Οι κανόνες για τις προσφο-
ρές ισχύουν και για τα προγράμ-
ματα επιβράβευσης (π.χ. loyalty 
cards) εάν σε αυτές τις προσφο-
ρές έχουν πρόσβαση δυνητικά 

όλοι οι καταναλωτές και δεν 
θεωρούνται εξατομικευμένες. 

Οι κανόνες για τις προσφο-
ρές θα πρέπει να εφαρμόζονται 
και για κάθε προϊόν ξεχωριστά 
στα φυλλάδια προσφορών. 

Ο κανόνας των 30 ημερών 
ισχύει και για τα καταστήματα 
outlet, με την τιμή αναφοράς να 
είναι όχι η αρχική τιμή προϊό-
ντος, αλλά η τιμή που ίσχυε στο 
ίδιο κατάστημα τις τελευταίες 
30 ημέρες πριν από την ανα-
κοίνωση μείωσης τιμής. 

Η προτεινόμενη λιανική τι-
μή/συνιστώμενη τιμή καταλό-
γου δεν μπορεί να χρησιμοποιη-
θεί ως προγενέστερη τιμή/τιμή 
αναφοράς για την ανακοίνωση 
μείωσης τιμής. 

Ο ισχυρισμός μείωσης τιμής 
«έως και» είναι αληθής αν ένα 
σημαντικό ποσοστό προϊόντων 
τής εν λόγω ομάδας διατίθεται 
με την αναφερόμενη μέγιστη 
έκπτωση κατά τρόπο ώστε η 
συνολική εικόνα που βλέπει ο 
καταναλωτής να επιβεβαιώνει 
τον ισχυρισμό αυτό.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ 

Σε περίπτωση 
παράβασης του κώδικα 

γίνονται συστάσεις
ή επιβάλλονται 
κυρώσεις που 

κυμαίνονται από 5.000 
έως 1.500.000 ευρώ.

Αυστηρότεροι
κανόνες

για προσφορές
και εκπτώσεις
Σε ισχύ ο κώδικας δεοντολογίας

για την προστασία των καταναλωτών

Κατά την ανακοίνωση μείωσης τιμής είναι υποχρεωτικό να αναγράφεται ρητώς 
η προγενέστερη τιμή/τιμή αναφοράς βάσει της οποίας εφαρμόζεται η έκπτωση. 
Η τιμή αναφοράς είναι η χαμηλότερη που εφάρμοσε ο έμπορος κατά την περίοδο 
των 30 ημερών πριν από την εφαρμογή της μείωσης της τιμής.

Σε περίπτωση υτικών μειώσεων προοδε εντός χρονικού διαστήματος 
 έχει τη δυνατότητα να χρησιμοποιήσει ως τιμή αναφοράς 60 ημερών ο έμπορος 

ριν από την εφαρμογή της πρώτης την τιμή που ίσχυε πρ από τις διαδοχικές 
του ως άνω χρονικού διαστήματος. μειώσεις τιμών εντός τ

ρές τύπου Επιτρέπονται προσφορ «1+1», «2+1» δώρο, αλλά μόνο εάν στο ράφι
ωμένο διατίθεται και μεμονω και σε επαρκή αποθέματα το ίδιο προϊόν. 
περιορισμός. Δεν υπάρχει χρονικός

Εάν ο έμπορος λει ή δεν μπορεί δεν θέλ να διαθέσει το μεμονωμένο προϊόν, 
ου τότε η προσφορά τύπο «1+1» δεν μπορεί να γίνεται για πάνω από 60 ημέρες. 

Ενα προϊόν εί να βρίσκεται στο ράφι με μόνιμη έκπτωση δεν μπορε
O λιανέμπορος θα πρέπει να φροντίσει ώστε να επικοινω-(π.χ. sticker - 1 ευρώ).
άς η χαμηλότερη τιμή των τελευταίων 30 ημερών.νείται ως τιμή αναφορά

Οι κανόνες για τις σφορές ισχύουν και για τα προγράμματα επιβράβευσης προ
ν σε αυτές τις προσφορές έχουν πρόσβαση δυνητικά όλοι (π.χ. loyalty cards) εάν
ν θεωρούνται εξατομικευμένες.οι καταναλωτές και δεν

σφορές θα πρέπει να εφαρμόζονται Οι κανόνες για τις προσ και για κάθε προϊόν 
άδια προσφορών. ξεχωριστά στα φυλλά

Τι αλλάζει
με τις προσφορές

σσττα σα σοούύππερερ μμάράρκκεεττ
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Τ
ο Πόρισμα δόθηκε στη δημο-
σιότητα στις 27 Φεβρουαρίου 
2025, μια ημέρα πριν από τη 

μεγάλη διαδήλωση στην επέτειο 
του δυστυχήματος. Μια μεγάλη 
απορία μου δημιουργήθηκε όταν 
πριν από τη δημοσίευσή του, «... 
οι συγγενείς των θυμάτων, μέσω 
του δικηγόρου τους, Λουκά Απο-
στολίδη, με επιστολή προς τον πρό-
εδρο του ΕΟ∆ΑΣΑΑΜ, ζητούν τη 
μετάθεση της γνωστοποίησης των 
πορισμάτων. Ο βασικός λόγος είναι 
ότι επικρατεί πάνδημο πένθος για 
τη συμπλήρωση 2 χρόνων από την 
τραγωδία, ενώ αναμένονται μεγάλες 
συγκεντρώσεις με τη συμμετοχή χι-
λιάδων πολιτών, σε δεκάδες πόλεις 
της χώρας [...]». Φυσικά, το αίτημα 
δεν έγινε δεκτό, αλλά ομολογώ ότι 
με ξένισε η στάση των συγγενών. 
Υποτίθεται ότι οι συγγενείς και οι 
διαδηλωτές απαιτούν να μάθουν 
την αλήθεια. Το Πόρισμα υποτί-
θεται ότι συμβάλλει στον σκοπό 
αυτό. Προς τι λοιπόν η αναβολή 
και καθυστέρηση;

Αποφάσισα να μελετήσω το 
Πόρισμα, ώστε να διαμορφώσω 
τη δική μου άποψη και να γρά-
ψω το σημερινό σημείωμά μου. 
Πρέπει να παραδεχθώ ότι η Επι-
τροπή που συνέταξε το Πόρισμα, 
έκανε εξαιρετική δουλειά στην 
καταγραφή των γεγονότων, και 
στην εξαγωγή συμπερασμάτων, 
διαψεύδοντας τη γνωστή ιστο-
ρία ότι «η γκαμήλα είναι άλο-
γο κούρσας που σχεδιάστηκε 
από επιτροπή». Βρήκα πάρα πολ-
λά και ενδιαφέροντα σημεία, τα 
οποία περιέργως δεν τα είδα στα 
δημοσιεύματα σχετικά με το Πό-
ρισμα. Ούτε από πολιτικούς της 
Κυβέρνησης, ούτε από δημοσι-
ογράφους, ούτε από κανέναν. 
Ακριβώς για τον λόγο αυτό θέ-
λω να επισημάνω ορισμένα ση-
μεία του Πορίσματος και εσείς 
μπορείτε να βγάλετε τα δικά σας 
συμπεράσματα.  

Το όλο αφήγημα για το δυ-
στύχημα των Τεμπών βασίζεται 
στο αδιαμφισβήτητο γεγονός ότι 
κλάσματα δευτερολέπτου μετά 
τη σύγκρουση, δημιουργήθη-
κε μια τεράστια πυρόσφαιρα. Η 
φωτιά αυτή έδωσε την  ευκαιρία 
σε όποιον ήθελε, να προβάλει τη 
δική του εκδοχή. Το τι ακούστη-
κε δεν περιγράφεται. Ανάλογα 

με την κομματική τοποθέτηση 
του καθενός είχαμε και διαφο-
ρετική θεωρία: Ο κ. Παφίλης του 
ΚΚΕ μιλούσε για όπλα που πάνε 
στην Ουκρανία. ∆εν χρειάστηκε 
να αιτιολογήσει το γεγονός ότι το 
τραίνο ταξίδευε από τον Βορρά 
προς τον Νότο, ενώ η Ουκρανία 
βρίσκεται στον Βορρά. Λεπτομέ-
ρειες. Ο κ. Κόκκαλης του Σύριζα 
για 25 τόνους χημικού διαλύτη. 
Ούτε αυτός προβληματίστηκε ότι 
για να χωρέσουν κάπου 25 τόνοι 
υγρού απαιτείται μια δεξαμενή 
2,9 x 2,9 x 2,9. Λεπτομέρειες που 
χαλάνε το αφήγημα. Ο επιστο-
λογράφος του Ιησού μίλησε για 
χαμένα βαγόνια, για περισσότε-
ρους νεκρούς και αγνοούμενους, 
αλλά και για άλλα ώστε να τεκ-
μηριώσει τη θέση του ότι κάτι 
κρύβεται πίσω από το δυστύχη-
μα. ∆εν θυμάμαι ποιος ανακάτε-
ψε και τη Μοσάντ γιατί ένα από 
τα βαγόνια της εμπορικής αμα-
ξοστοιχίας έφερε την επιγραφή 
ΖΙΜ που είναι μεταφορική εται-
ρεία του Ισραήλ!

Ετσι, λοιπόν, ξεκίνησε το 
αφήγημα του λαθραίου φορτίου. 
Αφού υπήρχε λαθραίο παράνο-
μο φορτίο έπρεπε να «συγκαλυ-
φθεί» από την Κυβέρνηση και 
η «συγκάλυψη» φυσικά απαιτεί 
και «μπάζωμα» για να χαθούν 
τα πειστήρια. Το Πόρισμα αφιε-
ρώνει σημαντικό μέρος του για 
την ανάλυση της πυρόσφαιρας 
και καταλήγει σε σημαντικά συ-
μπεράσματα: Η πυρόσφαιρα 
προήλθε από άγνωστο υλικό 
το οποίο δεν προσδιορίζεται. 
Προσδιορίζεται όμως η ποσό-
τητά του. Συγκεκριμένα:

«496. Η μάζα αυτού του εύφλε-
κτου πτητικού υγρού έχει υπολο-
γιστεί, μέσω της μοντελοποίησης 
CFD, της τάξης μεγέθους των 2,5 
τόνων. Μέχρι στιγμής, η έρευνα 
δεν έχει εντοπίσει καμία ουσία, με 
τις ιδιότητες και τη συνολική μάζα 
που είναι γνωστό ότι υπήρχε στο 
τροχαίο υλικό, που θα μπορούσε 
να είχε αυτόν τον ρόλο...».

Επικαλούμαι τη λογική σας. 
Είναι ποτέ δυνατόν μια τόσο μι-
κρή ποσότητα εύφλεκτου υγρού 
να πρέπει να «συγκαλυφθεί», και 
μάλιστα από την Κυβέρνηση που 
δεν είχε καμία σχέση με το φορ-
τίο; Κάντε τους υπολογισμούς 

σας. Εντελώς αυθαίρετα, με 5 ευ-
ρώ το λίτρο έχουμε συνολική αξία 
12.500 ευρώ! Για 12.500 ευρώ ο 
Μητσοτάκης διέταξε τον Τρια-
ντόπουλο να πάει και με κάθε 
μέσο να «συγκαλύψει» το παρά-
νομο φορτίο; Ακόμα και 50 ευ-
ρώ το λίτρο να βάλουμε, έχουμε 
125.000 ευρώ! Πραγματικά πρέ-
πει να είμαστε πολύ ψεκασμέ-
νοι για να πιστεύουμε ότι σε ένα 
δυστύχημα με πολλούς νεκρούς, 
το πρώτο μέλημα του Μητσοτά-
κη ήταν να καλύψει τον λαθρέ-
μπορο, ο οποίος συμπτωματικά 
πρέπει να ήταν και φίλος του! 
Είμαστε με τα καλά μας;

Στο ∆ιάγραμμα 30 από το Πόρι-
σμα φαίνεται ολοκάθαρα η πορεία 

της πυρόσφαιρας, η οποία ακο-
λουθεί τη φορά της κίνησης της 
επιβατικής αμαξοστοιχίας (μπλε 
χρώμα). Αν το εύφλεκτο υλικό 
βρισκόταν στην εμπορική (κόκ-
κινο χρώμα) τότε η φορά της θα 
ήταν αντίθετη. 

Η σημαντικότερη όμως δια-
πίστωση του Πορίσματος, φαί-
νεται ότι διέλαθε της προσοχής 
των μελετητών. ∆ιαβάστε παρα-
καλώ την παρακάτω παράγραφο:

«148. Περίπου 2 δευτερόλεπτα 
μετά την αρχική ανάφλεξη, ξε-
κινά η δεύτερη φάση, κατά την 
οποία εμφανίζεται μια νέα στή-
λη φωτιάς, που κινείται βόρεια, 
απομακρυνόμενη από την αρχι-
κή πύρινη σφαίρα της πρώτης 
φάσης. Αυτή η νέα στήλη φωτιάς 
τροφοδοτεί την αρχική πύρινη 
σφαίρα, με αποτέλεσμα να διπλα-
σιαστεί σχεδόν το μέγεθός της, 
φτάνοντας σε διάμετρο 80 μέτρων, 
περίπου 4 δευτερόλεπτα μετά 
την ανάφλεξη ...».

Ειλικρινά απορώ με την Επι-
τροπή. Σύμφωνα με τους Νόμους 
της Φυσικής, αφού η πυρόσφαι-
ρα ταξιδεύει βόρεια, σημαίνει ότι 
έχει την κατεύθυνση της επιβα-
τικής αμαξοστοιχίας η οποία τα-
ξίδευε προς Βορρά! Σε μια μετω-
πική σύγκρουση όλα τα κινητά 
αντικείμενα εκτοξεύονται (λό-

γω αδρανείας) προς τη φορά της 
κίνησης. Αρα και τα υγρά που 
προκάλεσαν τη φωτιά πρέπει να 
βρίσκονταν στην επιβατική αμα-
ξοστοιχία και όχι στο εμπορικό 
τραίνο. Αυτά είναι στοιχειώδης 
Φυσική και απορώ γιατί η Επι-
τροπή δεν λέει ξεκάθαρα ότι το 
άγνωστο υλικό που ανεφλέγη, 
βρισκόταν στο επιβατικό τραίνο.

Πέρα από το παραπάνω εύ-
ρημα, η μητέρα του μηχανοδη-
γού της εμπορικής αμαξοστοιχίας 
που βρήκε τραγικό θάνατο στο 
δυστύχημα, δηλώνει ότι το νε-
κρό παιδί της δεν είχε σημάδια 
εγκαύματος. 

Θα ολοκληρώσω το θέμα της 
φωτιάς με άλλο ένα απόσπασμα 
από το Πόρισμα:

«446. 29 από τα 57 θύματα ανα-
φέρονται ως “καμένα” στις επίση-
μες μεταθανάτιες εκθέσεις. Από αυ-
τά τα 29 (+1 για συνολικά 30 αν 
συμπεριλάβουμε τον 57ο αγνοού-
μενο) θύματα, υπάρχουν αρκετά 
στοιχεία που υποστηρίζουν τη δι-
απίστωση ότι 5 άτομα είχαν επιζή-
σει από τις αρχικές κρούσεις αλλά 
δεν μπόρεσαν να διαφύγουν ενώ η 
φωτιά εξαπλώθηκε προς την παγι-
δευμένη θέση τους. Επιπλέον, υπάρ-
χουν ενδείξεις που υποστηρίζουν 
την υπόθεση ότι άλλα 2 (πιθανώς 4) 
θύματα θα μπορούσαν να ήταν ζω-

ντανά ταυτόχρονα και στη συνέχεια 
να χάσουν τη ζωή τους στη φωτιά».

Θεώρησα και αυτό το ση-
μείο σημαντικό, ώστε να έχουμε 
τη σωστή εικόνα για τις απώλει-
ες. ∆εν κρίνω αν είναι πολλοί ή 
λίγοι αυτοί που έχασαν τη ζωή 
τους από τη φωτιά. Εστω και ένας 
νεκρός είναι μεγάλη απώλεια. 
Απλά καταγράφω τα στοιχεία, 
γιατί και το σημείο αυτό έγινε 
σημείο αντιπαράθεσης. Το «δεν 
έχω οξυγόνο» συγκινεί σαν σύν-
θημα αλλά δεν ανταποκρίνεται 
στην πραγματικότητα.  

Αν φύγει από τη μέση το θέ-
μα του εύφλεκτου υλικού (λόγω 
ποσότητας και προέλευσης) ακυ-
ρώνεται και η συζήτηση για το 
«μπάζωμα». Εξάλλου το μπάζω-
μα έγινε μόνο από τη μία πλευρά 
των σιδηροδρομικών γραμμών, 
κοντά στα βαγόνια της επιβατι-
κής αμαξοστοιχίας, προκειμένου 
να αναζητηθούν νεκροί ή τραυ-
ματίες κάτω από τα βαγόνια. Η 
επιχωμάτωση έγινε σε έναν πολύ 
περιορισμένο χώρο για να μπο-
ρέσουν οι γερανοί να σηκώσουν 
τα βαγόνια των 100 τόνων. Ολος 
ο υπόλοιπος χώρος έμεινε «παρ-
θένος» προκειμένου να αναζη-
τηθούν πειστήρια στα συντρίμ-
μια τα οποία μετά τη σύγκρουση 
σκόρπισαν παντού.

Ο ίδιος ο πρόεδρος της Επι-
τροπής μιλώντας στην ΕΡΤ ξεκα-
θάρισε: «Το πρώτο σου μέλημα 
είναι να σώσεις ό,τι σώζεται, 
όχι να σώσεις τα πειστήρια. Να 
σώσεις ανθρώπους. Αρα, τα δια-
λύεις όλα αν είναι να σώσεις έστω 
και έναν άνθρωπο, και σε αυτό δεν 
υπάρχει κανείς που να αντιλέγει». 
Και συνέχισε: «Βγάλαμε το συμπέ-
ρασμα ότι δεν υπήρχε κάποια 
κεντρική εντολή για το μπά-
ζωμα. Αν υπήρχε κεντρική εντολή 
για το μπάζωμα θα ήμουν ο πρώτος 
που θα το κατήγγειλε και θα σας 
το έλεγα. Εμείς τις παθογένειες και 
τα λάθη τα αναδείξαμε».

Αυτά προς το παρόν. Θα επα-
νέλθω την ερχόμενη Κυριακή με 
άλλα σημαντικά ευρήματα του 
Πορίσματος, τα οποία πιστεύω 
ότι φωτίζουν τις συνθήκες της 
τραγωδίας.

 
Ο κ. Ανδρέας Γ. Δρυμιώτης είναι 
σύμβουλος επιχειρήσεων.

Του ΑΝΔΡΕΑ Γ. ΔΡΥΜΙΩΤΗ

Το όλο αφήγημα 
για το δυστύχημα 

των Τεμπών βασίζεται 
στο αδιαμφισβήτητο 

γεγονός ότι κλάσματα 
δευτερολέπτου μετά 
τη σύγκρουση, δημι-
ουργήθηκε μια τερά-

στια πυρόσφαιρα.

Η 
ελληνική startup σκηνή ξεπερ-
νάει τις παλιές ημέρες των 
περιορισμένων προσδοκιών 

και ανθεί με νέες δυνατότητες. 
Η χρηματοδότηση, κάποτε σπά-
νια, ρέει πλέον από μια νέα γενιά 
κεφαλαίων επιχειρηματικού ρί-
σκου, στηρίζοντας startups από 
την ιδέα μέχρι την εδραίωση. Επι-
τυχίες όπως η εξαγορά της BETA 
CAE από την Cadence για 1,24 
δισ. δολάρια και της Augmenta 
από την CNHi για 110 εκατ. δο-
λάρια αποδεικνύουν ότι η Ελλάδα 
παράγει παγκόσμιας κλάσης και-
νοτομία σε απαιτητικούς τομείς. 
Αυτή η αλλαγή, αν και ήρθε με 
καθυστέρηση, είναι μια ιστορική 
ευκαιρία να αναδιαμορφώσει το 
μέλλον των startups και της ελ-
ληνικής οικονομίας.  

Στο διεθνές σκηνικό, οι πιο επι-
τυχημένες νεοφυείς επιχειρήσεις 
της τελευταίας δεκαετίας και πλέ-
ον ευδοκίμησαν εκεί όπου οι κανο-
νισμοί δεν έπνιγαν τη δημιουργι-
κότητα – στόχευσαν καταναλωτές 
και επιχειρήσεις με ταχύτητα, ευε-
λιξία και φαντασία. Σήμερα, ωστό-
σο, η πρόκληση μετατοπίζεται. 
Τομείς όπως η άμυνα, η υγεία και 
η ενέργεια δεν επιζητούν απλώς 
καινοτομία· την απαιτούν ως προ-
ϋπόθεση επιβίωσης και ανταγωνι-
στικότητας. Σε αυτό το πλαίσιο, η 
τεχνητή νοημοσύνη αναδεικνύε-
ται σε κεντρικό παίκτη: προσφέρει 
αποδοτικότητα, μειώνει το κόστος 
και ανοίγει νέους ορίζοντες που 
πριν από λίγα χρόνια φάνταζαν 
ανέφικτοι. Και η Ελλάδα; ∆ιαθέτει 
το ταλέντο για να πρωταγωνιστή-
σει σε αυτή τη νέα εποχή. Αυτό 
που λείπει δεν είναι η ικανότητα, 

αλλά η στρατηγική βούληση – μια 
συνειδητή απόφαση να επενδύσει 
στο μέλλον της, αξιοποιώντας τις 
τεχνολογικές εξελίξεις και τις γεω-
πολιτικές συγκυρίες που διαμορ-
φώνονται γύρω της.   

Ο Ελληνικός Στρατός παρα-
μένει ένας από τους μεγαλύ-
τερους και πιο αξιόμαχους της 
Ευρώπης – ένας πυλώνας ισχύ-
ος που αξίζει να υποστηρίζεται 
από μια αμυντική βιομηχανία 
αντάξια του μεγέθους και της 
αποστολής του. Την ίδια στιγ-
μή, η Ευρωπαϊκή Ενωση, πιεζό-
μενη από τις δικές της ανάγκες 
και προκλήσεις, στρέφεται όλο 
και περισσότερο στην Τουρκία 
για την παραγωγική της δυνα-
μική. Αυτό το γεγονός δεν μπο-
ρεί να περνάει απαρατήρητο· 
είναι μια σειρήνα κινδύνου που 
καλεί την Ελλάδα να αναλάβει 
δράση. Η ανασύσταση της ελ-
ληνικής αμυντικής βιομηχανίας 
δεν είναι πια ένα μακρινό όνει-
ρο – μπορεί να γίνει πραγματι-
κότητα με γρήγορους ρυθμούς, 
λειτουργώντας ως μοχλός επα-
ναβιομηχάνισης και προσφέρο-
ντας στη χώρα τη στρατηγική 
αυτονομία που τόσο χρειάζεται.  

Οι συνθήκες είναι ώριμες: ο 
δημοσιονομικός χώρος υπάρ-
χει, η ευρωπαϊκή πολιτική για 
την άμυνα ευνοεί τέτοιες πρωτο-
βουλίες και η τεχνολογική πρό-
οδος ανοίγει νέες δυνατότητες. 
Το κλειδί; Εξυπνες επενδύσεις – 
στοχευμένες, ευέλικτες, προσαρ-
μοσμένες στο σύγχρονο αμυντι-
κό τοπίο, που δεν περιορίζεται 
πλέον σε παραδοσιακές κατα-
σκευές, αλλά απαιτεί λογισμικό, 

αισθητήρες, πτητικά συστήματα 
και καινοτόμα υλικά.  

Φανταστείτε τρεις ή τέσσερις 
νέες αμυντικές επιχειρήσεις να 
αναδύονται στην Ελλάδα, με συ-
νολικό τζίρο που ξεπερνάει το 1 
δισ. ευρώ. ∆εν πρόκειται απλώς 
για έναν εντυπωσιακό αριθμό· εί-
ναι η σπίθα που μπορεί να πυρο-
δοτήσει μια ευρύτερη βιομηχα-
νική αναγέννηση. Η σύγχρονη 
αμυντική βιομηχανία δεν είναι 
μονοδιάστατη. Απαιτεί έναν ολό-
κληρο γαλαξία τεχνολογιών –από 
την τεχνητή νοημοσύνη μέχρι τα 
προηγμένα υλικά– που ξεπερνούν 
τα όρια της άμυνας και διαχέονται 
σε άλλους τομείς. Αυτή η δυναμική 
μπορεί να δημιουργήσει μια αλυ-
σιδωτή αντίδραση: να αναζωογο-
νήσει τη μεταποίηση, να ενισχύ-
σει την έρευνα, να προσελκύσει 
επενδύσεις και να μετατρέψει την 
Ελλάδα από καταναλωτή τεχνολο-
γίας σε παραγωγό και εξαγωγέα. 
Μια τέτοια εξέλιξη δεν θα ενίσχυε 
μόνο την οικονομία, αλλά θα έθε-
τε τη χώρα σε θέση ισχύος στον 
διεθνή χάρτη της καινοτομίας.   

Οι νέοι Ελληνες επιχειρηματίες 
φέρνουν μια κουλτούρα διαφορε-
τική, ριζοσπαστική σε σχέση με 
τους παραδοσιακούς βιομηχανι-
κούς ομίλους. Βάζουν την καινο-
τομία, την αξιοκρατία και την τα-
χύτητα στον πυρήνα της δράσης 
τους. Καθημερινά συναντάμε αν-
θρώπους με εμπειρία στην αερο-
ναυπηγική, στην τεχνητή νοημο-
σύνη, στη βιομηχανία – νέους που 
δεν περιμένουν παθητικά, αλλά 
δημιουργούν ενεργά.    

Μερικά παραδείγματα από το 
επενδυτικό μας χαρτοφυλάκιο: 

η Delian Allied Industries, μια 
ελληνική startup, δώρισε έναν 
πύργο αυτόνομης παρατήρησης 
στην Ανώτατη Στρατιωτική ∆ι-
οίκηση Εσωτερικού και Νήσων 
(ΑΣ∆ΕΝ), με 24/7 υποστήριξη και 
συνεχείς αναβαθμίσεις, με σκο-
πό την επιχειρησιακή ανατρο-
φοδότηση και περαιτέρω ανά-
πτυξη – μια κίνηση που πηγάζει 
από καθαρό αίσθημα ευθύνης 
και πίστη στη δουλειά τους. Αλ-
λά δεν είναι η μόνη. Η Hack The 
Box, μια άλλη ελληνική εταιρεία, 
εκπαιδεύει σε θέματα κυβερνο-
ασφάλειας αρκετούς στρατούς 
του ΝΑΤΟ, συμπεριλαμβανομέ-
νου του αμερικανικού, δείχνο-
ντας πώς η ελληνική τεχνογνω-
σία μπορεί να γίνει παγκόσμιος 
παίκτης σε κρίσιμους τομείς. Πα-
ράλληλα, η Velos Rotors, με έδρα 
το Ξυλόκαστρο, προμηθεύει την 
ακτοφυλακή της Νότιας Κορέας, 
το αμερικανικό ναυτικό και τον 
στρατό της Ουκρανίας με ηλε-
κτρικά ελικόπτερα drones – ένα 
παράδειγμα που αποδεικνύει ότι 
η Ελλάδα μπορεί να εξάγει τε-
χνολογία αιχμής σε παγκόσμιους 
παίκτες. Αυτές οι εταιρείες δεν 
είναι εξαιρέσεις· είναι η απόδει-
ξη ότι το ελληνικό ταλέντο, όταν 
του δοθεί η ευκαιρία, μπορεί να 
ανταγωνιστεί και να υπερβεί τα 
διεθνή πρότυπα.  

Το ελληνικό ταλέντο, τόσο 
εντός όσο και εκτός συνόρων, 
φωνάζει την ετοιμότητά του να 
συνεισφέρει. Είναι μια γενιά με 
ορμή πρωτοφανή, που δεν ζητά-
ει απλώς ευκαιρίες, αλλά τις δι-
αμορφώνει – και περιμένει από 
την Ελλάδα να ανοίξει τις πύλες 

για να επιστρέψει και να χτίσει. 
Η προστασία της χώρας αναδει-
κνύεται στον μέγιστο μοχλό για 
την επιστροφή τους.   

Η συγκυρία είναι μοναδική. Τα 
ελληνικά και τα διεθνή venture 
capital ταμεία επενδύουν, οι αξι-
ωματικοί των ενόπλων δυνάμεων 
αναζητούν λύσεις, οι γεωπολιτι-
κές συνθήκες πιέζουν για δράση. 
Σε αυτή την προσπάθεια κανείς 
δεν περισσεύει. Η έρευνα πρέ-
πει να στραφεί σε κρίσιμα πεδία: 
υλικά, επικοινωνίες, τεχνολογίες 
αιχμής. Οι τράπεζες οφείλουν να 
ξεφύγουν από ξεπερασμένες ESG 
οδηγίες και να χρηματοδοτήσουν 
τολμηρά εγχειρήματα. Οι αξιωμα-
τικοί χρειάζονται αυτονομία για 
να επιλέγουν λύσεις που καλύ-
πτουν τις ανάγκες τους, χωρίς να 
πνίγονται στη γραφειοκρατία. Η 
αλλαγή, όμως, δεν θα έρθει από 
μόνη της. Βιομηχανία, επενδυ-
τές και κρατικοί φορείς πρέπει 
να γίνουν recruiters ταλέντου 
– να αναζητήσουν ενεργά τους 
καλύτερους, όχι να περιμένουν 
τους διαθέσιμους.  

Η Ελλάδα βρίσκεται σε σταυ-
ροδρόμι. Το ταλέντο είναι εδώ, η 
δυναμική χτίζεται και η ευκαιρία 
είναι ξεκάθαρη. Είναι καιρός να 
δώσουμε στα καλύτερα μυαλά μας 
τους πόρους και την ελευθερία 
που χρειάζονται για να βάλουν την 
Ελλάδα εκεί που της αξίζει – στην 
πρωτοπορία της καινοτομίας και 
της ανάπτυξης. Οχι ως θεατής ή 
πελάτης, αλλά ως ηγέτης.  

 
O κ. Παναγιώτης Παπαδόπουλος είναι 
ομότιμος εταίρος στο επενδυτικό 
ταμείο Marathon Venture Capital.

Βιομηχανική αναγέννηση με όχημα την άμυνα  

Το διάγραμμα 30 από το πόρισμα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ

Το πόρισμα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ για τα Τέμπη – Μέρος 1ον

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ  

Τομείς όπως η άμυνα, 
η υγεία και η ενέργεια 
δεν επιζητούν απλώς 
καινοτομία· την απαι-
τούν ως προϋπόθεση 
επιβίωσης και αντα-

γωνιστικότητας.  

Η τεχνητή νοημοσύνη αναδεικνύ-
εται σε κεντρικό παίκτη: προσφέρει 
αποδοτικότητα, μειώνει το κόστος 
και ανοίγει νέους ορίζοντες.
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Πριν από 11 χρόνια, στα εγκαί-
νια του πολυτελούς κτιρίου στο 
κέντρο της Αγίας Πετρούπολης 
που θα στέγαζε τον εξαγωγικό 
βραχίονα της Gazprom, ο διευ-
θύνων σύμβουλος της εταιρείας, 
Αλεξέι Μίλερ, προανήγγελλε ένα 
λαμπρό μέλλον που θα χρηματο-
δοτούνταν από τις ευρωπαϊκές 
πωλήσεις. «Η Ευρώπη θα χρει-
άζεται όλο και περισσότερο το 
ρωσικό φυσικό αέριο», είχε δη-
λώσει τότε. 

Σήμερα, τα πολυτελή γρα-
φεία έχουν καταλήξει να συμ-
βολίζουν την ταχεία παρακμή 
της Gazprom, που παρασύρεται 
από τη σχεδόν ολοκληρωτική 
απώλεια των ευρωπαϊκών αγο-
ρών μετά τον πόλεμο στην Ου-
κρανία, η οποία διέρρηξε τους 
δεσμούς της Ρωσίας με τη ∆ύση.

Εχοντας να αντιμετωπίσει ζη-
μίες πολλών δισεκατομμυρίων 
και προσπαθώντας να εξοικονο-
μήσει χρήματα, η εταιρεία εξετά-
ζει τώρα το ενδεχόμενο να θέσει 
το «παλάτι» αυτό προς πώληση 
μαζί με άλλα πολυτελή ακίνητα 
που διαθέτει, σύμφωνα με πηγές 
μέσα από την Gazprom, τις οποί-
ες επικαλείται το Reuters. Αν και 
η οικονομία της Ρωσίας υπήρξε 
ανθεκτική, διάφοροι κλάδοι εμ-
φανίζουν αυξανόμενα σημάδια 
πίεσης. Η Gazprom είναι αναμ-
φισβήτητα η ρωσική επιχείρηση 
που έχει πληγεί περισσότερο από 
τις διεθνείς κυρώσεις που επι-
βλήθηκαν μετά την εισβολή της 
Ρωσίας στην Ουκρανία. 

Ο αριθμός του προσωπικού 
της Gazprom Export, που κάποτε 
ήταν η πιο ευημερούσα μονάδα 
της εταιρείας, έχει συρρικνωθεί 
σε μόλις μερικές δεκάδες υπαλ-
λήλους. Η εταιρεία τώρα εστιάζει 
στην εσωτερική αγορά, φιλοδο-

ξώντας να φέρει φυσικό αέριο σε 
περισσότερα ρωσικά νοικοκυριά.

Τα προβλήματα της Gazprom 
εκτείνονται πολύ πέρα από τη 
μονάδα εξαγωγών. Στα κεντρικά 
γραφεία της μητρικής εταιρείας 
στη Ρωσία, που βρίσκονται στον 
ψηλότερο ουρανοξύστη της Ευ-
ρώπης, έχουν ήδη εγκριθεί σχέ-
δια για την περικοπή 1.500 θέσε-
ων εργασίας. Οι απολύσεις στα 
κεντρικά γραφεία της Gazprom 
δεν έχουν ακόμη ανακοινωθεί, 
αλλά ζητήθηκε από το προσω-
πικό να προετοιμάσει ατομικές 
παρουσιάσεις, σχετικά με τους 
λόγους για τους οποίους θα πρέ-
πει να διατηρήσουν τις θέσεις 
εργασίας τους, με περιθώριο μό-
λις λίγων εβδομάδων.

Οι περικοπές αυτές ανέρχο-
νται περίπου στο 40% του προ-
σωπικού στα κεντρικά γραφεία 
της Gazprom, αλλά αποτελούν 
ένα μικρό κλάσμα του μισού εκα-
τομμυρίου εργαζομένων της, που 
είναι κατανεμημένοι σε όλη τη 
Ρωσία.

Στέλεχος της εταιρείας παρα-
δέχθηκε ότι αποδείχθηκαν λαν-
θασμένες οι εκτιμήσεις πως η 
Ευρώπη θα επέστρεφε γρήγορα, 
«ικετεύοντας» να συνεχιστούν 
οι προμήθειες ρωσικού αερίου, 
εξαιτίας του υψηλότερου ενερ-
γειακού κόστους. Οι εξαγωγείς 

φυσικού αερίου των ΗΠΑ κινή-
θηκαν γρήγορα για να αντικατα-
στήσουν το ρωσικό φυσικό αέ-
ριο στην Ευρώπη. Οι ΗΠΑ έχουν 
γίνει ο μεγαλύτερος εξαγωγέας 
υγροποιημένου φυσικού αερίου 
στην ήπειρο, με τις προμήθειες 
να έχουν τριπλασιαστεί από το 
2021. Η Ευρώπη εξακολουθεί να 
αγοράζει το θαλάσσιο υγροποι-
ημένο φυσικό αέριο (LNG) της 
Ρωσίας, αλλά κυρίως από τους 
αντιπάλους της Gazprom, όπως 
το εργοστάσιο υγροποιημένου 
φυσικού αερίου Yamal LNG της 
Novatek.

Η Ευρωπαϊκή Ενωση στοχεύ-
ει να σταματήσει τη χρήση ρω-
σικών ορυκτών καυσίμων έως 
το 2027 και η συνολική κατανά-
λωση φυσικού αερίου έχει μει-
ωθεί εν μέρει, λόγω της στρο-
φής προς τις ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειας.

Πέρυσι, η Gazprom κατέ-
γραψε καθαρή ζημία ύψους 7 
δισ. δολαρίων για το 2023, την 
πρώτη της από το 1999, όταν 
ο Πούτιν ανέβηκε στην εξου-
σία. Κατέγραψε και άλλη ζημία 
τους πρώτους εννέα μήνες του 
2024, την τελευταία περίοδο για 

την οποία υπάρχουν διαθέσιμα 
στοιχεία.

Λίγους μήνες μετά την ανα-
κοίνωση των ετήσιων ζημιών, 
η Gazprom δήλωσε πέρυσι ότι 
πουλάει ένα χαρτοφυλάκιο ακι-
νήτων υψηλών προδιαγραφών, 
που περιλαμβάνει γνωστά πολυ-
τελή ξενοδοχεία στη Μόσχα και 
στην Κοιλάδα των Λουλουδιών 
της Αρμενίας. Αξίζει να σημει-
ωθεί ότι η Gazprom έχει μακρά 
ιστορία επενδύσεων σε πολυ-
τελή ακίνητα, τα οποία χρησι-
μοποιεί για να ανταμείβει τους 
υπαλλήλους της με διακοπές και 

για να φιλοξενεί συνέδρια και 
εκδηλώσεις όπως οι Ολυμπιακοί 
Αγώνες του 2014. 

Η επιστροφή του Ντόναλντ 
Τραμπ στον Λευκό Οίκο βοή-
θησε την τιμή της μετοχής της 
Gazprom να ανακάμψει, με την 
ελπίδα ότι μια γρήγορη ειρη-
νευτική συμφωνία για την Ου-
κρανία θα οδηγήσει στην απο-
κατάσταση των εξαγωγών προς 
την Ευρώπη, ανέφερε η Alpha 
Bank σε σημείωμά της τον πε-
ρασμένο μήνα.

Υπάρχουν ωστόσο λίγες εν-
δείξεις ότι η ήπειρος θα σπεύσει 
να συνδεθεί εκ νέου με το ρω-
σικό φυσικό αέριο, παρά το δη-
μοσίευμα των Financial Times 
ότι ένας μακροχρόνιος σύμμα-
χος του Πούτιν πιέζει τις Ηνω-
μένες Πολιτείες να επιτρέψουν 
στους επενδυτές να επανεκκι-
νήσουν τον αγωγό Nord Stream 
2, αξίας 11 δισ. δολαρίων, που 
μετέφερε φυσικό αέριο από τη 
Ρωσία μέσω της Γερμανίας. Η 
Γερμανία λέει ότι θα επιμείνει 
στην πολιτική της ανεξαρτησί-
ας της από τη ρωσική ενέργεια. 
Αλλά ακόμη και αν υπήρχε αυτή 
η διάθεση, ο Nord Stream είναι 
εκτός λειτουργίας και έχει υπο-
στεί εν μέρει ζημιές.

Το μερίδιο της Gazprom στις 
αγορές της Ε.Ε. έχει συρρικνω-
θεί στο 7% από πάνω από 35% 
πριν από τις κυρώσεις της Ε.Ε., 
σύμφωνα με τα στοιχεία της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής.

Η κεφαλαιοποίησή της την 
Τετάρτη ανερχόταν σε περίπου 
46 δισ. δολάρια, από το ιστο-
ρικό υψηλό των 330,9 δισ. δο-
λαρίων το 2007, σύμφωνα με 
το χρηματιστήριο της Μόσχας, 
την Gazprom και υπολογισμούς 
του Reuters.

Το 2023 η Gazprom κατέγραψε καθαρή ζημία ύψους 7 δισ. δολαρίων, την πρώτη από το 1999, ενώ η κεφαλαιοποίησή 
της την Τετάρτη ανερχόταν σε περίπου 46 δισ. δολάρια, από το ιστορικό υψηλό των 330,9 δισ. δολαρίων το 2007.

Από το μεγαλείο στην παρακμή η Gazprom
Μεγάλες ζημίες και σχέδιο μαζικών απολύσεων στη ρωσική εταιρεία μετά τη διακοπή ροών φυσικού αερίου προς την Ευρώπη

Το μερίδιο της 

Gazprom στις αγορές 

της Ευρωπαϊκής Ενωση 

έχει συρρικνωθεί στο 

7% από πάνω από 35% 

πριν από τις κυρώσεις.
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Ακρως διπλωματική στάση τη-
ρούν οι επικεφαλής των αμερι-
κανικών επιχειρήσεων που προ-
φανώς θέλουν να τα έχουν καλά 
με τον νέο ένοικο του Λευκού Οί-
κου, γι’ αυτό και δεν εκτίθενται 
δημοσίως όσο δεν τους αναγκά-
ζουν οι συνθήκες, μολονότι δεν 
είναι καθόλου σύμφωνοι με την 
οικονομική πολιτική του. Κατ’ 
ιδίαν πολλοί εκφράζουν τις χειρό-
τερες απόψεις για τον Ντόναλντ 
Τραμπ και την πολιτική του, όμως 
οι δημόσιες τοποθετήσεις τους 
είναι όχι απλώς σαφώς ηπιότε-
ρες, αλλά ενίοτε εντελώς διαφο-
ρετικές. Συχνά μάλιστα κορυφαία 
ονόματα της Wall Street, όπως οι 
επικεφαλής των Goldman Sachs 
και Blackstone, εμφανίζονται ως 
υποστηρικτές της πολιτικής του 
προέδρου. Στις αρχές της εβδο-
μάδας, και μόλις είχε γίνει γνω-
στή η πρόθεση του Αμερικανού 
προέδρου να διπλασιάσει τους 
δασμούς στις εισαγωγές χάλυ-
βα και αλουμινίου από τον Κα-
ναδά, αρκετοί επικεφαλής επι-
χειρήσεων συναντήθηκαν στο 
Γέιλ κατόπιν πρωτοβουλίας του 
Τζέφρι Σόνφελντ, καθηγητή της 
Σχολής ∆ιοίκησης στο εν λόγω 
πανεπιστήμιο. Ανάμεσά τους με-
ρικά από τα μεγαλύτερα ονόμα-
τα του επιχειρηματικού κόσμου 

των ΗΠΑ, όπως ο Τζέιμι Ντίμον, 
επικεφαλής της JPMorgan, και ο 
Αλμπερτ Μπουρλά της Pfizer. Μι-
λώντας στη Wall Street Journal, ο 
Σόνφελντ υποστήριξε πως «ήταν 
όλοι εντελώς αντίθετοι με την 
οικονομική πολιτική του Τραμπ 
και ήταν όλοι έντρομοι σχετικά 

με το θέμα του Καναδά». Τίποτε 
δεν έδινε, όμως, αυτή την εντύ-
πωση λίγες ώρες αργότερα, όταν 
ορισμένα από τα στελέχη που πα-
ρευρέθησαν στη συνάντηση του 
Γέιλ συμμετείχαν και σε μια συζή-
τηση με τον πρόεδρο στο πλαίσιο 
της συζήτησης στρογγύλης τρα-
πέζης των αμερικανικών επιχει-

ρήσεων. Η εν λόγω στρογγύλη 
τράπεζα συγκεντρώνει 200 δι-
ευθύνοντες συμβούλους μεγά-
λων αμερικανικών επιχειρήσεων. 

Κάποιοι αρκέστηκαν να υπο-
γραμμίσουν την ανάγκη για στα-
θερότητα στην πολιτική, όπως, 
για παράδειγμα, ο Μάικ Γου-
ίρθ, διευθύνων σύμβουλος της 
Chevron, δήλωσε απλώς ότι «η 
ταλάντευση ανάμεσα στο ένα 
άκρο και το άλλο δεν είναι η σω-
στή προσέγγιση στην πολιτική» 
και επικαλέστηκε τα τεράστια 
κεφάλαια που έχουν επενδύσει 
εταιρείες όπως η δική του, γι’ 
αυτό και χρειάζονται συνεκτική 
πολιτική. Αλλοι περιορίστηκαν 
να προειδοποιήσουν για το πι-
θανό κόστος των δασμών στους 
κλάδους τους. Ο επικεφαλής της 
Alcoa, για παράδειγμα, προέβλε-
ψε πως οι δασμοί θα κοστίσουν 
στις ΗΠΑ χιλιάδες θέσεις εργασί-
ας και ο ομόλογός του στο Target 
προειδοποίησε πως οι δασμοί στις 

εισαγωγές από το Μεξικό θα οδη-
γήσουν σε άνοδο τις τιμές των 
τροφίμων. Την ίδια στιγμή στο 
πλαίσιο επίσκεψής του στην Ιν-
δία ο Στίβεν Σβάρτζμαν, διευθύ-
νων σύμβουλος της Blackstone, 
υποστήριξε πως μακροπρόθεσμα 
οι δασμοί θα οδηγήσουν σε ση-
μαντική αύξηση της βιομηχανι-
κής δραστηριότητας στις ΗΠΑ. 

Παράλληλα ο Ντέιβιντ Σόλο-
μον, διευθύνων σύμβουλος της 
Goldman Sachs, δήλωσε στο αμε-
ρικανικό δίκτυο Fox News πως η 
επιχειρηματική κοινότητα των 
ΗΠΑ «αντιλαμβάνεται τι προσπα-
θεί να επιτύχει με τους δασμούς 
ο πρόεδρος». Αρκέστηκε μόνο 
να ζητήσει περισσότερη «βεβαι-
ότητα» σε ό,τι αφορά την πολι-
τική ατζέντα της κυβέρνησης 
Τραμπ και να συμπληρώσει πως 
«η επιχειρηματική κοινότητα πά-
ντα προτιμάει χαμηλότερους δα-
σμούς και παντού στον κόσμο». 
Εφθασε στο σημείο να εκφράσει 

ικανοποίηση για την ευρύτερη 
πολιτική ατζέντα του Τραμπ και 
προπαντός για το πόσο ανοικτός 
είναι στις συζητήσεις του με τα 
στελέχη των επιχειρήσεων. Ση-
μειωτέον ότι πολλά από τα στε-
λέχη που συμμετείχαν στη συζή-
τηση στρογγύλης τραπέζης είδαν 
τις τελευταίες ημέρες τη χρημα-
τιστηριακή αξία των εταιρειών 
τους να μειώνεται δραματικά με 
την πτώση της Wall Street, με 
αιτίες την ανησυχία πως οι δα-
σμοί μπορεί να οδηγήσουν την 
αμερικανική οικονομία σε ύφεση 
και τον φόβο ενός γενικευμένου 
παγκόσμιου εμπορικού πολέμου. 

Εν ολίγοις, σχεδόν κανείς δεν 
τολμάει πλέον να διαμαρτυρηθεί 
δημοσίως για τις επιπτώσεις της 
εμπορικής πολιτικής του Τραμπ 
αφενός στο χρηματιστήριο και 
αφετέρου στις επιχειρήσεις, που 
έσπευσαν να συγκεντρώσουν 
αποθέματα προτού επιβληθούν 
οι δασμοί και να αλλάξουν άρ-

δην τη σύνθεση της εφοδιαστι-
κής αλυσίδας τους. Αυτή είναι η 
ειδοποιός διαφορά ανάμεσα στις 
απόψεις που εκφράζουν σήμερα 
δημοσίως οι επικεφαλής επιχει-
ρήσεων και στις αντίστοιχες δικές 
τους κατά την πρώτη θητεία του 
Τραμπ, όταν εκφράζονταν ανοι-
κτά για τα πάντα, από τη μετανά-
στευση έως την πολιτική για το 
κλίμα. ∆ιέρρευσε, πάντως, στον 
αμερικανικό Τύπο μια αυτοσχέδια 
δημοσκόπηση που έκαναν όσοι 
συμμετείχαν στη συνάντηση στο 
Γέιλ, η οποία φέρει τους διευθύ-
νοντες συμβούλους διατεθειμέ-
νους να περιμένουν μέχρις ότου 
χειροτερέψουν σαφώς τα πράγ-
ματα, προτού επικρίνουν ανοικτά 
τον πρόεδρο. Φθάνουν μάλιστα 
στο σημείο να δηλώνουν πως μό-
νο αν οι απώλειες του αμερικα-
νικού χρηματιστηρίου φθάσουν 
στο 20%, τότε θα αποφασίσουν 
να μιλήσουν εναντίον του και θα 
το κάνουν συλλογικά.

Επικεφαλής επιχει-
ρήσεων σε συνάντη-
ση στο Γέιλ δήλωναν 
έντρομοι με το θέμα 
του Καναδά και λίγες 
ώρες μετά σε συζήτη-

ση με τον πρόεδρο 
αρκέστηκαν να ζη-

τήσουν σταθερότητα 
στην πολιτική.

Πυρά CEO
κατά Τραμπ,

αλλά πίσω από
κλειστές πόρτες 
Ηπιότερες ή εντελώς διαφορετικές

οι τοποθετήσεις τους δημοσίως  

Αυτοσχέδια δημοσκόπηση που έκαναν όσοι συμμετείχαν στη συνάντηση στο Γέιλ φέρει τους διευθύνοντες συμβούλους διατεθειμένους να περιμένουν μέ-
χρις ότου χειροτερέψουν σαφώς τα πράγματα, προτού επικρίνουν ανοικτά τον πρόεδρο Ντόναλντ Τραμπ. 

Αφότου ο Ναγίμπ Μπουκέλε έγι-
νε πρόεδρος του Ελ Σαλβαδόρ το 
2019, η χώρα βρισκόταν στο χεί-
λος της χρεοκοπίας. Τα προειδο-
ποιητικά σημάδια είναι γνωστά: 
υψηλό χρέος, μεγάλες πληρωμές 
τόκων, μεγάλο δημοσιονομικό 
έλλειμμα, χαμηλά αποθεματικά 
σε δολάρια, αναιμικές επενδύ-
σεις και χαμηλή ανάπτυξη. Οι δι-
απραγματεύσεις με το ∆ΝΤ για 
πακέτο διάσωσης βρίσκονταν σε 
αδιέξοδο, ενώ οι αλλεπάλληλες 
επιθέσεις του Μπουκέλε στη δι-
καιοσύνη, στους αντιπάλους του 
και στα ΜΜΕ δεν εξέπεμπαν ιδι-
αίτερη αξιοπιστία.  

Επειτα καλλιεργήθηκε η εμ-
μονή με τα κρυπτονομίσματα: 
το 2021 το Ελ Σαλβαδόρ έγινε η 
πρώτη χώρα στον κόσμο με νόμι-
μο νόμισμα το bitcoin, μαζί με το 
δολάριο. Ο πρόεδρος δεσμεύθη-
κε να αγνοήσει τις παραδοσιακές 
κεφαλαιαγορές, με στόχο να συ-
γκεντρώσει δισ. μέσω ομολόγων 
με την τεχνολογία blockchain. Θα 
αγόραζε bitcoin αξίας 500 εκατ. 
δολαρίων, θα έχτιζε μια «πόλη 
bitcoin» στη ζούγκλα και θα ανέ-
πτυσσε υποδομές γεωθερμικής 

ενέργειας για να τροφοδοτεί την 
εξόρυξη των κρυπτονομισμάτων. 
Οι παραδοσιακές αγορές τού γύ-
ρισαν την πλάτη και οι τιμές των 
ομολόγων κατέρρευσαν.   

Κι όμως, το Ελ Σαλβαδόρ έλαβε 
στα τέλη Φεβρουαρίου έγκριση 
για δάνειο 1,4 δισ. δολαρίων από 
το ∆ΝΤ, το οποίο θα διανεμηθεί 
σε βάθος 40 μηνών. Προκειμένου 
να πάρει αυτά τα χρήματα έκανε 
τις συνηθισμένες υποσχέσεις για 

δημοσιονομική πειθαρχία. Πα-
ράλληλα, όμως, περιορίζει και το 
πείραμα με τα κρυπτονομίσματα. 
Σύμφωνα με πρόσφατο νόμο, οι 
φόροι δεν θα μπορούν να κατα-
βληθούν σε bitcoins και η αποδο-
χή του νομίσματος από τον ιδιω-
τικό τομέα θα γίνεται εθελοντικά.  

Μέχρι να επιτευχθεί η συμφω-
νία με το ∆ΝΤ, το Ελ Σαλβαδόρ 

επέδειξε αξιοσημείωτη αφοσίω-
ση για την αποπληρωμή των χρε-
ών του. Τα ομόλογα έχουν επα-
νέλθει σε φυσιολογικά επίπεδα. 
Το δημοσιονομικό έλλειμμα από 
10% το 2020 επανήλθε μεταξύ 
2% και 3%. Ο περιορισμός της 
φοροδιαφυγής, οι ισχυρές εισρο-
ές εμβασμάτων και η οικονομική 
ανάκαμψη τόνωσαν τα κρατικά 

έσοδα, ενώ η σταδιακή μείωση 
των ενεργειακών επιδοτήσεων 
και των προγραμμάτων της παν-
δημίας περιόρισε τις δαπάνες.  

Το δάνειο του ∆ΝΤ μειώνει το 
ρίσκο μιας κρίσης χρέους, ιδίως 
εάν επιβεβαιωθούν οι ελπίδες 
και «ξεκλειδώσει» επιπλέον 2,1 
δισ. δολάρια από άλλους διεθνείς 
οργανισμούς. Παρά τη μείωση 

του ελλείμματος, σημειώνει ο 
Economist, η χώρα πιθανώς να 
μην άντεχε πολύ παραπάνω. Με 
υψηλό χρέος και χαμηλή ανάπτυ-
ξη, η άντληση χρημάτων με από-
δοση 12% δεν είναι βιώσιμη. Μια 
χρεοκοπία θα ήταν ιδιαίτερα ζη-
μιογόνος για το Ελ Σαλβαδόρ, κα-
θώς δεν έχει δανειστή έκτακτης 
ανάγκης ώστε να αποκλείσει μια 
τραπεζική κατάρρευση ή συστη-
μικό κίνδυνο. Οι καταθέσεις των 
τραπεζών στηρίζονται εν μέρει 
σε κρατικό χρέος, επομένως μια 
χρεοκοπία μπορεί να προκαλέ-
σει τραπεζική κρίση ή ακόμη και 
αποδολαριοποίηση.  

Σε ό,τι αφορά το bitcoin, η 
απομάκρυνσή του μπορεί να εί-
ναι περισσότερο ευχή παρά κατά-
ρα. Ο Μπουκέλε είχε προωθήσει 
το κρυπτονόμισμα ως τρόπο πα-
ροχής χρηματοπιστωτικών υπη-
ρεσιών στα δύο τρίτα των ενηλί-
κων που δεν έχουν τραπεζικούς 
λογαριασμούς και για να μειωθεί 
το κόστος των εμβασμάτων, που 
ανέρχονται σχεδόν σε ένα τέταρ-
το του ΑΕΠ. Ωστόσο, τα βασικά 
εμπόδια είναι το μέγεθος της οι-
κονομίας και ο ψηφιακός αναλ-

φαβητισμός. Τα εμβάσματα είναι 
ακριβά, διότι οι κάτοικοι του Ελ 
Σαλβαδόρ στέλνουν και παραλαμ-
βάνουν μετρητά, μια ακριβή δρα-
στηριότητα που ακριβαίνει περαι-
τέρω λόγω της εγκληματικότητας. 
Η κυβέρνηση έσπευσε επίσης να 
αποσύρει το ψηφιακό πορτοφόλι 
Chivo, καθώς υπήρχαν προβλήμα-
τα και πλαστοπροσωπίες.   

Το ∆ΝΤ απέφευγε να δανείσει 
στο Ελ Σαλβαδόρ όσο το bitcoin 
ήταν επίσημο νόμισμα. Οι διακυ-
μάνσεις δημιουργούσαν κινδύ-
νους στη χρηματοοικονομική και 
τη δημοσιονομική σταθερότητα.  

Τα κρυπτονομίσματα έφεραν 
στο Ελ Σαλβαδόρ περισσότερα 
προβλήματα παρά οφέλη. Εξάλ-
λου, όπως φάνηκε και από τα 
πρόσφατα στοιχεία, το ψηφια-
κό νόμισμα δεν έπεισε ποτέ τον 
κόσμο, ενώ η πολιτική προώθη-
σης και υιοθέτησής του κόστισε 
συνολικά 375 εκατ. δολάρια. Επί-
σης, καθυστερώντας την επίτευ-
ξη της συμφωνίας με το ∆ΝΤ, το 
πείραμα με τα κρυπτονομίσματα 
διατήρησε το premium κινδύ-
νου του Ελ Σαλβαδόρ σε υψηλά 
επίπεδα.

Το μακροπρόθεσμο κόστος δανει-
σμού της Γαλλίας πλησιάζει στο 
υψηλότερο επίπεδο εδώ και πά-
νω από μία δεκαετία ενόψει μιας 
πιθανής υποβάθμισης της κρα-
τικής αξιολόγησης.

Η απόδοση του 30ετούς κρα-
τικού ομολόγου της χώρας αυξή-
θηκε κατά πέντε μονάδες βάσης, 
στο 4,15% χθες, μόλις μία μονάδα 
βάσης μακριά από το υψηλότερο 
επίπεδο από το 2011. Το επιτόκιο 
έχει αυξηθεί περισσότερο από 40 
μονάδες βάσης αυτόν τον μήνα 
λόγω του sell off στις ευρωπαϊ-
κές αγορές ομολόγων, που πυ-
ροδοτήθηκε από τα σχέδια της 
Γερμανίας να ενισχύσει τις δα-
πάνες της, γεγονός που εκτόξευ-
σε το κόστος δανεισμού σε όλη 
την Ευρώπη.

Η Fitch Ratings αναμένεται 
να επανεξετάσει σήμερα την πι-
στοληπτική αξιολόγηση AA- της 
Γαλλίας, η οποία έχει αρνητικές 
προοπτικές από τον Οκτώβριο. 
Τον περασμένο μήνα, ο οίκος 
αξιολόγησης εξέδωσε προειδο-
ποίηση ότι η δημοσιονομική 
εξυγίανση της χώρας έχει επι-
βραδυνθεί και έκτοτε η κυβέρ-
νηση υποσχέθηκε να αυξήσει 
τις αμυντικές δαπάνες, επιβα-
ρύνοντας περαιτέρω τα δημο-
σιονομικά. Οι γαλλικές αγορές 
κλυδωνίστηκαν πέρυσι μετά το 
αίτημα του προέδρου Εμανουέλ 
Μακρόν για τη διεξαγωγή πρόω-
ρων εκλογών, με αποτέλεσμα να 
διπλασιαστεί σχεδόν το ασφάλι-
στρο των 10ετών ομολόγων ένα-
ντι των ασφαλέστερων γερμα-

νικών, σε περισσότερες από 90 
μονάδες βάσης. Το spread έχει 
έκτοτε υποχωρήσει σε περίπου 
68 μονάδες βάσης, αφού ο πρω-
θυπουργός Φρανσουά Μπαϊρού 
επέβαλε την ψήφιση του προ-
ϋπολογισμού και επέζησε από 
τις επακόλουθες ψηφοφορίες 
εμπιστοσύνης που έπληξαν τον 
προκάτοχό του, Mισέλ Μπαρνιέ.

Παρ’ όλα αυτά, η Citigroup 
εκτιμά πως κάποια στιγμή θα έρ-
θει μια υποβάθμιση και ο στρατη-
γικός αναλυτής Αμάν Μπανσάλ 
προειδοποιεί ότι εάν η αξιολόγη-
ση μειωθεί σε ένα -A, ορισμένοι 
επενδυτές θα αναγκαστούν να 
πουλήσουν τους τίτλους. Η S&P 
Global Ratings διατηρεί επίσης 
τη Γαλλία στο AA- με αρνητικές 
προοπτικές, ενώ η Moody’s την 

αξιολογεί στο ισοδύναμο Aa3 με 
σταθερές προοπτικές.

Η γαλλική οικονομία έχει απο-
δυναμωθεί τα τελευταία χρόνια, 
σημειώνει ο Ντενίς Φεράν, επικε-
φαλής του ινστιτούτου οικονομι-
κής έρευνας Rexecode με έδρα το 
Παρίσι. «Οι γαλλικές και ευρωπα-
ϊκές εταιρείες έχουν γίνει λιγότε-
ρο ανταγωνιστικές από τις κινεζι-
κές, αφού το κόστος παραγωγής 
μας έχει αυξηθεί κατά 25% από 
το 2019. Αυξήθηκαν μόνο κατά 
3% στην Κίνα την ίδια περίοδο», 
δήλωσε στην DW. Ο ίδιος αποδί-
δει την τάση σε χρόνια υψηλού 
πληθωρισμού, αύξησης των επι-
τοκίων και εκτίναξης των τιμών 
της ενέργειας, ειδικά μετά την 
εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρα-
νία τον Φεβρουάριο του 2022.

Σε ναυάγιο οδηγείται το πείραμα του Ελ Σαλβαδόρ με το bitcoin 

Κοντά σε υψηλό 14ετίας τα γαλλικά ομόλογα

Σύμφωνα με πρόσφατο νόμο, οι φόροι στο Ελ Σαλβαδόρ δεν θα μπορούν 
να καταβληθούν σε bitcoins και η αποδοχή του νομίσματος από τον ιδιωτικό 
τομέα θα γίνεται εθελοντικά.     

Η απόδοση του 30ετούς κρατικού ομολόγου της Γαλλίας αυξήθηκε κατά πέ-
ντε μονάδες βάσης, στο 4,15% χθες, μόλις μία μονάδα βάσης μακριά από το 
υψηλότερο επίπεδο από το 2011.
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Αλλαγή ρότας 
και συμφωνία 

με το ΔΝΤ για δάνειο 
1,4 δισ. δολαρίων. 
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Οταν ο Ντόναλντ Τραμπ κέρδισε 
τις αμερικανικές εκλογές, το ευ-
ρώ έκανε κατακόρυφη πτώση, 
με αποτέλεσμα αναλυτές και 
επενδυτές να θεωρούν αναπό-
φευκτη την απόλυτη ισοτιμία 
του ευρωπαϊκού νομίσματος με 
το δολάριο, υποθέτοντας ότι 
η Ευρώπη θα βρισκόταν στην 
πρώτη γραμμή ενός παγκόσμι-
ου εμπορικού πολέμου. Ο φόβος 
αυτός εξακολουθεί να υπάρχει 
και παρ’ όλα αυτά το ευρώ έχει 
κάνει ράλι από την αρχή του 
μήνα, αγγίζοντας πλέον περί-
που το 1,08 δολάριο. 

Κάνοντας τη μεγαλύτερη 
εβδομαδιαία άνοδο από το 
2009, πέριξ του +4,4%, το ευ-
ρώ ανέκτησε πλήρως τις απώ-
λειες που είχε καταγράψει μετά 
τις αμερικανικές εκλογές. Κα-
ταλύτης ήταν η δημοσιονομι-
κή στροφή της Γερμανίας, η 
οποία άνοιξε την κάνουλα για 
επιπλέον δαπάνες σε άμυνα και 
υποδομές. Ταυτόχρονα, το δο-
λάριο αποδυναμώθηκε, καθώς 
γεννήθηκαν αμφιβολίες σχετι-
κά με την υγεία της αμερικανι-
κής οικονομίας. 

Είναι όμως αμφίβολο πόσο 
ακόμα θα κρατήσει το ράλι, με 
ορισμένους να προειδοποιούν 
για τις δυσκολίες εφαρμογής 
των γερμανικών δημοσιονο-
μικών σχεδίων, αλλά και για 
τον αντίκτυπο των αμερικα-
νικών δασμών. Σε ό,τι αφορά 
τις δεσμεύσεις της Γερμανίας, 
αφενός την αποδέσμευση των 
αμυντικών δαπανών από τους 
αυστηρούς κανόνες χρέους, 
αφετέρου τη δημιουργία ενός 
ταμείου υποδομών 500 δισ. 
ευρώ, απαιτείται συνταγματι-
κή αναθεώρηση. Ουσιαστικά 
ο επόμενος καγκελάριος Φρί-
ντριχ Μερτς θα πρέπει να δια-
σφαλίσει στήριξη από τα δύο 
τρίτα του κοινοβουλίου, πιθα-
νώς κάνοντας συμβιβασμούς 
με τους Πράσινους.

Βέβαια, εφόσον υλοποιη-
θούν, αναμένεται να έχουν ση-
μαντική επίδραση στη γερμα-
νική οικονομία, σε μία περίοδο 
που η βιομηχανία παραπαίει και 
η οικονομία έχει χαμηλές προ-
οπτικές. Επίσης, πρόκειται για 
ιδιαίτερα κρίσιμη φάση για την 
Ευρώπη, η οποία προσπαθεί να 
απεξαρτηθεί από τις ΗΠΑ στον 
κλάδο της άμυνας.

Στο μεταξύ, η αβεβαιότητα 
σχετικά με τους δασμούς σε 
συνδυασμό με τις χαμηλές εκτι-
μήσεις για την αμερικανική οι-
κονομία το πρώτο τρίμηνο του 
2025 οδήγησε τους επενδυτές 

να επαναξιολογήσουν τις κινή-
σεις του «αμερικανικού εξαιρε-
τισμού», που προηγουμένως 
ευνοούσαν τις συναλλαγές στο 
δολάριο και τις αμερικανικές 
αγορές. 

Ο πρόεδρος της Fed, Τζερόμ 
Πάουελ, είπε την περασμένη 
εβδομάδα ότι υπάρχει αυξημέ-
νη οικονομική αβεβαιότητα, κα-
θώς τα στοιχεία έδειχναν απο-
συμπίεση της αγοράς εργασίας. 
Επίσης, το οικονομικό μοντέλο 
της Fed της Ατλάντα δείχνει ότι 
το πρώτο τρίμηνο του 2025, η 
οικονομία συρρικνώθηκε έως 
και 2,4%.

Την περασμένη εβδομάδα, 

η ΕΚΤ αποφάσισε να προβεί 
σε μείωση του επιτοκίου ανα-
φοράς κατά 0,25%. Ωστόσο 
οι αξιωματούχοι παραμένουν 
επιφυλακτικοί για περαιτέρω 
χαλάρωση της νομισματικής 
πολιτικής, ενώ ο πληθωρι-
σμός αναμένεται να παραμεί-
νει πάνω από το 2% για αρκε-
τούς μήνες ακόμα. Η Danske 
Bank εκτίμησε ότι δεν είναι 
απολύτως βέβαιη η μείωση 
στην επόμενη συνεδρίαση του 
Απριλίου. 

Με αυτό το φόντο, η Bank of 
America θεωρεί ότι η αλλαγή 
του κλίματος και οι διαρθρωτι-
κοί παράγοντες θα μπορούσαν 
να οδηγήσουν το ευρώ ακόμα 
υψηλότερα. Σύμφωνα με τον 
Αθανάσιο Βαμβακίδη, στρα-
τηγικό αναλυτή της τράπεζας, 
το ευρώ βρίσκεται χαμηλά σε 
σύγκριση με τα ιστορικά επί-
πεδα, με την ισοτιμία ευρώ/
δολαρίου πολύ χαμηλότερα σε 
σύγκριση με τη μέση τιμή του 
1,2 όπου είχε διαμορφωθεί με-
τά την οικονομική κρίση. Η 

BofA πιστεύει ότι οι επενδύ-
σεις της Γερμανίας σε συνδυα-
σμό με αντίστοιχα μέτρα στην 
Ευρωζώνη θα επαναφέρουν το 
νόμισμα σε αυτά τα επίπεδα. 
Προβλέπει ότι μέχρι το τέλος 
του έτους θα διαμορφώνεται 
στο 1,15 και έναν χρόνο αρ-
γότερα στο 1,2.

Απεναντίας, επιφυλακτική 
παραμένει η Goldman Sachs. 
Η τράπεζα αναγνωρίζει τους 
καταλύτες του ράλι, αλλά προ-
ειδοποιεί ότι τα προβλήματα 
στην υλοποίηση του γερμανι-
κού σχεδίου και η οικονομική 
ορμή που διατηρούν οι ΗΠΑ θα 
μπορούσαν να επιβαρύνουν το 
ευρώ. Η τράπεζα υποστηρίζει 
ότι μεγάλο μέρος του πρόσφα-
του ράλι πυροδοτήθηκε από 
την «ασθένεια» του δολαρίου, 
που συνδέεται με τις ανησυχίες 
για την αμερικανική ανάπτυξη. 
Σε ό,τι αφορά την ισοτιμία, ανα-
μένει το ευρώ να διαμορφωθεί 
στο 1,02 σε τρεις μήνες και να 
υποχωρήσει ακόμα και στο 0,99 
εντός ενός έτους.

Κάνοντας τη μεγαλύτερη εβδομαδιαία άνοδο από το 2009, πέριξ του +4,4%, το ευρώ ανέκτησε πλήρως τις 
απώλειες που είχε καταγράψει μετά τις αμερικανικές εκλογές.
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Καταλύτης στην άνοδο 
του ευρωπαϊκού 
νομίσματος ήταν 
η δημοσιονομική 

στροφή
της Γερμανίας.

Το ράλι του ευρώ και οι προβλέψεις
για τους επόμενους μήνες

Η BofA εκτιμά ότι θα φτάσει στο 1,2 δολ., επιφυλακτική η Goldman Sachs

ΑΝΑΛΥΣΗ

Η ανάγνωση της τελευταίας έκ-
θεσης για τον πληθωρισμό των 
ΗΠΑ είναι σαν να ξεφυλλίζει 
κανείς παλιές φωτογραφίες 
διακοπών: η εμπειρία μοιάζει 
ωραία, αλλά είναι μόνο προσω-
ρινή. Ο δείκτης τιμών κατανα-
λωτή τον Φεβρουάριο έσπασε 
ένα πρόσφατο σερί, οδεύοντας 
κάτω από τις προσδοκίες των 
οικονομολόγων. Το πρόβλημα 
είναι ότι οι τυχαίες εμπορικές 
πολιτικές του προέδρου Ντό-
ναλντ Τραμπ κινδυνεύουν να 
αυξήσουν το κόστος, να κατα-
πνίξουν αυτή την πρόοδο και 
να επηρεάσουν τα νοικοκυ-
ριά και την ήδη επιδεινούμε-
νη ανάπτυξη στη μεγαλύτερη 
οικονομία του κόσμου. Αυτό 
εγείρει τη ζοφερή πιθανότη-
τα πραγματικού στασιμοπλη-
θωρισμού.

Σε ετήσια βάση ο πληθω-
ρισμός αυξήθηκε στο 2,8%, 
σύμφωνα με το υπουργείο 
Εργασίας, ενώ ο δομικός πλη-
θωρισμός διαμορφώθηκε στο 

3,1% σε ετήσια βάση τον Φε-
βρουάριο. Ωστόσο υποβοηθού-
μενη από τη μηνιαία μείωση 
κατά 1% του κόστους βενζίνης, 
η αύξηση από τον Ιανουάριο 
μειώθηκε στο 0,2%, στη χαμη-
λότερη τιμή από τον Οκτώβριο. 
Αυτό σε γενικές γραμμές θα 
μπορούσε να είναι ένα ενθαρ-
ρυντικό σημάδι, σε μια εποχή 
που οι αγορές ανησυχούν για 
τον αντίκτυπο που θα έχουν 
οι δασμοί του προέδρου Ντό-
ναλντ Τραμπ στο κόστος.

Η επιβολή όμως νέων δα-
σμών 25% στον χάλυβα και 
στο αλουμίνιο και τα επακό-
λουθα ευρωπαϊκά και καναδι-
κά αντίποινα λίγο πριν από τη 
δημοσίευση της έκθεσης για 
τον πληθωρισμό ανατρέπουν 
την εικόνα.

Η επιχειρηματική έρευνα 
της Fed, που δημοσιεύθηκε 
την περασμένη εβδομάδα, προ-
ειδοποίησε ότι οι εταιρείες σε 
όλη τη χώρα αναμένεται να 
μετακυλίσουν το κόστος των 
δασμών, με ορισμένες να το 
κάνουν ήδη προληπτικά. Μια 

έρευνα της Εθνικής Ομοσπον-
δίας Ανεξάρτητων Επιχειρήσε-
ων (NFIB) διαπίστωσε άλμα κα-
τά 10 ποσοστιαίες μονάδες στο 
ποσοστό των εταιρειών που 
αυξάνουν τις τιμές. Η έκθεση 
της NFIB εξέφρασε ανησυχίες 
ότι ο βασικός πληθωρισμός, ο 
οποίος αφαιρεί τις ασταθείς 
κατηγορίες τροφίμων και ενέρ-
γειας, θα μπορούσε να επιτα-
χυνθεί εκ νέου από το 3,1% του 
Φεβρουαρίου στο 4%.

Παραμένει κάποια μικρή 
ελπίδα ότι το «τσουνάμι» των 
δασμών μπορεί ακόμη να ανα-
γκάσει τους εμπορικούς εταί-
ρους να συμφωνήσουν σε 
συλλογική εκτόνωση, κατό-
πιν διαπραγματεύσεων, εξέ-
λιξη που στην πραγματικότη-
τα θα μείωνε τους δασμούς 
σε όλο τον κόσμο. Μια αχτί-
δα ενθάρρυνσης εμφανίστηκε 
την Τρίτη, καθώς η καναδική 
επαρχία του Οντάριο υποχώ-
ρησε από τις απειλές για δια-
κοπή της παροχής ηλεκτρι-
κής ενέργειας στο ηλεκτρικό 
δίκτυο των βορειοανατολικών 
ΗΠΑ με αντάλλαγμα να καταρ-
γήσει ο Τραμπ τους δασμούς 
50% στα μέταλλα. Ωστόσο η 
φαινομενικά αυθαίρετη εφαρ-
μογή της εμπορικής πολιτι-
κής έχει τρομάξει τις αγορές 
και έχει αυξήσει τον κίνδυνο 
ύφεσης, με την JPMorgan να 
δίνει πλέον πιθανότητες 40% 
να συμβεί μέσα στο 2025, από 
30%. Ο επικεφαλής οικονομο-
λόγος της επενδυτικής τράπε-
ζας Μπρους Κάσμαν τόνισε 
ότι ο κίνδυνος παρατεταμένης 
ζημιάς στην εικόνα της χώρας 
ως επενδυτικού προορισμού 
είναι υπαρκτός.

Καθώς οι επενδυτές σπεύ-
δουν σε ασφαλέστερα περιου-
σιακά στοιχεία, οι αποδόσεις 
των 10ετών ομολόγων μειώ-
θηκαν στο 4,22% από το πρό-
σφατο υψηλό του 4,79% τον 
Ιανουάριο. Αυτό θα μπορού-
σε να έχει διεγερτικό αποτέ-
λεσμα μειώνοντας το κόστος 
χρηματοδότησης και τα επι-
τόκια στεγαστικών δανείων. 
Αλλά η υπόλοιπη ατζέντα του 
Τραμπ, όπως οι δύσκολοι στην 
εφαρμογή δασμοί για την ξυ-
λεία και τον χάλυβα και οι πε-
ριορισμοί στη μετανάστευση, 
διακινδυνεύουν τα χειρότερα: 
υψηλότερο κόστος, χαμηλότε-
ρη ανάπτυξη. Με άλλα λόγια, 
οι διακοπές τελείωσαν και η 
επιστροφή στην πραγματικό-
τητα είναι δύσκολη.

Οι κίνδυνοι
για επιτάχυνση

του πληθωρισμού
και επιβράδυνση
της ανάπτυξης.

Oι δασμοί απειλούν
την οικονομία των ΗΠΑ

Του ΓΚΑΜΠΡΙΕΛ ΡΟΥΜΠΙΝ / REUTERS ΒREAKINGVIEWS

ΑΣΤΥΝΟΜΙΚΗ ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ ΛΕΜΕΣΟΥ
ΔΗΜΟΣΙΟΣ  ΠΛΕΙΣΤΗΡΙΑΣΜΟΣ

Την Πέμπτη 27 Μαρτίου 2025 στις 9.30πμ θα διεξαχθεί ∆ημόσιος Πλει-
στηριασμός στην Αστυνομική ∆ιεύθυνση Λεμεσού.

Θα περιλαμβάνει 60 αντικείμενα όπως όπλα, ρολόγια, χρυσαφικά, κο-
σμήματα, ποδήλατα, ηλεκτρικά σκούτερ, μοτοσυκλέτες και διάφορα
άλλα. Οι ενδιαφερόμενοι αγοραστές μπορούν να επιθεωρήσουν τα αν-
τικείμενα τη ∆ευτέρα 24/3/25 και Τετάρτη 26/3/25 μεταξύ 9:00πμ–
12:00μμ καθώς και το πρωί του Πλειστηριασμού μεταξύ 8-9.30πμ.

Για περισσότερες πληροφορίες και Κατάλογο
Πλειστηριασμού επικοινωνήστε με τον ∆ημοπράτη
στα πιο κάτω τηλέφωνα:

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΝΤΩΝΙΑ∆ΗΣ ΛΤ∆
∆ιαμ. 2, Τ. Παπαδόπουλου 6, 2373 Άγιος ∆ομέτιος, Λευκωσία
Τηλ.:  22778751, 99639733

Κατεβάστε την εφαρμογή της
Καθημερινής Κύπρου στο κινητό σας

Μείνετε ενημερωμένοι!

H No1 ενημερωτική
εφαρμογή

στην Κύπρο 

Ταχύτερα από ό,τι είχε εκτιμη-
θεί αρχικά αναπτύχθηκε στο 
τέλος του 2024 η οικονομία 
της Ευρωζώνης, παίρνοντας 
ώθηση από τις καταναλωτικές 
δαπάνες και τις επιχειρηματι-
κές επενδύσεις. 

Σύμφωνα με τα τελικά στοι-
χεία της Eurostat, το ΑΕΠ του 
ευρωπαϊκού μπλοκ αυξήθηκε 
με ρυθμό 0,2% σε σύγκριση 
με το αμέσως προηγούμενο 
τρίμηνο, ενώ τα προκαταρ-
κτικά στοιχεία έδειχναν ανά-
πτυξη 0,1%. 

Σημειώνεται ότι το τρίτο 
τρίμηνο του 2024 η ανάπτυξη 
είχε διαμορφωθεί στο 0,4%.

Παρότι πρόκειται για διπλα-
σιασμό της αρχικής εκτίμη-
σης, αντανακλά μια σημαντι-
κή επιβράδυνση στη δυναμική 
της ευρωπαϊκής οικονομίας. 
Εξάλλου, η πολιτική αναστά-
τωση στις δύο μεγαλύτερες 
οικονομίες του μπλοκ, ήτοι 
στη Γαλλία και τη Γερμανία, 
είχε αρχίσει να επιδεινώνει 
το κλίμα πριν από την επανε-
κλογή του Αμερικανού προέ-
δρου Ντόναλντ Τραμπ. Τώρα 
οι απειλές του στο εμπόριο και 
την άμυνα προοιωνίζονται πε-

ραιτέρω οικονομικές δυσκολί-
ες για την ήπειρο.

Η εξασθένιση αυτή φάνηκε 
και στις νέες προβλέψεις τις 
οποίες ανακοίνωσε την Πέ-
μπτη η ΕΚΤ, καθώς υποβάθ-
μισε την εκτίμησή της για την 
ανάπτυξη του 2025 στο 0,9% 
και του 2026 στο 1,2%. Απέ-
δωσε την αναθεώρηση αυτή 
εν μέρει στις εμπορικές διαμά-
χες και στη δυσκολία πρόβλε-
ψης της πολιτικής του Τραμπ. 

Οι εξαγωγές και οι εισαγω-

γές μειώθηκαν κατά 0,1% αμ-
φότερες το τέταρτο τρίμηνο 
του 2024, ενώ η ιδιωτική κατα-
νάλωση, οι κρατικές δαπάνες 
και οι επενδύσεις αυξήθηκαν, 

αν και με σημαντικά ασθενέ-
στερο ρυθμό σε σύγκριση με 
το προηγούμενο τρίμηνο.

Το ΑΕΠ της Ευρωζώνης σε 
σχέση με το ίδιο τρίμηνο του 

2023 αυξήθηκε 1,2%. Συγκρι-
τικά, το ΑΕΠ των ΗΠΑ αυξή-
θηκε το τελευταίο τρίμηνο του 
2024 κατά 2,5% σε ετήσια βά-
ση και 0,6% σε τριμηνιαία. Για 
ολόκληρο το 2024 το ΑΕΠ της 
Ευρωζώνης ενισχύθηκε τελι-
κά κατά 0,9%. 

Αξίζει επίσης να σημειωθεί 
ότι, σύμφωνα με τη Eurostat, 
η ανάπτυξη της απασχόλη-
σης επιβραδύνθηκε το τέταρ-
το τρίμηνο στο 0,1% από 0,2% 
σε τριμηνιαία βάση. Η Ελλά-
δα, πάντως, μαζί με την Πορ-
τογαλία κατέγραψαν τη δεύ-
τερη μεγαλύτερη τριμηνιαία 
αύξηση απασχόλησης στην 
Ευρωζώνη (0,5%), μετά την 
Ισπανία (0,9%).

Σε ό,τι αφορά την παρα-
γωγικότητα, η οποία υπο-
λογίζεται βάσει του ΑΕΠ σε 
συνδυασμό με τα στοιχεία 
απασχόλησης, εκτιμάται ότι 
σύμφωνα με τον αριθμό των 
ατόμων αυξήθηκε κατά 0,4% 
σε ετήσια βάση στην Ευρω-
ζώνη. 

Σύμφωνα με τις δεδουλευ-
μένες ώρες, η παραγωγικό-
τητα αυξήθηκε κατά 0,1% το 
τέταρτο τρίμηνο.

Ανάπτυξη 0,2% στο τέλος του 2024 για την Ευρωζώνη

Σημαντική η 
επιβράδυνση 

στη δυναμική της 
ευρωπαϊκής 

οικονομίας, παρά 
τον διπλασιασμό 

της αρχικής εκτίμησης.
Οι εξαγωγές και οι εισαγωγές στην 
Ευρωζώνη μειώθηκαν κατά 0,1% αμ-
φότερες το τέταρτο τρίμηνο του 2024.
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Του ΝΊΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΆΝΟΓΛΟΥ 

Διατηρείται στο «στόχαστρο» των
ξένων αγοραστών κατοικίας η Ελ-
λάδα, καθώς όπως αναφέρει σχε-
τική έκθεση της Astons, βρετανι-
κής εταιρείας επενδυτικής μετα-
νάστευσης, τα προγράμματα για
τους non-dom, τους συνταξιούχους
από χώρες της Βόρειας Ευρώπης,
αλλά και η «χρυσή βίζα», συνεχί-
ζουν να κρίνονται ιδιαίτερα ελκυ-
στικά. Ταυτόχρονα, η ελληνική
αγορά κατοικίας, παρότι κατέγρα-
ψε και το 2024 σημαντικές αυξή-
σεις τιμών (έως 28% ανάλογα με
την περιοχή, με βάση τα στοιχεία
της Astons), παραμένει προσιτή
για τους περισσότερους ξένους
αγοραστές, ιδίως εκείνους από τις
ΗΠΑ και το Ηνωμένο Βασίλειο,
που εμφανίζονται και ιδιαίτερα
κινητικοί σε ό,τι αφορά την από-
κτηση ακινήτων στην Ελλάδα. 

Το πρόγραμμα για τους πολίτες
non-dom, όσους δηλαδή δεν μέ-
νουν μόνιμα στη χώρα μας, παρέχει
τη δυνατότητα ως φυσικά πρόσω-
πα να μεταφέρουν τη φορολογική
κατοικία τους στην Ελλάδα, υπό
τον όρο της υλοποίησης κάποιας
μορφής επένδυσης στη χώρα (π.χ.
ακίνητα, μετοχές, ομόλογα, εται-
ρικά μερίδια), με το ελάχιστο όριο
αυτής να τίθεται στις 500.000 ευρώ.
Ο όρος αυτός θα πρέπει να εκπλη-
ρωθεί εντός τριών ετών από την
ημερομηνία υποβολής της αίτησης
μεταφοράς της φορολογικής κα-
τοικίας στην Ελλάδα. Οσοι επιλέ-
γουν την Ελλάδα για τη νέα φο-
ρολογική κατοικία τους φορολο-
γούνται για συνολική περίοδο 15
ετών, με ετήσιο ανώτατο φόρο
100.000 ευρώ, για το σύνολο των
εισοδημάτων που αποκτούν στο
εξωτερικό, ανεξαρτήτως αξίας. Οι
περισσότεροι εξ αυτών προτιμούν
την απόκτηση ακινήτου. 

Η αντίστοιχη ρύθμιση για τους
συνταξιούχους του εξωτερικού
προβλέπει χαμηλό φορολογικό

συντελεστή 7% του ύψους της
σύνταξης για όποιον πολίτη ξένης
χώρας επιλέξει να μεταφέρει τη
φορολογική έδρα του στην Ελλάδα.
Ο χαμηλός αυτός συντελεστής έχει
δεκαετή ισχύ. Εκτός από την ανάγ-
κη ύπαρξης συμφωνίας αποφυγής
διπλής φορολόγησης μεταξύ της
Ελλάδας και της χώρας όπου εκ-
δίδεται και καταβάλλεται η σύν-
ταξη, προϋπόθεση είναι ο συντα-
ξιούχος να διαμένει στην Ελλάδα
για τουλάχιστον 183 ημέρες τον
χρόνο. Επίσης πρέπει να μην ήταν
φορολογικός κάτοικος Ελλάδας τα
προηγούμενα πέντε από τα έξι τε-

λευταία χρόνια, πριν από τη με-
ταφορά της φορολογικής κατοικίας
του στην Ελλάδα. 

Την απήχησή της ασφαλώς δια-
τηρεί και η «χρυσή βίζα», είτε πρό-
κειται για την αγορά εξοχικής κα-
τοικίας ή ακινήτου εκτός Αττικής
και Θεσσαλονίκης, όπου το ελά-
χιστο ύψος επένδυσης είναι
400.000 ευρώ, δηλαδή το μισό των
800.000 ευρώ που ισχύει πλέον
στα δύο μεγάλα αστικά κέντρα.
Επίσης, πολύ μεγάλη είναι η ζή-
τηση (χωρίς όμως να υπάρχει ακό-
μη η αντίστοιχη προσφορά) για
κατοικίες που έχουν προκύψει από

αλλαγή χρήσης πρώην επαγγελ-
ματικών κτιρίων (π.χ. βιομηχανικά,
αποθήκες, γραφεία κ.λπ.). Ο λόγος
είναι ότι σε αυτές τις περιπτώσεις
το ελάχιστο όριο είναι μόλις
250.000 ευρώ. 

Σύμφωνα με την Astons, ανά-
λογα με την κατηγορία του αγο-
ραστή προτιμώνται και οι αντί-
στοιχες περιοχές. Για παράδειγμα,
οι συνταξιούχοι προτιμούν την
απόκτηση κατοικίας σε περιοχές
όπως η Κέρκυρα, η Ρόδος και η
Εύβοια. Πρόκειται για σημεία που
συνδυάζουν το φυσικό κάλλος με
την υψηλή ποιότητα ζωής και ει-

δικά στην περίπτωση της Εύβοιας
το προσιτό κόστος αγοράς (1.400
ευρώ/τ.μ.) και την εγγύτητα με
την Αττική. 

Οσοι κινούνται στην ελληνική
αγορά με αμιγώς επενδυτικό προ-
σανατολισμό ενδιαφέρονται πε-
ρισσότερο για περιοχές όπως τα
Χανιά στην Κρήτη, όπου κατα-
γράφονται και σημαντικές υπερα-
ξίες, ή η Πάτρα, όπου υπάρχει υψη-
λή ζήτηση από φοιτητές, με απο-
τέλεσμα να είναι ελκυστική επι-
λογή η αγορά ενός διαμερίσματος
με στόχο την εκμετάλλευση. Στα
Χανιά η μέση τιμή πώλησης κα-
τοικίας διαμορφώνεται σήμερα σε
2.545 ευρώ/τ.μ., έχοντας αυξηθεί
κατά 16,2% από το 2023, ενώ στην
Πάτρα αγγίζει τα 1.330 ευρώ/τ.μ.,
καταγράφοντας αύξηση κατά
12,5%. 

Αντίστοιχα, σύμφωνα με την
ανάλυση της Astons, οι επαγγελ-
ματίες non-dom ενδιαφέρονται
περισσότερο για την αγορά κα-
τοικίας στα δύο μεγάλα αστικά
κέντρα της Αττικής και της Θεσ-
σαλονίκης, καθώς σε αυτά προ-
σφέρονται και σημαντικές υπο-
δομές, ενώ συνδυάζουν ελκυστικό
τρόπο ζωής με ήπιο κλίμα. 

Στην Αθήνα (κέντρο) η μέση
τιμή πώλησης κατοικίας διαμορ-
φώνεται σε 2.250 ευρώ/τ.μ., ση-
μειώνοντας ετήσια αύξηση κατά
10,5%, ενώ στη Θεσσαλονίκη η
μέση τιμή αγγίζει τις 2.107
ευρώ/τ.μ., έχοντας αυξηθεί κατά
10,7% συγκριτικά με το 2023.
Ασφαλώς θα πρέπει να επισημαν-
θεί ότι οι περισσότεροι non-dom
κινούνται στην περιοχή της Αθη-
ναϊκής Ριβιέρας, όπου παρά τη με-
γάλη αύξηση των τιμών πώλησης
και τις υψηλές τιμές (3.900
ευρώ/τ.μ. κατά μέσον όρο και πάνω
από 10.000 ευρώ/τ.μ. για νέες κα-
τασκευές σε περιοχές όπως η Γλυ-
φάδα και η Βουλιαγμένη) το αγο-
ραστικό ενδιαφέρον παραμένει
πολύ υψηλό. 

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Ελκυστική για τους ξένους
η ελληνική κτηματαγορά 

Ποιοτικά ακίνητα σε προσιτές τιμές παρά τις αυξήσεις των τελευταίων ετών 
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Τα ελληνικά προγράμ-
ματα μεταφοράς φορο-
λογικής κατοικίας, αλλά
και η «χρυσή βίζα», χα-
ρακτηρίζονται ιδιαίτερα
ανταγωνιστικά από τη

βρετανική Astons. 

Οι περισσότεροι non-dom κινούνται στην περιοχή της Αθηναϊκής Ριβιέρας, όπου παρά τη μεγάλη αύξηση των τιμών (3.900 ευρώ/τ.μ. κατά μέσον όρο και
πάνω από 10.000 ευρώ/τ.μ. για νέες κατασκευές σε περιοχές όπως η Γλυφάδα και η Βουλιαγμένη) το αγοραστικό ενδιαφέρον παραμένει πολύ υψηλό. 

Οι κτηματικές επιδόσεις του Φεβρουαρίου 2025
Το διεθνές σκηνικό φέρνει λίγο
από ένα multidimensional video
game ταβλιού μεταξύ αντιπάλων
ΑΙ παιχτών που τώρα προσπαθούν
να το μάθουν και όλους εμάς σαν
θεατές να υποστηρίζουμε πως έτσι
έπρεπε να παιχτεί η κάθε ζαριά.
Η αστάθεια στις διεθνείς αγορές
με την καθημερινή επιβολή και
ακύρωση εμπορικών δασμών καλά
κρατεί, ενώ στις διάφορες πολε-
μικές συρράξεις και γεωπολιτικές
αναταράξεις το κάθε μέρος προ-
σπαθεί να κατακτήσει το «high-
ground» για να επιβληθεί στους
υπόλοιπους. 

Το ρίσκο απέκτησε πολλά και
νέα... ποδάρια και μέσα σε όλο αυ-
τό, επενδυτές, διαχειριστές κεφα-
λαίων και μικροαγοραστές καλούν-
ται να λαμβάνουν αποφάσεις εντός
ωρών και ημερών για να σώσουν
ό,τι σώζεται.  Καλούμαστε κι εμείς
να αποκρυπτογραφούμε κάθε τι
που γίνεται για να σας μεταφέ-
ρουμε την εικόνα που βλέπετε ή
δεν βλέπετε.

Αυτά και μ’ αυτά, πάμε να δούμε
τι μας επιφύλαξε ο περασμένος
μήνας στην τοπική αγορά ακινή-
των.

Τον Φεβρουάριο του 2025 ση-
μειώθηκαν συνολικά (παγκύπρια)
1.585 πωλήσεις (μεταβιβάσεις) ακι-
νήτων. Τον Φεβρουάριο του 2024
είχαν σημειωθεί 1.543 πωλήσεις,
σημειώνοντας έτσι μια ελαφρά
αύξηση της τάξης του 2,7%.  

Σε επίπεδο πωλητηρίων εγγρά-
φων (μελλοντικές μεταβιβάσεις

ακινήτων που έγιναν), η παγκύπρια
εικόνα για τον Φεβρουάριο ήταν
καλύτερη αφού έδειξε μια αύξηση
της τάξης του 7% σε σχέση με τον
Φεβρουάριο πέρσι: φέτος κατατέ-
θηκαν 1.371 πωλητήρια έγγραφα

σε σχέση με τα 1.128 που κατα-
τέθηκαν πέρσι.  Έτσι μετά την
εκρηκτική αύξηση του Ιανουαρίου,
η κατάσταση μετριάστηκε φέρ-
νοντας τη μέση αύξηση διμηνίας
στο 13%.

Η συνολική αξία συναλλαγών
τον Φεβρουάριο φέτος κυμάνθηκε
πέριξ των €392,3 εκ.  Συγκρινόμενη
με τον Φεβρουάριο του 2024 όπου
η συνολική αξία ήταν πέριξ των
€327,9 εκ., βλέπουμε μια θεαματική
αύξηση επενδυμένων κεφαλαίων
σχεδόν 20%.  

Πώς κατανέμεται αυτή η συνο-
λική απόδοση του μήνα μεταξύ
των επαρχιών;  Συμπεριφέρθηκαν

όλες οι επαρχίες κατά αντίστοιχο
τρόπο

Η Λευκωσία κατέγραψε 461 πω-
λήσεις τον Φεβρουάριο φέτος και
443 πωλήσεις τον Φεβρουάριο του
2024 σημειώνοντας αύξηση 4%.
Ο συνολικός όγκος συναλλαγών
εκτινάχθηκε κατά 44% εφόσον
τον Φεβρουάριο φέτος επενδύθη-
καν πέριξ των €96 εκ., ενώ τον
αντίστοιχο μήνα του 2024 επεν-
δύθηκαν πέριξ των €66,7 εκ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Φεβρουαρίου 29,1% επί του αριθ-
μού πωλήσεων και μερίδιο 24,5%
επί της αξίας συναλλαγών. Επι-
πλέον, η Λευκωσία κατέγραψε και

315 πωλητήρια έγγραφα που είναι
κατά 13% αυξημένα σε σχέση με
τον Φεβρουάριο του 2024.  Συνε-
πώς η Λευκωσία κινείται θετικά
μέχρι τώρα.

Η Λεμεσός κατέγραψε 416 πω-
λήσεις τον Φεβρουάριο φέτος και
394 πωλήσεις τον Φεβρουάριο του
2024 σημειώνοντας αύξηση 5,6%.
Ο συνολικός όγκος συναλλαγών
αυξήθηκε κατά 26,3% εφόσον τον
Φεβρουάριο φέτος επενδύθηκαν
πέριξ των €147 εκ., ενώ τον αντί-
στοιχο μήνα του 2024 επενδύθη-
καν πέριξ των €116,4 εκ. Είχε με-
ρίδιο στη συνολική αγορά του Φε-
βρουαρίου 26,2% επί του αριθμού

πωλήσεων και μερίδιο 37,5% επί
της αξίας συναλλαγών. Επιπλέον,
η Λεμεσός κατέγραψε και 389 πω-
λητήρια έγγραφα, που είναι κατά
μόλις 3% αυξημένα σε σχέση με
τον Φεβρουάριο του 2024.  Όμως
σε αυτό το στάδιο θεωρούμε ότι
και η Λεμεσός συνεχίζει ανανεω-
μένη μέσα στο 2025.

Η Λάρνακα κατέγραψε 307 πω-
λήσεις τον Φεβρουάριο φέτος και
297 πωλήσεις τον Φεβρουάριο του
2024 σημειώνοντας αύξηση 3,4%.
Ο συνολικός όγκος συναλλαγών
έμεινε σχεδόν αμετάβλητος εφό-
σον τον Φεβρουάριο φέτος επεν-
δύθηκαν πέριξ των €55,2 εκ., ενώ
τον αντίστοιχο μήνα του 2024
επενδύθηκαν πέριξ των €55 εκ.
Είχε μερίδιο στη συνολική αγορά
του Φεβρουαρίου 19,4% επί του
αριθμού πωλήσεων και μερίδιο
14,1% επί της αξίας συναλλαγών.
Επιπλέον, η Λάρνακα κατέγραψε
και 335 πωλητήρια έγγραφα που
είναι κατά 36% αυξημένα σε σχέση
με τον Φεβρουάριο του 2024, μια
ένδειξη που αφήνει ένα γερό απο-
τύπωμα αισιοδοξίας για τη μετέ-
πειτα πορεία της το επόμενο διά-
στημα.

Η Πάφος κατέγραψε 308 πω-
λήσεις τον Φεβρουάριο φέτος και
334 πωλήσεις τον Φεβρουάριο του
2024 σημειώνοντας πτώση 7,8%.
Σοβαρή μείωση είχε και ο συνο-
λικός όγκος συναλλαγών αφού
υπέστη πτώση 9,5% εφόσον τον
Φεβρουάριο φέτος επενδύθηκαν
πέριξ των €76 εκ., ενώ τον αντί-

στοιχο μήνα του 2024 επενδύθη-
καν πέριξ των €84 εκ.  Είχε μερίδιο
στη συνολική αγορά του Φεβρουα-
ρίου 19,4% επί του αριθμού πω-
λήσεων και μερίδιο 19,4% επί της
αξίας συναλλαγών. Επιπλέον, η
Πάφος κατέγραψε και 280 πωλη-
τήρια έγγραφα που είναι κατά 10%
μειωμένα σε σχέση με τον Φε-
βρουάριο του 2024. Η Πάφος συ-
νεχίζει την αρνητική της πορεία
μέσα στο 2025.

Η Αμμόχωστος κατέγραψε 93
πωλήσεις τον Φεβρουάριο φέτος
και 75 πωλήσεις τον Φεβρουάριο
του 2024 σημειώνοντας μια αύξηση
24%. Εκρηκτική αύξηση είχε και
ο συνολικός όγκος συναλλαγών με
αύξηση που ξεπέρασε το 65% εφό-
σον τον Φεβρουάριο φέτος επεν-
δύθηκαν πέριξ των €18,2 εκ., ενώ
τον αντίστοιχο μήνα του 2024 επεν-
δύθηκαν πέριξ των €11 εκ. Είχε
μερίδιο στη συνολική αγορά του
Φεβρουαρίου 5,9% επί του αριθμού
πωλήσεων και μερίδιο 4,6% επί
της αξίας συναλλαγών. Σε αντίθεση
με τις πιο πάνω θετικές αποδόσεις,
η Αμμόχωστος κατέγραψε συγκρι-
τική μείωση Φεβρουαρίου 2024  -
Φεβρουαρίου 2025 ύψους 25% στα
πωλητήρια έγγραφα. Η συγκεκρι-
μένη επαρχία εξακολουθεί να προ-
βάλλει μια πιο συγκεχυμένη εικόνα
και είναι ενδιαφέρον να δούμε πώς
θα εξελιχθεί.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.
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Η συνολική αξία συναλ-
λαγών κυμάνθηκε πέ-
ριξ των €392,3 εκατ.

σημειώνοντας θεαματι-
κή αύξηση σε σύγκριση
με τον Φεβρουάριο του

2024 που η συνολική
αξία ήταν πέριξ των

€327,9 εκατ.  
Τον Φεβρουάριο του 2025 σημειώθηκαν συνολικά (παγκύπρια) 1.585 πωλή-
σεις (μεταβιβάσεις) ακινήτων. Τον Φεβρουάριο του 2024 είχαν σημειωθεί
1.543 πωλήσεις, σημειώνοντας έτσι μια ελαφρά αύξηση της τάξης του 2,7%.  
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Μία εντελώς καινούργια μουσεια-
κή εμπειρία υπόσχεται να αφή-
σει στο κοινό το ανακαινισμένο 
Βυζαντινό Μουσείο του Ιδρύμα-
τος Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄, 
το οποίο εγκαινιάστηκε το 1982, 
και μετά από πέντε χρόνια εργα-
σιών θα ανοίξει για το κοινό στις 
18 Μαρτίου. Λίγες μέρες λοιπόν 
πριν υποδεχθεί στους χώρους του 
τους πρώτους επισκέπτες το επι-
σκεφθήκαμε, με ξεναγό τον διευ-
θυντή του δρα Γιάννη Ηλιάδη. Ο 
δρ Ηλιάδης μάς λέει πως πλέον το 
μουσείο παρουσιάζει τα εκθέματά 
του με εντελώς διαφορετική δι-
άταξη από εκείνη που είχε πριν: 
«Από το open plan της προηγού-
μενης κατάστασης τώρα είμαστε 
επικεντρωμένοι στο να δώσουμε 
στο κοινό μια πορεία στον χρόνο, 
αλλά και στον χώρο, για να μπο-
ρέσουμε να αναπτύξουμε το αφή-
γημα της ιστορίας των 14 αιώνων 
του Χριστιανισμού στην Κύπρο».

Το Βυζαντινό Μουσείο της 
Λευκωσίας λέει ο δρ Ηλιάδης 
πριν φτάσει στο σημείο που σή-
μερα το βλέπουμε εμείς ξεκίνησε 
με πολλή προετοιμασία: «Από τις 
αρχές ήδη του 2010 ξεκινήσαμε 
να χτίζουμε πώς θέλαμε να εί-
ναι το νέο μουσείο. ∆εν έγιναν 
όλα σε μια στιγμή, έγινε σπου-
δαία προεργασία. Όταν μπήκαν 
οι εργολάβοι μέσα είχαμε πλήρη 
εικόνα για το πώς θέλαμε να ανα-
πτύξουμε τις συλλογές μας. Μέ-
σα σε 10 μήνες μάς παραδόθηκε 
έτοιμο, γιατί προηγουμένως όλοι 
μας βάλαμε πολύ κόπο και είμα-
στε υπερήφανοι γι’ αυτό μας το 
επίτευγμα».

Η προεργασία αφορούσε τη 
συντήρηση πολλών εκθεμάτων, 
έγιναν μελέτες για τα αντικείμε-
να, αλλά και για τους εικονογρά-
φους που υπογράφουν πολλές 
από τις εικόνες που εκτίθενται. 
Φυσικά, αφιερώθηκε πάρα πολύς 
επιστημονικός χρόνος και μόχθος 
για τα επαναπατρισθέντα αντι-
κείμενα, που σχετίζονται με τη 
σύληση εκκλησιών και μονών 
στα Κατεχόμενα, τα οποία η Πο-
λιτεία, η Εκκλησία, με τη βοήθεια 
και Κυπρίων του εξωτερικού, κα-
τάφεραν να φέρουν στην Κύπρο. 
Η ανακαίνιση, πάντως, όπως μου 
τονίζει ο δρ Ηλιάδης δεν έχει γί-
νει μόνο για το Μουσείο, αλλά 
περιλαμβάνει τους χώρους ολό-
κληρου του Ιδρύματος. Ήδη έχει 
ανακαινιστεί η Βιβλιοθήκη και το 
Μουσείο και αυτή την περίοδο 
γίνονται εργασίες στον πρώτο 
όροφο της Πινακοθήκης και θα 
ακολουθήσει ο δεύτερος όροφος. 

Ματιές στα συλημένα
Σημαντικό μέρος του Μου-

σείου, όπως ήδη αναφέραμε, εί-
ναι και τα επαναπατρισθέντα, με 

τον δρα Ηλιάδη, με ικανοποίηση, 
να μου λέει: «Επιτέλους καταφέ-
ραμε να επανασυγκροτήσουμε 
την Παναγία Κανακαριά. Φτιάξα-
με μία αψίδα όπου τοποθετήσα-
με όλα τα σπαράγματα τα οποία 
έχουν επαναπατρισθεί, αλλά και 
να αναδειχθούν όσα ακόμα λεί-
πουν». Μάλιστα, στο σημείο εκεί-
νο υπάρχει και το βαλιτσάκι του 
διαβόητου αρχαιοκάπηλου Ντικ-
μέν, στο οποίο υπάρχουν νέες και 
γνήσιες ψηφίδες, με τις οποίες 
έφτιαχνε πλαστά ψηφιδωτά. Ο δρ 

Ηλιάδης μού τονίζει: «Αυτή η έκ-
θεση των ψηφιδωτών της αψίδας 
της Κανακαριάς δεν έχει στόχο να 
δείξουμε πόσο ωραία ήταν, αλλά 
να είναι εύκολη η μεταφορά τους 
πίσω στον ναό απ’ όπου προέρ-
χονται. Εδώ είναι ένας ενδιάμε-
σος σταθμός, πριν από την τελική 
τους μεταφορά. Είναι προσωρινά 
δάνεια όλα τα επαναπατρισθέντα 
αντικείμενα». Περιηγούμενος στο 
Μουσείο, την ίδια υποβλητικότη-
τα έχει και η παρουσίαση των αγι-
ογραφιών της Μονής του Χριστού 
Αντιφωνητή στην Καλογραία, και 
για πρώτη φορά παρουσιάζονται 
οι δύο τοιχογραφικές συνθέσεις 
της μονής, η Ρίζα Ιεσσαί και η 
∆ευτέρα Παρουσία. 

Γενικά η παρουσίαση των συ-
λημένων αντικειμένων γίνεται με 
πολύ ενδιαφέροντα τρόπο, έτσι 
ώστε οι επισκέπτες να μπορούν 
να αντιληφθούν και το πολιτιστι-
κό τραύμα που άφησε η τουρκική 

εισβολή το καλοκαίρι του 1974. 
Τα κλαπέντα και επανατρισθέντα 
έργα συνοδεύονται από ειδικά 
αναλόγια, με εκτενείς πληροφο-
ρίες για τη διαδρομή τους στα χέ-
ρια των αρχαιοκάπηλων και τις 
διαδικασίες μέχρι την επιστροφή 
τους στην Κύπρο.

Η αποκατάσταση των ψηφι-
δωτών της Κανακαριάς και των 
αγιογραφιών του Αντιφωνητή κα-
τέστη δυνατή με την οικονομική 
στήριξη της ελβετικής κυβέρνη-
σης στο πρόγραμμα αποκατά-
στασής τους μέσω συνεργειών 
που αναπτύχθηκαν και στις οποί-
ες, εκτός από το Βυζαντινό Μου-
σείο, συμμετείχαν ειδικοί από το 
Τμήμα Αρχαιοτήτων Κύπρου, το 
Βυζαντινό και Χριστιανικό Μου-
σείο Αθηνών, το Πανεπιστήμιο 
∆υτικής Αττικής και το Ινστιτού-
το Κύπρου.  

Οι ενότητες
Με την ανακαίνιση και επανέκ-

θεση των αντικειμένων του Μου-
σείου, όπως μού λέει ο δρ Ηλιάδης 
δόθηκε η ευκαιρία να αναδείξουν 
και όψεις της βυζαντινής τέχνης, 
που πριν ήταν κατά κάποιο τρό-
πο κρυμμένα, και με οδηγεί σε μία 
αμφιπρόσωπη εικόνα του Χριστου 
του Άρακα. Μέσα από τις ενότη-
τες, στις οποίες έχει χωριστεί το 
Μουσείο ο επισκέπτης έχει την 
ευκαιρία να δει πώς αλλάζει την 
ιστορία της βυζαντινής τέχνης, 
αλλά και πώς αλλάζει η πρόσλη-
ψή της στην Κύπρο. Στο πλαίσιο 
λοιπόν της επανέκθεσης το Βυζα-
ντινό Μουσείο έχει εμπλουτισθεί 
με πολλά και αξιόλογα νέα εκθέ-
ματα, εκτός από τους επαναπατρι-
σθέντες θησαυρούς, όπως δάνεια 
από το Τμήμα Αρχαιοτήτων, τα 
οποία έρχονται να συμπληρώσουν 
τη συλλογή, και να συνομιλήσουν 
με τους βυζαντινούς θησαυρούς. Ο 
δρ Ηλιάδης, σε σχέση με τις ενό-
τητες μού εξηγεί ότι τα εκθέματα 
παρουσιάζονται πλέον με χρονο-
λογική σειρά, καλύπτοντας την 
περίοδο από τον 4ο αιώνα έως τις 
αρχές του 18ου, «ο επισκέπτης με 
αυτόν τον τρόπο έχει πλέον μια 
ολοκληρωμένη και ενιαία εικόνα 
της καλλιτεχνικής παραγωγής ολό-
κληρης της Κύπρου επί σχεδόν δε-
κατέσσερις αιώνες». Κάθε ιστορική 
περίοδος παρουσιάζεται με διαφο-
ρετικό χρώμα, και είναι διαθέσιμο 
πλούσιο πληροφοριακό υλικό στα 
ελληνικά και τα αγγλικά. Σίγουρα 
το Βυζαντινό Μουσείο Λευκωσίας 
προσφέρει μία πλούσια και ενδια-
φέρουσα μουσειακή εμπειρία διε-
θνών προδιαγραφών και δικαίως 
ο δρ Ηλιάδης νιώθει υπερήφανος: 
«Με την ολοκλήρωση του Μουσεί-
ου θα φτάσουμε έως τον 21ο αιώ-
να, θα συνδεθεί και η Πινακοθήκη 
έτσι ώστε να καταδειχθεί ολιστικά 
η λογική που θέλουμε να διέπει το 
Μουσείου και γιατί υπάρχουν όλα 
αυτά τα εκθέματα. Άλλωστε ήταν 
και το όραμα των αρχιεπισκόπων 
Κύπρου να υπάρχει ένα τέτοιο μου-
σείο, το οποίο θα παρουσιάζει ανά-
γλυφα την ιστορία της βυζαντινής 
τέχνης στην Κύπρο». 

Και ψηφιακά
Το Βυζαντινό Μουσείο έχει 

μπει για τα καλά και στην ψηφι-
ακή εποχή, μιας και έχει ψηφιο-
ποιηθεί μεγάλο μέρος της συλλο-
γής, έχουν μπει QR Codes, ώστε 
ο επισκέπτης να έχει τη δυνα-
τότητα να δει και τρισδιάστατα 
τα αντικείμενα. ∆ιατίθενται επί-
σης ψηφιακοί χάρτες σε οθόνες 
αφής με βίντεο, τρισδιάστατες 
απεικονίσεις μνημείων και άλ-
λο φωτογραφικό υλικό. Επίσης, 
υπάρχει σταθμός εικονικής πραγ-
ματικότητας και ολογραμμάτων, 
τεχνολογίες που ολοκληρώνουν 
τη μουσειακή εμπειρία.

14 αιώνες τέχνης με νέο αέρα 
Το ανακαινισμένο Βυζαντινό Μουσείο του Ιδρύματος Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄

προσθέτει στη μουσειακή εμπειρία του τόπου 

Πληροφορίες
Το ανακαινισμέ-
νο Βυζαντινό 
Μουσείο του 
Ιδρύματος Αρ-
χιεπισκόπου 
Μακαρίου Γ΄ 
θα ανοίξει για 
το κοινό στις 

18 Μαρτίου και 
θα λειτουργεί 
από Τρίτη έως 
Σάββατο, 9:30-

17:00.

«Είναι προσωρινά δάνεια 
όλα τα επαναπατρισθέντα 

αντικείμενα» λέει
ο δρ Γιάννης Ηλιάδης.

Tα εκθέματα παρουσιάζονται πλέον με χρονολογική σειρά, κα-
λύπτοντας την περίοδο από τον 4ο αιώνα έως τις αρχές του 18ου. 

Με την ανακαίνιση και επανέκθεση των αντικειμένων του Μουσείου, όπως μού λέει ο δρ Ηλιάδης, δόθηκε η ευκαιρία να αναδείξουν και όψεις της βυζαντινής τέχνης, που πριν ήταν κατά κάποιο τρόπο κρυμμένα.

Η παρουσίαση των αντικειμένων που επεστράφησαν στην Κύπρο γίνεται με πολύ ενδιαφέροντα τρόπο, 
έτσι ώστε οι επισκέπτες να μπορούν να αντιληφθούν και το πολιτιστικό τραύμα που άφησε η τουρκική ει-
σβολή το καλοκαίρι του 1974. Στη φωτογραφία σπαράγματα από τις τοιχογραφικές συνθέσεις της μονής 
Αντιφωνητή, η Ρίζα Ιεσσαί και η ∆ευτέρα Παρουσία.

Ο δρ Γιάννης Ηλιάδης στον χάρτη 
αφής εκκλησιαστικών μνημείων που 
υπάρχει στο ανακαινισμένο Βυζαντι-
νό Μουσείο. 
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16.3 - 22.3.25

Η Θεατρική Ομάδα Persona και ο 
Πολιτιστικός Οργανισμός «ΥΠΟΓΑίΑ» 
παρουσιάζουν από τις 15 Μαρτί-
ου τον «Φάουστ» του Γιόχαν Βόλ-
φγκανγκ φον Γκαίτε, σε σκηνοθεσία 
Λέανδρου Ταλιώτη, ο οποίος έχει κά-
νει επίσης τη διασκευή και τη μετά-
φραση. Η σκηνοθετική προσέγγιση 
επιχειρεί να αναδείξει τον «Φάουστ» 
ως έναν καθρέφτη της σύγχρονης 
εποχής, όπου η τεχνολογική πρόο-

δος και η ακόρεστη δίψα για γνώση 
θέτουν την ανθρωπότητα μπροστά 
σε πρωτόγνωρες προκλήσεις. Μέσα 
από μια καινοτόμο ματιά και με έναν 
θίασο αποτελούμενο αποκλειστικά 
από γυναίκες, η παράσταση επιχει-
ρεί να γεφυρώσει το χθες με το σή-
μερα, με τα διλήμματα του Φάουστ 
να απηχούν εκκωφαντικά επίκαιρα 
και διαχρονικά. Παίζουν οι ηθοποι-
οί: Βασιλική Κυπραίου, Λέα Μαλένη, 

Μαριλύ Μήλια, Μυρτώ Κουγιάλη, Ιω-
άννα Κορδάτου, Θέμιδα Νικολάου, 
Αθηνά Σάββα. Κέντρο Παραστατι-
κών Τεχνών «Εγκώμιο», Νέας Έγκω-
μης 8, Έγκωμη. Πρεμιέρα Σάββατο 
15 Μαρτίου, ώρα 8:30 μ.μ. Τακτικές 
παραστάσεις: Κυριακή 16, 23 και 30 
Μαρτίου, ∆ευτέρα 17, 24, 31 Μαρτί-
ου, Τετάρτη 2 Απριλίου, Παρασκευή 
4 Απριλίου, ώρα 8:30 μ.μ. Πληροφο-

ρίες τηλέφωνο 70000138.

ΘΕΑΤΡΟ

«Φάουστ» του Γιόχαν Βόλφγκανγκ φον Γκαίτε

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

Henna Night»
της Amy Rosenthal
Η «Nextisart Productions» παρουσιάζει 
το έργο «Henna Night» της Amy Rosenthal, 
σε σκηνοθεσία Παυλίνα Φλεβοτομά. Το 
έργο αποτελεί μια βαθιά συναισθηματική 
αναμέτρηση ανάμεσα σε δύο γυναίκες, την 
Τζούντιθ και τη Ροζ, που συνδέονται μέσα 
από τη σχέση τους με τον ίδιο άντρα, τον 
Τζακ. Η πλοκή ξετυλίγεται στο μικρό, ακατά-
στατο διαμέρισμα της Τζούντιθ στο Λονδίνο, 
όπου οι δύο γυναίκες έρχονται αντιμέτωπες 
με τα συναισθήματα της ζήλιας, της αγάπης 
του έρωτα και της απώλειας. Το έργο φέρ-
νει κοντά δύο γυναίκες διαφορετικές, που 
σε ένα παράλληλο σύμπαν, ίσως να ήταν 
φίλες. Το θεατρικό έργο «Henna Night» 
υπογραμμίζει μια ειλικρινή γυναικεία μα-

τιά, στις ανθρώπινες αλληλεπιδράσεις, και 
υπόσχεται να καθηλώσει το κοινό με την 
ένταση, την ευαισθησία του και το χιού-
μορ του. Στην παράσταση πρωταγωνιστούν 
οι Μαριλένα Ζωδιάτου ως Τζούντιθ και η 
Νάγια Αναστασιάδου ως Ροζ. Πολυχώρος 
Συνεργείο, οδός Ελευθερίας 19, Λεμεσός. 
Παραστάσεις Λεμεσού: 14, 15, 21, 22 Μαρ-
τίου, ώρα 8:30 μ.μ. Λευκωσία, 19 και 20 
Μαρτίου, ώρα 8:30 μ.μ. ARTOS. Πληροφορί-

ες 97834784.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Εκείνος και... Εκείνος»
Το Θέατρο Versus επιστρέφει στα θε-
ατρικά πράγματα της Λεμεσού, και πα-
ρουσιάζει το θεατρικό έργο «Εκείνος 
και Εκείνος» βασισμένο στην συλλογή 
μονόπρακτων του Κώστα Μουρσελά, σε 
σκηνοθεσία Λουκάς Ζήκου. Το «Εκείνος 
και... Εκείνος» είναι μια πρωτότυπη θε-
ατρική σειρά μονοπράκτων, που αν και 
έχουν μια αυτονομία μεταξύ τους, μια 
αυτοτέλεια, εν τούτοις διατηρούν μια 
ενότητα από το γεγονός ότι τα συνδέ-
ουν οι δύο βασικοί ήρωές τους, ο Λου-
κάς και ο Σόλων.. .Οι δυο τους είναι οι 
αιώνιοι απροσάρμοστοι της ζωής. ∆ύο 
φουκαράδες, εύθυμοι, κωμικοτραγικοί, 
συμπαθητικοί «αλήτες». Από ένα σύνο-
λο περίπου εκατό τριάντα μονόπρακτων 
θα ανέβουν τα «Χυμός Φρούτων», «Στά-

ση Λεωφορείου», «Το Αυγό», «Η Σφρα-
γίδα» και «Ισορροπίες». Επί σκηνής οι 
Ελεάνα Παπαδοπούλου, Γιάννος Αντω-
νίου, Λουκάς Ζήκος. Θέατρο «ΕΝΑ» 
Λεμεσού, Β ∆ημοτική Αγορά – Θέατρο. 
Παραστάσεις Μαρτίου : 22, 23 και 27 

Μαρτίου. Θα ακολουθήσουν παραστά-

σεις τον Απρίλιο. 

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Ανάποδα Βουνά, Volume IIΙ 

Παρουσιάζεται η τρίτη έκθεση οπτικής 
συμφωνίας με τίτλο «Ανάποδα Βουνά, 
Volume IIΙ», του διεθνούς artist-led πρό-
τζεκτ Settlements | Οικισμοί, σε οργάνω-
ση και επιμέλεια μιας ομάδας καλλιτε-
χνών από την Κύπρο και το εξωτερικό, 
η οποία απαρτίζεται από τους: Βίκυ Πε-
ρικλέους (Κύπρος), Burchard Garlichs, 
(Γερμανία), ∆ημήτρη Νεοκλέους, (Κύ-
προς), Κυριάκο Καλλή (Κύπρος), Μιχάλη 
Νικολαΐδη (Γερμανία), Nika Span (Γερ-
μανία/Σλοβενία), Πανίκο Τεμπριώτη (Κύ-
προς), Στέφανο Καράμπαμπα (Ελλάδα), 
Horst Weierstall (Κύπρος/Γερμανία). Η 

νέα αυτή εγκατάσταση απλώνεται σε χώ-
ρους στην εντός των τειχών Λευκωσίας, 
κατά μήκος των οχυρωματικών ενετικών 
τειχών της Λευκωσίας (ή Κάστρο της Λευ-
κωσίας) και συγκεκριμένα στο οίκημα του 
Ε.ΚΑ.ΤΕ, στο Υδραγωγείο Σιλιχτάρ/Οίκη-
μα ICOMOS και σε γύρω χώρους. Συμμε-
τέχουν οι: Βίκυ Περικλέους, Burchard 
Garlichs, ∆ημήτρη Νεοκλέους , Κυριάκο 
Καλλή, Μιχάλη Νικολαΐδη, Nika Span, Πα-
νίκο Τεμπριώτη, Στέφανο Καράμπαμπα, 
Horst Weierstall. Εγκαίνια 15 Μαρτίου, 
ώρα 7:00 μ.μ. ∆ιάρκεια έκθεσης έως 24 
Μαρτίου.

ΒΙΒΛΙΟ

« Έπρεπε»
Ο Όμιλος Φίλων ∆ημοτικής Βιβλιοθήκης 
Στροβόλου και ο συγγραφέας Ηλίας Μανι-
ταράς παρουσιάζουν το βιβλίο «Έπρεπε» 
(Εκδόσεις «ρο»). Χαιρετισμό θα απευθύ-
νουν η δρ Μαρία Μιχαηλίδου, πρόεδρος 
Ομίλου Φίλων ∆ημοτικής Βιβλιοθήκης 
Στροβόλου, Σταύρος Σταυρινίδης, δήμαρ-
χος Στροβόλου, Άννα Αριστοτέλους, επί-
τροπος Προεδρίας. Το βιβλίο θα παρου-
σιάσουν η Μαρία Περατικού Κοκαράκη, 
φιλόλογος και η ∆ήμητρα ∆ημητρίου, διδά-
κτωρ Γενικής και Συγκριτικής Γραμματολο-
γίας. Απαγγελία ποιημάτων από τον Λουκά 
Χάματσο, συνοδεία κιθάρας. Αντιφώνηση 
από τον συγγραφέα Ηλία Μανιταρά. Τετάρ-
τη, 19 Μαρτίου, ώρα 7:00 μ.μ., Μουσείο 
Αρχιεπισκόπου Κυπριανού, αρχ. Κυπρια-
νού 90, Στρόβολος. Μέρος των εσόδων 

από την πώληση του Βιβλίου θα παραχωρη-

θεί στον Λαογραφικό Όμιλο Ριζοκαρπάσου.

 

ΕΚΘΕΣΗ

Μαθήματα 
πλαστικότητας
Το επιμελητικό πρόγραμμα 
της Ευαγόριας ∆απόλα της έκ-
θεσης «Αυτό το δοχείο είναι 
ένα θηρίο που αλλάζει μορ-
φές: Μαθήματα πλαστικότη-
τας» αναδεικνύει τη θεμελι-
ώδη ιδιότητα του κεραμικού 
μέσου να θυμάται, με αποτέ-
λεσμα μια οικεία αλληλεπί-
δραση μεταξύ του ίδιου του 
υλικού με την εγγενή του συλ-
λογική μνήμη και απτική ιδι-
ότητα. Με αυτόν τον τρόπο, 
η έκθεση αγγίζει επίσης μια 
πολύ μνημειώδη αίσθηση παι-
χνιδιού και μανίας. Οι καλλιτέ-
χνες (Ναταλία Μαντά, Σιμώνη 
Φιλίππου, Νικολέττα Σαββίδου 
και Βάσος ∆ημητρίου) εμβαθύ-
νουν στο σχεδόν μη ανιχνεύ-
σιμο – σε μια ξαφνική έκρηξη 
φωτός. Μια εξαιρετική χειρο-
νομία που μας αναγκάζει να 
επανεκτιμήσουμε τις έννοιες 
της ρευστότητας και της πλα-
στικότητας. Εγκαίνια: 18 Μαρ-
τίου, ώρα 7:00 μ.μ. διάρκεια 
έως 31 Μαρτίου. FILM ETC. 

CREATIVE SPACE, Κυριάκου 

Μάτση 10, Έγκωμη. 

Στο ερώτημα «μπορεί μια μηχανή να κά-
νει μια καλή ταινία», η απάντηση είναι, 
μάλλον, ναι· μπορεί. Η όποια αμφιβολία 
εντοπίζεται στο τι εννοούμε με το «κα-
λή». Μπορεί, βάσει κανόνων, να είναι 
άρτια αλλά να της λείπει το «λάθος», 
το ανθρώπινο λάθος. Αυτό που κάνει 
την τέχνη (και του κινηματογράφου) 
απείθαρχη, αιφνιδιαστική, ασυνήθι-
στα καλή ή κακή. 

Το φετινό 27ο Φεστιβάλ Ντοκιμα-
ντέρ Θεσσαλονίκης, που ολοκληρώ-
νεται σήμερα, εστίασε, με ένα μεγάλο 
αφιέρωμα, στη σχέση ανάμεσα στο 
ΑΙ και στην τέχνη. Στην έναρξη (6/3) 
προβλήθηκε η ταινία «Σχετικά μ’ έναν 
ήρωα» του Πιοτρ Βινιέβιτς, το σενάριο 
της οποίας βασίζεται στην τεχνητή νο-
ημοσύνη, σε ένα ειδικό μοντέλο τον 
Κάσπαρ, εκπαιδευμένο στο έργο του 
Βέρνερ Χέρτσογκ. Ο Γερμανός σκη-
νοθέτης, υποτίθεται, είναι ο αφηγη-
τής και δημιουργός του φιλμ. Ο ίδιος 
συναίνεσε στην deepfake εικόνα του, 
διευκρινίζοντας εξαρχής ότι «ένας υπο-
λογιστής δεν πρόκειται να κάνει μια 
ταινία εξίσου καλή με τις δικές μου 
ούτε σε 4.500 χρόνια». Η φράση του 
μοιάζει με ξόρκι. Ο τόπος είναι μια πό-
λη, «ένα μέρος ακαθόριστης τοποθεσί-
ας και οικουμενικής ασημαντότητας». 
Το ίδιο, ίσως, και ο χρόνος. Ο κεντρι-
κός ήρωας, επιστήμονας Ντόρεμ Κλέ-
ρι, που εξέλισσε το μοντέλο της «αει-
κίνητης μηχανής», βρίσκεται νεκρός. 
∆ιάφορα πρόσωπα του περιβάλλοντος 
καταθέτουν στην αστυνομία για τον 
εκλιπόντα. Κάθε τόσο, ένα ερώτημα, 
μας βγάζει από την αυταπάτη του θε-
ατή: «Εμπιστεύεστε αυτό που βλέπετε; 
Είμαι εγώ ο ίδιος εδώ; Υπάρχω;». Μας 
απευθύνεται η πιστά αναπαραγμένη 

φωνή του Χέρτσογκ.
Ενας εκπρόσωπος δικηγορικού γρα-

φείου προειδοποιεί: «Με την ΑΙ μπορείς 
να βάλεις κάποιον να λέει πράγματα 
που δεν είπε ή να κάνει πράγματα ή 
να ενεργεί με τρόπο που δεν θα ενερ-
γούσε ποτέ».

Εως εδώ, καμία πληροφορία δεν εί-
ναι άγνωστη. Το 85λεπτο «ψευδο-ντο-
κιμαντέρ» (ας το αποκαλέσουμε έτσι), 
με τη σύμπραξη ηθοποιών και τεχνη-
τής νοημοσύνης, διαθέτει πρωτοτυπία, 
αυθεντικότητα, ποικιλία ανθρώπινων 
χαρακτήρων, μυστήριο, υπαρξιακό βά-
θος. Είναι, εν ολίγοις, μια καλή ταινία. 
Με υποκειμενικές διαβαθμίσεις: περισ-
σότερο, πολύ, λιγότερο. 

Τι λείπει; Οτιδήποτε αναγνωρίζαμε, 
έως τώρα, ως σταθερά. Η διασάλευση 
αρχίζει από τη στιγμή που αναρωτιέσαι, 
διαρκώς, αν αυτό το οποίο παρακολου-
θείς είναι πραγματικό ή όχι. Σάρκινο ή 
αντίγραφο/ «φωτοτυπία»; ∆εν πρόκειται 
για το πάγιο και ανατροφοδοτούμενο, 
πριν ακόμη ενσκήψουν τα fake news, 
«είναι αλήθεια ή ψέμα». Πλέον, διακυ-
βεύεται το σώμα μας, με έναν τρόπο 
στον οποίο δεν μπορείς να αντιπαρα-
τεθείς. «Υπάρχει μια αποσωματοποίηση 
των κοινωνιών όλο και περισσότερο», 
όπως επισήμανε και ο σκηνοθέτης και 
εικαστικός καλλιτέχνης Γιώργος ∆ρί-
βας. Σαν να χάνεται το σώμα. 

Ο κλονισμός αυτός θα έχει, αναμ-
φίβολα, επίπτωση στην ψυχική υγεία 
του ανθρώπου. Θα επιβαρύνει την ήδη 
επιβαρυμένη, για διάφορους λόγους, 
ισορροπία του. 

Η αντίληψη του καθενός και η ευ-
φυΐα του δεν μπορούν να βοηθήσουν 
στη διάκριση ανάμεσα στο πραγματικό 
και στο κατασκευασμένο. Η πραγματι-
κότητα θα ορίζεται με άλλες συντεταγ-
μένες. Η όποια πληροφορία δεν είναι 
απλώς περίπλοκη αλλά και τρωτή. Η 
εικόνα θα είναι (είναι) μια πλήρης ανα-
τροπή στον τρόπο που λειτουργούσε 
μέχρι σήμερα.

Τι άνθρωποι άραγε θα είμαστε στο 
εγγύς μέλλον; Η τέχνη, όπως και να 
’χει, θα συνεχίσει να επιδρά θεραπευ-
τικά και παρηγορητικά. Ή, μήπως, όχι;

Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Τι θα απογίνει
με τον Ντόρεμ

Κλέρι;

Τι άνθρωποι θα είμαστε στο 
εγγύς μέλλον; Η τέχνη, όπως 
και να ’χει, θα συνεχίσει να 

επιδρά θεραπευτικά και πα-
ρηγορητικά.  Ή, μήπως, όχι;

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

Το ελληνικό έργο αγνοείται από 
το ελληνικό θέατρο; Οποιος το 
υποστηρίξει, δεν λέει όλη την 
αλήθεια. Ωστόσο, έχουν παρέλ-
θει οι εποχές που υπήρχαν γνω-
στοί Ελληνες θεατρικοί συγγρα-
φείς, η φήμη των οποίων είχε 
ένα ειδικό βάρος στα κριτήρια 
του κοινού για την επιλογή μιας 
παράστασης, εκτός φυσικά από 
τον σκηνοθέτη και τους ηθοποι-
ούς που την ανέβαζαν. Συγγρα-
φείς όπως ο Ιάκωβος Καμπανέλ-
λης, η Λούλα Αναγνωστάκη, ο 
Γιώργος ∆ιαλεγμένος, το δίδυμο 
Κεχαΐδη - Χαβιαρά, ο Γιώργος 
Σκούρτης, ο Παύλος Μάτεσις, 
ο Μποστ έχουν δημιουργήσει 
το δικό τους θεατρικό brand. 
Βέβαια, το έργο τους έγινε γνω-
στό γιατί βρέθηκαν σκηνοθέτες 
σταθερά προσηλωμένοι στην 
ανάδειξη της ελληνικής δρα-
ματουργίας. Με πρώτο όλων 
τον Κάρολο Κουν στο Θέατρο 
Τέχνης, ο Λευτέρης Βογιατζής 
στο Θέατρο της Οδού Κυκλά-
δων, ο Θανάσης Παπαγεωργίου 
και η Λήδα Πρωτοψάλτη στη 

Στοά, η οποία συνεχίζει, όπως 
φυσικά και η Νέα Σκηνή του 
Εθνικού Θεάτρου και το ΚΘΒΕ 
με τον δικό τους θεσμικό ρόλο, 
όλοι υπήρξαν αρωγοί στη στή-
ριξη και διάδοση των Ελλήνων 
θεατρικών συγγραφέων.

Οι σημερινοί Ελληνες θε-
ατρικοί συγγραφείς προσπα-
θούν να εκπέμψουν το δικό 
τους στίγμα, αλλά είναι σαν 
να βρίσκονται «με το ένα πό-
δι μέσα και το άλλο έξω» από 
τη θεατρική διαδικασία. Οι πυ-
ρήνες θεατρικών ομάδων που 
ασχολούνται με το ελληνικό έρ-
γο δεν έχουν μόνιμη στέγη για 
να δημιουργήσουν τη δική τους 
θεατρική εστία, ενώ λίγοι κατα-
ξιωμένοι σκηνοθέτες (ενδεικτι-
κά, ο Γιώργος Παλούμπης και 
ο Γιάννης Σκουρλέτης) έχουν 
σταθερές συνεργασίες με Ελ-
ληνες συγγραφείς. Οι νέοι συγ-
γραφείς αναγκάζονται να χρη-
ματοδοτούν το ανέβασμα του 
έργου τους ή ακόμη και να το 
σκηνοθετούν με αρωγό επίσης 
νέους ηθοποιούς, ελπίζοντας να 

τραβήξουν το ενδιαφέρον. Ου-
σιαστικά, όλοι οι συντελεστές 
τσοντάρουν ή κάνουν πάρτι 
οικονομικής ενίσχυσης για να 
ανεβάσουν την παράσταση. Με 
αυτές, βέβαια, τις συνθήκες, πά-
με στη λογική «ο καθένας ανε-
βάζει την τρέλα του». 

Μήπως το πρόβλημα ξεκινά 
από τη χαμηλή ποιότητα των 
έργων; Ομως, μήπως περιμέ-
νουμε από κάποιον νέο το αρι-
στούργημα, χωρίς να του δο-
θούν ευκαιρίες να ζυμωθεί με 
τη θεατρική πράξη; Επιπλέον, 
ερώτημα είναι ποιος γνωρίζει 
την ελληνική θεατρική παρα-
γωγή και πώς γίνεται γνωστή. 
Υπάρχει βέβαια η πρωτοβου-
λία Greek Play Project, με δημι-
ουργό τη δραματολόγο Ειρήνη 
Μουντράκη, η οποία κατ’ αρχάς 
καταγράφει έργα. Φτάνει; 

Ο εκδοτικός χώρος θα μπο-
ρούσε να αποτελέσει ένα κανάλι 
προβολής, να λειτουργήσει ως 
«ατζέντης» των συγγραφέων. 
Τα τελευταία χρόνια, ωστόσο, 
το βάρος δίνεται στα κλασικά 

έργα καθώς και στη σύγχρονη 
ξένη θεατρική παραγωγή. «Οι 
εκδοτικοί οίκοι δεν εκδίδουν 
νέους συγγραφείς», μου λέει η 
24χρονη Μαριάντζελα Κατσια-
βριά. «Καταναλώνουμε πολλή 
ισπανική δραματουργία και λο-
γοτεχνία, διότι οι μεταφράσεις 
των έργων εκεί επιδοτούνται», 
προσθέτει η γνωστή θεατρι-
κή συγγραφέας και ηθοποιός 
Αλεξάνδρα Κ*. «∆εν συμβαίνει 
το ίδιο στην Ελλάδα, διότι το 
ελληνικό θεατρικό έργο στη 
χώρα μας δεν περιβάλλεται με 
την ίδια τρυφερότητα όσο τα 
ξένα», τονίζει η ίδια. Τρυφερό-
τητα χρειάζεται, αλλά κυρίως 
απαιτείται κρατική πολιτική. 
Και αυτή λείπει.

Στις 29-30/3 θα οργανωθεί στη Δημο-
τική Αγορά Κυψέλης συνέδριο για την 
ελληνόφωνη δραματουργία σήμερα, 
από την Κολεκτίβα Χερμέλ, στην οποία 
συμπράττουν νέοι συγγραφείς, σε συ-
νεργασία με την ΑΜΚΕ Fail Better.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΛΑΚΑΣΑ

«Δασμοί» στα θεατρικά έργα Ελλήνων

Οι συγγραφείς 
προσπαθούν να 

εκπέμψουν το δι-
κό τους στίγμα, 

αλλά είναι σαν να 
βρίσκονται «με το 
ένα πόδι μέσα και 
το άλλο έξω» από 
την ελληνική θεα-
τρική διαδικασία.

ΜΟΝΟΚΛ
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Του ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΥ

Στις 10.3.2025, βουλευτής του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου εισήλθε 
στην Εθνική Πινακοθήκη και με 
τη βοήθεια συναυτουργού απέ-
σπασε βίαια τέσσερα έργα τέχνης 
του ζωγράφου και χαράκτη Χρι-
στόφορου Κατσαδιώτη που ήταν 
αναρτημένα σε τοίχο και εκτίθε-
ντο στο μεσοπάτωμα του κεντρι-
κού κτιρίου της Εθνικής Πινακο-
θήκης, τα πέταξε στο δάπεδο, με 
συνέπεια τη θραύση τους, διότι 
θεώρησε ότι αυτά προσβάλλουν 
το θρησκευτικό του συναίσθημα.
 
Σύμφωνα με το άρθρο 16, παρ. 1, 
εδ. 1 του Συντάγματος, «η τέχνη 
(...) είναι ελεύθερη, η δε ανάπτυ-
ξη και προαγωγή αυτής αποτελεί 
υποχρέωση του κράτους». Τέχνη 
κατά την έννοια της διάταξης αυ-
τής είναι κάθε δημιουργική έκφρα-
ση της ανθρώπινης φαντασίας. Η 
ελευθερία της τέχνης περιλαμβά-
νει την ελευθερία δημιουργίας και 
κυκλοφορίας έργων τέχνης, καθώς 
και πρόσβασης του κοινού στα 
έργα τέχνης. Φορείς της ελευθε-
ρίας της τέχνης είναι κατ’ αρχήν 
φυσικά πρόσωπα, τα οποία είναι 
σε θέση να δημιουργήσουν, πα-
ρουσιάσουν, εκτελέσουν, κυκλο-
φορήσουν έργα τέχνης, καθώς και 
τα πρόσωπα που απολαμβάνουν 
(ή εμποδίζονται να απολαύσουν) 
ένα έργο τέχνης. Την ελευθερία 
της τέχνης μπορεί δηλαδή να επι-
καλεστεί όχι μόνο ο καλλιτεχνικός 
δημιουργός, αλλά και το κοινό του 
(ακροατές, θεατές κ.ο.κ.). 
 
Το άρθρο 16, παρ. 1 δεν υπάγει την 

ελευθερία της τέχνης σε κανενός 
είδους περιορισμούς. Η ελευθερία 
της τέχνης περιορίζεται από τους 
γενικούς νόμους, τους νόμους δη-
λαδή εκείνους που προστατεύ-
ουν ένα έννομο αγαθό χωρίς να 
στρέφονται ούτε κατά ορισμένου 
προσώπου, ούτε κατά ορισμένης 
καλλιτεχνικής δημιουργίας ή τε-
χνοτροπίας, ούτε να καθιστούν 
αδύνατη ή να δυσχεραίνουν δυ-
σανάλογα την άσκηση της τέ-
χνης, της οποίας η ανάπτυξη και 
προαγωγή αποτελεί κατά το Σύ-
νταγμα υποχρέωση του κράτους. 

Από τη διαπίστωση αυτή προκύπτει 
ότι προσβολή του θρησκευτικού 
συναισθήματος και κατ’ επέκτα-
ση της προσωπικότητας του ατό-
μου δεν μπορεί να θεωρηθεί κατ’ 
αντικειμενική κρίση ότι επιφέ-
ρει η μυθοπλασία της τέχνης και 
στην προκειμένη περίπτωση έργα 
τέχνης που εικονίζουν το αλλό-
κοτο, το υβριδικό και το γκροτέ-
σκο, αν ληφθεί υπόψη ότι το πε-
ριεχόμενο τούτων κινείται στον 
χώρο του παράδοξου, της αλλη-
γορίας και της φαντασίας, ώστε 

να εκλαμβάνεται τοις μετρητοίς 
και να θεωρείται ότι αποβλέπει σε 
προσβολή του θρησκευτικού συ-
ναισθήματος και σε φθηνό σκαν-
δαλισμό του θεατή. 
 
Εξάλλου, στην προκειμένη πε-
ρίπτωση το δικαίωμα προσωπι-
κότητας του εν θέματι βουλευ-
τή συγκρούεται με το δικαίωμα 
του καλλιτέχνη στην ελεύθερη 
καλλιτεχνική και πνευματική δη-
μιουργία και στην ελεύθερη έκ-
φραση των στοχασμών του, αλλά 

και του κοινού που έχει δικαίωμα 
στην ανεμπόδιστη πρόσβαση και 
απόλαυση των έργων αυτών. Η 
προστασία των ελευθεριών αυ-
τών, επειδή αποσκοπεί στη δια-
φύλαξη ύψιστων κοινωνικών αγα-
θών, καλύπτει (νομιμοποιεί) και 
προσβολές του δικαιώματος της 
προσωπικότητας (θρησκευτικού 
συναισθήματος) που τυχόν ενυ-
πάρχουν στην ενάσκησή τους, 
εφόσον δεν προσβάλλεται η αξία 
του ανθρώπου, και επομένως η 
όποια προσβολή προσωπικότη-

τας έχει στη συγκεκριμένη περί-
πτωση υποδεέστερη σημασία σε 
σχέση με το αγαθό των ως άνω 
ελευθεριών. 
 
Σε μια δημοκρατική κοινωνία, όπως 
καθορίζεται από το Σύνταγμα ως 
προς τη νομική έκφανσή της η ελ-
ληνική, δεν μπορεί να θεωρηθεί 
επιτρεπτό να επιβάλλεται στους 
άλλους τι πρέπει να δουν και, φυ-
σικά, τι δεν πρέπει να δουν. Αντι-
θέτως, καθένας είναι ελεύθερος 
να έρθει σε επαφή με τα έργα τέ-
χνης που επιθυμεί και γι’ αυτό 
τον λόγο «οικεία βουλήσει» προ-
σβολή της προσωπικότητας δεν 
είναι νοητή. Ο παραπονούμενος 
για προσβολή του θρησκευτικού 
του συναισθήματος, αν θέλει να 
αποφύγει την προσβολή της προ-
σωπικότητάς του, μπορεί να μην 
έρθει σε επαφή με το έργο. Επι-
χειρήματα του τύπου «κατά τύ-
χη το είδα» δεν ευσταθούν, αφού 
ηχεί παράλογο να απαιτεί κάποιος 
από την έννομη τάξη να τον προ-
στατεύσει από το περιεχόμενο 
ενός έργου τέχνης επειδή ο ίδιος 
δεν κατάφερε να δείξει την απαι-
τούμενη προς αυτό προσοχή. Με 
άλλα λόγια, λόγω της υπεροχής 
του μυθοπλαστικού στοιχείου στο 
έργο τέχνης, προσβολή του θρη-
σκευτικού συναισθήματος των 
πιστών και κατ’ επέκταση της 
προσωπικότητάς τους δεν είναι 
δυνατό να επέλθει εκ του γεγο-
νότος και μόνο ότι αυτοί πληρο-
φορούνται ότι σε προβεβλημένο 
δημόσιο χώρο εκτίθεται φερόμε-
νο ως βλάσφημο έργο τέχνης, που 
παραβιάζει μέσω της δημόσιας 
έκθεσής του τους θεμελιωδέστε-

ρους κανόνες του θρησκευτικού 
δόγματος που πρεσβεύει ο ενο-
χλούμενος.
 
Οφείλουμε, επομένως, να είμαστε 
εξαιρετικά φειδωλοί έναντι περι-
ορισμών της ελευθερίας της τέ-
χνης, όταν η προσβολή φέρεται 
να αφορά σε συλλογικά συναι-
σθήματα (σε θρησκευτικές πε-
ποιθήσεις, στην εν γένει περί ηθι-
κής αντίληψη) και όχι σε άμεση 
βλάβη, σε άμεσες επιπτώσεις επί 
αυστηρώς προσωπικών αγαθών 
του θιγομένου.
 
Συμπερασματικά, είναι πράγματι 
παράλογο να αξιώνουμε να προ-
στατεύεται από την έννομη τάξη 
το σύνολο των ιδεών, των συναι-
σθημάτων και των πεποιθήσεων 
που συνιστούν την προσωπικό-
τητα του κάθε ατόμου. Και τού-
το γιατί ο μόνος νοητός κανόνας 
που θα μπορούσε να προστατεύ-
σει τα συναισθήματα και τις πε-
ποιθήσεις όλων από οποιαδήποτε 
προσβολή θα ήταν εκείνος που 
θα επέβαλλε στους πάντες «άκρα 
του τάφου σιωπή». Εφόσον δε-
χόμαστε ότι η ελευθερία της τέ-
χνης έχει όρια, τότε τα όριά της 
καλούμαστε να τα ανιχνεύσουμε 
σε συγκεκριμένη βλάβη και πόνο 
που προκαλεί σε τρίτα πρόσωπα. 
Οχι όμως σε κάθε βλάβη και κά-
θε πόνο. ∆εν μπορεί να υπάρχει 
ένα γενικευμένο δικαίωμα όλων 
στη μη προσβολή των πεποιθή-
σεών τους.

 
Ο κ. Γεώργιος Οικονομόπουλος είναι 
δικηγόρος, νομικός σύμβουλος της 
Εθνικής Πινακοθήκης.

Εργα τέχνης του Χριστόφορου Κατσαδιώτη στο πάτωμα
της Εθνικής Πινακοθήκης. 

Προσβολή και ελεύθερη καλλιτεχνική δημιουργία

«Η τέχνη (...) 
είναι ελεύθερη, 

η δε ανάπτυξη και 
προαγωγή αυτής 

αποτελεί υποχρέωση του 
κράτους».

Αρθρο 16, παρ. 1, εδ. 1 
του Συντάγματος

Της ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Παρακολουθώντας καρέ καρέ το 
βίντεο της επίθεσης που κατέγρα-
ψαν οι κάμερες ασφαλείας, «προ-
σανατολισμένες έτσι ώστε να κα-
λύπτουν πλήρως τον ενδιάμεσο 
χώρο», όπως σχολίασε η διευθύ-
ντρια της Εθνικής Πινακοθήκης 
- Μουσείου Αλεξάνδρου Σούτσου 
(ΕΜΠΑΣ) Συραγώ Τσιάρα, έχουμε 
την αίσθηση πως βλέπουμε μια 
κακοσκηνοθετημένη σκηνή βίας.

Υπάρχει κάτι πομπώδες στον 
τρόπο που ο βουλευτής της Νίκης 
Νίκος Παπαδόπουλος μαζί με τον 
άγνωστο συναυτουργό του διέπρα-
ξαν τον βανδαλισμό της έκθεσης 
«Η σαγήνη του αλλόκοτου» το πρωί 
της ∆ευτέρας. Και μολονότι η πρά-
ξη της καθαίρεσης και καταστρο-
φής των τεσσάρων έργων του καλ-
λιτέχνη Χριστόφορου Κατσαδιώτη 
υπήρξε επακόλουθο μιας σχεδόν 
προαναγγελθείσας επίθεσης κά-
ποιων ζηλωτών της πίστης, που 
εκτόξευαν εδώ και καιρό απειλές, 
κατάρες και αναθέματα σε όλους 
τους συντελεστές του «Αλλόκο-
του», το βίντεο από τις κάμερες 
μαρτυρεί μια πράξη με κακόγου-
στη θεατρικότητα. 

Τα έργα σύγχρονης τέχνης με 
τίτλους «Εικόνισμα 1ο», «Εικόνι-
σμα 16ο», «Εικόνισμα 17ο» και «Ο 
Αγιος Χριστόφορος» αφαιρούνται 
από τον τοίχο και πετάγονται στο 
πάτωμα με μανία από δύο άντρες 
που φορούν σοβαρά σκούρα κο-
στούμια. Οι δύο φύλακες δεν κα-
ταφέρνουν να σταματήσουν –ας 
μας επιτραπεί η λέξη– τον επιδει-
κτικό τσαμπουκά των επιτιθέμε-
νων, και τα τζάμια που κάλυπταν 
τα έργα σκορπίζουν στο πάτωμα. 

«Ενας βουλευτής που επιλέγει 
και προτείνει στην κοινωνία τον 
επικίνδυνο δρόμο της βίας και του 
τραμπουκισμού είναι σαν να μας 
λέει ότι βλέπει τον εαυτό του ως 
στρατιώτη σε αποστολή. Αν είναι 
έτσι (που δεν είναι), τότε αυτή η 
αίσθηση τον καθιστά αδιάλλακτο 
και επιτηδείως “αυτοπυροδοτού-
μενο”», υπογραμμίζει στην «Κ» ο 
δικηγόρος Σωτήρης Φέλιος. 

Ο ίδιος διαθέτει στη συλλογή 
του έργα του του Χριστόφορου Κα-
τσαδιώτη και ετοιμάζει στην «Αλλη 
Αρκαδία», μια αναδρομική έκθεση 
του καλλιτέχνη μέσα στο 2025. 
«Γνωρίζω το έργο του και μπορώ 
να πω ότι η συγκίνηση την οποία 
μετουσιώνει σε τέχνη, δεν έχει τη 
ρίζα της στη θρησκεία. Βλέπω στη 
δουλειά του συγκεκριμένου καλλι-
τέχνη ένα “θέατρο εικόνων”, μια 
προικισμένη καλλιτεχνικά φαντα-
σία, που οδηγεί σε γοητευτικά μο-
νοπάτια της τέχνης τα οποία αιχ-
μαλωτίζουν τον θεατή», εξηγεί ο 
κ. Φέλιος.

Από τώρα και μέχρι το τέλος 
της έκθεσης «Η σαγήνη του αλλό-
κοτου» στην Εθνική Πινακοθήκη 
(ολοκληρώνεται τον Σεπτέμβριο), 
με τη σύμπνοια της Εθνικής Πινα-
κοθήκης και του ΥΠΠΟ, τα σημά-
δια που άφησε ο πολεμικός βουλευ-
τικός λόγος στη δημόσια σφαίρα 
–κατεστραμμένα έργα τέχνης, ξε-
χαρβαλωμένα σύρματα ανάρτησης, 
αντικείμενα πεταμένα στο πάτωμα, 
ένα πεδίο μάχης– εντάσσονται σε 

μια εικαστική εγκατάσταση-μαρτυ-
ρία με τίτλο «Το σύμπτωμα». 

Είναι άραγε αυτό το έργο σύ-
μπτωμα των δικών μας καιρών, 
είναι το τραύμα μιας νεόκοπης λο-
γοκρισίας ή μια παραβολή για τη 
μισαλλοδοξία που στην Ελλάδα 
έχει πλούσιο παρελθόν; Ο εικα-
στικός ∆ιονύσης Καβαλλιεράτος 
–γνωστός για το πώς βρίσκει τρό-
πο να μας αφοπλίζει με τη δουλειά 
του μέσω της κωμωδίας– το 2008 
διώχθηκε για προσβολή θρησκευ-
τικών συμβόλων για την έκθεση 
«The Ejaculation of the Demon». 

«Το είχα διασκεδάσει, ήταν σαν 
ταινία των Μόντι Πάιθον», μας λέ-
ει όταν του ζητάμε να ξαναζήσει 
τη σκηνή. «Η αίθουσα ασφυκτικά 
γεμάτη ένα τσούρμο μεσαιωνικές 
καρικατούρες του Μπος και του 
Μπρούγκελ, με μπροστάρη έναν 
παλαιοημερολογίτη παπά και υπο-
κινητές κάτι χρυσαυγίτες, οι ίδιοι 
που τον προηγούμενο χρόνο είχαν 
επιτεθεί στο θέατρο Χυτήριο, οι 
ίδιοι που αιώνες πριν κατέστρεφαν 
την αρχαία τέχνη. Ελληνοχριστια-

νισμός λέει, τι σχιζοφρένεια! Πριν 
από τη δίκη βοήθησα μια συμπα-
θή γιαγιούλα να ανέβει τα σκαλιά 
του δικαστηρίου για να μπει στην 
αίθουσα· μετά την αναγγελία της 
αθωωτικής μου απόφασης, η ίδια 
γιαγιούλα κλώτσαγε και έβριζε “εί-
σαι αδελφή” έναν μουσάτο φίλο 
μου που μέχρι τότε νόμιζαν ότι 
ήταν δικός τους. Ευχήθηκα στον 
όχλο “ο Θεός να σας έχει καλά” 
και μας φυγάδεψαν οι αστυνομι-
κοί έξω για να μη με λιντσάρουν».

Η δίκη έληξε με αθωωτική από-
φαση καθώς, όπως λέει ο ίδιος, 
ήταν τυχερός, «ενώ κάποιοι άλ-
λοι όπως ο Γέροντας Παστίτσιος 
την πλήρωσαν ακριβά με λιγότε-
ρο προκλητικά έργα». Είχε τρεις 
σοβαρές μάρτυρες υπεράσπισης 
και έπεσε σε δικαστή πρόθυμη να 
κατανοήσει, όπως μας εξηγεί. «Εί-
χα μια αγωνία μέσα στην αίθου-
σα, αλλά δεν με επηρέασε αυτό 
στο να αυτολογοκρίνομαι, το κά-
νω κι από μόνος μου για άλλους 
λόγους», προσθέτει.  

Ενα από τα έργα με τα οποία ο 

Καβαλλιεράτος συμμετέχει στην 
έκθεση του «Αλλόκοτου», το «Κος 
Τρομακτικός», αποτελεί μέρος του 
«Συμπτώματος», αφού είναι αναρ-
τημένο κοντά στο μέρος όπου έγι-
νε η επίθεση, δίπλα σε ένα ξύλινο 
μεσαιωνικό ερμάριο με τολμηρά 
ανάγλυφα εμπνευσμένα από θρη-
σκευτικές σκηνές. 

Ο χώρος διαχωρίζεται από την 
υπόλοιπη έκθεση με μια κορδέ-
λα, θυμίζοντας εικόνες από τό-
πους όπου διαπράχθηκε έγκλημα. 
«Ολος ο πλανήτης περιστρέφεται 
ακροδεξιόστροφα. Εχουν βγει από 
τις τρύπες τους τα θρησκόληπτα 
εθνικοκαπηλόφρονα φίδια, είδαν 
Τραμπ και ξεθάρρεψαν πάλι λίγο 
περισσότερο, τους σιγόνταραν 
πάντα βέβαια και κάποιοι εντός 
εισαγωγικών δημοσιογράφοι στα 
ΜΜΕ, εννοώ τα φασιστικά, συντη-
ρητικά αντανακλαστικά γενικά», 
επισημαίνει ο Καβαλλιεράτος. «Εί-
μαστε μια χώρα που νομίζει ότι 
είναι ευρωπαϊκή, ενώ η Εκκλησία 
δεν έχει ακόμη διαχωριστεί από 
το κράτος. Θα υπάρξουν και άλλα 

τέτοια περιστατικά, και δεν είναι 
μόνο οι γραφικοί ακροδεξιοί που 
λογοκρίνουν, υπάρχουν και άλ-
λοι υπεράνω υποψίας από το πα-
ρελθόν –μέχρι και πολύ πρόσφα-
τα– που κλείνουν στόματα με πιο 
αποτελεσματικό τρόπο».

Ακριβώς έξι ημέρες πριν από 
σήμερα, όταν ο διαβόητος βου-
λευτικός βανδαλισμός έγινε γνω-
στός, όταν δεν ήταν λίγοι όσοι 
υποστήριζαν στα social media ότι 
η διευθύντρια μιας Εθνικής Πινα-
κοθήκης «πήγαινε γυρεύοντας» 

και ότι θα έπρεπε να προσέχει τις 
εκθεσιακές επιλογές της ώστε να 
μην επιμελείται αιχμηρά ψυχο-
γραφήματα της κοινωνίας, συζη-
τήσαμε το θέμα με την εικαστικό 
Ρένα Παπασπύρου, ομότιμη καθη-
γήτρια της ΑΣΚΤ. 

«Πάντα με κατέπλησσε η δύ-
ναμη που έχει ένα εικαστικό έρ-
γο να προκαλεί αντιδράσεις στον 
κοινωνικό χώρο», σχολίασε. «Ανέ-
καθεν η εικαστική τέχνη ήταν φο-
ρέας νέων ιδεών, απροσδόκητων 
απόψεων και, φυσικά, μοναδικών 
εικόνων και μορφολογικών σχημα-
τισμών. Είναι αδιανόητη η επέμ-
βαση-λογοκρισία στην εικαστική 
σκέψη, δηλαδή το εικαστικό έργο, 
από οπουδήποτε και να προέρχε-
ται. Στη συγκεκριμένη περίπτωση 
έχουμε μια βίαιη, παρανοϊκή και 
αξιοθρήνητα φθηνή πράξη κατα-
στροφής. Το λιγότερο που μπορεί 
να γίνει, είναι ο δράστης να ζητή-
σει συγγνώμη από την Εθνική Πι-
νακοθήκη, το κοινό και τον καλλι-
τέχνη, και να αποζημιώσει για τις 
ζημιές που προκάλεσε». 

«Προσπαθούμε να φανούμε ψύ-
χραιμοι, παρότι δεχθήκαμε εξαρχής 
και εξακολουθούμε να δεχόμαστε 
απειλές για το περιεχόμενο αυτής της 
έκθεσης. Θα μείνουμε, ωστόσο, στα-
θεροί στις θέσεις μας ως Πινακοθή-
κη», υπογράμμισε η Συραγώ Τσιάρα.

«Σύμπτωμα» ή τραύμα;
Ο εικαστικός κόσμος σχολιάζει τον βανδαλισμό έργων τέχνης στην Εθνική Πινακοθήκη

«Πάντα με κατέπλησσε 
η δύναμη που έχει ένα 

εικαστικό έργο να 
προκαλεί αντιδράσεις 
στον κοινωνικό χώρο», 
λέει η εικαστικός Ρένα 

Παπασπύρου. 

Ενα από τα έργα του Χριστόφορου Κατσαδιώτη που βανδαλίστηκαν και, πλέον, αποτελεί μέρος της ει-
καστικής εγκατάστασης «Το σύμπτωμα».
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Συναντήθηκα με την Αναστασία 
∆ημητριάδου ή αλλιώς Nama 
Dama και με τον Λευτέρη Μουμ-
τζή ή Freedom Candlemaker, με 
αφορμή την κυκλοφορία των δί-
σκων τους, τον «Pagan Soul» και 
τον ««Ageless» αντίστοιχα. Η συ-
ζήτησή μας ωστόσο δεν περιορί-
στηκε μόνο στην πρόσφατή τους 
δουλειά, αλλά και στα μουσικά 
και κοινωνικά ζητήματα της επο-
χής μας. Άλλωστε και οι δύο, αν 
και με διαφορετικό τρόπο ο κα-
θένας, είναι ευαισθητοποιημέ-
νοι κοινωνικά και καλλιτεχνικά. 
Ξεκινώντας την κουβέντα μας, 
σημειώνω πως οι δύο δίσκοι τους 
έχουν κατά τη γνώμη μου ένα κοι-
νό δέσιμο, που είναι μία εσωτε-
ρική ανάγκη για αναζήτηση του 
ίδιου τους του εαυτού. Ο Λευτέ-
ρης μού λέει πως ο δίσκος του 
είναι ένα ταξίδι αυτογνωσίας και 
ψυχικής ενδυνάμωσης, και ακού-
γοντας τα κομμάτια του δίσκου, 
όντως μπορεί κάποιος να ταξι-
δέψει. Η δουλειά δε της Nama 
Dama αποπνέει την έννοια της 
αυτογνωσίας, για το ποιοι είμα-
στε, τι θέλουμε να είμαστε, ή και 
τι μπορούμε να είμαστε.

Ρωτάω τον Λευτέρη πώς μπο-
ρεί να επιτευχθεί ή τι σημαίνει 
ψυχική ενδυνάμωση μέσω της 
ακρόασης ενός δίσκου. Μου λέει 
πως μπορεί να σημαίνει την κά-
θαρση που μπορεί να φέρει σε 
κάποιον/α η ακρόαση ενός κομ-
ματιού: «Ακούγοντας τους στί-
χους, τη μουσική να νιώθεις να 
σε χαϊδεύει λίγο, να σε κάνει να 
πεις “ξέρεις το πέρασα και εγώ 
αυτό”. Μπορεί η εμπειρία που 
περιγράφει ένα κομμάτι να μην 
περιγράφει ακριβώς κάποια συ-
γκεκριμένη κατάσταση… κάθε 
ακροατής φυσικά μπορεί να δώ-
σει τη δική του ερμηνεία» και 
προσθέτει: «Τα κομμάτια αυτού 
του δίσκου έχουν τη δική μου 
ερμηνεία των πραγμάτων, ο τρό-

πος με τον οποίο βίωσα κάποια 
πράγματα, οι δικές μου συνει-
δητοποιήσεις και τα δικά μου, 
αν υπάρχουν, συμπεράσματα». 
Σημειώνω στον Λευτέρη πως γε-
νικά κινείται σε αυτή την κατεύ-
θυνση. Υπάρχει μια έντονη εσω-
τερικότητα, η οποία εκφράζεται 
μέσω των δίσκων του, και όντως 

δεν με ξένισε ακούγοντας τον δί-
σκο «Ageless» και του ρωτάω αν 
είναι πάντα το ζητούμενό του η 
εξωτερίκευση προσωπικών συ-
ναισθημάτων και καταστάσεων 
μέσω της μουσικής και φυσικά η 
απάντηση του Λευτέρη μάλλον 
την περίμενα: «Αυτό είναι που 
ταΐζει τη δημιουργικότητά μου, 
την ανάγκη μου να δημιουργώ. 
Ό,τι κάνω το κάνω γιατί σημαίνει 
κάτι για μένα, μπορεί να το ακού-
σει κάποιος ή να μην το ακούσει 
κανείς. Όπως όταν πας να φυτέ-
ψεις ένα δεντράκι εκεί που δεν 
θα το δει ποτέ κανείς, προσθέτεις 
όμως στο όλον. Οπότε αντί να 
αφαιρούμε ή να μην προσθέτου-
με τίποτα, ας βάλουμε κάτι που 
πιστεύουμε ότι τουλάχιστον μας 
εμάς βοηθάει και κατ’ επέκταση 
θα βοηθήσει και ακόμη δύο… 
είναι κέρδος». 

Πάνω σε αυτό συμφωνούμε 
πως όλα θέλουν τον χρόνο τους, 
ποτέ δεν ξέρεις πότε θα ανθίσει 
κάτι και ο Λευτέρης μού υπενθυ-
μίζει ότι σε όλες του τις δουλειές 
βάζει την έννοια του χρόνου μέ-
σα, και «Now happiness», «Age 
of now» και τώρα «Ageless» και 
μου λέει πως η ανησυχία του για 
το χθες, το αύριο, τις αλλαγές γε-
νικά που φέρνει ο χρόνος κατευ-
νάζεται με τη δημιουργία. 

Και με πάσα την έννοια του 
χρόνου, σκέφτομαι πως ο δίσκος 
της Αναστασίας «Pagan Soul» 
εμπεριέχει με κάποιο τρόπο την 
έννοια του χρόνου, τα κομμάτια 
μάς πάνε σε πίσω χρόνους που 
είναι αρχέγονοι, ο τίτλος φυσικά 
του δίσκου… «Εγώ πάω πίσω γε-
νικά, γιατί είχε πει ένας άνθρωπος 
που ακολουθώ ότι όλοι προσπα-
θούμε από το 3D να πάμε στο 4D, 
στο 5D, στο 6D, και εγώ προσπα-
θώ να πάω στο 1D, προσπαθώ να 
πάω πίσω. Και τι σημαίνει πίσω; 
σημαίνει ότι πάω στον πυρήνα, 
και ο πυρήνας δεν έχει κουλτού-
ρα ή φίλτρα, είναι ύπαρξη, ατό-
φια ύπαρξη» και προσθέτει πως 
μέσα από το δίσκο της έκανε μία 

μεγάλη προσωπική έρευνα.. «Αν 
θέλεις να το συνδέσουμε έτσι, με 
τον χρόνο, εγώ πάω πίσω, αλλά 
και μπροστά ταυτόχρονα», είναι 
και μια άσκηση αυτογνωσίας για 
το ποια είσαι πραγματικά ως δημι-
ουργός αλλά και ως άνθρωπος, τη 
ρωτώ: «Ως ψυχή που ήρθε εδώ σε 
αυτόν τον κόσμο όπως και όλες 
οι ψυχές, ερχόμαστε εδώ για να 
μάθουμε κάτι. Και τον συγκεκρι-
μένο τίτλο δεν τον έβαλα τυχαία. 
Παγανισμός σημαίνει για μένα η 
σύνδεση με το θείο, αλλά με το 
θείο μέσα μας, με τη φύση, με 
την ύπαρξή μας, η επίγνωση ότι 
έχουμε δύναμη μέσα μας. Και δυ-
στυχώς στην κοινωνία που ζούμε, 
οι θρησκείες ή και τα κόμματα 
ακόμα προσπαθούν να αποδυ-
ναμώσουν τον άνθρωπο, προ-
σπαθούν να τον απομακρύνουν 
από τη δική του θεϊκή υπόσταση, 
από τη δική του θεϊκή ύπαρξη, 
προσπαθούν να μας αποδυναμώ-
σουν από αυτό που πραγματικά 
είμαστε». Οπότε εσύ μέσω της 
μουσικής σου προσπαθείς να τα 
εξορθολογήσεις ή να τα ανακα-
λύψεις; «Αντί να κατηγορώ αυτό 
που γίνεται στον κόσμο, και να 
λέω πού πάμε, θα βουλιάξουμε 
και τα λοιπά, προσπαθώ να κάνω 
το αντίθετο. Προσπαθώ να δείξω 
έναν δικό μου τρόπο σκέψης, ένα 
δικό μου μονοπάτι, το οποίο και 
εγώ προσπαθώ να ακολουθώ, να 
βρω έναν δικό μου τρόπο σύνδε-
σης με το 1D που λέγαμε. Και μέ-
σα από τα τραγούδια νιώθω ότι 
αυτό προσπαθώ και να προσφέρω 
στον ακροατή». Άραγε εδώ συ-
γκλίνει η άποψη του Λευτέρη για 
την αυτογνωσία, πόσο ταιριάζει 
με αυτό που λέει η Αναστασία ή 
πόσο διαφέρει; «Νομίζω ότι δεν 
διαφέρει πολύ» και μού λέει: «Η 
υποταγή, το να εξαρτάσαι από 
κάποιον άλλον, από ένα κόμμα, 
μια θρησκεία, κάποιο αφεντικό, 
είναι ενός είδους υποταγή και δεν 
σε αφήνει να δεις μέσα σου τι δύ-
ναμη έχεις, τι μπορείς να κάνεις, 
τι σε αποδυναμώνει».

Ταξίδια στο άπειρο
του χωροχρόνου μας

Η Nama Dama και ο Λευτέρης Μουμτζής μιλάνε στην «Κ»

για τη μουσική δημιουργία με αφορμή την κυκλοφορία των δίσκους τους   

Προσωπικό
ταξίδι

Με αφορμή την υποταγή, την 
ατομική συνείδηση λέω στην 
Αναστασία πως ο δίσκος της εί-
ναι κατά κάποιον τρόπο πολιτικός. 
Περιέχει τραγούδια στα ελληνικά, 
ρωσικά, στην κυπριακή διάλεκτο, 
ένα ουκρανικό νανούρισμα. Τη 
ρωτώ αν αυτό ήταν στις προθέ-
σεις της, να αποκτήσει δηλαδή ο 
δίσκος αυτή την ιδιαίτερη πολιτι-
κή διάσταση, αν ήθελε να κάνει 
μία μουσική πολιτική τοποθέτη-
ση ή να δείξει την ταυτότητά της: 
«Θα απαντούσα και τα δύο. Με-
γάλωσα σε ένα πολυπολιτισμικό 
περιβάλλον, η γιαγιά μου είναι 
Πόντια, ο πατέρας μου είναι μι-
σός-μισός, ο παππούς μου είναι 
Κύπριος, η μητέρα μου είναι Ρω-
σο-ουκρανή. Ως παιδί, που μεγά-
λωσε στην Κύπρο, είχα τεράστια 
θέματα ταυτότητας. ∆εν ήξερα 
πού ανήκω. Έτσι ως παιδί επινόη-
σα κι εγώ δικές μου κουλτούρες, 
τις δικές μου γλώσσες, γιατί προ-
σπαθούσα να βρω κάπου να ανή-
κω. Εν τέλει, κατάλαβα ότι είμαι 
ένα κράμα. Έχω απ’ όλα. ∆εν εί-
μαι ένα πράγμα, είμαι πολλά. Για 
μένα λοιπόν αυτός ο δίσκος εί-
ναι περισσότερο μια έρευνα, μια 
μουσική, πολιτισμική και προσω-
πική έρευνα, για να δω πώς μπο-
ρώ να εντάξω όλα αυτά που είμαι 
μέσα σε ένα δίσκο». Το πολιτικό 
του υπόβαθρο: «Το πρώτο κομμά-
τι, το “Λιούλι”, είναι αφιερωμένο 
στην ουκρανική μου οικογένεια 
και είναι γραμμένο για τον πόλε-
μο. Αλλά με ένα πολύ ποιητικό 
τρόπο. Έχει πολιτική διάσταση με 
την ευρεία έννοια, γιατί θα αγγί-
ξω κάτι που είναι κοινωνικό, αλλά 
δεν θα σταθώ εκεί. Θα πάω πάλι 
στο προσωπικό. Νιώθω ότι αυτά 
συνέχεια αλληλεπιδρούν το ένα 
με το άλλο. ∆εν μπορείς να πεις 
ότι όλα είναι άθλια στην Κύπρο, 
άρα και εγώ είμαι τελειωμένος 
εδώ και δεν έχω καμία ευθύνη… 

. ή δεν είναι υπεύθυνος αυτός 
που σε μεγάλωσε. Έχουμε όλοι 
ευθύνη, αλλά κάπως πάντα την 
απάντηση μέσα μας θα τη βρού-
με». Το «Ageless» του Λευτέρη 
πάλι κινείται σε άλλα μονοπάτια, 
πιο ερμητικά, ή πιο εσωτερικευ-
μένα: «Είναι περισσότερο σαν 

στάσεις ζωής. Αν εγώ δεν μπορώ 
να βρω την ισορροπία μου, δεν 
δικαιούμαι να πω οτιδήποτε για 
τον άλλον. Ας αναζητήσω εγώ την 
ισορροπία μου, και στο τέλος να 
μοιραστώ δημιουργικά τα ευρή-
ματά μου και όποιον βοηθήσει». 
Και πιάνομαι από τη λέξη ισορρο-
πία και έχοντας σημειώσει αυτό 
που μού είχε πει πριν από λίγο η 
Αναστασία τη ρωτώ αν κατάφε-
ρε να ισορροπήσει τις πολλές 
ταυτότητές της μέσω του δίσκου 
αυτού: «ακόμα έχω πολύ δρόμο 

ακόμα» μού λέει.

Δυστοπία
ή όχι

Ο Λευτέρης και η Αναστασία είναι 
ζευγάρι στη ζωή και ζουν σε χωριό 
της επαρχίας Λευκωσίας, αυτή η 

«απομόνωση», αν μπορεί να θεω-
ρηθεί τέτοια βέβαια, με τα μεγέθη 
της Κύπρου, τους βοηθάει; Πόσο 
ευεργετική είναι μουσικά και ψυ-
χικά; Η Αναστασία μού λέει πως 
λόγω της ησυχίας και της απουσίας 
της καθημερινής βαβούρας πολ-
λά πράγματα είναι πιο ξεκάθαρα. 
«Η ζωή είναι ένας τεράστιος κα-
θρέφτης εκεί. Τα βλέπεις όλα στο 
τετράγωνο. Είναι όλα πιο έντονα. 
Αυτό σίγουρα κάτι δίνει και στη 
μουσική δημιουργία» και προσθέ-
τει επί τη ευκαιρία: «Αλλά σίγουρα 
δεν είναι εύκολο να είσαι καλλιτέ-
χνης και να ζεις μόνο από τη δημι-
ουργία σου… Αυτό είναι πρόκλη-
ση». Ο Λευτέρης συμφωνεί με την 
Αναστασία: «Σίγουρα μεγεθύνο-
νται όλα, και σίγουρα αφήνει χώρο 
για δημιουργία. Τα περισσότερα 
κομμάτια του δίσκου στο χωριό τα 
έγραψα». Μιλώντας με τους δύο 
για το πώς επιδρά μια ήρεμη ζωή 
στη δημιουργική διαδικασία, αλ-
λά και στην ίδια τη ζωή μας η συ-
ζήτηση άρχισε να περιστρέφεται 
γύρω από το πώς έχουν αρχίσει 
να διαμορφώνονται τα πράγματα 
στην καθημερινότητα όλων μας. 
Ζούμε άραγε σε περίεργη επο-
χή; Αναρωτιέμαι, και αναζητώ την 
απάντησή τους… συγκεκριμενο-
ποιώ, επειδή βρισκόμαστε σε μία 
πιο δυστοπική εποχή είναι πιο δύ-
σκολα τα πράγματα ή πιο εύκολα 
για τον καλλιτέχνη, επειδή έχει 
περισσότερα έντονα ερεθίσμα-
τα, γιατί μπορεί να εμπνευστεί με 
καταγγελτική διάθεση; Ο Λευτέ-
ρης διαφωνεί: «∆εν νομίζω ότι η 
δυστοπικότητα είναι αυτό που θα 
εμπνεύσει κάποιον. Προσωπικά το 
σκέφτομαι διαφορετικά. Κάποιος 
αυτή τη δυστοπικότητα –που λέμε 
εγώ και εσύ– λόγω της τεχνολογί-
ας για παράδειγμα, μπορεί να τη 
βλέπει σαν την καλύτερη φάση της 
ανθρωπότητας. Ή κάποιος νέος 
μπορεί να σκέφτεται “κοίτα πό-
σα πράγματα έχω που μπορώ να 
εμπνευστώ και να δημιουργήσω 
και applications που με βοηθούν 
να μάθω μουσική”». Η Αναστασία 
κινείται σε μία παρόμοια λογική 
«Να σου αναφέρω ας πούμε το 
παράδειγμα του COVID. Εκείνη τη 
μακρινή, την παλαιά εποχή, που 
δεν είναι και τόσο παλιά εγώ έγρα-
ψα τον πρώτο μου δίσκο. Επειδή 
αναγκάστηκα να απομονωθώ εκ-
μεταλλεύτηκα και χρησιμοποίησα 
δημιουργικά τον χρόνο εγκλει-
σμού μου». Η Αναστασία μού λέει 
επίσης πως ό,τι και να συμβαίνει 
γύρω μας δεν πρέπει να το αφή-
νουμε να μας επηρεάζει, αλλά 
στο μέτρο των δυνατοτήτων μας 
να μπορούμε κι εμείς να επηρεά-
σουμε τα πράγματα σαν το ripple 

effect. «∆εν μας μιλάει κανείς, 
πουθενά, για το τι μπορούμε να 
κάνουμε, για τη δύναμη που μπο-
ρεί να έχεις ως άτομο, όλοι μάς 
μιλάνε για το τι δεν μπορούμε να 
κάνουμε, μας μιλάνε για τον φό-
βο» και συμπληρώνει: «Το θέμα, 
λοιπόν, είναι τι κάνουμε εμείς, αν 
αντιδρούμε και αν αντιδρούμε πώς 
αντιδρούμε. Πιστεύω πως χρέος 
όλων μας να δώσουμε λίγο φως, 
γιατί είναι σαν μια σύγκρουση των 
δυνάμεων κάπως». Κλείσαμε την 
κουβέντα μας έχοντας συμφωνή-
σει πως η συνέντευξη αυτή ήταν 
μία καλή ευκαιρία για να μιλήσου-
με για πολλά και διάφορα, παρόλο 
που το ραντεβού μας είχε οριστεί 

ως επαγγελματικό.   

Δεν μπορείς να πεις ότι όλα εί-
ναι άθλια στην Κύπρο, άρα και 
εγώ είμαι τελειωμένος εδώ και 
δεν έχω καμία ευθύνη λέει η 

Αναστασία.

Κάποιος αυτή τη δυστοπικότη-
τα –που λέμε εγώ και εσύ– λόγω 
της τεχνολογίας για παράδειγμα, 
μπορεί να τη βλέπει σαν την κα-
λύτερη φάση της ανθρωπότητας 

μου λέει ο Λευτέρης.

Η Αναστασία ∆ημητριάδου ή αλλιώς Nama Dama και o Λευτέρης Μουμτζής ή Freedom Candlemaker, πρόσφατα κυκλοφόρησαν τους νέους 
τους δίσκους, ο «Pagan Soul» και ο ««Ageless» αντίστοιχα, με μουσικές που στοχεύουν να ταξιδέψουν τους ακροατές σε άπειρους χωροχρόνους.

Λευτέρης: «Αντί να αφαι-
ρούμε ή να μην προσθέ-
τουμε τίποτα, ας βάλου-
με κάτι που πιστεύουμε 

ότι τουλάχιστον μας εμάς 
βοηθάει και κατ’ επέκτα-
ση θα βοηθήσει και ακό-
μη δύο… είναι κέρδος».

Αναστασία: «Αντί να κα-
τηγορώ αυτό που γίνεται 
στον κόσμο, και να λέω 
θα βουλιάξουμε και τα 

λοιπά, προσπαθώ να κά-
νω το αντίθετο. Προσπα-

θώ να δείξω έναν δικό 
μου τρόπο σκέψης».
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Του ΑΧΙΛΛΕΑ ΠΑΠΑΡΣΕΝΟΥ

Ο Μπέρνχαρντ Σλινκ, Γερμανός κα-
θηγητής Νομικής στο Βερολίνο και 
στη Νέα Υόρκη και βραβευμένος 
λογοτέχνης, είναι ένας οξυδερ-
κής χρονικογράφος της πατρίδας 
του. Εγινε παγκοσμίως γνωστός το 
1995 με το μυθιστόρημα «∆ιαβά-
ζοντας στη Χάννα», που μεταφέρ-
θηκε στον κινηματογράφο, με την 
Κέιτ Γουίνσλετ να κερδίζει Οσκαρ 
α΄ γυναικείου ρόλου το 2009. Το 
2021 εξέδωσε την «Εγγονή», που 
κυκλοφόρησε προσφάτως στην 
αγγλική σε ρέουσα μετάφραση 
της Σάρλοτ Κόλινς. (Στην Ελλάδα 
το βιβλίο κυκλοφορεί από τις εκ-
δόσεις Κριτική, σε μετάφραση του 
Απόστολου Στραγαλινού.)

Κυρίαρχο θέμα στα μυθιστο-
ρήματα του Σλινκ είναι ο τρόπος 
που οι Γερμανοί αντιμετωπίζουν 
το παρελθόν με την κληρονομιά 
που άφησαν στη χώρα ο Β΄ Πα-
γκόσμιος Πόλεμος και η επανένω-
σή της πριν από 35 χρόνια. Στην 
«Εγγονή» περιγράφει μια διαγενε-
ακή πάλη ανάμεσα σε έναν φιλε-
λεύθερο ηλικιωμένο βιβλιοπώλη 
και στην ακροδεξιά έφηβη θετή 
εγγονή του, την οποία προσπαθεί 
να απαγκιστρώσει από το νεονα-
ζιστικό οικογενειακό περιβάλλον 
στο οποίο έχει ανατραφεί. Στην 
πορεία βρίσκεται ενώπιος με τις 

προκαταλήψεις, τις αντιφάσεις και 
την πολυπλοκότητα της γερμανι-
κής επανένωσης, με αθεράπευ-
τους χαρακτήρες και ανεπούλω-
τες πληγές.

Το μυστικό
Ο Κάσπαρ, εικοσάρης φοιτητής 

στο ∆υτικό Βερολίνο το 1964, θέ-
λει να γνωρίσει όλη τη Γερμανία 
ανακαλύπτοντας τα κοινά στοιχεία 
εκατέρωθεν του Τείχους και σε ένα 
φεστιβάλ νεολαίας στο Ανατολικό 
Βερολίνο ερωτεύεται τη συνομή-
λική του Μπίργκιτ και οργανώνει 
την απόδρασή της στη ∆υτική Γερ-
μανία μέσω Πράγας και Βιέννης. Η 
Μπίργκιτ, μυστηριώδης και ελκυ-
στική, ήταν ψυχολογικά έτοιμη για 
τη φυγή, καθώς οι προσδοκίες της 

έμειναν ανεκπλήρωτες στην Ανα-
τολική Γερμανία. Κρατούσε όμως 
ένα μυστικό, αφού πριν αποδράσει 
είχε εγκαταλείψει σε φίλη της τη 
νεογέννητη κόρη της, καρπό ερω-
τικής σχέσης με αξιωματούχο του 
καθεστώτος. Οι τύψεις την κυνη-
γούσαν σε όλη τη ζωή της. Οταν 
πολύ αργότερα βρέθηκε νεκρή στο 
μπάνιο της, είχε μείνει απραγμα-
τοποίητη η επιθυμία της να βρει 
τη χαμένη κόρη. 

Τη σκυτάλη της αναζήτησης 
παρέλαβε ο Κάσπαρ σε ηλικία 71 
ετών, όταν ανακάλυψε ένα αυ-
τοβιογραφικό κείμενο της Μπίρ-
γκιτ. Υστερα από μεθοδική έρευ-
να εντοπίζει τη Σβένια, την κόρη 
της Μπίργκιτ, σε φάρμα νεοναζί 
στα ανατολικά της ενιαίας πλέον 
Γερμανίας. Η Σβένια σε ηλικία 17 
ετών το είχε σκάσει από την οι-
κογένεια που την υιοθέτησε και 
εξασκήθηκε στη βία δίπλα στους 
«τραμπούκους με τα ξυρισμένα 
κεφάλια». Μαζί της ζει η κοκκι-
νομάλλα κόρη της, Σίγκρουν, 14 
ετών, που έχει ως ίνδαλμα την 
«ύαινα του Αουσβιτς» Ιρμα Γκρέ-
σε, δεσμοφύλακα σε στρατόπεδα 
εξόντωσης, που απαγχονίσθηκε 
από τους Βρετανούς το 1945 σε 
ηλικία 22 ετών.

Με αντάλλαγμα ένα σεβαστό 
χρηματικό ποσό από την κληρονο-
μιά της Μπίργκιτ, ο Κάσπαρ κατα-
φέρνει να αποσπάσει τη Σίγκρουν 
από τους γονείς της για μερικές 
εβδομάδες τον χρόνο. Με τις επι-
σκέψεις της θετής εγγονής στο Βε-
ρολίνο σπάει η μοναξιά του. Από 

τότε αρχίζει μια πάλη μεταξύ τους, 
ένα παιγνίδι ισχύος. 

«Ψέμα το Ολοκαύτωμα»
Ο Κάσπαρ επιχειρεί να διασώ-

σει τη Σίγκρουν από το τοξικό πε-
ριβάλλον στο οποίο έχει γαλου-
χηθεί. Η εγγονή, μαχητική και 
επιρρεπής στη συνωμοσιολογία, 
αρνείται να ενδώσει στην εκστρα-
τεία πειθούς του θετού παππού 
της, γιατί «το Ολοκαύτωμα ήταν 
ψέμα, οι μουσουλμάνοι και οι με-
τανάστες θέλουν να καταλάβουν 
τη Γερμανία μας». Οι γονείς της δυ-
σανασχετούν, γιατί ο παρείσακτος 
Κάσπαρ αμφισβητεί τον κόσμο 
τους και ενσπείρει ζιζάνια στην 
οικογένεια. 

Η Σίγκρουν δεν κρύβει τη βού-
λησή της να πολεμήσει το σύστη-
μα, γιατί «η Γερμανία δεν ανήκει 

πλέον στους Γερμανούς, οι ξένοι 
καρπώνονται οφέλη εις βάρος των 
ντόπιων, τα πάντα ελέγχονται από 
τους Εβραίους». Οταν επισκέπτο-
νται το στρατόπεδο συγκέντρωσης 
στο Ράβενσμπρουκ, η Σίγκρουν 
επιμένει ότι όσα συγκλονιστικά 
αντίκρισαν δεν είναι αναγκαστι-
κά η αλήθεια, καθώς «οι άνθρω-
ποι μπορούν να ψεύδονται, οι 
φωτογραφίες να απατούν». Ο Κά-
σπαρ της ανταπαντά ότι «μόνο 
μία αλήθεια υπάρχει, ότι πρέπει 
όλοι μας να έλθουμε αντιμέτωποι 
με το παρελθόν, να παραδεχθού-
με τα εγκλήματά μας και να μην 
τα επαναλάβουμε».

Παρά τις διαφορές τους, όμως, 
την αγαπάει και τον βασανίζει, αν 
θα μπορέσει να ανοίξει τους ιδεο-
λογικούς ορίζοντές της. Πετυχαίνει 
πάντως να της εμφυσήσει την αγά-

πη για την κλασική μουσική και 
το πιάνο. Υστερα από δύο χρόνια 
απουσίας, η Σίγκρουν επανεμφα-
νίζεται στη ζωή του Κάσπαρ ζητώ-
ντας καταφύγιο, όταν ένας νεοναζί 
από τον κύκλο της εμπλέκεται σε 
δολοφονίες αντιφασιστών. Παρά 
την πίεση του Κάσπαρ να καταδώ-
σει στην αστυνομία τον δολοφόνο, 
εκείνη αρνείται να «προδώσει τους 
συντρόφους της» και εξαφανίζεται 
στη μακρινή Αυστραλία. Εκείνος, 
ωστόσο, δεν μπορεί να τη διώξει 
από τις σκέψεις του και πλάθει με 
τη φαντασία του τη ζωή της στην 
άλλη άκρη του κόσμου, μέχρι και 
τις σπουδές της σε ένα ωδείο της 
Βρισβάνης.

 
Ο κ. Αχιλλέας Παπαρσένος υπηρέτησε 
σε ελληνικές πρεσβείες ως σύμβουλος 
Τύπου και Επικοινωνίας.

Νεοναζί παρελαύνει στη γερμανική πόλη Τσβάιμπρικεν. Στις πρόσφατες προεκλογικές συγκε-
ντρώσεις της Ακροδεξιάς, πολλοί νέοι τραγουδούσαν τους «παλιούς» (και απαγορευμένους) στί-
χους του εθνικού ύμνου.

Η πάλη των γενεών
στη Γερμανία

Ο φιλελεύθερος παππούς και η νεοναζί εγγονή

To βιβλίο του Μπέρνχαρντ Σλινκ ρί-
χνει φως στη σκοτεινή πλευρά μιας 
χώρας που έδεσε πρόχειρα τις πλη-
γές της, αλλά δεν τις γιάτρεψε.

Μετάφραση: Νικολέτα Κοτσαηλίδου 
Σκηνοθεσία: Σπύρος Παπαδόπουλος

 

ΔΗΜΟΤΙΚΟ ΘΕΑΤΡΟ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ: 
24-25-26-27 ΑΠΡΙΛΙΟΥ

ΠΑΤΤΙΧΕΙΟ ΘΕΑΤΡΟ ΛΕΜΕΣΟΥ: 
29-30 ΑΠΡΙΛΙΟΥ ΚΑΙ 1η ΜΑΙΟΥ

ΕΙΣΙΤΗΡΙΑ:

ΠΑΡΟΥΣΙΑΖΕΙ:

H ΚΩΜΩΔΙΑ ΠΟΥ ΕΚΑΝΕ ΡΕΚΟΡ ΕΙΣΙΤΗΡΙΩΝ ΣΤΗΝ ΑΘΗΝΑ 
ΓΙΑ ΠΡΩΤΗ ΦΟΡΑ ΣΤΗΝ ΚΥΠΡΟ !!!

wizguide

ΜΕΓΑΛΟΙ ΧΟΡΗΓΟΙ:              ΧΟΡΗΓΟΙ:                  ΥΠΟΣΤΗΡΙΚΤΕΣ:                            ΟΙ ΜΕΤΑΚΙΝΗΣΕΙΣ                  ΧΟΡΗΓΟΣ                      ΧΟΡΗΓΟΙ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ: 
ΓΙΝΟΝΤΑΙ ΜΕ 
ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΑ ΤΗΣ

ΦΙΛΟΞΕΝΙΑΣ: 
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Το 2025 είναι η χρονιά του Ανσελμ Κίφερ

Μια μουσική διαστημική πανδαισία

Στη διάρκεια του 2025, μια σειρά 
από εκθέσεις και εκδηλώσεις σε 
διάφορα μουσεία και φορείς του 
κόσμου τιμούν την καλλιτεχνι-
κή προσφορά του Ανσελμ Κίφερ. 

Ο Γερμανός πολυμορφικός, 
ανένταχτος και ρηξικέλευθος 
εικαστικός δημιουργός γιορτά-
ζει φέτος τα 80 χρόνια του. Η 
επέτειος γίνεται αφορμή για εκ 
νέου στοχασμό πάνω στο έργο 
του, σε μια περίοδο που ο ίδιος 
εμφανίζεται δραστήριος και πα-
ραγωγικός, έχοντας προ πολλού 
συγκροτήσει ένα σώμα έργων ιδι-
αίτερα σημαντικών και επιδραστι-

κών στη διεθνή εικαστική σκηνή. 
Τον Κίφερ εκπροσωπεί η γκαλερί 
του Thaddaeus Ropac (Λονδίνο, 
Παρίσι, Σάλτσμπουργκ, Μιλάνο, 
Σεούλ), η οποία ανακοίνωσε το 
πυκνό πρόγραμμα δράσεων και 
εκθέσεων για το 2025, το οποίο 
διατρέχει το σύνολο του έργου 
του, από τα πρώιμα χρόνια έως 
τις μέρες μας. 

Ηδη, τρέχει η μεγάλη έκθεση 
στο Μουσείο Ασμόλεαν της Οξ-
φόρδης (έως 15 Ιουνίου) εστια-
σμένη σε περίπου 45 έργα της 
πρώτης περιόδου, από το 1969 
έως το 1982 (σε συνεργασία με το 

Hall Art Foundation). Προ ημερών 
εγκαινιάστηκε μια άλλη μεγάλη 
έκθεση στο Αμστερνταμ, μια σύ-
μπραξη του Μουσείου Βαν Γκογκ 
με το Μουσείο Stedelijk (έως 9 
Ιουνίου) που παρουσιάζεται σε 
δύο ενότητες και στα δύο μου-
σεία. Ο Βαν Γκογκ εξασκεί δια-
χρονικά σημαντική επίδραση στο 
έργο του Κίφερ. Στο Μουσείο Βαν 
Γκογκ έχει στηθεί μια συνομιλία 
σημαντικών έργων του Βαν Γκογκ 
με αντίστοιχων του Κίφερ, και στο 
Μουσείο Stedelijk έχουν συγκε-
ντρωθεί όλα τα έργα του Κίφερ 
από τις συλλογές του μουσείου. 

Ο Κίφερ είχε βαθιά σχέση με το 
Stedelijk. Το μουσείο αυτό συγκέ-
ντρωνε και εξέθετε συχνά έργα 
του από τα πρώτα του βήματα. 

Τη σχέση Βαν Γκογκ και Κί-
φερ θα τη θυμηθούμε εκ νέου το 
καλοκαίρι, όταν (στις 28 Ιουνί-
ου) θα εγκαινιαστεί στη Βασιλι-
κή Ακαδημία του Λονδίνου η έκ-
θεση «Κίφερ/Βαν Γκογκ». Στα 17 
του χρόνια (το 1962), ο Κίφερ εί-
χε ακολουθήσει (με υποτροφία) 
τα βήματα του Βαν Γκογκ στην 
Ολλανδία, στο Βέλγιο, στο Παρίσι 
και στη νότια Γαλλία. Η επιρροή 
που είχε δεχθεί ήταν σημαντική 

σε θέματα ιστορίας, μυθολογίας, 
φιλοσοφίας, επιστήμης. Είναι μια 
συνέχεια της έκθεσης στο Αμ-
στερνταμ και γίνεται σε συνερ-
γασία με το Μουσείο Βαν Γκογκ.

Θα ανακοινωθούν και άλλες 
εκθέσεις. Σημειώνουμε τη μεγά-
λη φθινοπωρινή έκθεση στο Σεντ 
Λούις στο Μιζούρι (Saint Louis Art 
Museum), όπου τον Οκτώβριο θα 
εγκαινιαστεί η μεγαλύτερη παρου-
σίαση έργων του στις ΗΠΑ έπειτα 
από 20 χρόνια. Θα είναι αναδρο-
μική και θα καλύπτει την περίοδο 
από τη δεκαετία του 1960 μέχρι 
τα πρόσφατα χρόνια. 

Ο κύριος Γκρι συνειδητοποίησε τις 
προάλλες ότι δεν πρέπει να έχει 
μνημονεύσει ποτέ έναν μεγάλο 
μαέστρο που δεν βρίσκεται πια 
στη ζωή, τον Ιάπωνα Σέιζι Οζάουα. 
Και βρίσκει τη χρυσή αφορμή να 
το κάνει με ένα έργο που αγαπά 
πολύ, τους «Πλανήτες» του Γκού-
σταβ Χολστ (1874-1934), αυτή τη 
διαπλανητική συμφωνική σουίτα 
που, ωστόσο, γεννήθηκε μέσα από 
την αγάπη του σπουδαίου αυτού 
Αγγλου συνθέτη στην αστρολογία. 

Ο δίσκος, όπου ο Οζάουα διευ-
θύνει την αγαπημένη του Συμφω-
νική Ορχήστρα της Βοστώνης, κυ-
κλοφορεί από τη Newton Classics, 
η ερμηνεία και η ηχογράφηση δεν 
είναι πρόσφατες, αλλά ξεχωρίζουν 

τόσο για τον δυναμισμό και την 
ένταση στα πιο εντυπωσιακά και 
«εξωστρεφή» μέρη (όπως αυτά 
που είναι αφιερωμένα στον Αρη 
και στον ∆ία), όσο και για τη μυ-
στικιστική σαγήνη και τη στοχα-
στική μελαγχολία που διακρίνει 
τα πιο αργά, «εσωστρεφή» μέρη 
της σουίτας (παράδειγμα, η Αφρο-
δίτη, ο Κρόνος και ο Ποσειδώνας). 

Ο Οζάουα παρακολουθεί και 
αναβιώνει εξαιρετικά ένα έργο 
που γράφτηκε καταμεσής του Α΄ 
Παγκοσμίου Πολέμου (από το 1914 
έως το 1917) και το οποίο καθό-
ρισε σε τεράστιο βαθμό αυτό που 
σήμερα ταυτίζουμε με τη «διαστη-
μική μουσική», όπως τη γνωρίσα-
με βέβαια μέσα από το σινεμά: ο 

Τζον Ουίλιαμς των «Στενών επα-
φών τρίτου τύπου» αλλά και του 
«Πολέμου των άστρων» δείχνει 
άμεσα επηρεασμένος (ειδικά στα 
αργά σημεία των συγκεκριμένων 
κινηματογραφικών μουσικών) από 

την ενορχήστρωση του Χολστ (η 
οποία, με τη σειρά της, απηχεί τα 
άκρως ατμοσφαιρικά σχήματα που 
ακολουθούσε ο τεράστιος Ντεμπι-
σί σε έξοχα συμφωνικά έργα όπως 
τα «Νυχτερινά» του).

Κάθε μέρος έχει έναν χαρακτη-
ρισμό, π.χ. «Αρης, ο φέρων τον 
πόλεμο». Η Αφροδίτη είναι αυτή 
που φέρνει την ειρήνη – παράξε-
νη επιλογή, θα περίμενε κανείς να 
φέρνει την ομορφιά ή τον έρωτα, 
αλλά το έργο γραφόταν σε και-
ρό πολέμου και πιθανώς αυτό να 
έπαιξε τον ρόλο του.

Το μέρος που είναι αφιερωμέ-
νο στον Κρόνο είναι από τα πλέον 
υποβλητικά του έργου. Ο Κρόνος 
είναι αυτός που φέρει το γήρας 

και η κόρη του Χολστ θυμόταν, 
δεκαετίες μετά την παγκόσμια 
πρώτη του έργου, ότι καθώς το 
κοινό άκουγε το μέρος του Κρό-
νου, «οι απομονωμένοι ακροατές 
στη σκοτεινή, μισοάδεια αίθουσα 
ένιωσαν και οι ίδιοι ότι γερνούσαν 
σε κάθε μέτρο της παρτιτούρας». 
Η ερμηνεία του Οζάουα και της 
Συμφωνικής της Βοστώνης φτάνει 
στο απόγειό της με το τελευταίο 
μέρος του έργου, τον Ποσειδώ-
να «Τον Μυστικό»: εκεί, έκδηλα 
επηρεασμένος από τον Ντεμπισί, 
ο Χολστ χρησιμοποιεί γυναικεία 
χορωδία να επιδίδεται σε αιθέρι-
ους, αγγελικούς βοκαλισμούς. Μια 
διαστημική πανδαισία ολοκληρώ-
νεται με τον πιο ιδανικό τρόπο.

Μορφή της τέχνης του 20ού αιώ-
να, η Ελίζαμπεθ Κάτλετ (1915-2012) 
υπήρξε μια μαύρη καλλιτέχνις που 
άφησε σημαντικό έργο στη γλυ-
πτική και στη χαρακτική. Αυτήν την 
περίοδο, το Μουσείο Μπρούκλιν, 
σε συνεργασία με την Εθνική Πινα-
κοθήκη στη Ουάσιγκτον, παρουσιά-
ζει μεγάλη αναδρομική έκθεση με 
τίτλο «Ελίζαμπεθ Κάτλετ: Μια μαύ-
ρη επαναστάτρια καλλιτέχνις και 
ό,τι αυτό υπονοεί». Εχουν επιλεγεί 
πάνω από 200 έργα, με σκοπό 
να αναδείξουν τη συμβολή της 

στην ιστορία της τέχνης.

Η μεγάλη έκθεση για την τέχνη 
στην πόλη Σιένα της Ιταλίας, μετά 
την παρουσίασή της στο Μετρο-
πόλιταν της Νέας Υόρκης, παρου-
σιάζεται τώρα στο Λονδίνο, στην 
Εθνική Πινακοθήκη. Για τη δημοσι-
ότητα της έκθεσης, έμφαση δίνεται 
στο γεγονός ότι έπειτα από αιώνες 
επανενώνονται τμήματα πολύπτυ-
χων έργων που είχαν διασπαρεί. Η 
έκθεση αποτελεί τομή στην κατα-
νόηση των πρώτων αιώνων ακμής 
της ιταλικής ζωγραφικής, αλλά και 
στην ειδική περίπτωση ανάπτυξης 

των τεχνών στη Σιένα. 

Τα Μουσεία Τέχνης του Χάρβαρντ 
διαθέτουν τις σημαντικότερες συλ-
λογές έργων του Εντβαρντ Μουνκ 
(1863-1944). Εως τις 27 Ιουλίου θα 
παρουσιάζουν μια έκθεση με πάνω 
από 70 έργα του Νορβηγού καλλι-
τέχνη: ζωγραφική, ξυλογραφίες, 
λιθογραφίες, χαρακτικά, όλα στο 
πνεύμα της νεωτερικής μεταβα-
τικής τέχνης. Εμφαση δίνεται στο 
πειραματικό στάδιο της καλλιτε-
χνικής του έκφρασης. Ο μεγάλος 
αριθμός έργων του Μουνκ στο 
Χάρβαρντ οφείλεται στη Συλλογή 

Φίλιπ και Λιν Στράους.

Οι πολαρόιντ ήταν μια επανά-
σταση της δεκαετίας του 1960. 
Ηταν μοναδικά αντίτυπα, εμφανί-
ζονταν σε ελάχιστα δευτερόλε-
πτα και συχνά αποτέλεσαν πηγή 
έμπνευσης για πολλούς δημιουρ-
γούς. Ενας από αυτούς ήταν ο 
Χέλμουτ Νιούτον, στο αρχείο του 
οποίου υπάρχουν χιλιάδες έργα 
ή προσχέδια με συνθέσεις που 
έχουν ως βάση τις πολαρόιντ. 
Στο Ιδρυμα Χέλμουτ Νιούτον στο 
Βερολίνο παρουσιάζεται μια 

έκθεση με έργα Νιούτον και άλλων 
φωτογράφων. 

Από τις πλέον χαρακτηριστικές 
εκπροσώπους της σχολής του Το-
ρίνο, η εικαστικός Κάρολ Ράμα 
(1918-2015) υπήρξε μια ισχυρή 
φωνή του μοντερνισμού. Αναδρο-
μική έκθεση για το πολύπλευρο 
έργο της παρουσιάζεται στο Μου-
σείο Τέχνης της Βέρνης (έως 13 
Ιουνίου). Οπως και πολλές αβάν-
γκαρντ γυναίκες της γενιάς της, 
η Ράμα κέρδισε την αναγνώριση 
σε μεγαλύτερη ηλικία (τιμήθηκε 
στην Μπιενάλε της Βενετίας 

το 2003). Στην έκθεση παρουσιά-
ζονται περίπου 110 έργα.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

ΜΑΤΙΕΣ                  ΚΟΣΜΟ

Η ερμηνεία του Οζάουα 
και της Συμφωνικής 
της Βοστώνης φτάνει 
στο απόγειό της με 
το τελευταίο μέρος 

του έργου, τον Ποσειδώνα 
«Τον Μυστικό».
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Ο Γερμανός ζωγράφος και γλύπτης Ανσελμ Κίφερ γιορτάζει φέτος τα 80 χρόνια του. 

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ ΛΟΝΔΙΝΟ ΧΑΡΒΑΡΝΤ ΒΕΡΟΛΙΝΟ ΒΕΡΝΗ

Ελίζαμπεθ Κάτλετ Η Ιταλία του 14ου αιώνα Εντβαρντ Μουνκ Πολαρόιντ Κάρολ Ράμα

ΣΤΟΝ

Gustav Holst, 
The Planets
Boston Symphony 
Orchestra
Seiji Ozawa
Newton Classics.
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Του ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΟΥ

Οταν είχε κυκλοφορήσει το «To 
Bring You My Love», είχα απο-
γοητευθεί. Ημουν τόσο αφοσιω-
μένος στον τραχύ ήχο του προ-
ηγούμενου άλμπουμ της, που η 
απότομη αλλαγή της Πόλι Χάρβεϊ 
με είχε εξοργίσει. Ως ακροατής, 
δεν είχα καμία όρεξη για αλλα-
γές. Τότε, δεν ήξερα να βλέπω τη 
δισκογραφία ενός μουσικού σαν 
μια γραμμή που εκτείνεται όπως 
μια φάλαγγα από μυρμήγκια στην 
έρημο. Την έβλεπα σαν σημεία 
που δεν ενώνονται μεταξύ τους 
και, ενίοτε, λιώνουν κάτω από 
τον καυτό ήλιο. 

Ούτε, βέβαια, γνώριζα πως 
ένας πραγματικός μουσικός θέ-
λει διαρκώς να μεταμορφώνεται, 
να σβήνει τον προηγούμενο εαυ-
τό του και να εφευρίσκει τον επό-
μενο, προκειμένου να μην αφήνει 
ίχνη στη άμμο, με στόχο να είναι 
άπιαστος από κάθε είδους αστυ-
νομία: «Γεννήθηκα στην έρημο. 
Νιώθω χάλια εδώ και χρόνια./ Χρι-
στέ μου, πλησίασε. Νομίζω ότι ο 
χρόνος μου τελειώνει».

Ηταν 1995. Ημουν είκοσι χρό-
νων. Ζούσα ακόμη με τους γονείς 
μου. Σπούδαζα σε μια σχολή που 
δεν είχα επιλέξει. Ημουν ντρο-
παλός. ∆εν είχα φίλους. ∆εν είχα 
κάνει ακόμη σεξ. Ημουν τελείως 
χαμένος. Ακουγα όμως μουσική. 

Τον Νοέμβριο της ίδιας χρο-
νιάς, η Πόλι ήρθε για δύο συναυ-
λίες στο «Ρόδον». Πήγα και τις 
δύο βραδιές. Μόνος, αν θυμάμαι 
καλά. Εκείνη την περίοδο, είχα 
αϋπνίες, είχα έναν μόνιμο πόνο 
στο στήθος και δεν μπορούσα 
ν’ αναπνεύσω. Ημουν σίγουρος 
πως θα πέθαινα. Κάπως έτσι πα-
ρακολούθησα τις συναυλίες της. 
Και τώρα που το σκέφτομαι, πι-
στεύω ότι οι συνθήκες ήταν ιδα-
νικές: είναι υπέροχο να ακούς 
ζωντανά μουσική, σαν μελλο-
θάνατος.

Ωστόσο, τίποτα δεν μου έμεινε 
από εκείνες τις εμφανίσεις. Εκτός 
από μια πίκρα. Μου έλειπε που η 
Πόλι δεν έπαιζε πια με την κόκ-
κινη ηλεκτρική κιθάρα της. Που 
δεν είχε τα μαλλιά της πιασμένα 
κότσο. Που δεν φορούσε το πέ-
τσινο τζάκετ της. Που είχε γίνει 
γυναίκα. Που δεν ήταν πια κορί-
τσι. Λίγο αργότερα πούλησα το 
βινύλιο. Ακόμη το μετανιώνω.

Εχουν περάσει ακριβώς τρεις 
δεκαετίες από τότε και τώρα προ-
σπαθώ να γράψω κάτι για αυτόν 
το δίσκο, τον τρίτο της, που την 
έκανε γνωστή στο ευρύ κοινό. 
∆εν βγαίνει κάτι. Στην πραγματι-
κότητα, χρησιμοποιώ το γράψιμο 
σαν πρόφαση για να ακούσω το 
άλμπουμ αμέτρητες φορές. Για να 
μη σηκωθώ από τον καναπέ, να 
μην κάνω τις δουλειές που πρέ-
πει να γίνουν, να μην απαντήσω 

στα μέιλ, να μην πληρώσω τους 
λογαριασμούς, να μην καθαρίσω 
το σπίτι, να μη μαγειρέψω: «∆εν 
ξέρεις ακόμη ποια είμαι; ∆ουλεύω 
για τον Ανδρα».

Το «To Bring You My Love» δεν 
είναι ο καλύτερος δίσκος της. Θέ-
λω να πω πως δεν είναι καλύτε-
ρος από το «Rid of Me», το «White 
Chalk» ή το «Let England Shake». 
Από την άλλη, είναι δύσκολο να 
αποχωριστείς εύκολα τα σαρά-
ντα δύο του λεπτά. Τον ακούς 
ξανά και ξανά, προσπαθώντας 
να καταλάβεις τι δεν πάει καλά, 
μα ίσως αυτός είναι ο λόγος που 
εξακολουθεί να ακούγεται ακό-
μη φρέσκος. 

Η μουσική της Πόλι Χάρβεϊ 
μοιάζει με τα βαριά δάκρυα μιας 
ντροπαλής κοπέλας που κάπο-
τε γεννήθηκε στο Ντόρσετ της 
νοτιοδυτικής Αγγλίας και προ-
σπάθησε να μας πείσει ότι γεν-
νήθηκε στην έρημο. Τα κατάφε-
ρε. Μας έπεισε. Γεννήθηκε στην 
έρημο. Και έγραψε μερικά από τα 
πιο άγρια μπλουζ που γράφτηκαν 
ποτέ, σαν ένα αντίστροφο φεμι-
νιστικό μανιφέστο: «Εμαθα να 

ζητιανεύω./ Εμαθα να προσεύχο-
μαι./Στείλε μου την αγάπη του». 

Αλήθεια, για τι πράγμα μιλάμε 
όταν μιλάμε για αγάπη; Αυτό το 
ερώτημα αιωρείται σαν φάντα-
σμα πάνω από τα δέκα προσω-
πικά άλμπουμ που έχει κυκλο-
φορήσει έως τώρα. Με τέτοια 
μάλιστα προσήλωση, που, στο 
τέλος, τα ερωτικά της τραγούδια 
καταλήγουν να γίνουν πολιτικά. 
Για την Πόλι Χάρβεϊ, η υποταγή 
είναι εξέγερση: «Ο εραστής σου, 
ο εραστής μου».

Ο δίσκος ξεκινά με τη μεγάλη 
υπόσχεση που δίνει το χαρακτη-
ριστικό ριφ του ομότιτλου τρα-
γουδιού, αλλά μέχρι το τέλος 
της πρώτης πλευράς η υπόσχε-
ση έχει ραγίσει σαν γυαλί: «Meet 
Ze Monsta», «Working for the 
Man», «Teclo». Λες και τα κομμά-
τια δεν μπορούν να κολλήσουν 
μεταξύ τους. Μήπως αυτό οφεί-

λεται στη στιλπνή παραγωγή του 
Flood; 

Από την άλλη, η δεύτερη πλευ-
ρά μοιάζει να ξεκινά από το τρί-
το τραγούδι. Το «Long Snake 
Moan» έχει εκλεπτυνθεί από την 
παραγωγή και ποτέ δεν κατάλα-
βα την επιτυχία του «Down by 
the Water». Ωστόσο, το «Ι Think  
I’m a Mother» είναι ένα από τα 
πιο σπουδαία τραγούδια που έχει 
γράψει. Λες και ξεκίνησε να το 
γράφει κουλουριασμένη από την 
απόγνωση. Υστερα γονάτισε και 
εντέλει στάθηκε όρθια, χτυπώ-
ντας με την μπότα της τη γη. Ο 
έρωτας είναι τέρας, φίδι και μη-
τέρα μαζί. 

Τα τραγούδια της Χάρβεϊ εί-
ναι καθαρά και σκληρά. Τίποτα 
λιγότερο. Τίποτα παραπάνω. Τα 
πρώτα της τραγούδια ήταν σαν 
να βγαίνουν με τη μία, να πετά-
γονται από το στόμα της με φό-
ρα και να σφηνώνουν στις σα-
νίδες ενός ξύλινου πατώματος. 
Κάτι που μπορεί οποιοσδήποτε 
να διακρίνει στα ντέμο της. Τα 
κομμάτια είναι σχεδόν έτοιμα, 
προτού καν μπει στο στούντιο. 
Aλλωστε, συχνά, είναι καλύτερα 
από την ηχογραφημένη εκδοχή 
τους: πιο ακατέργαστα, λιγότε-
ρο στρογγυλά κι εκτελεσμένα με 
αφοπλιστική ευθύτητα. Καθώς τα 
χρόνια περνάνε, είναι φυσιολογι-
κό η ευθύτητα να κονταίνει και 
να αντικαθίσταται από εκείνα τα 
εργαλεία που παρέχει η εμπειρία.

Συνεχίζω ν’ ακούω τον δίσκο 
ενώ γράφω: «C’Mon Billy», «Send 
His Love to Me», «The Dancer». 
Μα το γράψιμο δεν προχωράει. 
Λες και έχει κολλήσει στα σκο-
νισμένα αυλάκια εκείνου του 
βινυλίου που κάποτε είχα αγο-
ράσει και λίγο αργότερα το πρό-
δωσα, πουλώντας το για ψίχουλα. 
Και τώρα, μέσα από το ριπίτ του 
Spotify είναι σαν να με καταριέ-
ται. Λίγοι έχουν γράψει τέτοια 
τραγούδια για το «απελπισμένο 
βασίλειο της αγάπης». Εφόσον 
υπάρχει αγάπη, εφόσον υπάρχει 
κάτι τέτοιο.

Τις προάλλες, πέρασα από τον 
Βασιλόπουλο, στην οδό Μάρνη, 
εκεί όπου βρισκόταν το «Ρόδον». 
Αγόρασα ένα χυμό πορτοκάλι, ξη-
ρούς καρπούς, μια σοκολάτα υγεί-
ας. Προσπάθησα να θυμηθώ πού 
ήταν η σκηνή. Πού στέκονταν 
ιδρωμένοι οι θεατές. Πού ήταν η 
σκάλα που οδηγούσε στον εξώ-
στη. Πού ήταν οι τουαλέτες. Πού 
ήταν οι πόρτες. Τίποτα. Το μόνο 
που μπορούσα να σκεφτώ, κοιτώ-
ντας τα γεμάτα ράφια, ήταν ότι 
τα πράγματα έχουν αλλάξει πο-
λύ. Αλλά, για να είμαι ειλικρινής, 
δεν ξέρω πόσο. Aλλωστε, ακόμη 
είμαι σίγουρος πως θα πεθάνω. 
Γεννήθηκα στην έρημο.

«Γεννήθηκα στην έρημο»

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

H Πόλι Τζιν Χάρβεϊ στο φεστιβάλ του Γκλάστονμπερι τον περασμένο Ιούνιο. Ο τρίτος της δίσκος, «To Bring You My 
Love», κυκλοφόρησε πριν από τρεις δεκαετίες και όμως ακούγεται ακόμη φρέσκος. 
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Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον 
καιρό πλάι στο κρεβάτι σας;
Την «κακή συνήθεια» της Αλά-
να Πορτέρο, τις «Ιστορίες της 
παλάμης» του Γιασουνάρι Κου-
αμπάτα, τις «Αδύνατες πόλεις» 
του Νίκου Μάντη και το «Οχι, 
μην μπαίνετε στον κόπο» του 
Βαγγέλη Σέρφα.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον 
στοιχείο που μάθατε πρόσφα-
τα χάρη στην ανάγνωση ενός 
βιβλίου;
Καθώς διάβαζα το «Μικρά πράγ-
ματα σαν κι αυτά» της Κλερ Κι-
γκαν διαπίστωσα την τερατώδη 
επιρροή της Καθολικής Εκκλησί-
ας στη ζωή των Ιρλανδών κατά 
την όχι και τόσο μακρινή δεκα-
ετία 1980-1990. Σκέφτηκα τη 
ζωή στον ηλιόλουστο ευρωπαϊ-
κό Νότο την ίδια δεκαετία και η 
σύγκριση με σόκαρε.  
 
Βρήκατε ποτέ τον μπελά σας 
επειδή διαβάσατε ένα βιβλίο;
∆εν βρήκα μπελά, απλώς τσου-
ρουφλίστηκα κυριολεκτικά, 
εγκαύματα στους ώμους και 
στην πλάτη, διότι με απορρό-
φησε η ανάγνωση του «Φύλακα 
στη σίκαλη» όταν ήμουνα φοιτη-
τής και αποφάσισα να διαβάσω 
Σάλιντζερ στην παραλία καλο-
καιριάτικα.
 
Περιγράψτε την ιδανική ανα-
γνωστική συνθήκη.
Οπουδήποτε, αρκεί να μπορώ 
να κουλουριαστώ και να έχει μια 
κάποια ησυχία, να μην έχει πολύ 
κρύο ούτε και πολλή ζέστη.
 
Υπάρχουν κάποια είδη λογοτε-
χνίας που προτιμάτε και άλλα 
που αποφεύγετε; 
∆εν έχω θετική προδιάθεση για 
τα έργα επιστημονικής φαντασί-
ας, αντιθέτως, με ελκύει το λε-
γόμενο υπαρξιακό μυθιστόρη-
μα, αν ευσταθεί ο όρος.  
 
Τι  είναι αυτό που σας συγκινεί 
περισσότερο σε ένα βιβλίο;
Η γλώσσα. Η ικανότητα του συγ-
γραφέα να παίρνει ένα τόσο 
πολυχρησιμοποιημένο μέσο έκ-
φρασης, όπως είναι ο λόγος, και 
να το αναπλάθει, να με κάνει 
δηλαδή να νιώσω πως πρώτη 
φορά, με αυτά τα λόγια, μου μι-
λάνε έτσι.

Υπάρχει κάποιο αγαπημένο 
βιβλίο που θα θέλατε να γίνει 
ταινία;
Η «Σύγχυση αισθημάτων» του 
Στέφαν Τσβάιχ. Ηταν η αγαπη-
μένη νουβέλα του Φρόιντ. Εχει 
όλα τα προσόντα για κινηματο-
γραφική μεταφορά. Παράξενοι 
έρωτες και δολιοφθορά σε ακα-
δημαϊκό περιβάλλον, υποβλητι-
κές πανεπιστημιακές αίθουσες, 
και έξω, η μικρή παλιά πόλη της 
κεντρικής Γερμανίας,  ομιχλώ-
δης και μυστηριακή. Πραγματι-
κά, απορώ που δεν το έχει κα-
νένας σκηνοθέτης επιχειρήσει 
(εκτός κι αν έχει γίνει και δεν 
το ξέρω).
 
Ποιος είναι ο συνδετικός κρί-
κος ανάμεσα στις ιστορίες 
του βιβλίου «Πολλών ετών 
αγόρι»;
Σε κάθε ιστορία, οι ήρωές μου 
προσεγγίζουν το περιβάλλον, 
έμψυχο και άψυχο, αισθησια-
κά και με μια «σωματική», θα 
έλεγα, περιέργεια. Η ανάγκη 
για εγγύτητα και, κυρίως, η  λί-
μπιντο των πρώτων εφηβικών 
χρόνων τούς παρασύρει και τα 
αγόρια δυσκολεύονται στη δι-
αχείρισή της. Τέλος, να πω ότι, 
αν και οι ιστορίες μοιάζουν νο-
σηρές, εγώ βαθιά μέσα μου πι-
στεύω ότι ο συνδυασμός ζόφου 
και φαντασμαγορίας οδηγεί 
στο χιούμορ, το χιούμορ λοι-
πόν είναι κοινός τόπος σε ό,τι 
γράφω.
 
«Αν και μεγαλώσανε, μείνανε 
παράξενα παιδάκια γερασμέ-
να». Μπορείτε να εξηγήσετε 
αυτή τη φράση;
«Είσαι άντρας όμως εγώ ο ίδιος 
μένω/ τα χρόνια που περάσανε 
με αφήσαν/ παράξενο παιδάκι 
γερασμένο». Αυτός, λοιπόν, εί-
ναι ένας στίχος του Καρυωτάκη. 
∆ημιουργεί στο μυαλό μου μια 
εικόνα, το πορτρέτο ενός άνδρα 
που γερνάει χωρίς να ωριμά-
ζει. Αυτήν την εικόνα έχω για 
τους ήρωές μου, το παράξενο 
είναι πως συχνά συναντώ, στον 
ψηφιακό κόσμο κυρίως, μα και 
στην καθημερινότητα, τέτοιους 
άνδρες: Ενηλίκους, δηλαδή, 
που στο πρόσωπό τους έχουν 
αποτυπωθεί ανεξίτηλα εκφρά-
σεις που παραπέμπουν σε παι-
δικά τερτίπια. 

500 ΛΕΞΕΙΣ

με τον

ΝΙΚΟ ΑΔΑΜ 
ΒΟΥΔΟΥΡΗ

Το «To Bring You My 
Love» δεν είναι ο καλύ-
τερος δίσκος της Πόλι 
Χάρβεϊ. Δεν είναι κα-

λύτερος από το «Rid of 
Me», το «White Chalk» 

ή το «Let England 
Shake». Από την άλλη, 

είναι δύσκολο να αποχω-
ριστείς τα 42 του λεπτά.

Ο Νίκος Αδάμ Βουδούρης γεννήθηκε στο 
Γλυκορρίζι Μεσσηνίας. Εχει γράψει τα βιβλία 
«Ο βυθός είναι δίπλα», διηγήματα (Πατάκης 
2007), «Καϊάφας», μυθιστόρημα (Πατάκης 

2016). Ο «Καϊάφας» μεταφράστηκε στα 
εβραϊκά για λογαριασμό των εκδόσεων Carmel 

Publishing House. Το τελευταίο του βιβλίο 
είναι η συλλογή διηγημάτων «Πολλών ετών 

αγόρι» (Πατάκης 2024).

ΤΟ ΒΙΒΛΙΟ
ΤΗΣ

ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ

Επιμέλεια:

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

ΒΑΝΤΑ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ-
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Νικόλας Οικονόμου
Η αναπάντεχη φυγή

μιας ιδιοφυΐας
εκδ. Διόραμα, Λευκωσία 2023

Στην έκδοση της Βάντας Οικο-
νόμου-Κωνσταντίνου περιγρά-
φεται ο σπουδαίος πιανίστας 
Νικόλας Οικονόμου (1953-
1993), ο οποίος έφυγε από 
τη ζωή πολύ νωρίς σε ηλικία 
μόλις 40 ετών, πριν προλάβει 
να δείξει ολόπλευρα τις μου-
σικές του ικανότητες και να 
ξεδιπλώσει το πιανιστικό του 
ταλέντο. Η συγγραφέας, μέσα 
από τις δικές της μνήμες, ένε-
κα και της συγγένειάς τους, 
τον έζησε αρκετά, καταφέρνει 
να δώσει στο αναγνωστικό κοι-
νό τόσο τον άνθρωπο όσο και 
τον μουσικό Οικονόμου. Στις 
σελίδες του βιβλίου η Οικονό-
μου-Κωνσταντίνου παρουσιά-
ζει τον καθημερινό του βίο, και 
ταυτόχρονα δείχνει τη μουσική 
ιδιοφυΐα του, μέσα από κείμε-
να κριτικών και δημοσιογρά-
φων. Πρόκειται για μία πολύ 
ενδιαφέρουσα συμβολή για 
την ιστορία της μουσικής στην 
Κύπρο, αφού η έκδοση βάζει 
τα θεμέλια για να αναδειχθεί 
το σημαντικό πιανιστικό έργο 
του Οικονόμου, ο οποίος στον 
σύντομο βίο του άφησε παρα-
καταθήκη σπουδαίο μουσικό 
έργο, το οποίο οπωσδήποτε 
χρειάζεται να μελετηθεί πε-
ρισσότερο, ώστε να καταδει-
χθεί η αξία του, τόσο ως μου-
σικού αλλά και ως ανθρώπου. 
Ο Νικόλας Οικονόμου, όπως 
φαίνεται και μέσα από τις σε-
λίδες του βιβλίου, ήταν μία 
καλλιτεχνική προσωπικότητα 
που την ενδιέφερε ο άνθρω-
πος, είχε πει ο ίδιος: «Ο γνώ-
στης καλλιτέχνης ακούει τη 
μέσα του φωνή και την εξωτε-
ρικεύει διά της Τ έχνης του. Ζω 
σημαίνει να δίνω και να παίρ-

νω στην κοινωνία».
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Μια startup επιχείρηση θα έδινε τη 
λύση. Να αναπτύξει μια εφαρμο-
γή που θα απευθύνεται σε όλους 
τους Ελληνες φορολογουμένους. 
Με ένα κλικ θα εγκρίνουν ή θα 
απορρίπτουν τον καλλιτεχνικό 
προγραμματισμό των μουσείων. 
Θα ψηφίζουν τον καλύτερο και 
τον πιο ωραίο. Σαν τηλεπαιχνίδι. 
Είσοδος με τους κωδικούς Taxis 
για τους νέους και μια ειδική υπη-
ρεσία βοήθειας στο σπίτι για τους 
ηλικιωμένους. Ετσι όλοι θα ξέ-
ρουν πού ξοδεύονται τα περίφη-

μα λεφτά των Ελλήνων φορολο-
γουμένων και θα αποφεύγονται 
οι κακοτοπιές. 

Προς τα εκεί, άλλωστε, κα-
τευθύνεται το θέμα της Εθνικής 
Πινακοθήκης. Σε έναν αφορισμό 
της δήθεν δίκαιης αγανάκτησης. 
∆εν συμφωνούμε με την επίθε-
ση, αλλά και αυτά που ήταν κρε-
μασμένα στους τοίχους, έργα 
τέχνης ήταν; Τον συλλογισμό 
τον έχουμε συναντήσει σε πολ-
λές εκδοχές. Της επιτέθηκε, αλ-
λά κι εκείνη πώς ήταν ντυμένη 

έτσι; Τα έργα φταίνε. Η διαφο-
ρά, όμως, δεν είναι θέμα αισθη-
τικής αλλά παιδείας. Ενα θρη-
σκευτικό σύμβολο δεν αποτελεί 
αντικείμενο λατρείας στα χέρια 
ενός καλλιτέχνη. Είναι μόνο ένα 
αντικείμενο.

Αν ο βανδαλισμός ήταν έργο 
ανωνύμου θα λέγαμε ότι ήταν με-
μονωμένο περιστατικό κάποιου 
γραφικού. Τώρα όμως η ρίψη στο 
πάτωμα του Αγίου Χριστόφορου 
του Κυνοκέφαλου είναι έργο ενός 
εκλεγμένου βουλευτή. Το πέρα-

σμα από την καταγγελτική δια-
μαρτυρία σε ένα είδος ακτιβιστι-
κού βανδαλισμού είναι ένα όριο 
που ξεπερνιέται για πρώτη φορά 
από μέλος της εθνικής αντιπρο-
σωπείας. Και πιθανότατα να μην 
είναι η τελευταία. Νομίζω ότι κάτι 
με προσβάλλει; Τότε «σηκώνω το 
χέρι»... ∆εν είναι λίγο για να το 
προσπεράσουμε απλώς σαν κάτι 
αξιοπερίεργο. Η επίθεση, όπως 
σωστά εκτιμά η Πινακοθήκη, εί-
ναι «Σύμπτωμα» της εποχής.

Χαμηλόφωνα η διευθύντρια 

του μουσείου, Συραγώ Τσιάρα, 
έδειξε τον τρόπο. Μετέτρεψε την 
επίθεση σε μια «καλλιτεχνική» 
εγκατάσταση. Αντί να «λουφά-
ξει» και να μαζέψει τα σπασμέ-
να, βγήκε μπροστά. Τα ίχνη της 
βίας έγιναν «Το Σύμπτωμα» και 
μπήκαν στο πρόγραμμα των ξε-
ναγήσεων. Ισως μια πρόσκληση 
προς τους Ελληνες βουλευτές να 
ήταν ό,τι πρέπει. Κατά ομάδες. 
Γιατί ο χώρος είναι μικρός και για 
κάποιους, όπως φαίνεται, πολύ 
ασφυκτικός.

Toυ ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Εφαρμογή MyGallery με κωδικούς Taxisnet

ΕΚΤΟΣ ΥΛΗΣ

«Δεν υπάρχει γνωστή προσωπο-
γραφία του Ανδρέα Κάλβου Ιω-
αννίδη. Καμιά φορά όταν ο στίχος 
του επιμένει μέσα στο μυαλό μου, 
τον αισθάνομαι σαν ένα ανθρώπι-
νο σχήμα που αγωνίζεται, με τις 
απελπισμένες χειρονομίες τυφλού, 
να παραμερίσει ένα ψηλό παρα-
πέτασμα που τον σκεπάζει. ∆εν 
κατορθώνει ποτέ να φανερωθεί. 
Μόνο η φωνή του, πιο μακριά ή 
πιο κοντά. Μόνο οι κινήσεις ενός 
σώματος που υποπτεύει και λο-
γαριάζει κανείς απ’ το κυμάτισμα 
του πανιού». Αυτά έγραφε ο Γιώρ-
γος Σεφέρης πριν από 85 χρόνια, 
με αφορμή την έλλειψη κάποιας 
απεικόνισης του ποιητή της Λύ-
ρας και των Λυρικών.

Ετσι, δημιουργήθηκε μια εικόνα 
γύρω από την προσωπικότητα και 
τον χαρακτήρα του Κάλβου, που 
τον θέλει «παράξενο» και «μονα-
χικό» άνθρωπο. Οι δε περιγραφές 
του, από όσους τον γνώρισαν, εί-
ναι αλληλοσυμπληρούμενες: ως 
έχοντα ανάστημα 5 ποδιών και 6 
ιντσών (ήτοι, κάτι λιγότερο από 
ένα μέτρο και εβδομήντα εκατο-
στά), μαύρα μαλλιά, απογυμνω-
μένο μέτωπο, μαύρα φρύδια, λίγο 
χοντρή μύτη, καστανά μάτια, μέ-
τριο στόμα, μαύρα γένεια, στρογ-
γυλό πιγούνι, ωοειδές πρόσωπο 
και φυσική (δηλαδή λευκή) χροιά, 
τον περιγράφει το διαβατήριό του, 
το οποίο εκδόθηκε στις 24 Ιουνί-
ου 1826 από το βρετανικό προξε-
νείο της Μασσαλίας, και ανακοί-
νωσε προ μερικών ετών ο Σπύρος 
Ασδραχάς· ως μέτριου αναστή-
ματος, μελαχρινό, «με μαύρους 
οφθαλμούς και μεγάλην ρίνα», 
που περνούσε τις ώρες του «ως 
επί το πλείστον εν τη βιβλιοθή-
κη του συγγράφων και μελετών», 
με «ιδιάζουσαν προτίμησιν προς 
το μέλαν χρώμα, ως αρμοζόμενον 
ίσως προς το μελαγχολικόν του 
χαρακτήρος του», σε τέτοιο βαθ-
μό, ώστε να έχει «την μανίαν δι’ 
αυτού να επιχρίη τα έπιπλά του», 
ζώντα «μετά πολλής λιτότητος, 
αλλά και περισσής αξιοπρεπείας» 
και με «το ευερέθιστον αυτού» να 
υπερβαίνει «παν όριον» τον σκια-
γραφεί στον Κωστή Παλαμά, στα 
τέλη της δεκαετίας του 1880, ο 
μαθητής του Ζακύνθιου βάρδου 
στην Ιόνιο Ακαδημία, Ευάγγελος 
Θ. Τσαρλαμπάς.

Με βάση δε τις πιο πάνω περι-
γραφές, αρκετοί αποπειράθηκαν 
κατά καιρούς να φιλοτεχνήσουν 
το πορτρέτο του Κάλβου, τις πε-
ρισσότερες φορές στο πνεύμα που 
τον φαντάστηκε και ο Οδυσσέ-
ας Ελύτης: «Κοίταζα για χιλιοστή 
φορά τον άνθρωπο έτσι, καθώς 
μας τον είχανε παραδώσει σχο-
λιαστές και βιογράφοι του, κοίτα-
ζα τον άνθρωπο και το έργο του 
αξεχώριστα. Ενας γέροντας μικρο-
καμωμένος και φαλακρός, με μύ-
τη μεγάλη και ρούχα κατάμαυρα 
στεκόταν μπροστά μου», γράφει 
συναφώς στα «Ανοιχτά χαρτιά» ο 
νομπελίστας ποιητής. 

Κάπως έτσι τον σκιτσάρισε και 

ο Παναγιώτης Γράββαλος, βασι-
σμένος σε προγενέστερη απει-
κόνιση του Γιώργου Τσουρά, αλ-
λά σημειώνοντας, αρχικά, πως η 
εκδοχή του βασιζόταν σε ιταλικό 
έντυπο της εποχής του ποιητή. 
Εξαιτίας αυτής ακριβώς της σημεί-
ωσης του Γράββαλου, 41 χρόνια 
πριν, ο συντάκτης του παρόντος 
άρθρου παρακινήθηκε να ανα-
ζητήσει το καλοκαίρι του 1984, 

στη Φλωρεντία, το έντυπο αυτό. 
Το έγγραφο, όπως αποδείχθηκε, 
δεν υπήρχε, αλλά το ταξίδι αυτό 
στάθηκε η αφορμή μιας μακράς 
ενασχόλησής του με τον ποιητή 
της Αρετής. Η τύχη, ωστόσο, το 
έφερε λίγες ημέρες μετά τη νέα 
επίσκεψη του γράφοντος στην 
πόλη των Μεδίκων, τα Χριστού-
γεννα που μας πέρασαν, να λάβει 
ηλεκτρονικό μήνυμα από συλλέ-

κτη των Αθηνών, όπου ο τελευταί-
ος του γνωστοποιούσε την ύπαρ-
ξη πορτρέτου νεαρού «ανθρώπου 
των γραμμάτων», καμωμένου «στο 
πρώτο μισό του 19ου αιώνα», το 
οποίο στο πίσω μέρος του έφε-
ρε τη «δυσανάγνωστη επιγραφή 
στα ιταλικά (πιθανόν γραμμένη με 
πέννα)», effigie del Sig. And. Calvo 
(εικόνα του κ. Ανδ[ρέα] Κάλβου), 
«και τίποτε άλλο που θα μπορού-

σε να βοηθήσει στην περαιτέρω 
ταυτοποίηση». Μάλιστα, ο απο-
στολέας του μηνύματος διευκρί-
νιζε πως «σε καμία περίπτωση δεν 
πίστευε πως η γραφή είναι από το 
χέρι του Κάλβου» και συμπλήρωνε 
πως «το πορτρέτο αυτό το αγόρα-
σε σε παλαιοπωλείο της Φλωρεντί-
ας το 2008», είναι «διαστάσεων 
58x48 εκ., και ανυπόγραφο» και 
πως παρακινήθηκε να το προμη-
θευτεί, επειδή το εικονιζόμενο 
πρόσωπο τού θύμιζε έντονα την 
«Επτανησιακή Σχολή».

Αυτοψία
Κατόπιν συνεννόησης μαζί του, 

ο υπογραφόμενος είχε αυτοψία 
της συγκεκριμένης προσωπογρα-
φίας (πλάτους 48,5 εκ. και ύψους 
60 εκ.), διαπιστώνοντας τα ακό-
λουθα: Πρώτον, υπάρχει η προα-
ναφερθείσα αναγραφή στην πίσω 
πλευρά του πορτρέτου. ∆εύτερον, 
αρκετά από τα στοιχεία που πα-
ρέχονται στις προαναφερθείσες 
περιγραφές του ποιητή, κάλλιστα 
θα μπορούσαν να ταυτιστούν: μέ-
τρια σωματική διάπλαση, πλατύ 
μέτωπο, μαύρα φρύδια, καστανά 
μάτια, μεγάλη μύτη, ωοειδές πρό-
σωπο, στρογγυλό πιγούνι, μακριές 
φαβορίτες, ίχνη μουστακιού και 
υπογένειου και λευκή χροιά του 
προσώπου· δεν έχει παρά να παρα-
τηρήσει κανείς τη φωτογραφία του 
πίνακα που επίσης παρατίθεται 
εδώ. Τρίτον, στο πορτρέτο αυτό, 
ο απεικονιζόμενος, που βρίσκεται 
σε νεαρή ηλικία, έχει ανοιγμένο 
εμπρός του χειρόγραφο κώδικα 
τον οποίο κρατά με το αριστερό 
του χέρι και στερεώνει τα φύλλα 
του με το δεξί, ενώ στο πλάι του 
βρίσκονται τόμοι βιβλίων / κώδικες 
που, αν κανείς τους παρατηρήσει 
προσεκτικά, ενδέχεται να παραπέ-
μπουν σε αρχαίους συγγραφείς· 
και τα δύο αυτά στοιχεία συνάδουν 
προς το πάθος του Κάλβου για τη 
γραφή έργων και τη μελέτη των 
βιβλίων, ήδη από τα νεανικά του 
χρόνια, όταν ο μεγάλος συμπατρι-
ώτης του (και, κυρίως, δάσκαλός 
του και λογοτεχνικό του πρότυπο) 
Νικολό Ούγκο Φόσκολο έγραφε για 
τον νεαρό Κάλβο, ενώ ζούσαν και 
οι δυο στη Φλωρεντία (το παρά-
θεμα από την περίφημη διάλεξη 
του Παλαμά για τον ποιητή των 
Ωδών): «Ο Κάλβος συνέγραψεν εν 
τω οίκω μου δύο τραγωδίας. Και 
είναι μεν αληθές ότι αύται δεν δύ-
νανται να παραβληθώσι προς τα 
έργα των μεγάλων ποιητών, ουχ 
ήττον προδίδουσι την έξοχον του 
ανδρός διάνοιαν. Ακόμη δεν συνε-
πλήρωσε τα εικοσιτέσσαρα έτη. 
Είναι εγκρατής και μετριόφρων, 
φιλόσοφος δ’ εκ φύσεως και ου-
χί προς ματαίαν επίδειξιν σοφίας 
δανεισμένης εκ των βιβλίων». Εί-
ναι δε ο ίδιος δημιουργός που τα 
χρόνια αυτά συμβούλευε τον Ζα-
κύνθιο μαθητή του (σε απόδοση 
του Κώστα Σολδάτου) να κάνει 
«συντροφιά μέρα νύχτα με μετρι-
οφροσύνη και νεανική τόλμη με 
τους μεγάλους της Αρχαιότητας 
και καμμιά δωδεκαριά Ιταλούς πε-
ζογράφους και ποιητές».

Η όψη του ποιητή της Αρετής
Επειτα από πολυετή έρευνα εντοπίστηκε η μοναδική προσωπογραφία του Ανδρέα Κάλβου

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΑΝΔΡΕΙΩΜΕΝΟΥ

«...Οταν ο 

στίχος του 

επιμένει μέσα 

στο μυαλό 

μου, τον αι-

σθάνομαι σαν 

ένα ανθρώ-

πινο σχήμα 

που αγωνίζε-

ται (...) να πα-

ραμερίσει ένα 

ψηλό παρα-

πέτασμα που 

τον σκεπά-

ζει».

Γιώργος 
Σεφέρης

«Κοίταζα τον 

άνθρωπο και 

το έργο του 

αξεχώριστα. 

Ενας γέρο-

ντας μικρο-

καμωμένος 

και φαλα-

κρός, με μύτη 

μεγάλη και 

ρούχα κατά-

μαυρα στεκό-

ταν μπροστά 

μου».

Οδυσσέας 
Ελύτης

Πορτρέτο νεαρού «ανθρώπου των γραμμάτων», καμωμένο «στο πρώτο μισό του 19ου αιώνα», το οποίο 
στο πίσω μέρος έφερε τη «δυσανάγνωστη επιγραφή στα ιταλικά (πιθανόν γραμμένη με πέννα)»: effigie 
del Sig. And. Calvo. ∆ύο αιώνες μετά, όπως φαίνεται, η μορφή του Κάλβου αναδύεται από τον μύθο.

Τα κομμάτια του παζλ ταιριάζουν
Το γεγονός ότι ο συγκεκριμένος 
πίνακας είναι ανυπόγραφος 
μπορεί να οφείλεται σε μια 
σειρά από λόγους: δεν υπήρ-
χε η δυνατότητα να πληρωθεί 
καλά ένας επώνυμος ζωγρά-
φος από έναν νεαρό ποιητή 
που μόλις κατόρθωνε να επι-
βιώνει στη Φλωρεντία· ίσως, 
μάλιστα, την αμοιβή του καλ-
λιτέχνη να την ανέλαβε κά-
ποιο πρόσωπο με οικονομική 
επιφάνεια, όπως η φίλη του 
Φόσκολο (και γνώριμη του 
Κάλβου) Κουιρίνα Μοτσένι 
Ματζότι· ακόμη, ενδέχεται ο 
ζωγράφος να μην πληρώθηκε 
ή και να μην άρεσε το πορτρέ-
το στον Κάλβο ή και να μην 
πρόλαβε να το πάρει μαζί του, 
δεδομένης της εσπευσμένης 

αναχώρησής του από τη Φλω-
ρεντία και να το άφησε εκεί. 
Ισως αυτά να εξηγούν και τον 
λόγο ύπαρξης της πρόχειρα 
γραμμένης σημείωσης στο 
πίσω μέρος του πορτρέτου, 
στην οποία, έτσι και αλλιώς, 
το όνομα του ποιητή αναγρά-
φεται ως Calvo, ενώ τότε συ-
νήθιζε να υπογράφει ως Calbo 
– πράγμα που δείχνει ότι κά-
ποιος άλλος την έθεσε (πιθα-
νόν ο καλλιτέχνης;).

Πολλές συμπτώσεις
Σε κάθε περίπτωση, είναι 

πολλές οι συμπτώσεις... Κάλ-
λιστα, θα μπορούσε ένας φι-
λόδοξος νεαρός λογοτέχνης, 
μαθητής ενός ποιητικού αστέ-
ρα της περιόδου, σπουδαστής 

«Ακαδημίας Καλών Τεχνών» 
και ηθοποιός στην πρωτεύ-
ουσα της Τοσκάνης, στα 20 
με 24 χρόνια του, να έχει πο-
ζάρει ακόμη και σε έναν από 
τους ζωγράφους που παραδο-
σιακά κατακλύζουν την πόλη 
αυτή. Το ζωγραφικό στυλ, η 
ενδυμασία, η κόμμωση, η πόλη 
όπου βρέθηκε και αγοράστηκε 
ο πίνακας συνηγορούν, μαζί με 
όσα σημειώθηκαν ανωτέρω, 
κατά το μάλλον ή ήττον, στο 
να τοποθετηθεί η δημιουργία 
του πορτρέτου στον μνημο-
νευθέντα χώρο και χρόνο, ενώ 
τα υπόλοιπα δεδομένα στοιχει-
οθετούν βάσιμα την υπόθεση 
ότι θα μπορούσαμε να έχουμε 
να κάνουμε με τη μορφή του 
Ανδρέα Κάλβου.

Ο Γιώργος 
Ανδρειωμένος 
είναι Καθηγητής 
της Νεοελληνικής 
Φιλολογίας 
στο Τμήμα 
Φιλολογίας του 
Πανεπιστημίου 
Πελοποννήσου 
και κοσμήτωρ 
της Σχολής 
Ανθρωπιστικών 
Επιστημών και 
Πολιτισμικών 
Σπουδών του 
ίδιου Ιδρύματος.
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Είναι κάποιες φορές που στον πό-
λεμο δεν πεθαίνεις. Μπορεί να 
έχεις ανατιναχτεί από έναν εχθρι-
κό όλμο, να έχεις διαλυθεί από 
μια νάρκη, να έχεις δεχθεί πυρά 
από έναν ελεύθερο σκοπευτή, και 
πράγματι να πέσεις άψυχος στο 
χώμα, μα και πάλι: χωρίς να πε-
θάνεις. Ενας από αυτούς που θα 
γυρίσουν πίσω –γιατί βέβαια πά-
ντα κάποιοι επιστρέφουν: τρελοί, 
αλαφροΐσκιωτοι, γυρισμένοι τα 
μέσα έξω– ίσως σε φέρει μαζί του, 
έτσι και γαντζωθείς με τα νύχια 
από την ψυχή του, από εκείνο το 
κομμάτι του εαυτού του που δεν 
του ανήκει εξ ολοκλήρου: γιατί 
ανήκει πρωτίστως στον θάνατο: 
«[Μ]παίνω στη ζωή του λες και 
μπαίνω σε κορνίζα, όμως γνωρίζω 
τα πάντα, στέκομαι σαν θεατής 
εκεί πίσω, είμαι παρ’ όλα αυτά 
εγώ ο ίδιος και παρακολουθώ τον 
εαυτό μου, που είμαι ο άλλος και 
ταυτόχρονα εγώ» (σ. 27).  

Ο πρωταγωνιστής αυτού του 
συνταρακτικού μονολόγου, που 
μπορεί να νοηθεί και σαν το πιο 
μακρόσυρτο επιφώνημα της λο-
γοτεχνίας ή σαν γριφώδες χαρα-
κτικό του Εσερ, λέγεται Βίλχελμ 
Μπέτουχ, αλλά λέγεται και δό-
κτωρ Χανς Στερν, και επιστρέ-
φει από το φονικό Βερντέν το 
1916. Επιστρέφει ο γιατρός... 

αλλά και το φάντασμα του κα-
κομοίρη Μπέτουχ, του μια ζωή 
άτυχου, ασήμαντου Μπέτουχ, 
που τα κατάφερε να σκοτωθεί 
την τελευταία ημέρα του πολέ-
μου, στην τελευταία περιπολία 
του πολέμου, ίσως από την τε-
λευταία σφαίρα του πολέμου. Γα-
ντζώνεται στο μυαλό του Χανς, 
παίρνουν το τρένο μαζί και γυ-
ρίζουν στο Βερολίνο μαζί – εκεί 
όπου ο επιφανής δόκτωρ Στερν 
θα γίνει δεκτός με αγαλλίαση 
από την αγγελική σύζυγό του, 
την Γκρέτε, και από τη μητέρα 
του... αν και όχι από τον σκύ-
λο του, αυτόν τον μυστηριώδη, 
πανταχού παρόντα σκύλο που 
δεν αναγνωρίζει την πνοή πί-

σω από το σώμα του αφεντικού 
του: γιατί το αφεντικό του έχει 
πεθάνει στο Βερντέν, είναι ακό-
μη ένα θύμα του Μεγάλου Πολέ-
μου («Εδώ κάηκαν εκατομμύρια 
[...] εδώ βρίσκεται η Ευρώπη», σ. 
163-164), και πίσω έχει γυρίσει 
ένα ζόμπι, ένας νεκροζώντανος, 
ένας Doppelgänger, ή καλύτερα 
ένας άνθρωπος φτιαγμένος από 
δύο μισά: το μισό του ζωντανού 
και το μισό του σκοτωμένου.  

Θα υπάρξουν και άλλοι ήρωες 
σε αυτό το εφιαλτικό μονόπρα-
κτο του χαμού που ανεβοκατε-
βαίνει στο κεφάλι του αναγνώ-
στη σαν τρενάκι του λούνα παρκ 
με χαλασμένα φρένα: ο σατα-
νικός κατήγορος Μπόργκες, 

φτιαγμένος σαν 3D κυβιστικός 
πίνακας, η ραδιούργα ερωμένη 
Μπούσι, η αθώα φόνισσα Εμμυ, 
και άλλοι, σαν ήρωες σε θέατρο 
Καμπούκι. Στο μεταξύ, ο Χανς –
αν αυτός είναι ο Χανς: ο σκύλος 
έχει άλλη γνώμη– θα συνεχίσει 
να καταβυθίζεται βουστροφηδόν 
στον εαυτό του, να αυτοσυντρί-
βεται, να ψάχνει το κέντρο του, 
το εγώ του, το σπίτι του («Σπίτι, 
ωραία και παράξενη λέξη, έχει 
άραγε ένας άνθρωπος σπίτι, πα-
τρίδα;», σ. 105), αλλά και μια ευ-
καιρία για ξεκούραση, λύτρωση 
και λησμονιά («...θέλω να ξαπλώ-
σω κάπου στον κόσμο ήρεμος, 
να κλείσω τα μάτια και να είμαι 
νεκρός και να είμαι κάτω από τη 

γη», σ. 123), μέχρι το ανατριχια-
στικό, καφκικό τέλος.  

∆εν έχουμε λόγια για τη με-
τάφραση της Μαρίας Μαντή 
(που ανέλαβε και το κατατοπι-
στικότατο επίμετρο) αλλά και 
για το πάθος της για τον Φλαμ. 
Μας εμπιστεύθηκε και τα εξής: 
«Η ανάσυρση του “Εγώ;” από 
το αρχείο του εκδοτικού Fischer 
Verlag αποτέλεσε το λογοτεχνικό 
γεγονός του 2024. Το αινιγματικό 
αυτό μυθιστόρημα που γράφτη-
κε το 1926 είναι ένας εξπρεσιο-
νιστικός εφιάλτης, ένα ψυχολο-
γικό και υπαρξιακό θρίλερ που 
επιχειρεί μια καταβύθιση στον 
πυρήνα της ανθρώπινης ύπαρξης. 
Γράφτηκε από τον αινιγματικό 
συγγραφέα και ψυχαναλυτή Πέ-
τερ Φλαμ, που με την άνοδο του 
Χίτλερ το 1933 αναγκάστηκε να 
μεταναστεύσει στη Νέα Υόρκη. Η 
γραφή του Φλαμ παίζει με το φως 
και τη σκιά, έχει μέσα της σκοτά-
δι, και ο ήρωας παλεύει να μην 
τον καταπιεί. Η εξπρεσιονιστική 
ξυλογραφία του Εριχ Χέκελ, που 
επιλέχθηκε για το εξώφυλλο της 
ελληνικής έκδοσης, δεν θα μπο-
ρούσε να είναι πιο αντιπροσωπευ-
τική: παριστάνεται ο άνθρωπος 
που έχει επιστρέψει από τον πό-
λεμο, μια ανίσχυρη φιγούρα μέ-
σα στην πάλη του σκιοφωτισμού 
της εικόνας (το σκοτάδι του πο-
λέμου, το φως της επιστροφής). 
Η μοναχική φιγούρα όμως είναι 
κατάμαυρη, μια σκιά που κουβα-
λάει το σκοτάδι μέσα της. Τι κι 
αν επέστρεψε στο φως, είναι ένα 
πλάσμα νεκροζώντανο».  

Ενα πλάσμα νεκροζώντανο   
Επιστρέφοντας από τον πόλεμο με μια ξένη ψυχή, κάποιου άλλου, γαντζωμένη πάνω σου   

Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΑΔΗ    
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Ο άτυχος, ασήμαντος 
Μπέτουχ, που κατά-
φερε να σκοτωθεί την 
τελευταία ημέρα του 
πολέμου, στην τελευ-

ταία περιπολία του πο-
λέμου, ίσως από την 

τελευταία σφαίρα του 
πολέμου, στοιχειώ-

νει τον γιατρό Χανς και 
επιστρέφει στο Βερολί-

νο μαζί του.   

«Η ανάσυρση του “Εγώ;” 
από το αρχείο του εκδοτι-
κού Fischer Verlag αποτέλε-
σε το λογοτεχνικό γεγονός 
του 2024», λέει στην «Κ» η 
Μαρία Μαντή, η οποία υπο-
γράφει τη μετάφραση.   

Στα χαρακώματα του Α΄ Παγκοσμίου Πολέμου έχασαν τη ζωή τους εκατομμύρια νέοι. Αλλοι τόσοι, πα-
ρότι επέστρεψαν στα σπίτια τους, βούλιαζαν στη λάσπη μέρα με τη μέρα.
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Μια ιστορία από το μυθικό σύμπαν 
της σικελικής μαφίας αφηγείται το 
δίδυμο των Αντόνιο Πιάτσα και 
Φάμπιο Γκρασαντόνα, «ειδικών» 
σε τέτοιου είδους φιλμ. Επειτα από 
κάποια χρόνια στη φυλακή, ο Κα-
τέλο (Τόνι Σερβίλο), άλλοτε ισχυ-
ρός παράγοντας της πολιτικής αλ-
λά και της παρανομίας, επιστρέφει 
στο σπίτι του έχοντας χάσει σχε-
δόν τα πάντα. Σχεδόν αμέσως θα 
τον πλησιάσει η ιταλική μυστι-
κή υπηρεσία, πείθοντάς τον να 
βοηθήσει στη σύλληψη του Μα-
τέο, ενός από τα τελευταία αφε-
ντικά της μαφίας, τον οποίο γνω-
ρίζει από παιδί. Ο Κατέλο θα έρθει 
πράγματι σε επαφή μαζί του, ξε-
κινώντας ένα επικίνδυνο παιχνίδι 
ισορροπίας ανάμεσα στη λογική 
και στα συναισθήματά του.

Οι δημιουργοί του φιλμ βρί-
σκουν τον ιδανικό πρωταγωνιστή 
στο πρόσωπο του Τόνι Σερβίλο, 
έναν πραγματικά σπουδαίο ηθο-
ποιό, ικανό για τις πιο πειστικές 
μεταμορφώσεις, ακόμη και μέσα 
στην ίδια ταινία. Ο χαρακτήρας 
που ερμηνεύει άλλωστε είναι ένας 

τέτοιος άνδρας, πληγωμένος, αλ-
λά ικανός ακόμη να φανεί –ή και 
να γίνει– τρομακτικός αν οι πε-
ριστάσεις το απαιτήσουν. Γύρω 
του χτίζεται αρκετά πειστικά η 
μαφιόζικη ατμόσφαιρα, όπως και 
η αστυνομική διάσταση, η οποία 
πάντως παραμένει μάλλον σε δεύ-
τερο πλάνο.

Αντιθέτως, αυτό που ενδιαφέ-
ρει περισσότερο εδώ είναι ένα ψυ-
χογράφημα των ηρώων και κυρίως 
του μαφιόζου Ματέο, τον οποίο 
υποδύεται ο Ελιο Τζερμάνο. Προ-
κειμένου να επιτευχθεί αυτό, η 
αφήγηση διανθίζεται με αρκετά 
φλας μπακ, διαφωτιστικά μεν σε 
σχέση με το παρελθόν, αλλά ενί-
οτε και ικανά να προκαλέσουν 
κάποια σύγχυση στον θεατή. Από 
την άλλη, αρκετά ευδιάκριτα είναι 
τα κωμικά στοιχεία, τα οποία συ-
χνά εμφανίζονται αναπάντεχα· το 
ίδιο ωστόσο συμβαίνει και με τις 
πιο σκληρές σκηνές του φιλμ, σαν 
οι δημιουργοί του να μην ενδια-
φέρονται τόσο για το χτίσιμο της 
έντασης ή τους συμβατικούς κώ-
δικες του αφηγηματικού ρυθμού.

Ενδιαφέρον έχει, τέλος, η επι-
μονή στο στοιχείο της παράνοιας, 
των παρορμητικών επιλογών και 
του συναισθήματος που κρύβεται 
πίσω από τις αποφάσεις πανίσχυ-
ρων ανδρών, οι οποίοι, κατά τα 
άλλα, μιλούν στα γράμματα που 
ανταλλάσσουν σαν... λόγιοι της 
Αναγέννησης. Ολη αυτή η αντί-
φαση γίνεται μάλιστα πιο γοη-
τευτική, με δεδομένο ότι το φιλμ 
βασίζεται στην αληθινή ιστορία 
του αφεντικού της σικελικής μα-
φίας, Ματέο Μεσίνα Ντενάρο, ο 
οποίος έφυγε από τη ζωή το 2023, 
αφήνοντας πίσω του μια σχεδόν 
μυθική αχλή. 

Σύμφωνα με τα αληθινά γεγο-
νότα, υπήρξε αλληλογραφία με-
ταξύ του Ματέο και ενός πρώην 
δημάρχου της πόλης του, ο οποί-
ος είχε πειστεί από την ιταλική 
μυστική υπηρεσία να ξεκινήσει 
μια ανταλλαγή επιστολών με τον 
φυγά. Χάρη σε αυτήν, οι ερευνη-
τές κατάφεραν να αποκαλύψουν 
το δίκτυο των «ταχυδρόμων» που 
προστάτευαν και βοηθούσαν τον 
νονό, ενώ κρυβόταν.

Τα τελευταίο αφεντικό
της σικελικής μαφίας
Η αληθινή ιστορία του «νονού» Ματέο Μεσίνα Ντενάρο

Τόνι Σερβίλο και Ελιο Τζερνάνο σε χαρακτηριστική σκηνή του φιλμ «Γράμματα από τη Σικελία», των Αντόνιο Πιάτσα 
και Φάμπιο Γκρασαντόνα, οι οποίοι για μία ακόμη φορά καταδύονται στον σκοτεινό κόσμο της Κόζα Νόστρα.
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CINEMA
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Γράμματα 
από τη Σικελία 
���
ΜΑΦΙΟΖΙΚΟ ΔΡΑΜΑ (2024), 
130΄
Σκηνοθεσία: 
Αντόνιο Πιάτσα, Φάμπιο 
Γκρασαντόνα
Ερμηνείες: 
Τόνι Σερβίλο, Ελιο Τζερμάνο

Κάρι Κουν, Λέσλι Μπιμπ και 
Μισέλ Μόναχαν στη σειρά του 
ΗΒΟ «The White Lotus».

Η Κάνι Κουσρούτι στο φιλμ 
«Ολα όσα φανταζόμαστε ως 
φως» της Παγιάλ Καπάντια.

� κακό  

�� μέτριο  

��� καλό   

���� πολύ καλό   

����� εξαιρετικό

The White Lotus (3ος κύκλος)
ΔΡΑΜΕΝΤΙ (2025)
Δημιουργός: Μάικ Γουάιτ
Ερμηνείες: Τζέισον Αϊζακ, Μισέλ 
Μόναχαν, Κάρι Κουν

Μία από τις πιο επιτυχημένες σει-
ρές ανθολογίας επιστρέφει με τον 
3ο κύκλο της, τον οποίο βλέπου-
με στην πλατφόρμα της Vodafone 
TV. Το ταξίδι στα πολυτελή ξενο-
δοχεία της αλυσίδας White Lotus 
συνεχίζεται με μια στάση στην 
εξωτική Ταϊλάνδη, εκεί όπου κα-
ταφθάνουν κάποιες ετερόκλητες 
ομάδες επισκεπτών: η πλούσια 
οικογένεια ενός επιχειρηματία, 
τρεις παλιές φίλες που βρίσκο-
νται ύστερα από καιρό, ένα ζευ-
γάρι με μεγάλη διαφορά ηλικίας 
κ.ο.κ. Ολοι τους έχουν (θεωρητικά) 
ως σκοπό τις χαλαρωτικές διακο-
πές, ωστόσο, πολύ γρήγορα ποικί-
λης φύσης μυστικά έρχονται στην 
επιφάνεια. Οπως και στους προ-

ηγούμενους κύκλους, τα πάντα 
μοιάζουν υπέροχα: τα φαγητά, το 
ξενοδοχείο, η σαγήνη του τοπίου· 
ανάμεσα στους ανθρώπους, όμως, 
κρύβονται σκοτάδια και παράνοια, 
όπως οπουδήποτε αλλού στον κό-
σμο. Ευρύτερη θεματική, άλλωστε, 
του συγκεκριμένου κύκλου φαίνε-
ται να είναι η σύγκρουση μεταξύ 
των διαφορετικών χαρακτήρων, 
η οποία μπορεί να μας οδηγήσει 
ακόμη και στα όπλα. 

 
Ολα όσα φανταζόμαστε 
ως φως 
���
ΔΡΑΜΑ (2024), 110΄
Σκηνοθεσία: Παγιάλ Καπάντια
Ερμηνείες: Κάνι Κουσρούτι, 
Ντίβια Πράμπα

Η Ινδή Παγιάλ Καπάντια γοήτευσε 
με το σκηνοθετικό ντεμπούτο της 
το Φεστιβάλ Καννών, το οποίο την 
τίμησε με το Μεγάλο Βραβείο της 

επιτροπής. Στη Βομβάη του αστεί-
ρευτου πλήθους, μια νοσοκόμα 
λαμβάνει ένα απροσδόκητο δώ-
ρο από τον χρόνια εξαφανισμένο 
σύζυγό της. Ταυτόχρονα, η νεαρή 
συγκάτοικος και συνάδελφός της 
προσπαθεί μάταια να εξασφαλί-
σει έναν προσωπικό χώρο για να 
βρεθεί με το αγόρι της. Οταν μια 
τρίτη γυναίκα χάνει το σπίτι της 
και καταφεύγει στην επαρχία, οι 
τρεις τους θα συναντηθούν εκεί 
για να εκπληρώσουν τις επιθυμί-
ες τους. Η Καπάντια ρίχνει μια 
φαινομενικά απλή, όμως βαθιά 
ανθρώπινη ματιά στη χαώδη ιν-
δική καθημερινότητα, εκεί όπου 
η μονάδα κινδυνεύει διαρκώς να 
συντριβεί κάτω από τη δύναμη 
του πλήθους. Η κοινωνική παρα-
τήρηση και προβληματική (π.χ. 
ανισότητες, στεγαστικό ζήτημα) 
είναι παρούσες, ωστόσο, η γυναι-
κεία εμπειρία είναι αυτή που μπαί-
νει πραγματικά στο επίκεντρο. 

Ανθρώπινες σχέσεις σε πλούτο και φτώχεια
HOME CINEMA
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«Ο Βαντίμ Ρέπιν ξανά στην ΚΟΑ»: 
ο τίτλος αυτός, τον οποίο επέλε-
ξε η Κρατική Ορχήστρα Αθηνών 
(ΚΟΑ) για τη συναυλία της στην 
αίθουσα «Χρήστος ∆. Λαμπρά-
κης» στις 27 Φεβρουαρίου, τα λέει 
όλα. Παρατηρώντας τις μετακλή-
σεις σολίστ και αρχιμουσικών, 
τουλάχιστον κατά την τελευταία 
διετία, η προτίμηση της ορχή-
στρας σε Ρώσους και Σοβιετικούς 
είναι πρόδηλη. Ασφαλώς χαίρε-
ται κανείς να ακούει κορυφαί-
ους μουσικούς όπως η Ελίζαμπετ 
Λεόνσκαγια και ο Βαντίμ Ρέπιν. 
Ωστόσο, σε έναν κόσμο γεμάτο 
εντυπωσιακά ταλέντα και σε μια 
χώρα όπου στην ουσία μόνον οι 
κρατικές μας ορχήστρες παρου-
σιάζουν τους νέους καλλιτέχνες 
στο κοινό, αφού ξένα σύνολα προ-
σκαλούνται μονάχα σπανιότατα, 
το να επιμένει η ΚΟΑ στο «ξανά» 
είναι «διαφυγόν κέρδος». 

Ξανά, λοιπόν, ο Ρώσος βιολο-
νίστας Βαντίμ Ρέπιν στην Αθήνα, 

αυτή τη φορά για το πρώτο Κο-
ντσέρτο για βιολί του Σοστακό-
βιτς. Αφορμή, η φετινή επέτειος 
μισού αιώνα από τον θάνατο του 
κορυφαίου Ντμίτρι Σοστακόβιτς. 
Παρατηρεί κανείς πως και σε ό,τι 
αφορά το ρεπερτόριο, η ΚΟΑ έχει 
αριστερόστροφο προσανατολι-
σμό. ∆ιότι, βέβαια, αν θέλει, υπάρ-
χουν πολλά να γιορτάσει κανείς. 
Ενδεικτικά, μονάχα, φέτος μετρά-
με τα 160 χρόνια από τη γέννηση 
του Ζαν Σιμπέλιους, του έξοχου 
αυτού Φινλανδού συμφωνιστή, 
του οποίου τα έργα παραμένουν 
ελάχιστα γνωστά στη χώρα μας. 
Εξίσου συμπληρώνονται τα 150 
από τη γέννηση του Μορίς Ραβέλ, 
αλλά και τα 90 από τον θάνατο 
του Αλμπαν Μπεργκ που, μετα-
ξύ άλλων, συνέθεσε ένα εξαιρε-
τικό Κοντσέρτο για βιολί, από τα 
σημαντικότερα του 20ού αιώνα. 
Ορεξη να ’χει κάποιος...

Σε κάθε περίπτωση, το πρώτο 
Κοντσέρτο για βιολί του Σοστακό-
βιτς, που επέλεξε ο Βαντίμ Ρέπιν, 
είναι έργο εξαιρετικό. Βέβαια, εί-
χε προκαλέσει μεγάλο πόνο στον 
συνθέτη, καθώς ενώ το έγραψε το 
1947-48 έπρεπε να περιμένει τον 
θάνατο του Στάλιν (1953) προκει-

μένου να το ακούσει. Το σοβιετι-
κό καθεστώς είχε κατηγορήσει 
τον Σοστακόβιτς για «φορμαλι-
στικές διαστροφές» και «αντιδη-
μοκρατικές τάσεις». Ως αποτέλε-
σμα, ο συνθέτης υποχρεώθηκε 
στη σιωπή αλλά και στην ένδεια, 
αφού στερήθηκε τις θέσεις του 
στα ωδεία της Μόσχας και του 
Λένινγκραντ. Τελικά, το Κοντσέρ-
το πρωτοπαίχτηκε το 1955 από 
εξαιρετικούς μουσικούς, τον βιο-
λονίστα Νταβίντ Οϊστραχ και τη 
Φιλαρμονική του Λένινγκραντ 
υπό τον εμπνευσμένο Γεβγκένι 
Μραβίνσκι. 

Τα συναισθήματα του Σοστα-
κόβιτς εκφράζονται με εξαιρε-
τική διαύγεια, τόσο στο σκοτει-
νό εναρκτήριο «Νυχτερινό» όσο 
επίσης στο μακάβριο, νευρώδες 
«Σκέρτσο», στη συναισθηματι-
κά φορτισμένη «Πασακάλια» και 
στο φρενήρες γκροτέσκο φινάλε. 
Εξαιρετική υπήρξε η ερμηνεία 
του Ρέπιν. Το πλήθος των απο-
χρώσεων όσο και ο ευαίσθητος 
μαζί και αποτελεσματικός χειρι-
σμός της δυναμικής είχαν ως απο-
τέλεσμα την ιδιαίτερα εκφραστι-
κή απόδοση του «Νυχτερινού». 
Παράλληλα, ο βιολονίστας έθε-
σε την εντυπωσιακή δεξιοτεχνία 
του στην υπηρεσία της ιδιαίτερα 
απαιτητικής «καντέντσας» στο τέ-
λος της «Πασακάλιας». Στην ξε-
χωριστή ατμόσφαιρα αυτού του 
μέρους συνέβαλε επίσης μια σει-
ρά από πνευστά, όπως η τούμπα 
(Γιώργος Ραράκος), το φαγκότο 
(Βασίλης Λιοδάκης), το κόρνο 
(Κώστας Σίσκος), το αγγλικό κόρ-
νο (Χριστίνα Παντελίδου) και το 
κλαρινέτο (Σπύρος Μουρίκης). 

Την ορχήστρα διηύθυνε πολύ 
καλά ο Πολωνός Μιχάλ Νεστερό-
βιτς (και αυτός «ξανά»), αναδει-
κνύοντας τον βαθύ λυρισμό του 
πρώτου και του τρίτου μέρους 
του Κοντσέρτου, όπως επίσης και 
τη νευρώδη σαρκαστική διάθεση 
και την ενέργεια του δεύτερου 
και του τέταρτου. Οι ικανότητες 
του Πολωνού αρχιμουσικού επι-
βεβαιώθηκαν στην τετραμερή 2η 
Συμφωνία του Σεργκέι Ραχμάνι-
νοφ, που ακούστηκε μετά το διά-
λειμμα. Το έργο, ένα από τα δη-
μοφιλέστερα του Ρώσου συνθέτη, 
χρωστάει τη δημοτικότητά του 
κυρίως στο αργό τρίτο μέρος και 
στη σαρωτική κεντρική μελωδία 
του. Την παρουσίασε εξαιρετικά ο 
Σπύρος Μουρίκης στο κλαρινέτο 
για να ακολουθήσουν τα έγχορδα. 
Συνολικά, ο Νεστερόβιτς πέτυχε 
να απελευθερώσει τη χειμαρρώ-
δη μελωδικότητα της μουσικής, 
όπως επίσης να οργανώσει απο-
τελεσματικά μια παρτιτούρα που 
κάποτε μοιάζει ανοικονόμητη. 

Εξαιρετικές ερμηνείες
από τον Βαντίμ Ρέπιν

Ο Βαντίμ Ρέπιν απέδωσε ιδιαίτερα εκφραστικά το «Νυχτερινό», όπως και 
την άκρως δεξιοτεχνική «καντέντσα» στο τέλος της «Πασακάλιας».

Ο ικανότατος Πολωνός 
μαέστρος Μιχάλ 

Νεστερόβιτς διηύθυνε 
την ΚΟΑ στη δημοφιλή 

2η Συμφωνία 
του Ραχμάνινοφ.
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Στις 8 Μαρτίου η καρδιά της Ημέρας 
της Γυναίκας χτυπούσε στο Λον-
δίνο και συγκεκριμένα στον εμ-
βληματικό χώρο του Royal Albert 
Hall, σε μια συνάντηση 4.000 αν-
θρώπων από όλο τον κόσμο που 
έσπευσαν να συμμετάσχουν στο 
φεστιβάλ WOW (Women of the 
World). Η γιορτή του προηγούμε-
νου Σαββάτου ήταν διπλή, καθώς 
το διεθνές φεστιβάλ, που θεσπί-
στηκε από τη θεατρική σκηνοθέ-
τιδα Τζουντ Κέλι, έκλεινε δεκαπέ-
ντε χρόνια ζωής.

Σήμερα μετράει 100 εκδηλώ-
σεις, έχοντας ταξιδέψει σε 45 δι-
αφορετικές τοποθεσίες ανά τον 
κόσμο, με ομιλίες και δράσεις, 
συμπεριλαμβανομένης και της 
Αθήνας. Στις 4 Απριλίου θα πραγ-
ματοποιηθεί η τρίτη διοργάνω-
σή του στο ΚΠΙΣΝ, με ένα τρι-
ήμερο πρόγραμμα το οποίο από 
ό,τι φαίνεται θα είναι ακόμη πιο 
πλούσιο από τα δύο προηγούμε-
να, προσελκύοντας μεγαλύτερο 
μέρος του κοινού. «Θέλουμε όλοι 
οι άνδρες να μας στηρίξουν σε αυ-
τό και να ενωθούν μαζί μας. Χαί-
ρομαι ιδιαιτέρως που κάθε χρό-
νο βλέπω όλο και περισσότερους 
στο φεστιβάλ», δήλωσε η Τζουντ 
Κέλι στους Ελληνες δημοσιογρά-
φους, ενώ επισήμανε ότι σήμερα 
η πατριαρχία πλήττει σε μεγάλο 
βαθμό και εκείνους οι οποίοι εί-
ναι αναγκασμένοι να υπηρετούν 
συγκεκριμένους ρόλους, παραμέ-
νοντας εγκλωβισμένοι σε αμέ-
τρητα «πρέπει» και «μη», όπως 
και οι γυναίκες.

Ολοι εμείς οι 4.000 που παρευ-
ρεθήκαμε στο Royal Albert Hall θα 
μπορούσαμε κάλλιστα να αποτε-
λούμε το κοινό μιας μεγάλης συ-
ναυλίας, αφού ο παλμός του πλή-
θους χτυπούσε δυνατά, με τους 
κεντρικούς ομιλητές να μας κα-
λούν «να κάνουμε φασαρία. Να 
ακουστούμε σε όλη την Αγγλία και 
να μη φοβόμαστε να εκδηλώσου-
με τη χαρά και τον ενθουσιασμό 
μας». Κάτι τέτοιο άλλωστε ήταν 
αυτονόητο, ιδιαιτέρως όταν στη 
σκηνή εμφανίστηκε η Ανι Λένοξ, 
όχι για να μας ξεσηκώσει ακόμη 
περισσότερο τραγουδώντας το 
«Sweet Dreams» ή το «Walking 
on a Broken Glass», αλλά για να 
μιλήσει για όλα αυτά τα ζητήματα 
που θίγει το WOW, ως ένα πρό-
σωπο με σπουδαία ακτιβιστική 
δράση και ιδρύτρια της φεμινι-
στικής - φιλανθρωπικής οργάνω-
σης The Circle.

«Είμαστε μικρά κορίτσια»
«Το να αγωνιζόμαστε για την 

ισότητα και την ενδυνάμωση των 
γυναικών δεν είναι κάτι εύκολο 
και αυτονόητο, ειδικά τώρα 
που οι γυναίκες υποτίθεται 

πως είναι ισότιμες με τους άνδρες. 
Είναι η δέσμευσή μας για αλλαγή, 
η πίστη μας ότι μπορούμε να δη-
μιουργήσουμε έναν κόσμο όπου 
κάθε γυναίκα και κορίτσι θα έχουν 
την ευκαιρία να ζήσουν τη ζωή 
που αξίζουν», είπε η ίδια και συ-
νέχισε: «Είμαστε όλες μικρά κο-
ρίτσια. Ναι, και εγώ, παρόλο που 
βρίσκομαι στη μεγάλη ηλικία των 
70. Ολες υπήρξαμε κάποτε αυτά 
τα μικρά κορίτσια και όλες συν-
δεόμαστε μεταξύ μας», αναφερό-
μενη στο συγκινητικό χορωδιακό 
τραγούδι 150 κοριτσιών, γυναι-
κών και non binary ατόμων που 
προηγήθηκαν στη σκηνή. «All 
round the world may our voices 
be heard», ήταν ένας από τους 
στίχους που συνόδευσε τις μελω-
δίες του εκκλησιαστικού οργάνου, 
από την οργανίστρια Ρέιτσελ Μα-
χόν, σε μια πρωτότυπη σύνθεση 
της βραβευμένης μουσικού Ερο-
λιν Γουόλεν.

Μία ακόμη σημαντική φιγούρα 
της μουσικής σκηνής του Λονδί-
νου, η ινδικής καταγωγής Βρε-
τανοαμερικανίδα Ανούσκα 
Σανκάρ, συμμετείχε στη συ-
ζήτηση που ακολούθη-
σε μεταξύ του ράπερ 
Τζόρνταν Στίβενς, 
της κωμικού και 
παρουσιάστριας 
Σάντι Τόκσβιχ 
και της ηθοποι-
ού και ακτιβί-

στριας Λιζ Καρ. Σε σχετική ερώ-
τηση της Τζουντ Κέλι, η Σανκάρ 
δήλωσε ότι αν και στην αρχή της 
καριέρας της διαχώριζε τη μουσι-
κή από τον ακτιβισμό, τα τελευ-
ταία χρόνια, και ιδιαιτέρως μετά 
τη σεξουαλική παρενόχληση που 
υπέστη, για την οποία είχε μιλή-
σει δημόσια στο παρελθόν, αυ-
τά τα δύο κομμάτια είναι πλέον 
αλληλένδετα. «Συνειδητοποίησα 
ότι αν θέλω να βοηθήσω κι εγώ 

στο να αλλάξει έστω και 
λίγο ο κόσμος, πρέπει 

να το κάνω όχι μόνο 
μέσα από τον λόγο 
και τη δράση μου 
ως ακτιβίστρια, αλ-
λά και μέσα από τη 

μουσική και την ίδια 
μου την ύπαρξη ως καλ-

λιτέχνης», ανέφερε η ίδια 
λίγο πριν μας χαρίσει μια μο-

ναδική ερμηνεία στο παραδοσι-
ακό ινδικό όργανο σιτάρ.

Η βραδιά είχε φτάσει σχεδόν 
στα μισά της όταν στη σκηνή εμ-
φανίστηκε το ίνδαλμα του φεμινι-
σμού, η πολιτική ακτιβίστρια, ακα-
δημαϊκός και συγγραφέας Αντζελα 
Ντέιβις, κάνοντας το πλήθος να 
σηκωθεί μεμιάς από τις θέσεις του 
χειροκροτώντας για πολλή ώρα 
μια από τις λίγες εν ζωή επανα-
στάτριες που από τη δεκαετία του 
1960 μέχρι και σήμερα δεν έχει 
σταματήσει στιγμή να παλεύ-
ει για τα δικαιώματα των γυ-
ναικών. Αφού ευχαρίστησε 
τους παρευρισκομένους για 
το τόσο θερμό και ενθουσι-

ώδες καλωσόρισμα, κάθισε ανα-
παυτικά απέναντι από την Τζουντ 
Κέλι, αναπολώντας μερικές από 
τις συναντήσεις τους μέσα στα 
χρόνια αλλά και μιλώντας για τις 
εμβληματικές προσωπικότητες 
που έχουν εμφανιστεί στο Royal 
Albert Hall. Μία από αυτές ήταν 
το 1954 και η Μπίλι Χόλιντεϊ, που 
μίλησε μέσα από τη μουσική της 
για τα δεινά της μαύρης κοινότη-
τας στην Αμερική, με χαρακτηρι-
στικό το τραγούδι «Strange Fruit».

«Πιστεύω πως ζούμε σε μια 
εποχή που οι καλλιτέχνες αρχί-
ζουν να αντιλαμβάνονται τον με-
ταμορφωτικό αντίκτυπο που μπο-
ρεί να έχει η τέχνη τους. Ισως δεν 
ήταν τόσο συνειδητό στις ημέρες 
της Μπίλι Χόλιντεϊ, αν και εκεί-
νη καταλάβαινε τη δύναμη της 
μουσικής της. Σήμερα οι δημιουρ-
γοί έχουν πρόσβαση σε περισσό-
τερους πόρους, πλατφόρμες και 
κοινό, κάτι που τους επιτρέπει 
να συνδέονται πιο άμεσα με τα 
κοινωνικά κινήματα και να γίνο-
νται μέρος τους. Η τέχνη έχει τη 
μοναδική ικανότητα να διεγείρει 
την ενσυναίσθηση και να ωθεί σε 
δράση, με τρόπους που λίγα άλλα 
μέσα μπορούν. Νομίζω ότι αυτό εί-
ναι το “κλειδί” για να συνεχίσει η 
μουσική να έχει αξία», δήλωσε η 
Αντζελα Ντέιβις.

«Τώρα πρέπει να παλέψουμε»
Και ενώ η κουβέντα προχωρού-

σε, με το κοινό να παρακολουθεί 
προσηλωμένο μια συζήτηση για 
την ιστορία της διεθνούς Ημέρας 
της Γυναίκας, η αναφορά στις αμε-
ρικανικές εκλογές δεν άργησε να 
έρθει. «Πολλές λευκές γυναίκες 
ψήφισαν τον Τραμπ την πρώτη 
φορά και το έκαναν ξανά. Τώρα 
τον ψήφισαν και πολλοί μαύροι 
άνδρες, όπως και μεγάλο ποσοστό 
ανθρώπων των οποίων τα δικαι-
ώματα ήταν ήδη υπό καταπίεση. 
Τι πιστεύετε ότι συμβαίνει; Γιατί 
οι άνθρωποι έριξαν εκεί την ψήφο 
τους;» ήταν μία από τις ερωτήσεις 
της Τζουντ Κέλι, με την Ντέιβις να 
απαντάει ότι το κύριο πρόβλημα 
είναι η ίδια η φύση του εκλογικού 
συστήματος αλλά και το ότι πολ-
λοί Αμερικανοί πολίτες δεν πηγαί-
νουν στις κάλπες. «Νιώθω μεγάλη 
θλίψη με το τι συμβαίνει στην πα-
γκόσμια πολιτική σκηνή και δεν 
μπορώ να είμαι αισιόδοξη. Ωστό-
σο, αυτό δεν είναι λόγος για να 
παραμείνουμε ακινητοποιημένοι. 
Τώρα είναι ανάγκη να παλέψουμε. 
Πρέπει να υπενθυμίζουμε στον 
εαυτό μας ότι όλοι εμείς είμαστε 
αυτοί που μπορούμε να φέρουμε 
την αλλαγή. Ναι, όλοι εμείς εδώ, 
μέσα από συγκεντρώσεις σαν και 
αυτή. Μπορεί να μη γνωριζόμαστε 
μεταξύ μας, αλλά για να βρισκόμα-
στε εδώ έχουμε σίγουρα κάτι που 
μας συνδέει», τόνισε λίγο πριν μας 
αποχαιρετήσει.

Το πιο

φεμινιστικό
φεστιβάλ

Η Αντζελα Ντέιβις και η Ανι Λένοξ σε μια κοινή εμφάνιση 
στο Λονδίνο, για την Ημέρα της Γυναίκας

Αποστολή: ΛΟΝΔΙΝΟ
Της ΕΛΕΝΗΣ ΣΑΜΠΑΝΗ

WOW 
στην Αθήνα

H μεγαλύτερη δι-
οργάνωση στον 
κόσμο αφιερωμέ-
νη στις γυναίκες 
πραγματοποιείται 
για τρίτη συνεχή 
χρονιά στο Κέ-
ντρο Πολιτισμού 
Ιδρυμα Σταύρος 
Νιάρχος, από την 
Παρασκευή 4 
έως τη Δευτέρα 7 
Απριλίου 2025.

Το φεστιβάλ WOW (Women of World) γιόρτασε τη συμπλήρωση 15 χρόνων δράσης και την Ημέρα της Γυναίκας με μια μεγάλη εκδήλωση στο Royal Albert Hall, στο Λονδίνο. 

A
N

D
Y

 P
A

R
A

D
IS

E

 A
N

D
Y

 P
A

R
A

D
IS

E

 A
N

D
Y

 P
A

R
A

D
IS

E

«Η τέχνη έχει 

τη μοναδι-

κή ικανότητα 

να διεγείρει 

την ενσυναί-

σθηση και 

να ωθεί σε 

δράση, με 

τρόπους που 

λίγα άλλα μέ-

σα μπορούν. 

Νομίζω ότι 

αυτό είναι το 

κλειδί, για να 

συνεχίσει η 

μουσική να 

έχει αξία».

Αντζελα
Ντέιβις

«Το να αγω-

νιζόμαστε για 

την ισότητα 

και την ενδυ-

νάμωση των 

γυναικών δεν 

είναι κάτι εύ-

κολο. Είναι 

η δέσμευσή 

μας για αλ-

λαγή, η πί-

στη μας ότι 

μπορούμε να 

δημιουργή-

σουμε έναν 

κόσμο όπου 

κάθε γυναί-

κα και κορί-

τσι θα έχουν 

την ευκαιρία 

να ζήσουν τη 

ζωή που αξί-

ζουν».

Ανι Λένοξ

Η δεξιοτέχνις του σιτάρ 
Ανούσκα Σανκάρ παραδέχθη-
κε ότι τα τελευταία χρόνια, και 
ιδιαιτέρως μετά τη σεξουαλι-
κή παρενόχληση που υπέστη, 
η καλλιτεχνική και η κοινωνική 
δράση είναι έννοιες αλληλέν-

δετες για την ίδια.
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